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عبدالكريم محمود|
روزنامه نگار و كارشناس مسائل عراق |

بع��د از آنكه جريان حكم��ت ملي تصميم ب��ه تحصن و 
اعتراضات خياباني گرفت عادل عبدالمهدي كه سال هاي 
متمادي با پدر و عموي سيد عمار حكيم دوره مبارزه عليه 
صدام حسين را سپري كرده بود، لب به اعتراض گشود و در 
نامه اي سرگشاده به سيد عمار حكيم مراتب ناخرسندي 
خود را نه از اين اقدام بلكه از رفتارهايي كه از منظر او شايد 
خام و برخلاف منافع كش��ور اس��ت، را اعلام كرد. اين در 
حالي است كه شوراي عالي قضايي عراق در بيانيه اي انجام 
تظاهرات واعتراضات را امري قانوني و در چارچوب اصول 
اساسي دموكراسي در عراق اعلام كرد. در پاسخ، سيد عمار 
حكيم هم در نامه اي سرگش��اده و چند صفحه اي به نامه 
هم رزم پدر و عمويش پاسخ داد و چرايي اتخاذ مواضعش را 
تشريح كرد. بر كسي پوشيده نيست كه عادل عبدالمهدي 
شايد يكي از منحصر به فرد ترين شخصيت هاي سياسي 
حال حاضر عراق باش��د كه تجربه حضور در ساختار اكثر 
احزاب و جريان هاي عراق از كمونيسيم و ناسيوناليسم تا 
اسلام گرا را دارد؛ او فردي فرهيخته و دانشگاهي است كه 
سابقه 50 سال مبارزه سياسي را هم داشته و از اين رو يكي 

از كاركشته ترين افراد در اين زمينه محسوب مي شود.
او همزمان با فراخ��وان جريان حكمت مل��ي عراق براي 
راهپيمايي مسالمت آميز در 14 استان كشور، با ارسال اين 
پيام با توضيح ديدگاه خود درباره فضاي سياس��ي كشور 
تأكيد كرد كه اس��تفاده از مدل حكومتي نيروي سياسي 
حاكم و نيروي سياسي اپوزيسيون درون حاكميت باعث 
اشتباهاتي مي شود كه بايد از آنها حذر كرد. نخست وزير 
عراق با مدد گرفتن از پيشينه دانشگاهي و سياسي خود به 
حكيم گوشزد مي كند مفهوم اپوزيسيون داخل حاكميت 
چندان روشن نيست و اس��تفاده از آن در فضاي سياسي 
عراق به اشتباه هاي بزرگي خواهد انجاميد به خصوص كه 
ممكن است اين تجربه از الگوي 8 مارس و 14 مارس لبنان 
گرفته شده باشد، اما شباهت ها نبايد ما را از اختلافات غافل 
كند چون ايده اصلي الگوي نيروي سياسي حاكم و نيروي 
اپوزيسيون مبتني بر ايده تعطيلي دولت حتي براي چند 
س��ال و نه ايده اكثريت و اقليت سياسي است. او خواستار 
آن شد كه اگر تظاهراتي برگزار مي شود با هدف مشخص و 
معلوم باشد كه كجا متوقف مي شود: »آيا مي خواهد دولت 
را سرنگون كند؟ با چه روشي؟ روش پارلماني يا نافرماني 
مدني؟ اگر دولت اس��تعفا داد چه مي كند؟ آيا قرار است 
اين اپوزيس��يون در نقاط منفي مخالف و در نقاط مثبت 
موافق و در پي سهم خود باشد؟ خلاصه اينكه تظاهرات به 
خودي خود هدف نيست بلكه وسيله اي براي رسيدن به 
اهداف روشن و مشخص و حساب شده است«. در مقابل 
سيد عمار حكيم كه با يدك كشيدن پيشينه خانوادگي 
مرجعيت و مبارزه سياسي رداي اصلاح طلبي به تن كرده 
است با وجود تمامي اعتراضات وانتقادات شخصيت هاي 
داخلي و تا حدودي خارجي همچنان رويكردي را كه در 

راستاي اصلاح ساختار سياس��ي عراق مناسب مي بيند 
را ادامه مي دهد. او در نامه اي سرگش��اده و در گفت وگو با 
يك پايگاه اينترنتي در پاسخ به عادل عبدالمهدي به شدت 
از اين رويكرد خود دفاع كرد و اش��كالاتي را كه نخس��ت 
وزير عراق بر اين رويكرد گرفته بود را پاس��خ داد و گفت: 
به نظرم در روز اول اعلام رس��مي تشكيل اپوزيسيون به 
اين پرسش ها پاس��خ داده ايم و گفته ايم كه كار ما نظارت 
بر عملكرد دولت از راه هاي مس��المت آمي��ز )پارلماني، 
رسانه اي، راهپيمايي و...( اس��ت و به ضرورت رتبه بندي 
گزينه هايمان ايمان داريم. هرگاه دولت به پروژه ما پاسخ 
مثبت دهد از آن حمايت مي كنيم و هرجا از مس��ووليت 
شانه خالي كند يا خواسته هاي مش��روع را ناديده بگيرد 
از ابزارهاي مس��المت آميز فش��ار اس��تفاده مي كنيم. و 
خشونت يا تخريب يا كارشكني مطلقا در ميان ابزارهاي 
ما نيست، بلكه فشار ما از طريق موضع گيري در پارلمان، 
رسانه ها، راهپيمايي و تجمع و ديگر روش هاي قانونمند و 
استفاده از همه گزينه هاي قانوني است. از ديدگاه حكيم 
دموكراسي و صندوق رأي و مجلس نيازمند تكثر واقعي 
و كنش دموكراتيك راس��تين هس��تند. نمي توانيم در 
دايره س��هم خواهي و توافق هاي جمعي بمانيم و انتظار 
داشته باشيم كه به دموكراس��ي ناب و كامل برسيم. او بر 
اين باور است سفر هزار فرسنگي از گام اول آغاز مي شود 
و اين اميد را از همرزم پدرش دارد كه ك��ه از اين گام اول 
حمايت كند.  به اعتقاد كارشناسان در سايه تجاربي كه از 
عادل عبدالمهدي در ذهن داري��م، او اين بار نه از نگاه يك 
سياستمدار يا چريك سابق بلكه به عنوان يك نخست وزير 
ومدير ارشد اجرايي كه مدتي بايد امور كشور را پبش ببرد 
به شرايط سياسي عراق نگريس��ته و قصد دارد اين دوره 
نه چندان آسان را براي خود دش��وارتر نكند. به تعبيري 
واضح تر عادل عبدالمهدي به دنبال تاكتيك هاي موقتي 
است كه بتواند دوره نخست وزيري خود را پشت سر بگذارد 
در حالي كه سيد عمار حكيم و جريان هاي مشابه همسو 
با او گرچه با اعتراض، مخالفت ها ي��ا حداقل انتقاد ديگر 
قطب هاي سياسي عراق مواجه شده اند اما نشان مي دهند 
كه در تلاش اند به ه��ر نحو ممكن از مرحله تاكتيك هاي 
كوتاه مدت ب��ه دوره اس��تقرار راهبرده��اي كلان و دايم 
برسند. راهبردي كه بتواند موجود ناقص الخلقه اي كه به 
نام دموكراسي پارلماني توافقي )يا به تعبيري ديكتاتوري 
جمعي از طريق توافق تمامي احزاب وجريان هاي گاهي 
اوقات متضاد با يكديگر شكل گرفته( را به يك دموكراسي 
واقعي يا چيزي شبيه به آن مبدل كنند. پيش بيني اينكه 
آيا عراق مي تواند به دموكراس��ي واقعي دست يابد يا خير 
امري است كه در حال حاضر بس��يار دشوار مي نمايد اما 
آنچه مشخص است موافقان ومخالفان عزم خود را براي 
به كرسي نش��اندن خواس��ته خود جزم كرده اند تا عراق 
امروز بيش از هر زماني خود را در پيچ وتاب زايش شرايط 
جديدي ببيند كه منجر به تولد دموكراسي واقعي شده يا 

قرائت لبناني دموكراسي را بر عراقي ها حكمفرما كند.

از تاكتيك كوتاه مدت عبدالمهدي تا برنامه راهبردي حكيم 

جنگ برنامه ها درعراق

يادداشت

به گفته وزير دادگس��تري طي 10 ماه گذشته ۹۶1 
اخلاگر اقتصادي تحت تعقيب ق��رار گرفتند و ۲۶0 
نفر محكوم ش��دند و س��اير پرونده ها نيز در دس��ت 
رسيدگي در دادسرا يا دادگاه است. عليرضا آوايي در 
جلسه علني ديروز )دوشنبه( مجلس شوراي اسلامي 
در پاس��خ به س��وال جهانبخش محبي ني��ا نماينده 
مردم ميان��دوآب درب��اره اقدامات دس��تگاه قضايي 
در راس��تاي مبارزه با فس��ادهاي كلان اظهاركرد: در 
سال هاي اخير پرونده هاي مهم اقتصادي در سيستم 
قضاي��ي مطرح و رس��يدگي ش��ده ك��ه از آن جمله 
مي توان به پرونده هاي فس��اد بابك زنجاني، مه آفريد 
اميرخسروي و موسسات مالي و اعتباري اشاره كرد. 
وزير دادگستري افزود: همچنين بعد از استجازه رهبر 
معظم انقلاب در برگزاري دادگاه هاي ويژه رسيدگي 
به جراي��م اخلالگران اقتصادي، احكام س��نگيني در 
اين ارتباط صادرش��د و كمتر دوره اي وجود داش��ته 
كه دس��تگاه قضايي اين چنين با تمام قوا در راستاي 
مبارزه با مفس��دان اقتص��ادي وارد ميدان ش��ود. به 
گزارش ايرنا، آوايي به پرونده مه آفريد اميرخسروي و 
گروه آريا اش��اره كرد و گف��ت: در آن پرونده، به اتهام 
۶۳ نفر رسيدگي و ده ها هزار ميليارد تومان به مردم 
برگردانده ش��د. وزير دادگس��تري با بيان اينكه تمام 
قوا بايد به قوه قضاييه براي اس��تمرار اقدامات خود در 
مبارزه با مفس��دان كمك كند، ابراز امي��دواري كرد 
در نهايت عدالت به پرونده كس��اني كه به اموال مردم 
دست درازي مي كنند رسيدگي شود تا قانون شكنان 
احس��اس امنيت و آرامش نكنن��د. وي با اش��اره به 
مديريت جديد دستگاه قضايي تاكيد كرد: با توجه به 
اينكه دوره فعلي در قوه قضايي��ه بهترين دوره مبارزه 
با فس��اد اس��ت، گفت: اميدواريم توقع نمايندگان از 
دستگاه قضايي در برخورد با فس��اد نيز محقق شود. 
آواي��ي در بخش ديگري از س��خنان خود ب��ه تعداد 
پرونده هاي رسيدگي شده در شعب دادگاه هاي ويژه 
اقتصادي اش��اره كرد و افزود: از شهريور سال گذشته 
تاكنون ۲4۲ فقره پرونده در ش��عب مبارزه با مفاسد 
اقتصادي تشكيل شده كه ۹۶1 نفر تحت تعقيب قرار 
گرفتند، ۲۶0 نفر محكوم و س��ه نفر نيز تبرئه شدند. 
س��اير پرونده ها نيز در مرحله تكمي��ل تحقيقات يا 

دادرسي در دادسرا يا دادگاه است.
وي با بي��ان اينكه پرونده ه��اي مربوطه به مفاس��د 
اقتصادي عموما س��نگين و وقت گير اس��ت، گفت: 
گاهي يك قاض��ي ۳50 صفح��ه راي در يك پرونده 
صادر مي كند و در موارد زيادي هم مطالعه يك پرونده 

نيازمند وقت و دقت نظر زيادي است.
آواي��ي با بي��ان اينكه پرون��ده ش��ركت هاي تعاوني 
اعتب��اري متخل��ف در س��ال هاي ۹۶ و ۹۷ م��ورد 

رسيدگي قرار گرفت، گفت: با تلاش سه قوه در مورد 
سپرده گذاران اين موسس��ات تصميم گيري شد. در 
يكي از اين پرونده ه��ا يك ميلي��ون و 100 هزار نفر 
طرف پرونده بودند. همچنين پرونده 10 تا 1۲ تعاوني 
مهم مورد رسيدگي قرار گرفت. در يك پرونده ديگر 
500 هزار نفر و چند پرونده ديگر بيش از دو ميليون 
نفر شاكي وجود داشته است. آوايي با بيان اينكه قوه 
قضاييه در يكي دو سال اخير از همه ظرفيت هاي خود 
در برخورد با مفاسد اس��تفاده كرده تصريح كرد: اگر 
نقدي به قوه قضاييه وجود دارد به خاطر قاطع نبودن 
رس��يدگي ها يا بي تفاوت بودن به مفاسد نيست بلكه 
برخي نقدها از سوي حقوقدانان از اين جهت است كه 
چرا اين چنين با قاطعيت برخورد مي كنيد زيرا ممكن 
اس��ت حقوق متهمان ضايع ش��ود. وزير دادگستري 
درباره توس��ل قوه قضايي��ه به اس��تجازه رهبري نيز 
توضيح داد: قوه قضاييه با توجه به ش��رايط اقتصادي 
موجود احساس كرد كه قادر نيست با ظرفيت قانوني 
فعلي اقدام كند لذا بعد از استجازه شعب ويژه تشكيل 
داد و احكام قاطع و س��نگيني در حد اعدام و حبس 
10 تا 15 س��اله صادر كرد. آوايي با بيان اينكه نسبت 
به سوال نمايندگان احترام قائل است و پاسخگويي را 
وظيفه خود مي داند در مورد نح��وه برخورد با قضات 
متخلف نيز گفت: قوه قضاييه بسيار سريع و با استفاده 
از ساختارهاي متنوع و متكثر با بهره گيري از ظرفيت 
حفاظت اطلاعات، دادگاه انتظامي قض��ات و دادگاه 
صلاحيت اقدامات لازم را انج��ام مي دهد. به گونه اي 
كه گاهي قضات از برخوردهاي تند گله مند مي شود. 
پس در حال حاضر نبايد نگران كوتاهي و مس��امحه 
قوه قضاييه با افراد متخلف درون دستگاه قضايي بود. 
وزير دادگستري با بيان اينكه قوه قضاييه بدون در نظر 
گرفتن مراحل دادرسي سالانه شش ميليون پرونده 
را مورد رس��يدگي قرار مي دهد گفت: ح��دود 1۲ تا 
1۳هزار قاضي مشغول رسيدگي به پرونده ها هستند 
كه از اين تعداد جمع محدودي دچار لغزش ش��دند. 
در سال ۹۷، ۶0 قاضي سلب صلاحيت شدند. دادگاه 
عالي انتظامي قضات احكام تعليق، س��لب صلاحيت 
يا در ص��ورت احراز فس��اد، حكم زن��دان مي دهد و 
قوه قضاييه چنان عرصه به متخلفان تنگ كرده كه 
بي سابقه است. آوايي در پايان گفت: اميدواريم نحوه 
برخوردها با قوه قضاييه در اين ش��رايط تشويقي و 
تعاملي باشد. زيرا در ش��رايطي كه قوه قضاييه تمام 
هم خ��ود را در برخورد ب��ا فس��اد در درون و بيرون 
خود گذاش��ته نقد تند مي تواند مس��ير را با مشكل 
مواجه كند. محبي نيا نماينده م��ردم مياندوآب در 
مجلس شوراي اسلامي از پاس��خ و توضيحات وزير 

دادگستري قانع شد. 

گزارش برخورد با مفاسد اقتصادي از سوي وزير دادگستري ارائه شد

 960 اخلاگر اقتصادي طي 10 ماه گذشته 
تحت تعقيب قرار گرفتند

حقوقي

گروه اي�ران | در ش��رايطي كه ايران اع��لام كرده 
تا زمان اجرايي ش��دن كامل اينس��تكس، گام س��وم 
كاهش تعهدات برجامي خ��ود را آغ��از خواهد كرد و 
همزمان با تلاش كش��ورهاي اروپايي ب��راي اجرايي 
كردن اينس��تكس، چي��ن و روس��يه هم ب��ه عنوان 
۲ضلع مهم برجام تلاش مي كنند ت��ا از طريق بهبود 
م��راودات ارتباط��ي و افزاي��ش مناس��بات اقتصادي 
با كش��ورمان، حيات برج��ام را در صحنه مناس��بات 
بين المللي استمرار بخش��ند. بر اس��اس اين راهبرد 
بنيادين اس��ت كه مقامات بلند پايه چيني در سطوح 
مختلف راهي كشورمان مي شوند و پروژه هاي عمراني 
و اقتصادي موثري با حضور فع��الان اقتصادي ايراني 
و چيني در دس��تور كار قرار مي گيرد.  ديروز هم وزير 
امور بين الملل حزب كمونيس��ت چين كه براي ديدار 
با مقام��ات عاليرتبه كش��ورمان راهي تهران ش��ده با 
مع��اون اول رييس جمهوري اي��ران دي��دار و راه هاي 
توس��عه همكاري ها را در همه زمينه ها را بررسي كرد.  
جهانگيري در جريان اين ديدار با اش��اره به نقش ويژه 
چين در ادامه حيات برجام از كشورهاي دوست ايران 
خواس��ت تا در زمينه خريد نفت ايران فعال تر و پوياتر 
از قبل عمل كنند. مع��اون اول رييس جمهوري هدف 
ايران از كاهش تعهدات را گامي در جهت حفظ برجام 
عنوان كرد و گفت: همانطور كه ايران به تعهدات خود 
در چارچوب برجام عم��ل كرد طرف ه��اي ديگر نيز 
بايد به تعهدات خود پايبند باشند و به محض آنكه به 
تعهدات خود عمل كنند ايران نيز به ش��رايط پيش از 
كاهش تعهدات باز خواهد گشت. اسحاق جهانگيري 
ديروز در ديدار س��ونگ تائو وزير امور بين الملل حزب 
كمونيست چين اظهار كرد: ايران و چين دو تمدن كهن 
در قاره آسيا هس��تند كه نقش موثري در ايجاد تمدن 
جهاني ايفا كرده اند. معاون اول رييس جمهوري با اشاره 
به ديدگاه هاي نزديك تهران و پكن و مناسبات خوب 
دو كش��ور در زمينه هاي تجاري، اقتصادي، سياسي و 
امنيتي تصريح كرد: مسوولان عاليرتبه دو كشور همواره 
بر روابط راهبردي و استراتژيك ايران و جمهوري خلق 
چين تأكيد داش��ته اند.  وي با ابراز اميدواري نس��بت 
به اينكه تب��ادل هيات هاي عاليرتبه ميان دو كش��ور 
بتواند به توسعه مناسبات ايران و چين كمك كند، به 
ملاقات هاي متعدد روس��اي جمهور دو كشور و سفر 
رييس مجلس دهم به چين اش��اره و خاطرنشان كرد: 
توافقات خوبي ميان دو كشور وجود دارد كه اميدوارم با 
اجرايي شدن اين توافقات شاهد ارتقاء سطح مناسبات 
تهران و پكن باشيم.  جهانگيري با تأكيد بر اينكه اراده 
جدي ايران توسعه روابط همه جانبه با چين است، گفت: 
همه مسوولان و مقامات عاليرتبه ايران راهبرد توسعه 
مناسبات با چين را به عنوان يك س��از و كار جدي در 

دستور كار خود قرار داده اند. معاون اول رييس جمهوري 
با يادآوري اينكه چين اصلي ترين ش��ريك اقتصادي و 
خريدار نفت ايران است، خاطرنشان كرد: تصور امريكا 
اين است كه با اعمال فشار بر كشورهاي خريدار نفت 
ايران، مي تواند فروش نفت ما را به صفر برساند تا منجر 
به فروپاشي اقتصاد ايران شود، اما خوش بختانه با وجود 
گذشت يك سال از تحريم هاي نفتي امريكا، وضعيت 
اقتصادي ايران از ثبات قابل قبولي برخوردار است. وي 
با تأكيد بر اينكه با وجود آگاهي از روبرو بودن كشورهاي 
دوس��ت نظير چين با برخي محدوديت ها، اما انتظار 
داريم كه كشورهاي دوست در خريد نفت ايران فعال تر 
عمل كنند، افزود: گاز مهم ترين انرژي آينده جهان است 
و ايران از بيشترين ذخاير گازي در دنيا برخوردار است 
و آمادگي داريم از طريق خط انتقال پاكس��تان، گاز به 

كشور چين صادر كنيم.
جهانگيري با تأكيد بر اينكه بايد مسائل و موانع پيش 
روي مبادلات مالي ميان ايران و چين هر چه سريع تر 
برطرف شود و ساز و كار مالي مناسبي ميان دو كشور 
مهيا گردد، گفت: هفته آينده هياتي متشكل از وزارت 
امور اقتصادي و دارايي و بانك مرك��زي ايران به چين 
سفر خواهند كرد كه اميدوارم مذاكرات سازنده اي در 
خصوص تدوين سازوكار مبادلات مالي ميان دو كشور 
انجام شود. معاون اول رييس جمهوري گردشگري را 
يكي از زمينه هاي همكاري ميان ايران و چين برشمرد و 
افزود: ايران از گردشگران چيني استقبال مي كند و در 
همين راستا دولت تصميمي را اتخاذ كرد كه بر اساس 
آن اتباع چين مي توانند بدون رواديد سفري ۲1 روزه به 
ايران داشته باشند. وي در ادامه با اشاره به نقش چين در 
بازطراحي رآكتور اراك تصريح كرد: روند بازطراحي با 
تأخير و كندي مواجه شده بود كه خوش بختانه در حال 
حاضر از سرعت خوبي برخوردار است و از تلاش طرف 
چيني قدرداني مي كنيم. جهانگيري با اشاره به اينكه 
امريكايي ها به دنبال به خطر انداختن امنيت منطقه 
خاورميانه و خليج فارس هستند، تصريح كرد: سياست 
خارجي اي��ران حمايت از چندجانب��ه گرايي و مقابله 
با هژموني امريكاس��ت و در اين زمينه آماده همكاري 
با كشور چين در ابعاد منطقه اي و بين المللي هستيم.  
معاون اول رييس جمهوري به نقش پراهميت ايران در 
مبارزه با افراطي گري و گروه هاي تروريستي منطقه و به 
خصوص داعش اشاره كرد و افزود: ايران نقش مهمي در 
مبارزه با افراطي گري و تروريسم و حمايت از دولت هاي 
قانوني عراق و سوريه ايفا كرد و آمادگي داريم در مبارزه 
با تروريس��م و بازسازي عراق و س��وريه با كشور چين 
همكاري كنيم. وي افزود: امريكا در تلاش است گروه 
تروريستي داعش را از سوريه به افغانستان منتقل كند 

كه برنامه اي خطرناك است و بايد در مقابل آن ايستاد.

معاون اول رييس جمهوري در ديدار با وزير بين الملل حزب كمونيست چين:

 كشورهاي دوست در خريد نفت ايران
 فعال تر عمل كنند

گزارش

 همين صفحه  

يادداشت

جنگ برنامه ها درعراق
عبدالكريم محمود|

روزنامه نگار و كارشناس مسائل عراق |
بعد از آنكه جريان حكمت ملي تصميم به تحصن 
و اعتراضات خياباني گرفت عادل عبدالمهدي كه 
سال هاي متمادي با پدر و عموي سيد عمار حكيم 
دوره مبارزه عليه صدام حسين را سپري كرده بود، 
لب به اعتراض گشود و در نامه اي سرگشاده به سيد 
عمار حكيم مراتب ناخرسندي خود را نه از اين اقدام 
بلكه از رفتارهايي كه از منظر او شايد خام و برخلاف 
منافع كشور است، را اعلام كرد. اين در حالي است 
كه ش��وراي عالي قضايي عراق در بيانيه اي انجام 
تظاهرات واعتراضات را امري قانوني و در چارچوب 
اصول اساسي دموكراس��ي در عراق اعلام كرد. در 
پاسخ، سيد عمار حكيم هم در نامه اي سرگشاده و 
چند صفحه اي به نامه هم رزم پدر و عمويش پاسخ 
داد و چرايي اتخاذ مواضعش را تشريح كرد. بر كسي 
پوشيده نيست كه عادل عبدالمهدي شايد يكي از 
منحصر به فرد ترين ش��خصيت هاي سياسي حال 

حاضر عراق باشد كه ...

 صفحه8  

دريچه

 يارانه هاي عام
 يا يارانه هاي خاص؟

احسان سلطاني |
در س��ه دهه اخير هر گاه دول��ت در تامين منابع 
مالي خود در تنگنا قرار گرفته، موضوع يارانه هاي 
انرژي و به ويژه افزايش قيمت بنزين به ش��دت و 
قوت مطرح شده است. افزايش بيش از 10 برابري 
قيمت بنزي��ن در كمتر از 10 س��ال گذش��ته و 
اقداماتي مانند پرداخت يارانه نقدي به جاي يارانه 
انرژي، در عمل جز ايج��اد چالش ها و بحران هاي 

جديد نتيجه اي در بر نداشته است.  

صنعت،معدن و تجارت

 8 سياست جايگزين 
براي دلار4200 توماني

تعادل|
بخش خصوصي ب��ا انتش��ار بياني��ه اي از دولت 
خواستار توقف تخصيص دلار 4۲00 توماني شد. 
پيش نويس اين بيانيه در نشس��ت روز ۳0 تيرماه 
هيات نمايندگان اتاق ايران به راي گذاشته شد، 
اما از آنجا كه برخي از اعضاي هيات نمايندگان در 
مورد بندهاي اين بيانيه مسائلي را مطرح كردند، 
مقرر شد جزييات بيانيه مجددا مورد بازنگري قرار 
گرفته و سپس منتشر شود. از همين رو، اتاق ايران 
روز گذشته در بيانيه اي رسمي، براجراي سياست 
ارز تك نرخي در بلندمدت از طريق كاهش شكاف 
نرخ بازار نيما و بازار آزاد، تاكيد كرد. بيانيه پارلمان 
بخش خصوصي، »افزايش تورم، گسترش رانت و 
فس��اد در جامعه و كاهش اعتماد عمومي به توان 
سياست گذاري دولت و همچنين تضعيف توليد 
داخلي« را نش��انه هاي ناكارآمدي سياست هاي 

ارزي دولت دانسته و...
1۴

مسكن

 طرد سوداگران از
 بازار مسكن

1۲ رنا
: اي

س
عك

 سخنگوي وزارت خارجه نامه ظريف
 به مقام معظم رهبري  را تاييد كرد

مديرعامل بازار متشكل ارزي خبر داد

پس لرزه هاي سريال گاندو   راه اندازي 
 بازار  متشكل  ارزي  

با ۱۰۰  صرافي
گروه بان�ك و بيمه|مديرعامل بازار متش��كل ارزي 
گفت: هم اكنون بيش از 100 ص��راف در حال تكميل 
پرونده هس��تند و تا عيد س��عيد قربان بازار متشكل 
ارزي با همين تعداد عضو ش��روع ب��ه كار مي كند. به 
گزارش »تعادل«، محمود شكس��ته بند، درخصوص 
اقدامات انجام شده براي راه اندازي بازار متشكل ارزي 
اظهارداش��ت: بيش از 100 صراف حساب  باز كرده اند 
و در حال تكميل پرونده هستند و بازار متشكل ارزي 
هم با همين تعداد فعاليت را آغاز مي كند زيرا تكميل 

پرونده هر صراف فرآيندي زمان بر است.هم اكنون بيش 
از 100 صراف در حال تكميل پرونده هس��تند و بازار 
متشكل ارزي تا عيد سعيد قربان با همين تعداد صراف 
شروع به كار خواهد كرد. مديرعامل بازار متشكل ارزي 
در پاسخ به اين س��وال كه بنابراين بازار با 100 صراف 
آغاز به كار مي كند، گفت: فعلا بل��ه اما هر روز بر تعداد 
صراف هاي عضو ب��ازار افزود مي ش��ود و اين احتمال 
وجود دارد كه بيش از 100 صراف، مثلا 1۲0 صراف، تا 

روز راه اندازي بازار عضو بازار شده باشند. 

۲

 گزارش برخورد با مفاسد اقتصادي
 از سوي وزير دادگستري ارائه شد

960 اخلاگر اقتصادي طي 10 ماه 
گذشته  تحت تعقيب قرار گرفتند

 همين صفحه  

 صفحه 4  



روي موج خبر

   غلامحس�ين اس�ماعيلي رييس حوزه 
رياست قوه قضاييه شد؛ قوه قضاييه|

سخنگوي دستگاه قضايي با حفظ سمت به عنوان 
رييس حوزه رياست قوه قضاييه معرفي شد. آيت الله 
رييس��ي در جلس��ه ديروز ش��وراي عالي قضايي، 
غلامحسين اس��ماعيلي را به عنوان رييس حوزه 
رياس��ت قوه قضاييه معرفي كرد. رييس دستگاه 
قضايي همچنين از تلاش هاي سيدمرتضي بختياري 
در طول دوران تصدي حوزه رياس��ت قوه قضاييه 
قدرداني و براي وي در جايگاه رياست كميته امداد 
امام خميني )ره( آرزوي موفقيت كرد. اسماعيلي 
در كارنامه خود، دادستاني مشهد و رياست سازمان 
زندان ها و اقدامات تاميني و تربيتي كشور را دارد و 
از آنجا كه آخرين سمت او علاوه بر سخنگويي قوه 
قضاييه، رياست كل دادگستري استان تهران بوده 
است، به زودي جايگزين وي در دادگستري استان 

تهران نيز معرفي خواهد شد.

   ع�زم ج�دي ب�راي برگردان�دن ام�وال 
مستضعفان؛ تعادل|

رييس بنياد مستضعفان در توييتر خود نوشت: عمدا 
از دانشكده خبر ش��روع كرديم تا خبرش به گوش 
همه برس��د عزم جدي اس��ت و اموال مستضعفان 
دست هر مقام و منصبي باشد، بايد برگردد. »پرويز 
فتاح«، رييس بنياد مستضعفان، ديروز بعد از خبري 
كه مبني بر پلمب دانشكده خبر منتشر شد در توييتر 
خود نوشت: »عمداً از دانشكده خبر شروع كرديم تا 
خبرش به گوش همه برسد عزم جدي است. اموال 
مس��تضعفان دس��ت هر مقام و منصبي باشد بايد 
برگردد. مخلص و ارادتمند اهالي رسانه و دانشجويان 
عزيز هس��تيم. گفتيم فعلا ملاحظه و فك پلمب 
كنند ولي مهلت تا پايان مرداد خواهد بود.اين بار را 
ملاحظه كرديم ولي بعداملاحظه اي در كار نيست.«

   ترامپ روزانه 12 دروغ مي گويد؛ ايسنا|
امام جمعه موقت تهران با اشاره به دروغگو بودن 
رييس جمه��ور امري��كا، گفت: بر اس��اس اعلام 
واشنگتن پست، ترامپ در زمان رياست جمهوري 
خود بطور متوس��ط روزان��ه 12 دروغ مي گويد! 
آيت الله س��يد احمد خاتمي در ضيافت انديشه 
استادان دانشگاه علوم پزشكي تبريز، با اشاره به 
تلاش هاي دشمن براي سكولار كردن دانشگاه ها، 
اظهار كرد: مس��ير جدا كردن ح��وزه از انقلاب با 
مسير آن در سكولار كردن دانشگاه متفاوت بوده و 
اين جريان فرهنگي را ترويج مي كند كه دانشجوي 

ممتاز به دين و ارزش هاي خود پشت پا زند.

   آرام كردن س�طح تنش ه�ا اولويت اول 
بريتانيا است؛ ايسنا|

سفير انگليس در تهران با اشاره به آنچه تلاش هاي 
دولتش تا به امروز براي كاهش تنش هاي خليج 
فارس مي خواند، اظهار كرد: آرام كردن س��طح 
تنش ها همچنان اولويت اول س��فارت و بريتانيا 
باقي مي ماند. راب مك اير در صفحه توييتر خود با 
ارجاع به گزارشي كه در وبگاه رسمي دولت بريتانيا 
درباره تلاش هاي دولت اين كشور تا به امروز جهت 
كاهش تنش هاي خليج فارس انجام شده، نوشت: 
آرام كردن سطح تنش ها همچنان در اولويت اول 

سفارت و بريتانيا باقي مي ماند.

   وزارت كشاورزي مكلف به تهيه برنامه مدون 
براي خودكفايي در كالاهاي اساسي شد

رييس مجلس دهم گفت: وزارت كشاورزي مكلف 
شد تا برنامه مدوني را براي رسيدن به خودكفايي 
در زمينه كالاهاي اساسي و آمايش سرزميني در 
بعد كشاورزي تهيه كند. علي لاريجاني در آغاز 
جلسه علني ديروز مجلس گفت: از ساعت 8 صبح 
جلسه غير علني را با حضور وزير جهاد كشاورزي 
درباره بخش كش��اورزي و نيازهاي مختلف در 
زمينه كالاهاي اساس��ي به ويژه گن��دم، برنج و 
همچنين نهاده هاي دامي داشتيم. در اين جلسه با 
حضور مسوولان سازمان برنامه و بودجه گزارشات 

مربوط به اين بخش ها مورد بررسي قرار گرفت.
رييس مجلس اظهار داشت: در اين جلسه مقرر 
شد تا وزارت جهاد كش��اورزي برنامه مدوني را 
در زمينه خودكفايي كالاهاي اساسي و آمايش 
سرزميني در بعد كشاورزي در ظرف دو ماه آينده 

تهيه كرده و به مجلس ارايه دهد.

   ادعاي تورگ�ردي اس�تانداران در اروپا 
صحت ندارد؛پرتال وزارت كشور|

س��خنگوي وزارت كش��ور ضمن تكذيب ادعاي 
نماينده مجلس در خصوص تورگردي استانداران 
گفت: سفرهاي خارجي مجموعه وزارت كشور ۵۶ 
درصد كاهش داشته است. سيد سلمان ساماني در 
واكنش به مطالب منتشر شده مبني بر تورگردي 
برخي استانداران در اروپا به نقل از يكي از نمايندگان 
مجلس اظهار داش��ت: در پي انتشار اين مطلب در 
يكي از خبرگزاري ها به نقل از حجت الاسلام سليمي 
با ايش��ان تماس گرفته و خواستم اگر مصداقي در 
اين خصوص دارند، اطلاعات آن را ارايه كنند. اين 
نماينده مجلس تاكيد كردند كه هيچ مصداقي در 
اين خصوص درباره استانداران ندارند و سخنانشان 

به طور كلي بيان شده است.

   سوال از وزير راه و شهرسازي اعلام وصول 
شد؛ خانه ملت|

عضو هيات رييس��ه مجلس اعلام وصول سوال 
نماين��ده پارس آب��اد و بيله س��وار از وزي��ر راه و 
شهرسازي درباره عدم اقدام مناسب در كاهش 
تصادفات را قرائت كرد. »علي اصغر يوسف نژاد«، 
در نشس��ت علني دي��روز مجلس م��وارد اعلام 
وصول شده توسط هيات رييس��ه مجلس را به 
شرح زير قرائت كرد: سوال ملي شكور پورحسين 
شقلان نماينده پارس آباد و بيله سوار از وزير راه و 
شهرسازي در مورد عدم اقدام مناسب دركاهش 

تصادفات و بهبود وضعيت جاده ها.

ايران2

سخنگوي وزارت خارجه نامه ظريف به مقام معظم رهبري در خصوص يك برنامه تلويزيوني را تاييد كرد

پس لرزه هاي سريال گاندو
س��خنگوي وزارت امورخارج��ه كش��ورمان با بيان 
اينكه م��ا منتظر انجام اقدامات عمل��ي و ملموس از 
سوي اروپايي ها جهت اجراي تعهدات شان در برجام 
هستيم، خاطرنش��ان كرد: اگر همين روال كنوني از 
س��وي اروپايي ها ادامه داشته باش��د ايران قطعا گام 
سوم خود را در راستاي كاهش تعهدات برجامي اش 
محكم تر از گام اول و دوم برخواهد داشت. به گزارش 
ايسنا، س��يدعباس موس��وي در نشس��ت خبري با 
خبرنگاران با اش��اره به رفت و آمدهاي ديپلماتيكي 
كه در چند وقت اخير در كش��ور وجود داشته است، 
خاطرنش��ان كرد: ما هفته پر ترافيكي را پش��ت سر 
گذاشته ايم و اين روند ديپلماتيك ادامه خواهد داشت. 
ما از نظر ديپلماسي در شرايط خاص و تعيين كننده اي 
قرار داريم. آقاي ظريف سفري به نيويورك داشتند و 
پس از شركت در نشستي در سازمان ملل به امريكاي 
لاتين رفتند و سپس به سنگال سفر داشتند. در اين 
سفرها گفت وگوها و رايزني هاي خوبي صورت گرفت 
و نقاط عطفي را در اين سفرها شاهد بوديم. اين سفرها 
پربار و موفقيت آميز بود و به اهداف تعيين شده خود 
دست پيدا كرد. سخنگوي وزارت خارجه به سفر وزير 
خارجه عمان و نخست وزير عراق به تهران اشاره كرد 
و افزود: اين س��فرها بر اس��اس روابط خوبي كه ما با 
كشورهاي منطقه داريم انجام شد. در اين سفرها در 
مورد مسائل دوجانبه، منطقه اي و بين المللي رايزني و 
گفت وگو شد. اين ديپلمات كشورمان در پاسخ به اين 
سوال كه برخي از كشورهاي فرامنطقه اي مباحثي را 
در مورد تشكيل ائتلاف نظامي در خليج فارس مطرح 
و برخي ديگر از كشورها نيز براي پيوستن به اين گونه 
ائتلاف ها اعلام آمادگي كرده اند، گفت: ما به كشورهاي 
فرامنطقه اي توصيه مي كنيم كه به چنين ائتلاف هايي 
نپيوندند اين ائتلاف ها بر اس��اس ابهامات و توهمات 
است . وي تاكيد كرد: ثبات منطقه را كشورهاي منطقه 
بلدند تامين كنند و ايران نيز خود را موظف به تامين 

امنيت خليج فارس و تنگه هرمز مي داند.
س��خنگوي وزارت خارجه در ادامه گفت وگوي خود 
با خبرنگاران در پاسخ به اين سوال كه گفته مي شود 
نفتكش��ي كه حامل نفت اي��ران ب��وده و در منطقه 
جبل الطارق توقيف شده يك نفتكش روسي بوده و آيا 
ايران از طريق اين كشور براي آزادسازي اين نفتكش 
كه حامل نفت ايران اس��ت اقدامات و پيگيري هايي 
انجام داده اس��ت يا نه، گفت: بع��د از اينكه اين اتفاق 
افت��اد ما هيچ ظرفيتي را از دس��ت ندادي��م. از تمام 
ظرفيت هاي حقوقي و ديپلماتيك خود در اين ارتباط 
اس��تفاده كرديم و كشور مورد اش��اره شما نيز جزو 

رايزني ها بوده است.
وي با بيان اينكه ما اس��ناد لازم را ارايه داده ايم تاكيد 
كرد: اقدامي كه انگليسي ها در اين زمينه انجام داده اند 
يك كار غيرقانوني بوده است، يك تصميم بد سياسي 
است و ما اميدواريم كه آنها هر چه زودتر از اين تصميم 

برگردند و اين نفتكش را آزاد كنند. سخنگوي وزارت 
خارجه در پاس��خ به س��والي در ارتباط ب��ا اظهارات 
نمايندگي عربستان در سازمان ملل مبني بر اهميت 
انج��ام گفت وگو بين ايران و عربس��تان اظهار كرد: ما 
اظهارات ايشان را سيگنال مثبت مي دانيم. ايران بارها 
خواستار حل مش��كلات منطقه از طريق گفت وگو و 
رايزني بين كشورهاي منطقه بوده است و اعلام كرده 
كه بدون پيش شرط حاضر به انجام گفت وگو و رايزني 
اس��ت. ما از هر تلاش��ي براي نزديكي هر چه بيش��تر 
كشورهاي منطقه و كش��ورهاي اسلامي با آغوش باز 
استقبال مي كنيم؛ چرا كه معتقديم اين كشورها داراي 
منافع، مصالح مشترك و همچنين دشمنان مشترك 
هستند . موسوي همچنين در اين نشست در پاسخ به 
سوالي مبني بر اينكه آقاي پمپئو در چند هفته اخير 
اعلام آمادگي كرده  كه با تلويزيون ايران مصاحبه كند 
و گفته كه حاضر اس��ت به ايران س��فر كند و از ديگر 
س��و ديروز نيز اعلام كرد كه ايران با سفر وي به تهران 
موافقت نكرده اس��ت اظهار كرد: آنچه كه امريكايي ها 
در اين زمينه مطرح مي كنند جالب اس��ت. اقدام آنها 
يك اقدام تدافعي در برابر اقدامات تهاجمي ايران است. 
اقدامي در برابر گفت وگوهايي كه آقاي ظريف با افكار 
عمومي امريكا انجام مي دهد. ما اين اقدام آنها را تدافعي 
و منفعلانه مي دانيم. موسوي ادامه داد: ما در اينگونه 
اظهارنظرهاي آنها چيز جديدي نمي بينيم مثل موضوع 

مذاكره كه آنها مطرح مي كنند و ما يقين داريم كه آنها 
دنبال توافقي جدي نيستند. اكنون اين صحبت ها نيز 
از روي انفعال است. سخنگوي وزارت خارجه ادامه داد: 
تا آنجايي كه مي دانيم تاكنون چندين خبرنگار ايراني 
از ايشان و ديگر مقامات امريكايي درخواست مصاحبه 
كرده اند كه اين درخواست ها رد شده است. وي ادامه 
داد: ط��ي مدت اخير امريكايي ها ت��لاش كرده اند كه 
از خود چهره اي نش��ان دهند كه به دنبال گفت وگو و 
تواف��ق و ايران يك چهره جنجالي اس��ت كه به دنبال 
گفت وگو نيست و خراب كننده گفت وگو است. ما بارها 
گفته ايم كه گفت وگو زماني انجام مي شود كه بتوان از 
آن به نتايج عيني و ملموس دست پيدا كرد و طرفين به 
واقع به نتايج آن و تعهداتي كه مي دهند پايبند باشند. 
وي ادام��ه داد: اگر واقعا آنها دنبال گفت وگو هس��تند 
آنچه مطرح شد محوري است كه مي توان در مورد آن 
صحبت كرد و قابل دسترسي است ولي همان طور كه 
پيش بيني مي كرديم اين طرح با مخالفت امريكايي ها 
روبه رو شد؛ چرا كه آنها دنبال گفت وگويي كه منجر به 

نتايج ملموس شود نيستند.

   سفر عراقچي به فرانسه
سخنگوي وزارت خارجه در پاسخ به پرسشي در مورد 
سفر اخير سيدعباس عراقچي معاون سياسي وزير امور 
خارجه به فرانسه جهت تحويل پيام رييس جمهور به 

مكرون و محورهاي اين پي��ام اظهار كرد: همان طور 
كه مي دانيد فرانس��وي ها در راستاي اجراي تعهدات 
خود در برج��ام و بعد از تحولات اخير در منطقه رفت 
و آمدهايي را به ايران داشتند، چنان كه در اين مدت 
دو بار مش��اور ديپلماتيك رييس جمهور فرانس��ه به 
تهران س��فر كرد و با مقامات ايراني گفت وگو داشت. 
آنها طرح هايي را ارايه كردند كه به نظر ما در آنها چيز 
جديدي نبود و قاب��ل توجه نيز نب��ود. وي ادامه داد: 
ب��ا توجه به اينكه ايران معتقد اس��ت كه نبايد پنجره 
ديپلماسي بسته شود طرح هاي پيشنهادي را بررسي 
كرد و خود نيز طرحي را تهي��ه و جمع بندي كرد كه 
اين طرح توس��ط آق��اي عراقچي به عن��وان نماينده 
رييس جمهور به آقاي مكرون رييس جمهور فرانسه 
نيز ارايه شد و آنها نيز در حال بررسي اين طرح هستند.

موس��وي تصريح كرد: فرانسوي ها بر موضوع كاهش 
تن��ش در منطقه تاكي��د دارند. ما نيز ب��ه دنبال اين 
موضوع هستيم و به پيش��نهاداتي كه در اين زمينه 
مطرح مي شود نگاه مثبتي داريم. ايران آماده است كه 
نظرات مثبت ديگران را در اين ارتباط بشنود و آنها را 
مورد بررس��ي قرار دهد. سخنگوي وزارت خارجه در 
پاسخ به اين سوال كه آيا در ارتباط با توقيف نفتكش 
حامل نفت ايران از سوي انگليسي ها موضوعي مطرح 
شد يا نه؟ گفت: يكي از موضوعاتي كه از سوي ايران 
در جلسه كميسيون مشترك برجام مطرح شد بحث 

نفتكش مورد اشاره بود. ما توقيف اين نفتكش را كه 
حامل نفت ايران بوده است را نقض برجام مي دانيم. 
آنها در برابر اين موضوع استدلال هاي خود را مطرح 
كرده اند. ايران نيز مواضع خود را مبني بر غيرقانوني 

بودن چنين امري تكرار كرد.
وي همچنين در پاس��خ به س��وال خبرنگاري مبني 
بر دي��دار اخير س��فير انگليس با ذوالن��وري رييس 
كميسيون امنيت ملي مجلس و مباحث مطرح شده 
در اين ديدار گفت: اين موضوع را از مجلس و از خود 
آقاي ذوالن��وري پيگيري كنيد. س��خنگوي وزارت 
خارجه همچنين در پاسخ به سوال ديگري در ارتباط 
با اخبار منتش��ر ش��ده در مورد نامه ظريف به مقام 
معظم رهبري در ارتباط با س��ريال گاندو و تصويري 
كه در اين سريال از وزير امور خارجه و وزارت خارجه 
ترسيم شده اس��ت، گفت: صدا و سيما زيرنظر مقام 
معظم رهبري اس��ت و اگر گلايه و شكواييه اي وجود 
دارد بايد خدمت ايشان گفته شود. به جاي اينكه به 
ديگران گفته شود وي ادامه داد: طبق برداشتي كه از 
اين سريال مي ش��د در آن از وزارت خارجه و شخص 
وزير خارجه چه��ره اي منفعل، بي عمل و واداده ارايه 
مي شد و اين موضوع مطرح بود كه اگر چنين چيزي 
هس��ت و چنين برداش��تي وجود دارد بودن چنين 
وزيري در جايگاه وزارت خارجه به عنوان يك كشور 
قدرتمند در منطقه جايز نيس��ت و به لحاظ شرعي و 
قانوني بايد كسي باشد كه همزمان مصلحت و عزت 
كشور را س��رلوحه كار خود قرار دهد و از اقتدار لازم 
در مجامع بين المللي برخوردار باش��د تا زبان گوياي 
ملت نيز باش��د و اگر چنين چيزي نيس��ت، ايش��ان 
ببينند چه بايد كرد و آيا ترسيم درست است و ماندن 
آقاي ظريف جايز اس��ت كه مقام معظم رهبري نيز 
التفاتاتي داشتند و گفتند مطلقا راضي نيستند كه به 
مجموعه وزارت خارجه و ايشان اهانتي صورت بگيرد. 
سخنگوي وزارت خارجه همچنين در ارتباط با نشست 
روز گذشته كميسيون مشترك برجام اظهار كرد: در 
جريان اين نشست برخي از توافقات جزئي انجام شد 
كه از جمله آن برگزاري كميس��يون مشترك برجام 
در سطح وزيران امور خارجه است. اين يك گام رو به 
جلوست. وي با تاكيد بر اينكه اروپايي ها بايد از فرصت 
باقيمانده تا پايان زمان بندي گام دوم كاهش تعهدات 
برجامي ايران استفاده كنند و به تعهدات خود عمل 
كنند گفت: ما نمي توانيم روي حرف اروپا حساب باز 
كنيم. ما منتظر انجام اقدامات عملي و ملموس از سوي 
آنها هستيم و آنها بايد اقدامي عملي انجام دهند. وي 
با اشاره به تعهدات اروپايي ها در مورد برجام ادامه داد: 
اجراي اينستكس مقدمه اي براي اجراي تعهدات از 
سوي اروپايي هاست و اگر آنها به تعهدات شان عمل 
نكنند و توافق هاي صورت گرفته به نتايج ملموس��ي 
نينجامد چنانكه ايران راضي شود تا پس از پايان مهلت 

اجراي گام دوم گام سوم را آغاز خواهيم كرد.

برگزاري دادگاه پرونده فروش آزاد گوشت  وارداتي با ارز ۴۲۰۰ توماني

فروش 114 تن گوشت تنظيم بازاري در بازار آزاد 
اولين جلس��ه رس��يدگي به اتهامات متهمان پرونده 
فروش آزاد گوشت هاي برزيلي وارد شده با ارز ۴2۰۰ 
توماني به رياست قاضي صلواتي در شعبه چهارم دادگاه 
ويژه رسيدگي به جرايم اخلالگران و مفسدان اقتصادي 

برگزار شد.
قاضي صلواتي در اولين جلسه رسيدگي به اين پرونده 
ضمن قرائت ماده ۳۵8 قانون آيين دادرس��ي كيفري 
گفت: پرونده متهمان حميدرضا خليلي جانشين رييس 
جهاد كشاورزي استان تهران، عليرضا جهيزي كارمند 
و رييس اداره تنظيم بازار س��ازمان جهاد كشاورزي، 
مرتضي عس��گري مديرعامل تعاون��ي مصرف بنياد 
مستضعفان تهران، علي سعيدي مباشر توزيع تنظيم 
بازار شركت مهام تدبير آسيا، حسين خليلي كارگزار و 
مدير توزيع اينترنتي ياس شميران و علي رنجبر كرماني 
كارمند حراست و بازرس اداره تنظيم بازار سازمان جهاد 
كشاورزي استان تهران به اتهام اخلال در نظام توزيع 
مايحتاج عمومي به ميزان 11۴ هزار كيلو گوشت تنظيم 
بازار در ش��عبه چهارم دادگاه ويژه رسيدگي به پرونده 

اخلالگران و مفسدان اقتصادي تشكيل شده است.
در ادامه قاضي صلواتي از حس��يني نماينده دادستان 

خواست كه به بيان كيفرخواست بپردازد.
حسيني نماينده دادستان در جايگاه قرار گرفت و گفت: 
كيفرخواست صادره در چهار بخش تنظيم شده است. 
سه نفر از متهمان كارمندان سازمان جهاد كشاورزي 
تهران هس��تند. وي ادامه داد: متهم��ان با حواله هاي 
صوري و سندس��ازي و تخصيص غيرقانوني سهميه، 
اقدام به فروش گوش��ت در بازار آزاد نمودند و در سال 
۹۷، 11۴ هزار كيلو گوش��ت خارج از چرخه توزيع به 
نرخ آزاد به فروش رساندند و موجب تضييع بيت المال 
به مبلغ ۷۵ ميليارد و 2۴۰ ميليون ريال شدند. نماينده 
دادس��تان در ارتباط با حميدرضا خليلي جانش��ين 
رييس جهاد كشاورزي استان تهران گفت: حميدرضا 
خليلي متهم است به مشاركت در اخلال در نظام توزيع 
مايحتاج عمومي از طريق تخصيص سهميه بر خلاف 
مقررات با حواله صوري به منظور فروش گوشت با نرخ 

دولتي در بازار آزاد.
حسيني در ارتباط با متهم عليرضا جهيزي كارمند و 
رييس اداره تنظيم بازار سازمان جهاد كشاورزي استان 
تهران گفت: عليرضا جهيزي متهم است به مشاركت 
در اخ��لال در نظام توزيع مايحت��اج عمومي از طريق 
تخصيص سهميه بر خلاف مقررات با حواله صوري به 

منظور فروش گوشت با نرخ دولتي در بازار آزاد.
نماينده دادستان در ارتباط با متهم مرتضي عسگري 

مديرعامل تعاوني مصرف بنياد مس��تضعفان تهران 
تصريح كرد: مرتضي عسگري متهم است به به مشاركت 
در اخ��لال در نظام توزيع مايحت��اج عمومي از طريق 
تخصيص س��هميه بر خلاف مقررات با حواله صوري 
به منظور فروش گوش��ت با نرخ دولت��ي در بازار آزاد و 

سندسازي فروش گوشت تنظيم بازار.

   عرضه خارج از چرخه
نماينده دادس��تان ادامه داد: متهمان مذكور با فراهم 
كردن درخواس��ت توزيع گوشت با نام تعاوني ها اقدام 
به خروج 11۴ هزار كيلو گوشت از چرخه عرضه كرده 
و در بازار آزاد با مبالغ بيش��تر به فروش رسانده اند اين 
افراد بستر را به نحوي فراهم كرده اند كه خسارت وارده 

به بيت المال ۷۵ ميليارد و 2۴۰ ميليون ريال است.
حسيني اظهار كرد: در سال ۹۷، قيمت گوشت تنظيم 
بازار ه��ر كيلوحدود 2۶۵ هزار ري��ال بود كه متهمان 
ازطريق غيرقانوني اقدام به فروش به قيمت حدودا ۴۰۰ 
هزار ريال مي كردند. وي بيان داشت: با توجه به اينكه 
حسين خليلي برادر حميدرضا خليلي در فروش 2۴ تن 
گوشت دربازار آزاد نقش مستقيم داشته ميزان عوايد 
حاصله براي مجرمان در كيفرخواست ذكر شده است.

نماينده دادس��تان به ادله انتس��ابي جرم به متهمان 
پرداخت و گ��زارش اداره اطلاعات، ص��دور نامه هاي 
صوري از ارگان هاي مختلف، اظهارات و اقارير متهمان، 
تاسيس شركت سهام تدبير آسيا با عضويت برادر متهم 
خليلي و علي سعيدي براي واردات گوشت و مستندات 
مربوط به شركت سهام تدبير آسيا، ثبت فروشگاه ياس 
شميران توسط حسين خليلي برادر متهم رديف اول 
براي مالكيت شركت سهام تدبير آسيا، مي توان اشاره 
كرد. حس��يني گفت: متهم حميدرضا خليلي مدعي 
است كه از نوع فعاليت فروشگاه ياس شميران مطلع 
نبوده در حالي كه مس��تندات خلاف اين ادعا را ثابت 
مي كند و هم��ه موارد دالّ بر اطلاع حميد رضا خليلي 
از اعمال برادرش حسين خليلي دارد. حسيني اضافه 
كرد: در حالي كه ما در جنگ اقتصادي هستيم هر عملي 
خلاف مقررات موجب اخلال در عرضه مايحتاج عمومي 
مي ش��ود كه اين از مصاديق اخلال تلقي مي شود و با 
استناد به اس��تجازه از مقام معظم رهبري در خواست 

تعقيب كيفري متهمان و صدور حكم لازم را دارم.

   تفهيم اتهامات
در ادامه دادگاه قاضي صلواتي از متهم رديف اول حميد 
رضا خليلي خواس��ت در جايگاه حاضر ش��ود و ضمن 

تفهيم اتهام از او خواست كه به دفاع از خود بپردازد.
متهم خليلي گفت: من در پس��ت جديد بالغ بر 2۰۰ 
هزار تن نهاده هاي دامي را بين كش��اورزان و دامداران 
توزيع كردم اين پرونده بزرگ نمايي ش��ده است. من 
فرد دانشگاهي هستم بعد از شش ماه مطالعه بازار يك 
طرحي را نوشتم و به همه اعلام كردم اين طرح مي تواند 

از تخلفات جلوگيري كند.
اين متهم گفت: بعد از اينكه مديران اختيار نظارت را به 
من دادند من متوجه تخلفات در حد ۵ هزار تن شدم. 
توليدات و واردات ما بيش از نياز داخلي است پس نبايد 
اخلال صورت گرفته باشد عدد اعلامي در كيفرخواست 
بزرگ نمايي شده است. وي افزود: مجموعه مرا تهديد 
مي كردن��د حتي من زير چرخ لودر ه��م قرار گرفتم و 

تهديد شدم تا مرا از چرخه حذف كنند.
متهم خليلي گف��ت: آقاي قاضي اي��ن پرونده در حد 
تعزيرات اس��ت نه در حد دادگاه البته بايد با متخلف 
برخورد شود در كيفرخواست موارد ضد و نقيض وجود 
دارد. حميدرضا خليلي گفت: تعاوني بنياد مستضعفان 
يك تعاوني معتبر و جايگاه آن مشخص است، راهنمايي 
بنده براي هدايت به انجام كار درس��ت و برگشت كالا 

بوده است.
قاضي صلواتي خطاب به متهم گفت: صلاحيت دادگاه 
را خودش تشخيص مي دهد، شما لازم نيست در اين 
رابطه تعيين تكليف كنيد، شما جانشين رييس سازمان 
جهاد كشاورزي استان تهران بوديد آيا نديديد مردم 
س��اعت ها زيرآفتاب و زير بارندگي با در دست داشتن 
كارت ملي منتظر دو كيلو گوشت يخي بودند، آيا مردم 
مس��تضعف را س��رصف نديديد 11۴ هزار كيلو براي 
شما عددي نيست. قاضي صلواتي ادامه داد: شما 2۷ 
تن گوشت را طي ترفندي به اسم ميادين ميوه و تره بار 

گرفتيد و سه تن تحويل داديد.
رييس دادگاه ادامه داد: ش��ما با آقاي سعيدي ارتباط 
ديرينه داريد. مي گوييد در روس��تا زندگي مي كنيد و 
پولي نداريد، اما زميني به ارزش ۵۰۰ ميليون مي خريد، 
در مواجهه با دادگاه صداقت داشته باشيد تمام موارد 
بررسي شده است. متهم حميدرضا خليلي گفت: اگر 

بررسي شده است پس دفاعيات من ارزشي ندارد.
قاضي در پاسخ گفت: دفاعيات خود را مطرح كنيد موارد 
را بررسي مي كنيم و دادگاه و نماينده دادستان از شما 
سوال مي پرس��ند. متهم در بيان دفاعيات خود گفت: 
عمليات تحويل كالا هيچ ارتباطي به شركت سهام تدبير 
ندارد و به جاي اينكه اس��م شركت پويا ستاره باشد به 

شركت مهام تدبير اشاره شده است.

قاض��ي صلواتي خطاب به متهم گفت: ش��ما كارمند 
دولت بوديد آيا به حراست اداره اطلاع داديد كه به سفر 
 خارجي مي رويد ش��ما چهار بار به كشور آذربايجان و 
دو بار به گرجستان رفته ايد چرا به حراست اداره اطلاع 

نداده ايد؟
متهم پاسخ داد: بنده دانشجوي دكتراي رشته ژنتيك 
مي خواندم با هزينه ش��خصي و با مرخصي هايم در دو 
مزرعه در كشور آذربايجان )باكو( و گرجستان )تفليس( 
روي تز پايان نامه ام كار مي كردم، درس خواندن من را 
قبول نداشتند و نمي گذاشتند كه ادامه تحصيل بدهم.

قاضي صلواتي خطاب به متهم گفت: ش��ما به كشور 
آذربايجان رفتيد تا 8۰ تن گوشت گرم گوسفند براي 
شركت مهام تدبير بياوريد و در گرجستان 1۰ هزار دلار 
هزينه كرديد و كبابي در آنجا راه انداختيد بنابراين در 

روستا زندگي كردنت را به رخ دادگاه نكش.
متهم در پاس��خ گفت: آيا مستندات اين موارد موجود 

است؟
قاضي صلواتي خطاب به متهم گفت: آقاي اويسي چه 

مقدار و در كدام شعبه سرمايه گذاري كرده بود؟
متهم پاسخ داد: يك ميليارد و 2۰۰ ميليون در بانك 
ملت شعبه يوسف آباد در حساب شركت مهام تدبير 
س��رمايه گذاري كردند بنده در تشكيل شركت هيچ 
دخالتي نداش��تم. قاضي صلواتي خط��اب به متهم 
گفت: سازمان اطلاعات تهران با شما تماس مي گيرد 
و به شما هشدار مي دهد و نقاط ضعف توزيع گوشت 
را گوش��زد مي كند، ش��ما ملاقات هاي آنچناني در 
كافي شاپ يوسف آباد و فرحزاد راه مي انداختيد و به 
همكارانتان مي گفتيد گوشي هايتان را خاموش كنيد 
س��ازمان اطلاعات وارد ماجرا شده است، ما سند نيز 
براي اين موضوع داري��م. قاضي گفت: درباره مجمع 
مباش��رين براي اخذ گوش��ت برزيلي توضيح دهيد 

اعضاي تشكيل دهنده آن چه كساني هستند ظاهرا 
آقاي سعيدي و جهيزي هم حضور داشتند.

متهم خليلي گفت: ۶۰ صنف اس��ت كه ليست دارند 
اين افراد آن موقع كه من مجوز زدم پروانه كسب و كار 
نداشتند. آن موقع كه من نامه مجمع را زدم شركتي 

نبود مهام تدبير هم تاسيس نشده بود.
متهم مدعي شد: نه من قسم مي خورم كه هيچ مال 
نامشروعي كسب نكرده ام و يك كيلو گوشت هم بدون 

مقررات توزيع نكردم.
قاضي افزود: اتهام شما تحصيل مال نامشروع نيست.

در اين لحظه نماينده دادس��تان ب��ه اذن قاضي بيان 
كرد: شما چند بار به تخلف ۵ هزار تني اشاره كرديد 
كه آن را كشف كرده ايد، ولي رسيدگي نشده و براي 
شما به خاطر آن پرونده پرونده سازي كرده اند. اگر در 
اين باره مستنداتي داريد به ما بگوييد تا پيگيري كنيم 
البته تاكنون اين كشف ش��ما در دادسرا مستنداتي 

نداشته است.
نماينده دادستان بيان كرد: در اظهارات خود گفتيد 
كه ازفعاليت تجاري برادرتان در زمينه توزيع گوشت 
اطلاعي نداش��تيد، در حالي ك��ه در ۹۷.۶.11 طي 
نامه اي فروشگاه ياس شميران را به عنوان مباشر جهاد 

كشاورزي استان تهران معرفي مي كنيد.
وي ادام��ه داد: ش��ما مي گوييد 11۴ ه��زار كيلو در 
مقايس��ه با واردات گوشت در س��ال ۹۷ ناچيز است 
شايد اين گونه باشد، اما 11۴ هزار كيلودر فاصله سه 
ماه توزيع شد. در اين فاصله دولت در تنگنا بود حال 
مقايس��ه كنيد با آنچه در تنظيم بازار توزيع شده نه 
آنچه در طول سال وارد شده است. قاضي صلواتي بعد 
از ش��نيدن اظهارات ختم جلسه را اعلام كرد و اظهار 
كرد: جلسه بعدي سه شنبه رأس ساعت 1۰:۰۰ صبح 

برگزار مي شود.
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مديركل دفتر بودجه ريزي مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي از وعده هاي  دولت انتقاد كرد

طرح ماليات بر عايدي سرمايه مجلس به جاي لايحه دولت
كارش�ناس مركز پژوهش هاي مجلس شوراي 
اسلامي مي گويد كه نمي داند چرا دولت برخي 
لايحه هاي ماليات�ي را بايكوت مي كند و جلوي 
قانون ش�دن آن را مي گيرد. با اين حال به گفته 
محمد هادي سبحانيان اگر دولت در ارايه لايحه 
ماليات بر عايدي س�رمايه تعل�ل كند، مجلس 
همان طرحي كه در اين زمينه ارايه كرده است را 

با اصلاحاتي به قانون تبديل خواهد كرد.
به گزارش »تعادل«، مطالبه پايه مالياتي ماليات 
عايدي بر س�رمايه مدت ها اس�ت ك�ه از دولت 
درخواست مي ش�ود. با اين حال با تعلل دولت، 
مجلس دست به كار شد و طرحي در اين موضوع 
ارايه كرد. طرحي كه ايرادات كارشناسي زيادي 
به آن وارد بود ولي به زعم بسياري از كارشناسان 
در فق�دان لايحه از س�وي دول�ت؛ غنيمتي به 

حساب مي آمد.
ب�ا اين حال دول�ت هم بيكار ننشس�ت و اعلام 
كرد كه مجلس بهتر است طرح تهيه شده خود 
را ناديده بگيرد و منتظر ش�ود ت�ا لايحه دولت 
تهيه ش�ود.دولت تاكيد داش�ت كه يك لايحه 
جامع براي دريافت ماليات بر عايدي سرمايه در 
دستور كار دارد. با اين حال دولت همچنان براي 
ارايه اين لايحه امروز و فردا مي كند. در حالي كه 
در هفته هاي گذشته خبر رسيده بود كه لايحه 
توس�ط س�ازمان امور مالياتي تهيه و به وزارت 
امور اقتصادي و دارايي ارس�ال ش�ده است، در 
پايان هفته اعلام ش�د كه اين لايحه به سازمان 
امور مالياتي عودت داده شده است چراكه بايد 
ايراداتي اصلاح ش�ود. با اين ح�ال صداهايي از 
مجلس به گوش مي رسد مبني بر اينكه اعتماد 
چندان�ي به اراي�ه لايحه از س�وي دولت وجود 
دارد. در همين زمينه محمد هادي س�بحانيان، 
مديركل دفت�ر بودجه ريزي مركز پژوهش هاي 
مجلس در گفت وگو با »تعادل« مي گويد دولت 
تاكنون وعده هاي فراوان�ي داده كه به آن عمل 
نكرده است  و اگر بخواهد تعلل بيشتري درباره 
لايحه ماليات بر عايدي س�رمايه از خود نشان 
دهد، مجلس بررسي طرح عايدي بر سرمايه اي 
كه خود تهيه كرده است را براي تصويب بررسي 
خواهد كرد. او همچنين توضيحاتي درباره لايحه 
ماليات بر فعاليت ه�اي اختلال زا و در عين حال 
ماليات بر خانه هاي خالي ارايه كرده است كه در 

ادامه مشروح آن را مي خوانيد:

    چه اتفاقي افتاد كه ماليات بر مسكن از لايحه 
ماليات بر فعاليت هاي اختلال زا بيرون كشيده 
ش�د، عده اي بر اين باور بودند كه افراد صاحب 

سرمايه در حوزه مس�كن و مستغلات به دولت 
نفوذ كرده اند و به نوعي مانع انجام اين مهم شدند، 

ديدگاه شما نسبت به اين نظر چيست؟
آن گونه كه من اطلاعات دارم دولت براي بحث ماليات 
بر حوزه مسكن، طرح ماليات عايدي بر سرمايه را صادر 
كرده بود كه ش��امل 10 آيتم بود و مسكن يكي از اين 
آيتم ها بود و دولت قصد داشت در قالب لايحه ماليات 
عايدي بر س��رمايه، از برخي فعاليت هاي سوداگرانه 
در بخش مس��كن جلوگي��ري كند و برخ��ي ديگر از 
دارايي هايي كه مي تواند در آن فعاليت هاي اختلال زا 
كه با رونق توليد س��ازگاري ندارد صورت بگيرد را در 
قالب لايحه ماليات بر فعاليت هاي اختلال زا به مجلس 
ارايه كند. بنابراين اراده دولت اين نبوده كه از سودجويان 
رانتي و فسادزا در حوزه مسكن ماليات اخذ نكند، قصد 
داشت اين مساله را در قالب لايحه سي جي تي يا همان 
لايحه ماليات بر عايدي س��رمايه بياورد و بقيه موارد 
مانند ارز و سكه و غيره را زير مجموعه لايحه ماليات بر 

فعاليت هاي اختلال زا قرار دهد.
البت��ه وزارت اقتصاد به دلايلي ك��ه خودش مي داند 
لايحه ماليات ب��ر عايدي س��رمايه را نمي خواهد به 
دولت ارايه كند و عملا آن را مسكوت گذاشته است در 
صورتي كه به مجلس شوراي اسلامي وعده كرده بود 

كه آن را به اين قوه تقديم كند چرا كه طي چندين ماه 
گذشته مجلس طرحي را با عنوان ماليات بر عايدي 
مسكن آماده كرده بود و دولت همواره با آن مخالفت 
مي كرد با اين استدلال كه مي گفت ما در حال آماده 
كردن طرحي هس��تيم كه به مجلس ارايه دهيم، با 
وجود آن، وعده دولت مس��كوت مانده است. گفتني 
است دولت به موازات آن، لايحه ماليات بر فعاليت هاي 
اختلال زا را هم پيش مي برد و اكنون پيش نويس اين 
طرح را آماده كرده و در كميسيون اقتصادي دولت در 

حال بررسي است. 
 دولت اعلام كرده قصد دارد ماليات بر عايدي مسكن 
را در قالب مالي��ات بر مجموع درآمدها يا به اصطلاح 
پي آي تي تعريف كن��د، لذا اين برداش��ت يا فرضيه 
كه عده اي نفوذ كرده اند تا بخش ماليات بر مس��كن 
ناديده گرفته شود، ديدگاه درستي نيست. از طرفي 
هم من اين خبر را به شما مي دهم كه در جلسه اخير 
كميسيون اقتصادي مجلس بحث ماليات بر عايدي 
مس��كن براي چندمين بار مطرح شد و خوشبختانه 
كميس��يون اقتصادي و ش��خص رييس كميسيون 
اقتصادي، يعني الياس حضرتي به ش��دت پيگير اين 
موضوع اس��ت كه طرح��ي كه قبل تر كلي��ات آن به 
تصويب رس��يده بود و به كارگروه س��پرده شده بود، 

در يك بازه زماني مش��خص نهايي شود و به تصويب 
مجلس شوراي اسلامي برسد و من فكر مي كنم هرچه 
زود تر اين اتفاق بيفتد بهتر است چرا كه پايه گذاري 
چنين پايه مالياتي ضرورت دارد و اين در دستور كار 
جلس��ه اخير كميس��يون اقتصادي مجلس شوراي 

اسلامي قرار گرفته است.
    ب�ا توجه به توضيحاتي ك�ه در رابطه با حذف 
نشدن ماليات بر مسكن ارايه داديد، لايحه جديد 
ماليات بر مجموع درآمدها يا پي اي تي مي تواند 
از فعاليت هاي تنش زا و س�ودجويانه دلالان در 

حوزه مسكن جلوگيري كند؟
اين كه دولت چگون��ه مي خواهد در رابطه با پي اي تي 
عمل كند روش��ن نيست چون هنوز چيزي به صورت 
رسمي بيرون داده نشده است و الان قضاوت درباره آن 
كمي زود است اما لايحه اي كه دولت آماده كرده بود تا 
به مجلس ارايه كند اما از سوي وزارت اقتصاد بايكوت 
شد با نقد هاي جدي از سوي مركز پژوهش هاي مجلس 
ش��وراي اس��لامي و برخي ديگر از كارشناسان روبرو 
ش��د. تصور مي كنم اصلاحيه اي كه مركز پژوهش ها 
براي لايح��ه ماليات عايدي بر س��رمايه تنظيم كرده 
بود به مراتب اجرايي ت��ر و بهتر از آن چيزي بود كه در 
دولت آماده ش��ده بود. در حال حاضر دولت عملا اراده 

كرده اس��ت كه بخش ماليات بر مسكن زير مجموعه 
پي اي تي قرار بگيرد اما حقيقت اين است كه دولت از 
اين وعده ها زياد داده اس��ت. دولت در مسائل بسياري 
وعده ارايه طرح هاي بس��ياري را مي دهد اما چون به 
وعده هاي خود عمل نكرده است عملا مجلس شوراي 
اسلامي هم نمي تواند دست روي دست بگذارد و منتظر 
باشد كه دولت براي چندمين بار در موارد ديگري هم 
خلف وعده كند لذا اكنون نمايندگان مجلس شوراي 
اسلامي عزم خود را جزم كرده اند كه در بحث ماليات 
بر عايدي سرمايه طرحي كه در مجلس موجود است 
را با اصلاحاتي كه حتما لازم است در آن اتفاق بيفتد، 

آن را پيش ببرد.
    موضوعي كه وجود دارد اين است كه در صورت 
تصوي�ب يك قانون باز ممكن اس�ت، دولت آن 
را اجرا نكند. چيزي كه ام�روز درباره تاخير در 
اجراي ماليات بر خانه هاي خالي آن را مي بينيم 

آن را چگونه ارزيابي مي كنيد؟
متاسفانه شاهد آن بوديم كه مجموعه دولت و وزارت راه، 
مسكن و شهرسازي و بقيه دستگاه هاي ذي ربط عزم و 
اراده جدي براي پياده سازي آن نداشته اند و اين خود رد 
صريح قانون تلقي مي شود و به نوعي به آسيب شناسي 
نياز اس��ت كه چرا يك قانوني تصويب مي شود و به آن 
عمل نمي شود و هيچ شخصي هم پاسخگوي آن نيست 
و به راحتي چشمان خود را مي بندند و بيان مي كنند كه 
نه! ظرفيت آن را نداريم و اجرا نمي كنيم! اين موضوع 
بايد بررسي شود كه چرا در نظام جمهوري اسلامي يك 
قانوني تصويب مي ش��ود و عملا خيلي راحت مسوول 
مربوطه مي گويد من آن را اجرا نمي كنم. در نظر داشته 
باشيد كه اجراي اين قانون مستلزم راه اندازي يك سامانه 
املاك و اسكان است كه راه اندازي اين سامانه مستلزم 
همكاري تعدادي دس��تگاه اس��ت كه اين دستگاه ها 
متاسفانه همكاري لازم را نكردند و از طرفي هم پيگيري 
مجدانه اي از سوي وزارت راه و شهرسازي صورت نگرفته 
است چرا كه وزير وقت اعتقادي به اين موضوع نداشته 
است و عملا با وجود نياز وافري كه ما به اين پايه مالياتي 
داريم و از همه مهم تر قانون آن را هم داريم اما متاسفانه 

به مرحله اجرا نرسيده است.
    احتمال اينكه لايح�ه ماليات بر فعاليت هاي 
اختلال زا قانون شود را چگونه ارزيابي مي كنيد؟

در نظ��ر داش��ته باش��يد كه موض��وع مالي��ات بر 
فعاليت هاي اختلال زا تنها يك پيش نويس از طرح 
است و نمي توان آن را لايحه ناميد و برخي رسانه ها 
اين پيش نويس را با لابي از طريق كانال هايي دريافت 
كرده و س��پس آن را منتشر كرده اند و به عقيده من 
هنوز خيلي زود اس��ت كه بخواهيم به اين موضوع 
دامن بزنيم يا حواش��ي هايي را ح��ول محور برخي 

پايه هاي مالياتي ايجاد كنيم كه صحت ندارد. 

لاريجاني راي هيات تطبيق را كان لم يكن اعلام كرد

دولت در بن بست اجراي قانون افزايش حقوق و دستمزد
ظاهرا كش��مكش دولت و مجلس بر سر موضوع افزايش 
حقوق ها همچنان ادامه دارد. گرچه در روزهاي گذش��ته 
هيات تطبيق مصوب��ات دولت با قوانين درخصوص نحوه 
افزايش حقوق كارمندان دولت جانب دولت را گرفته بود 
اكنون رييس مجلس در مكاتبه اي با رييس جمهور، راي 
پيشين را كان لم يكن اعلام كرد. حالا بايد منتظر ماند و ديد 

دولت تن به اجراي درخواست مجلس مي دهد يا خير؟
به گزارش »تعادل«، روز گذش��ته خبر رس��يد كه رييس 
مجلس شوراي اسلامي در مكاتبه اي كه با رييس جمهور 
داشته اس��ت راي پيشين هيات تطبيق مصوبات دولت با 
قوانين درخصوص نحوه افزايش حقوق كارمندان دولت را 
كان لم يكن اعلام كرده است و به اين ترتيب دولت بايد در 
ادامه نظر مجلس را در اجراي قانون پرداخت حقوق و مزاياي 

سال 1398 جلب كند.

 ماجرا از چه قرار است؟
گرچه دولت از زماني كه مباحث مربوط به افزايش حقوق 
كاركنان در س��ال 1398 مطرح شد، اعلام كرده بود كه به 
دنبال افزايش 20 درصدي حقوق كاركنان دستگاه هاي 
اجرايي به صورت يكپارچه است ولي مجلس اين را نپذيرفت. 
بااين استدلال كه افزايش 20 درصدي حقوق ها به صورت 
يكپارچه بر خلاف عدالت است چرا كه كساني كه حقوق هاي 

بالا دريافت مي كنند در نهايت افزايش حقوق بسيار بالاتري 
را نسبت به دهك هاي پايين درآمدي تجربه مي كنند. 

آنچه مجلس در نهايت تصويب ك��رد، اين بود كه حداقل 
حقوق كارمندان در سال 98 بايد حدود 400 هزار تومان 
به اضافه 10 درصد افزوده شود. به هر حال آنچه دولت اجرا 
كرده افزايش 400 هزار توماني است و مجلس اكنون نسبت 
به نحوه اجراي 10 درصد افزايش حقوق اعتراض دارد. اين 
موضوعي است كه دولت آن را به دو طريق پاسخ مي دهد. 
نخس��ت آنكه دولت منابع اين ميزان افزايش حقوق را در 
اختيار ن��دارد و در عين حال منابعي كه طبق بودجه براي 
افزايش حقوق ها در نظر گرفته شده است كفاف اين ميزان 

را نمي دهد.
گفتني اس��ت، برخي نمايندگان مجلس به نحوه افزايش 
حقوق ها در سال 98 در حالي اعتراض كرده  بودند كه مصوبه 
دولت مورد تاييد هي��ات تطبيق مصوبات دولت با قوانين 
مجلس قرار گرفته است. دولت هم اعلام كرده قانون را اجرا 
مي كند و اگر مجلس نحوه ديگري از افزايش حقوق را طلب 
مي كند بايد قانون را تغيير دهد. در همين راستا چندي پيش 
اخبار رسيد كه رييس مجلس در نامه اي به رييس جمهور 
نسبت به نحوه اجراي قانون اعتراض كرده است و خواهان 
اجراي صحيح قانون شده اس��ت. اين موضوعي است كه 
البته مدتي بعد جمشيد انصاري رييس سازمان امور اداري 

و استخدامي آن را تكذيب و اعلام كرد خبر اين نامه صحت 
ندارد. با اين حال اكنون متن نامه لاريجاني به رييس جمهور 
منتشر شده است.بر اين اساس در تازه ترين مكاتبه ميان 
روساي مجلس و دولت در خصوص نحوه افزايش حقوق ها 
در سال 98 آمده است: »بر اساس بررسي ها و اعلام نظر هيات 
تطبيق مصوبات دولت با قوانين و مستند به مواد 85 و138 
قانون اساسي، مراتب در خصوص نحوه افزايش حقوق سال 
98 كارمندان دولت ابلاغ مي شود. پس از انقضاي مهلت يك 
هفته اي مقرر در قانون آن بخش از مصوبه كه مورد ايراد قرار 

گرفته ملغي اثر خواهد بود.«
در ادامه اين مكاتبه آمده است: »الف-بر اساس ماده 3 قانون 
برنامه ششم توسعه، دولت مكلف است برسي هاي لازم را 
جهت برقراري عدالت در نظام پرداخت ها، رفع تبعيض و 

يكسان سازي دريافت ها داشته باشد.
ب-طبق ماده 76 قانون مديريت خدمات كشوري، حداقل 
و حداكثر حقوق و مزاياي مستمر شاغلين، بازنشستگان 
و وظيفه بگيران مشمول اين قانون و ساير حقوق بگيران 
دستگاه هاي اجرايي و صندوق هاي بازنشستگي وابسته به 
دستگاه هاي اجرايي هرسال با پيشنهاد سازمان به تصويب 

هيات وزيران مي رسد« .
ج-براساس تبصره ذيل همين ماده قانوني: )سقف حقوق 
ثابت و فوق العاده هاي مستمر نبايد از 7 برابر حداقل حقوق 

ثابت و فوق العاده هاي مس��تمر تج��اوز كند. عليهذا، نظر 
به تصريح قوانين مزبور علاوه بر ش��اغلان، بازنشستگان و 
وظيفه بگيران ديگر دس��تگاه هاي اجرايي و صندوق هاي 
وابسته به آنها كه چه بسا ممكن است داراي قوانين خاصي 
بوده باشند نيز از حيث حداكثر در يافتي ها تابع سقف مقرر 
در تبصره ذيل ماده 76 قانون خدمات اس��ت. مضافا اينكه 
مستثني شدن عناوين شمارش شده در ماده 117 قانون 
مديريت از شمول عام مقررات مندرج در اين قانون، مفهم 
اين امر نيس��ت كه همين عناوين از شمول حكم يا مقرره 
خاص مندرج در تبصره ذيل ماده 76 قانون مديريت خدمات 

كشوري نيز مستثني به شمار آيند.
بر اين اساس تبصره الحاقي به ذيل ماده 2 و ذيل بند 5، دو 
فقره مصوبه اصلي هيات وزيران به مشخصات صدرالذكر 
كه اعضاي هيات علمي دانشگاه ها و...، را مستثني از شمول 
حداكثر س��قف مندرج در بند 5 مصوبه و مالا مستثني از 
شمول حكم يا مقرره خاص مندرج در تبصره ذيل ماده 76 
قانون مديري��ت خدمات مي داند از اين حيث كه متضمن 

تضييق شمول قانون است مغاير قانون است.
با ابلاغ اين نظ��ر، راي مقدماتي هيات بررس��ي و تطبيق 
مصوبات دولت با قوانين كه به شماره 11220 /ه ب مورخ 
1398/02/18 به دولت ابلاغ شد چون مبني براشتباه بوده 

است كان لم يكن اعلام مي شود.
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شرط ترخيص شكر خام 
وارداتي

گمرك شكر خام وارداتي را بدون تاييديه شركت 
بازرگاني دولت ترخيص نخواهد كرد.

ب��ا توجه ب��ه نامه اخي��ر مهرفرد-مع��اون وزير 
كش��اورزي- به گمرك ايران ش��رايط ترخيص 
شكر وارداتي اعلام شده و گمرك از اين پس بايد 

بر اساس آن اقدام كند.
 با توجه به مكانيس��م عرضه واردكنندگان شكر 
خام كه با مداخله و نظارت شركت بازرگاني دولتي 
انجام مي شود، طبق توافقات صورت گرفته، عرضه 
شكر خام توسط انجمن صنفي كارخانجات قند 
و شكر به قيمت مصوب و با نظارت و هماهنگي 
شركت بازرگاني دولتي به ش��بكه توزيع انجام 
مي شود. البته ش��بكه توزيع بايد از سوي وزارت 

صنعت معدن و تجارت معرفي شده باشد.
بر اين اساس وزارت كش��اورزي از گمرك ايران 
خواسته تا هر گونه ترخيص شكر وارداتي با ارايه 

تاييديه از شركت بازرگاني دولتي ايران باشد.

۲۳ مرداد؛ آخرين مهلت پزشكان 
براي ثبت نام  دستگاه كارتخوان

مديركل دفت��ر تنظيم مقررات و برون س��پاري 
س��ازمان امور مالياتي گفت ك��ه صاحبان حرف 
و مشاغل پزش��كي، پيراپزش��كي، داروسازي و 
دامپزش��كي تا 23 مردادماه مهلت دارند در نظام 
س��امانه فروش و اس��تفاده از پايانه فروشگاهي 

)كارتخوان بانكي( ثبت نام كنند.
علي رس��تم پور- مديركل دفتر تنظيم مقررات 
و برون سپاري س��ازمان امور مالياتي- با استناد 
به بند )ي( تبصره )6( قانون بودجه س��ال 1398 
و تبص��ره )2( م��اده )169( قان��ون ماليات هاي 
مستقيم، اظهار كرد: همه صاحبان حرف و مشاغل 
پزشكي، پيراپزشكي، داروسازي و دامپزشكي كه 
مجوز فعاليت آنها توسط وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشكي، سازمان نظام پزشكي ايران يا 
سازمان نظام دامپزش��كي و سازمان دامپزشكي 
ايران صادر مي شود، مكلفند در چارچوب آيين نامه 
تبصره )2( ماده )169( قانون ماليات هاي مستقيم 
نس��بت به نصب، راه ان��دازي و اس��تفاده از پايانه 
فروشگاهي )دس��تگاه كارتخوان( از ابتداي سال 

1398 اقدام كنند.
بر اساس گزارش سازمان امور مالياتي، رستم پور 
اضافه كرد: براين اس��اس هم��ه صاحبان حرف و 
مشاغل ياد شده مكلفند حداكثر تا تاريخ 23 مرداده 
ماه 1398 براي ثبت درخواست تخصيص شماره 
شناسه پايانه فروشگاهي )كارت خوان( به درگاه 
عمليات الكترونيكي سازمان امور مالياتي كشور به 
نشاني الكترونيكي https: //tax.gov.ir مراجعه 
و مشخصات دستگاه كارتخوان خود را ثبت كرده 
و در اولين ماه پس از دريافت شناسه خود از طريق 
پيامك، نسبت به بهره برداري از آن اقدام كنند.اين 
مقام مسوول سازمان امور مالياتي كشور نحوه ثبت 
نام موديان در سامانه هاي مالياتي را هم شرح داد و 
گفت: موديان هنگام مراجعه به سامانه الكترونيكي 
بالا وارد س��امانه ثبت نام الكترونيك طرح جامع 
مالياتي )كد اقتصادي( ش��ده و در قسمت ساير 
خدمات با انتخاب گزينه »ثبت مشخصات صندوق 
فروش و حافظه مالياتي« مي توانند مش��خصات 
پايانه فروش��گاهي خود را ثبت كنند.رستم پور 
همچنين اضافه كرد: موديان مي توانند در صورت 
بروز هرگونه مش��كل يا براي رفع ابهام با سامانه 
پاسخگويي سازمان امور مالياتي كشور به شماره 

1526 تماس بگيرند.

دستور ترخيص يك ميليون 
تن كالاي اساسي صادر شد

مهر|با توافق روز گذش��ته هفتم مرداد ميان 
گمرك جمهوري اسلامي ايران و وزارت صنعت، 
معدن و تجارت هماهنگي و مساعدت مديركل 
امور گمرك��ي بندر امام خميني )ره(، دس��تور 
ترخيص يك ميليون تن كالاهاي اساسي موجود 

در بندر امام خميني )ره( صادر شد.
اين كالاها متعلق به شركت پشتيباني امور دام 
كش��ور بوده كه به زودي روانه انبارها و سپس 

بازار خواهد شد.

سامانه 
پيامكي 
روزنامه 
 تعادل 

30005320

بدينوسيله از كليه سهامداران محترم شركت خدمات دريايي هدايت كشتي خليج 
فارس )سهامي خاص( دعوت به عمل مي آيد تا در جلسه مجمع عمومي عادي بطور 
فوق العاده  اين شركت كه راس ساعت 10 صبح روز شنبه مورخ 1398/5/19 در محل 
سالن اجتماعات شركت واقع در تهران، خيابان وليعصر، نرسيده به چهارراه پارك وي، 

خيابان افق، پلاك 6 تشكيل مي گردد حضور بهم رسانند.
دستور جلسه:

1- صدور مجوز خريد يك قطعه زمين واقع در شهرستان نشتارود براي شركت.
2- صدور مجوز فروش واحدهاي اداري )دو باب( و تجاري شركت )يك باب( واقع در 

بلوار دريا و همچنين 4 واحد اداري ساختمان خيابان كيش.
3- صدور مجوز خريد ساختمان مناسب براي دفتر مركزي شركت.

4- صدور مجوز خريد يك قطعه زمين در بندر امام خميني براي احداث دفتر شعبه، 
مهمانسرا، انبار و تعميرگاه.

5- صدور مجوز خريد يك قطع�ه زمين در بندرعباس براي احداث دفتر ش�عبه، 
مهمانسرا، انبار و تعميرگاه.

كليه سهامداران محترم و يا نمايندگان قانوني آنها مي توانند جهت دريافت كارت ورود 
به جلسه با در دست داشتن اصل ورقه سهام و كارت شناسايي معتبر و يا وكالتنامه 
رس�مي )براي سهامداران حقيقي و يا وكلاي ايشان( و معرفي نامه براي نمايندگان 
سهامداران حقوقي، در ساعات اداري روزهاي سه شنبه و چهارشنبه مورخ 15 و 16 
مرداد ماه جاري به دفتر امور سهام شركت واقع در تهران، خيابان وليعصر، نرسيده به 

چهارراه پارك  وي، كوچه افق، پلاك 6، طبقه 2 مراجعه فرمايند.
هيئت مديره شركت خدمات دريايي هدايت كشتي خليج فارس 

 )سهامي خاص(

 آگهي دعوت مجمع عمومي عادي بطور فوق العاده
 شركت خدمات دريايي هدايت كشتي خليج فارس )سهامي خاص( 

ثبت شده به شماره ۳۳60۳4 و شناسه ملي 1010۳7۲۳5۲4

شركت خدمات دريايي هدايت كشتي خليج فارس )سهامي خاص(
شماره ثبت 336034

Persian Gulf PILOT Martime Services Co.

مردم، قدرت و منافع )4۲(
سرمايه داري پيشرفته در عصر نارضايتي

نوشته:  جوزف استيگليتز|
ترجمه:  منصور  بيطرف|
  رشد و قدرت بازار 

خيلي راحت مي ش��ود ديد كه قدرت بازار به نابرابري 
منجر مي شود. همچنين آن يك نقشي را در رشد كند 
اقتصاد و عملكرد ضعيف اقتصادي ايفا مي كند. البته 
قدرت انحصار يك انحراف از سيستم بازار است بطوري 
كه منجر به كم بازده بودن اقتصاد مي شود. برآوردهاي 
اخيري كه از ديويد باقعي از دانش��كده اقتصاد و علوم 
سياسي لندن و ايمانوئل فرحي از هاروارد صورت گرفته 
نشان مي دهد هزينه آنها براي اقتصاد چقدر زياد است . 
حذف اضافه بها كه فقدان رقابت باعث به وجود آمدن آن 
)اضافه بها( شده است، بهره وري اقتصاد ايالات متحده 

را تا 40 درصد بالا مي برد.
خلق موانع ورود يك بخش يكپارچه از قدرت بازار است . 
بر خلاف آن، نشانه يك اقتصاد رقابتي پويا ورود يا خروج 
شركت ها است . درصد شركت هاي اقتصاد امريكا كه 

جوان هستند بسيار پايين تر از اكثر كشورها است كه 
در اين خصوص هم اروپاي قديم )مثلا، اسپانيا، سوئد و 
آلمان( و هم كشورهاي در حال ظهور مثل برزيل جلو 
اقتاده اند و اين درصد نس��بت به گذشته ما هم پايين 
است . اين اتفاق دقيقا با اين نگاه كه رقابت در اقتصادي 
كاهش يافته باشد و در اقتصادي كه شركت هاي موفق 
ترتيبي مي دهند تا موانع بزرگ براي ورود خلق شوند 
يعني خودشان را با خندق هاي عميق و بزرگ محاصره 

كرده باشند، همخواني دارد .
افزايش قابل ملاحظه قدرت بازار بر بهره وري اقتصاد 
ضربه مي زند. همچنين مي تواند اثرات قابل توجهي بر 
تقاضاي مصرف كننده هم داشته باشد. همانطور كه پول 
از قعر هرم اقتصاد به راس هرم اقتصاد حركت مي كند، 
مصرف تجميع شده هم به اين دليل ساده آنهايي كه 
در راس هس��تند يك بخش كوچكي از درآمدش��ان 
را مصرف مي كنند تا آنهايي كه در قعر هس��تند تمام 
درآمدش��ان را براي اينكه فقط گ��ذران كنند، خرج 

مي كنند، كاهش مي يابد. علاوه بر اين سرمايه گذاري 
هم تضعيف مي ش��ود زيرا همچنانكه قدرت انحصار 
افزايش مي يابد، نرخ بازگشت مازاد از توليد اضافي هم 
كاهش مي يابد. همراه با انحصار كه توليد هم بيش��تر 
مي ش��ود، قيمت ها بايد پايين بياي��د به همين خاطر 
افزايش در سود هم مي تواند كمتر از آن مقداري كه در 
بازارهاي رقابتي هست، يعني جايي كه قيمت ها اساسا 
تحت تاثير سطح توليد ش��ركت هاي مد نظر نيست، 
باش��د . همين موضوع ناهنجاري هاي سال هاي اخير 
را ش��رح مي دهد: در حالي كه نرخ سود خيلي بالا بود، 
نرخ سرمايه گذاري )به عنوان سهمي از توليد ناخالص 
داخلي( از 17.2 درصد در دهه 1960 و دهه 1970 به 
متوسط 15.7 از 2008 تا 2017 رسيده است و همين 
نرخ س��رمايه گذاري خصوصي كاه��ش يافته دلالت 

فقيرانه بودن رشد آينده است .
در همي��ن حال يك اثر بعدي را هم بايد خاطرنش��ان 
كرد: ابداعات و ابتكاراتي كه بايد به س��مت خلاقيت 

بيشتر توليد محصولات بهتر باشد در عوض به سمت 
راه هاي بهتر خلق و نگهداري قدرت بازار و اس��تثمار 
مشتيريان اس��ت .در حالي كه شركت هاي مالي ما در 
دوره هاي اخير كاملا برجسته بودند، اما الان همانطور 
كه برندگان جايزه نوبل، جورج آكرلوف و رابرت شيلر در 
كتاب سال 2015 خود به نام اقتصاد دستكاري و فريب، 
نشان داده اند، آنها تنها نيستند. ما مثلا توضيح داده ايم 
كه چطور بنگاه هاي سيگارسازي ما، دارويي و غذايي، 
از توليد محصولاتي كه اعتياد آور هس��تند كه نه تنها 
مورد نياز نيست بلكه زيان هم مي رساند سود مي برند .

ما عادت كرده ايم كه خيال كنيم س��ودهاي بالا نشانه  
موفقيت كاري اقتصاد امريكا، محصولات بهتر و خدمات 
بهتر، است . اما حالا مي دانيم كه سودهاي بالا مي تواند از 
راه بهتري براي استثمار مصرف كنندگان، يك راه بهتر 
براي تبعيض قيمتي، استخراج »مصرف كننده اضافي« 
)مازاد آنچه كه فرد دوست دارد براي محصولي پرداخت 
كند كه او در غير اين صورت مجب��ور بود در يك بازار 

رقابتي پرداخت كند( كه اثر اصلي چنين استثماري، 
توزيع مجدد درآم��د از مصرف كنندگان ب��ه افراد يا 
شركت هاي فوق ثروتمند تازه ما و شركت هايي كه مال 

خود آنها است و كنترل مي كنند، است .

پاورقي  اقتصادي



بانك و بيمه4ديدگاه

مديرعامل بازار متشكل ارزي: سقف معاملات و نوسان مشخص شد

راه اندازي  بازار متشكل  ارزي  با ۱۰۰  صرافي

چندوجهي وجه التزام بانكي

گروه بانك و بيمه|
مديرعامل بازار متش��كل ارزي گفت: هم اكنون بيش از 
۱۰۰ صراف در حال تكميل پرونده هستند و تا عيد سعيد 
قربان بازار متش��كل ارزي با همين تعداد عضو شروع به 
كار مي كند. به گزارش »تعادل«، محمود شكس��ته بند، 
درخصوص اقدامات انجام شده براي راه اندازي بازار متشكل 
ارزي اظهارداشت: بيش از ۱۰۰ صراف حساب  باز كرده اند 
و در حال تكميل پرونده هستند و بازار متشكل ارزي هم 
با همين تعداد فعاليت را آغاز مي كند زيرا تكميل پرونده 
هر صراف فرآيندي زمان بر است.هم اكنون بيش از ۱۰۰ 
صراف در حال تكميل پرونده هستند و بازار متشكل ارزي 
تا عيد س��عيد قربان با همين تعداد صراف ش��روع به كار 
خواهد كرد. مديرعامل بازار متشكل ارزي در پاسخ به اين 
سوال كه بنابراين بازار با ۱۰۰ صراف آغاز به كار مي كند، 
گفت: فعلا بله اما هر روز بر تع��داد صراف هاي عضو بازار 
افزود مي ش��ود و اين احتمال وجود دارد كه بيش از ۱۰۰ 
صراف، مثلا ۱۲۰ صراف، تا روز بازگشايي بازار عضو بازار 
شده باشند. شكسته بند درباره سايت بازار متشكل ارزي و 
اينكه آيا اطلاعات بازار براي افراد خارج از بازار هم به صورت 
لحظه اي ارايه مي ش��ود، گفت: خير براي افراد حقيقي و 
حقوقي خارج از بازار اطلاعات لحظه اي بازار متشكل ارزي 
 ice.ir ارايه نمي شود اما اطلاعات عمومي بازار در سايت
كه در حال راه اندازي است، منتشر مي شود. اما در سايت 
ديگري اطلاعات جزئي تري به اعضا ارايه مي ش��ود. وي 
ساعت كاري بازار متشكل ارزي را از ساعت ۸ و ۳۰ دقيقه 
صبح تا ۳ و نيم بعد ازظهر عنوان و تاكيد كرد: اين ساعت 
كاري قابل تغيير است. مديرعامل بازار متشكل ارزي در 
پاسخ به اين سوال كه سقف معاملات و نوسانات نرخ ارز در 
هر روز مشخص شده است، گفت: جزيياتي از اين دست در 
دستورالعمل هاي مربوط به معاملات تدوين شده است كه 
جزييات آن پس از تصويب نهايي دستورالعمل تا يكي دو 
روز آينده، اعلام خواهد شد. هدف از راه اندازي بازار متشكل 
ارزي افزايش شفافيت و ثبات بازار، كشف نرخ، امنيت در 

انجام و تسويه معاملات است.

  همتي مطمئن است
بازار متشكل ارزي تا چند روز ديگر كار خود را آغاز مي كند 
و گفته مي شود آغاز به كار اين بازار با بيش از ۱۰۰ صرافي 
خواهد بود كه در ادامه نيز به تعداد آنها اضافه خواهد شد تا 

بتوان قيمت واقعي ارز را در تهران كشف كرد.
به گزارش ايسنا، بر اس��اس آنچه بانك مركزي اعلام 
كرده، بازار متشكل ارزي قرار است تا عيد سعيد قربان 
يعني روز ۲۱ مرداد ماه س��ال جاري راه اندازي شده و 
فعاليت رس��مي آن آغاز شود، البته پيش از اين نيز در 
ماه هاي گذشته تاريخ هايي درباره آغاز فعاليت اين بازار 
اعلام شده بود، اما به نظر مي رسد كه فعاليت اين بازار تا 
اين تاريخ آغاز شود. بانك مركزي در ابتدا حق عضويت 
صراف ها در اين بازار را ۱۰۰ ميليون تومان اعلام كرد، 
اما پس از مدتي تخفيف ۷۵ ميليون توماني براي آنها 
در نظر گرفته شد و بر اين اساس صراف ها مي توانند با 
پرداخت ۲۵ ميليون تومان به عضويت اين بازار درآيند.

با اين وجود قرار است اين بازار در ابتدا با حضور حدود ۱۰۰ 

صرافي كار خود را آغاز كند كه روند افزايش تعداد صرافان 
حاضر در اين بازار به مرور افزايش خواهد يافت.

بانك ها، صرافي هاي مجاز بانك مركزي و صرافي بانك ها 
قرار اس��ت بازيگران اصلي اين بازار باشند و مي توانند با 
دريافت كد كارگزاري، نسبت به خريد و فروش ارز در اين 
بازار اقدام كنند.بانك مركزي بر آن است تا با استفاده از اين 
تجربه موفق جهاني، نرخ واقعي ارز را بر اساس معاملات 
واقعي و كلان در اين بازار تعيين كند تا قيمت ساير بازارها، 
تاثير زيادي بر بازار ايران نداشته باشد. در اين بازار، امكان 
انجام معاملات غيرواقعي وجود نخواهد داشت، چراكه هر 
بانك يا صرافي كه بخواهد قيمت ارز خود را براي فروش 
اعلام كند، رقم موردنظر در همان لحظه در حساب ارزي 
او مسدود خواهد شد و بدين ترتيب از معاملات غيرواقعي 
جلوگي��ري مي ش��ود.قيمت پايه هر روز بر اس��اس نرخ 
بسته شدن بازار در روز گذشته با حداكثر تغييري كه به 
تصويب رسيده، محاسبه مي شود كه اين درصد تغيير در 

دستورالعمل بازار متشكل ارزي اعلام خواهد شد.
بانك مركزي اميدوار اس��ت كه با ايجاد بازار متش��كل 
ارزي بتواند ثب��ات را در بازار ارز ايج��اد كرده و افزايش 
شفافيت، كشف نرخ و امنيت در انجام و تسويه معاملات 
از ديگر اهداف اين بازار به شمار مي رود.به نظر مي رسد 
كه سقفي براي معاملات در اين بازار مشخص شود كه 
با راه اندازي اين بازار، س��اير جزيي��ات مربوط به آن نيز 

مشخص خواهد شد.
گفته مي ش��ود كه اطلاعات آنلاين خريد و فروش ارز در 
اين بازار در دس��ترس عموم مردم قرار ندارد و اعضا قادر 
به مشاهده آن هس��تند، اما اطلاعات كلي از اين بازار در 
سايت ice.ir در اختيار عموم مردم قرار خواهد گرفت.به 
اين ترتيب بايد منتظر بود كه اين بار وعده بانك مركزي 
براي آغاز به كار بازار متشكل ارزي محقق شود تا ببينيم 

اين بازار تا چه اندازه بر روند نرخ ارز تاثيرگذار خواهد بود.
البته پي��ش از اين، عبدالناصر همت��ي، رييس كل بانك 
مركزي گفته بود كه همه چيز براي راه اندازي بازار متشكل 
ارزي آماده است، اما بايد مطمئن شوم كه اين بازار تاثير 
منفي بر بازار ارز ايجاد نمي كند.حال به نظر مي رسد كه 
آخرين تحقيقات در روند ايجاد بازار متشكل ارزي نيز به 
اتمام رسيده و همتي نس��بت به مطلوب بودن اين بازار، 

اطمينان حاصل كرده است.

  الزام فروشندگان طلا به صندوق هاي مكانيزه 
فروش

رييس كميسيون اقتصادي مجلس از جمله تغييرات مهم 
قانون ماليات بر ارزش افزوده را الزام فروشندگان طلا به 

استفاده از صندوق هاي مكانيزه فروش عنوان كرد
الي��اس حضرتي با بيان اينكه ت��لاش مي كنيم قانون 
ماليات بر ارزش افزوده را اواخر مرداد در صحن علني 
مجلس به راي بگذاريم، اظهار داش��ت: ۱۰ سال است 
كه قانون ماليات بر ارزش افزوده در كشور اجرا شده و 
پيش از ايران هم در ۱۷۰ كشور دنيا در حال اجرا بوده 
است، اما به دليل اينكه اين قانون يكي از قوانين پيچيده 
مالياتي است بايد توجه كرد كه در اكثر كشورهايي كه 
اجرا شده با چالش هايي هم روبرو بوده است. وي گفت: 

قانون اوليه و آزمايشي ماليات بر ارزش افزوده دو هدف 
اصلي داشت اول ايجاد شفافيت اقتصادي و دوم ايجاد 
ماليات بر مصرف، اما اعتراضي كه اجراي اين قانون ايجاد 
كرده اين است كه در زمان حاضر توليدكنندگان هدف 
اين ماليات قرار گرفته اند. حضرتي افزود: در اصلاحيه 
اين قانون كه در كميسيون اقتصادي در حال بررسي 
آن هستيم قرار بر اين شده است كه تاريخ تعلق ماليات 
بر ارزش افزوده به توليدكنندگان كه پيش از اين هر سه 
ماه بود براي توليدكنندگاني كه با چك خريد و فروش 
مي كنند براساس زمان دريافت و وصول چك آنها باشد 
و همچني��ن ماليات بر تجهي��زات و خطوط توليد در 
اصلاحيه اين قانون حذف شده است. وي تصريح كرد: 
مشكل ديگري كه در اصلاحيه اين قانون مدنظر قرار 
گرفته است موضوع اعتبار و استرداد مالياتي است كه 
براساس آن صادركنندگاني كه محصول خود را در ايران 
توليد مي كنند و براي مواد اوليه ماليات بر ارزش افزوده 
پرداخت كرده اند، اما در صادرات امكان دريافت آن را 
ندارند از فهرست توليدكنندگان موظف به پرداخت اين 

ماليات حذف شوند.
حضرتي گفت: همچنين در مورد فروشندگان طلا بايد 
اعلام بكنيم كه براساس اصلاحات انجام شده در قانون 
ماليات بر ارزش افزوده آنها بايد پس از ابلاغ اصلاحيه 
اين قانون تنها از طريق صندوق هاي مكانيزه اقدام به 
خريد و فروش كنند تا ۹ درصد ماليات ارزش افزوده تنها 
از سود آنها كسر شود و در غيراين صورت سازمان هاي 
مالياتي مختارند تا به اصل مبلغ خريد و فروش ش��ان 

ماليات ببندند.

  كاهش نرخ ارز و طلا 
نرخ ارز و طلا در بازار روز دوش��نبه نسبت به روز يكشنبه 
كاهشي بود. نرخ دلار در صرافي هاي بانكي روز دوشنبه 
۷ مرداد ۹۸ به رقم ۱۲ هزار و۵۰ تومان و يورو به ۱۳۷۰۰ 
تومان رسيد. در سامانه سنا نيز نرخ لحظه اي دلار ۱۲۰۵۰ 
و نرخ يورو ۱۳۷۰۰ تومان اعلام ش��ده اس��ت. همچنين 
در بازار آزاد و معاملات نق��دي دلار به ۱۲۱۱۰ و يورو به 
۱۳6۰۰ تومان رس��يد. همچنين س��امانه سنا براي روز 
يكشنبه نرخ دلار را ۱۲۱۳۷، يورو ۱۳۸۷۵، درهم ۳۳۳۸، 
يوآن ۱۸4۲، پوند ۱۵۰۹6 و لير تركيه ۲۲6۹ تومان اعلام 
كرد.  براين اساس، با اعلام نرخ هر اونس طلا به نرخ ۱4۲۰ 
دلار و احتم��ال افزايش آن در هفته جاري، قيمت مظنه 
مثقال ۱۷ عيار به ۱ ميلي��ون و ۷۷۸ هزار تومان، هرگرم 
۱۸ عيار 4۱۱ هزار تومان، س��كه 4 ميليون و ۲۰۵ هزار، 
نيم سكه ۲ ميليون و ۲۸۰ هزار، ربع سكه ۱ ميليون و 4۸۰ 

هزار، سكه گرمي ۹۷۰ هزار تومان رسيده است. 

  كاهش قيمت ارز در صرافي ها
فعالان بازار ارز مي گويند كه قيم��ت ارز در بانك ها و 
صرافي هاي مجاز بانك مركزي نسبت به روز يكشنبه 
كاهش يافته و بانك ها نيزهفت��م مرداد قيمت دلار را 
كاهش دادند؛ بطوري كه قيمت خريد دلار در بانك ها 
كه ۱۱ هزار و ۸4۸ تومان بود، به ۱۱ هزار و ۷۰۲ تومان 
رس��يد. ش��عب ارزي بانك ها هر يورو را ۱۳ هزار و ۲۳ 
تومان مي خرند كه در مقايسه با قيمت ۱۳ هزار و ۱۸۹ 
توماني ديروز، قيمت اين ارز نيز كاهش يافته اس��ت.

هر پوند انگليس هم در ش��عب ارزي بانك ها به قيمت 

۱4 هزار و 46۹ تومان خريداري مي ش��ود. قيمت ارز 
مس��افرتي در بانك ها همچنان از قيمت فروش آن در 
بازار بالاتر است؛ بطوري كه قيمت فروش ارز مسافرتي 
در بانك ه��ا ۱۳ ه��زار و 6۷۸ تومان اعلام ش��ده كه با 
احتس��اب كارمزد به حدود ۱4 هزار تومان مي رس��د. 
اما صرافي هاي مجاز بانك مركزي قيمت دلار را ۱۰۰ 
تومان كاهش دادند؛ بطوري كه قيمت خريد دلار در 
اين صرافي ها ۱۱ هزار و ۹۵۰ تومان و قيمت فروش آن 
۱۲ هزار و ۵۰ تومان است.اين صرافي ها امروز هر يورو 
را به قيمت ۱۳ هزار و 6۰۰ تومان مي خرند و ۱۳ هزار و 
۷۰۰ تومان مي فروشند كه نسبت به روز گذشته ۱۵۰ 

تومان كاهش داشته است.

  افزايش قيمت طلا با احتمال كاهش نرخ بهره 
بانكي امريكا

همچنين پس از اينكه روز پنجش��نبه آمارهاي بهتر از 
انتظار رش��د اقتصادي امريكا با آماره��اي ضعيف نرخ 
تورم اين كشور خنثي شد و احتمال كاهش نرخ بهره بار 
ديگر زنده شد، قيمت طلا به كمترين ميزان يك هفته 
گذش��ته كاهش يافت اما اين ن��رخ در معاملات آخرين 
روز كاري بازارهاي جهان��ي يعني جمعه افزايش يافت.  
اونس طلا با 4.۳۲ دلار افزايش ۱4۱۸.۹۰ دلار فروخته 
شد و نخستين هفته كاهشي در ۳ هفته گذشته را ثبت 
كرد. گزارش وزارت بازرگاني امريكا نشان داد اقتصاد اين 
كشور كمتر از انتظار در سه ماهه دوم كاهش يافته است 
و رشد ناخالص داخلي ۲.۱ درصد نسبت به سال گذشته 

افزايش يافته است.

مانده تسهيلات بانكي در يك سال منتهي به فروردين ۱۸ درصد افزايش يافت

27.5 درصد سپرده ها در شبكه بانكي باقي ماند
گروه بانك و بيمه|

آمارهاي بانك مركزي از افزاي��ش ۲4.۲ درصدي مانده 
سپرده ها و ۱۸ درصدي مانده تسهيلات بانكي در پايان 
فروردين ۹۸ نس��بت به مقطع مشابه سال قبل حكايت 
دارد. مقايس��ه دو رقم نشان مي دهد كه در اين يك سال، 
تمايل بانك ها به نگه داري منابع و پرداخت تسهيلات كمتر 
نسبت به رشد سپرده ها بوده است و در نتيجه رقم سقف 
اعتباري يا نقدينگي باقي مانده در بانك ها نسبت به قبل 
افزايش قابل توجهي داش��ته است.  به گزارش »تعادل«، 
گ��زارش بانك مركزي از وضعيت كل مانده س��پرده ها و 
تس��هيلات ريالي و ارزي بانك ها و موسسات اعتباري در 
پايان فروردين ماه سال ۱۳۹۸ حاكي از آن است كه مانده 
كل سپرده ها بالغ بر ۲۰۸۲۵ هزار ميليارد ريال شده كه 
نسبت به مقطع مشابه سال قبل 4۰۵۸ هزار ميليارد ريال 
)۲4.۲ درصد( و نسبت به پايان سال قبل معادل ۱۵۱.۷ 
هزار ميليارد ريال )۰.۷ درصد( افزايش نش��ان مي دهد.

بيشترين مبلغ سپرده ها مربوط به استان تهران با مانده 
۱۱4۱۷.۹ ه��زار ميليارد ريال و كمترين مبلغ مربوط به 
استان كهگيلويه و بوير احمد معادل ۵4.۳ هزار ميليارد 
ريال است.  مانده كل تس��هيلات بالغ بر ۱۵۱۰۷.۲ هزار 

ميليارد ريال اس��ت كه نسبت به مقطع مشابه سال قبل 
۲۳۰6.4 هزار ميليارد ريال )۱۸ درصد( و نسبت به پايان 
س��ال قبل ۱۷ هزار ميليارد ري��ال )۰.۱ درصد( افزايش 
داشته است. بيشترين مبلغ تسهيلات مربوط به استان 
تهران با مانده۹۸۰۸.۸ هزار ميليارد ريال و كمترين مبلغ 
مربوط به استان كهگيلويه و بوير احمد معادل ۵۱.۳ هزار 

ميليارد ريال است.

   نسبت تسهيلات 80 درصدي
نسبت تسهيلات به سپرده ها بعد از كسر سپرده قانوني 
۸۰.۸ درصد است كه نسبت به پايان فروردين ماه ۱۳۹۷ 
و پايان اس��فند ۱۳۹۷، به ترتيب 4.۳ و ۰.۵ واحد درصد 
كاهش نش��ان مي ده��د. اين نس��بت از ۸۵.۱ درصد در 
فروردين ۹۷ به ۸۰.۸ درصد در فروردين ۹۸ رس��يده و 

معادل 4.۳ واحد كاهش داشته است. 

 72.5 درصد سپرده ها، تسهيلات پرداخت شد
از رقم ۲۰۸۲ هزار ميلي��ارد تومان در فروردين ۹۸ معادل 
۱۵۱۰ هزار ميليارد تومان تسهيلات پرداخت شده و معادل 
۵۷۲ هزار ميليارد تومان به عنوان سپرده قانوني يا نقدينگي 

باقي مانده در ش��عب با عنوان سياست سقف اعتباري به 
صورت تسهيلات پرداخت نشده است. از اين رقم معادل 
۲۱۲ هزار ميليارد تومان به عنوان سپرده قانوني و ۳6۰ هزار 
ميليارد تومان سقف اعتباري يا نقدينگي باقي مانده در شعب 
بانك ها در نظر گرفته شده است.  به عبارت ديگر، ۲۷.4۷ 
درصد س��پرده ها تسهيلات پرداخت نش��ده و از اين رقم 
معادل ۱۰.۱۸ درصد به عنوان سپرده قانوني و ۱۷.۳ درصد 
سپرده ها به عنوان سياست سقف اعتباري يا نقدينگي باقي 
مانده در شعب منظور شده است و در مجموع بانك ها معادل 
۷۲.۵ درصد كل سپرده ها را تسهيلات پرداخت كرده اند.   
نس��بت مذكور در اس��تان تهران ۹4.۷ درصد و در استان 
كهگيلويه و بويراحمد ۱۰6.4 درصد است. به عبارت ديگر، 
در تهران رقم ۱۱4۱ هزار ميليارد تومان سپرده معادل ۹۸۰ 
هزار ميليارد تومان تسهيلات پرداخت شده و كل رقم سپرده 
قانوني و نقدينگي باقي مانده ۱4.۱ درصد كل س��پرده ها 
بوده كه طبق قانون معادل ۱۰.۲ درصد را سپرده قانوني و 
۳.۹ درصد سپرده ها را نقدينگي مورد نياز يا سقف اعتباري 
تشكيل داده است. اين نكته نشان مي دهد كه جذب بخش 
عمده اي از تسهيلات جديد يكسال اخير جذب تهران شده 
است.  بانك مركزي توضيح داده است كه يكي از علل مهم بالا 

بودن رقم تسهيلات و سپرده ها در استان تهران استقرار دفاتر 
مركزي بسياري از شركت ها و موسسه هاي توليدي ساير 
استان ها در استان تهران بوده وعمده فعاليت هاي بانكي آنها 
توسط شعب بانك ها و موسسه هاي اعتباري استان تهران 
انجام مي شود. از سوي ديگر، تسهيلات پرداختي بانك ها 
و موسس��ات اعتباري در س��ه ماهه اول سال ۹۸ به بخش 
صنعت و معدن 4۱.۵ درصد نسبت به مدت مشابه پارسال 
افزايش يافته است. وزارت صنعت، معدن و تجارت در ارايه 
شاخص هاي خود در سه ماه اول سال تسهيلات ارايه شده به 
بخش صنعت و معدن را با افزايش رشد قابل توجه اعلام كرده 
است. بر اساس اين شاخص ها؛ تسهيلات پرداختي بانك ها 
و موسسات اعتباري در ۲ ماهه اول سال ۹۸ به بخش هاي 
اقتصادي ۹۲.۳ ه��زار ميليارد تومان اس��ت همچنين با 
پرداخت ۳۰ هزار ميليارد تومان در سه ماهه نخست امسال 
در بخش صنعت و معدن اين تسهيلات نسبت به مشابه سال 

قبل 4۱.۵ درصد افزايش داشته است.
در بخش بازرگاني نيز ۱۱.۷ هزار ميليارد تومان تسهيلات 
پرداخت شده است كه رشدي برابر با ۲۰.6 درصد را نشان 
مي دهد. گفتني اس��ت، سهم تسهيلات بخش صنعت و 
معدن و بازرگاني به ترتيب ۳۲.۵ و ۱۲.۷ درصد از مجموع 

تسهيلات پرداخت شده است. در سه ماهه اول سال ۹۸ 
صادرات كالاهاي غير نفتي 4۰.4 ميلي��ون تن با ارزش 
۱۱.۵ ميليارد دلار بود كه نسبت به مدت مشابه سال قبل 
به لحاظ وزني 44.6 درصد رشد و به لحاظ ارزش دلاري 
۱۰.۲۳ درصد كاهش داشته است. همچنين ميزان واردات 
به كش��ور ۸.۹ ميليون تن به ارزش ۱۰.۳ ميليارد دلار به 
لحاظ وزني ۵.۹ درصد رشد و به لحاظ ارزش دلاري ۸.۷ 
درصد كاهش را نشان مي دهد. يادآور مي شود بر اساس 
آمار ارايه شده از سوي معاونت طرح و برنامه وزارت صنعت، 
معدن و تج��ارت هزارو ۳۱۰ فقره پروان��ه بهره برداري با 
ميزان س��رمايه گذاري ۹.۲ هزار ميليارد تومان و اشتغال 
۲۱ هزارو ۹۸۲ نفر صادر ش��ده اس��ت كه ب��ه ترتيب در 
تعداد ۱۵.۳ درصد رش��د در سرمايه گذاري 64.۸ درصد 
و در اشتغال 4 درصد كاهش نسبت به مدت مشابه سال 
قبل داشته است. تعداد ۵ هزار و ۹۱۹ فقره جواز تاسيس 
با پيش بيني س��رمايه گذاري ۵۷.4 هزار ميليارد تومان و 
پيش بيني اشتغال ۱۳۸ هزار و ۱۲۰ نفر صادر شده است 
كه نسبت به مدت مشابه سال قبل در تعداد ۲6 درصد و در 
سرمايه گذاري 4.6 درصد كاهش و در اشتغال ۲۸ درصد 

رشد را نشان مي دهد.

فرشته   ملاكريمي| 
نواقص موجود در راهكار وجه التزام، ضرورت ارايه روشي 
به عن��وان راهكار جايگزين در جهت حل معضل تاخير 
تاديه را دو چندان مي نمايد. مس��اله وجه التزام بانكي از 
مهم ترين شبهات پيش روي اجراي بانكداري اسلامي 
است. اين مس��اله چالش برانگيز معضلي است كه تمام 
كشورهاي صاحب صنعت بانكداري اسلامي با آن مواجه 
هس��تند و هنوز نتوانس��ته اند به راهكاري متقن دست 
يابند كه از تمام جهات عاري از اش��كال شرعي باشد و از 
حيث اجرايي و عملياتي نيز داراي قابليت مناسبي باشد. 
مشتريان نظام بانكي ممكن است به دلايل مختلفي تاديه 
بدهي هاي خويش را به تعويق  اندازند و از پرداخت به موقع 
اقساط سرباز  زنند. اين دلايل عبارتند از: اعسار و ناتواني، 
س��هل انگاري، تخلف به منظور استفاده بيشتر از منابع 
و كسب س��ود بالاتر، طولاني شدن روند به ثمر رسيدن 
پروژه  هاي اقتصادي و تعويق افت��ادن بازدهي طرح ها، 
تغييرات ناگهاني ش��رايط تجاري، اقتصادي، قانوني و 

سياسي كه همگي موجب تاخير در بازپرداخت مطالبات 
بانكي مي شوند. بانك ها و موسسات مالي و اعتباري براي 
كاهش حجم مطالبات معوق، متناسب با انواع قراردادهاي 
بانكي، م��اده اي را به صورت ش��رط ضمن عقد در متن 
قرارداد مي گنجانند كه بر اس��اس آن مش��تري متعهد 
مي  ش��ود بدهي خويش را در رأس مدت مقرر پرداخت 
كند. در غير اين صورت ملزم به پرداخت مبلغي به عنوان 
جريمه است. در اصطلاح به چنين شرطي وجه التزام عدم 
تاديه مي گويند كه هدف از آن اجبار و الزام مش��تري به 
اجراي مفاد قرارداد است؛ چرا كه هرگونه تخلف و بدقولي 
مش��تري در بازگرداندن منابع مالي، علاوه بر تحميل 
خس��ارات قابل توجه، موجب اخ��لال در عملكرد بانك 
مي شود. در كشور ما اين راهكار بر اساس مصوبه شوراي 
نگهبان در حال اجراست و نظام بانكي به استناد آن عمل 
مي كند و قوانين خاصي نيز با عنوان جريمه ديركرد يا 
»خس��ارت تاخير تاديه« در قانون آيين دادرسي مدني 

و قانون نحوه وصول مطالبات بانك ها وضع شده است.

مطابق اين رويكرد ماهيت جريم��ه ديركرد متفاوت از 
ربا تلقي شده؛ چرا كه بانك، جريمه را در مقابل امهال به 
مشتري دريافت نمي كند تا مصداق رباي جاهلي يعني 
تمديد مهل��ت در مقابل افزايش بدهي باش��د؛ بلكه در 
فرض تاخير، مشتري متخلف موظف است علاوه بر مبلغ 
جريمه، بدهي خويش را نيز فورا پرداخت كند. بنابراين 
بر اساس ديدگاه بسياري از فقها، ماهيت وجه التزام از ربا 
متفاوت است. مقابل اين ديدگاه، برخي ديگر از مراجع 
تقليد همواره نس��بت به مساله  جريمه ديركرد به دليل 
مشابهت آن با ربا معترض بوده اند بطوري كه اظهارنظر 
رسانه  اي برخي از آنها مبتني بر حرمت جريمه ديركرد، 

وجهه نظام بانكي را مخدوش كرده است.
اين گروه از فقيهان بر اي��ن باورند كه طبق احكام دين، 
دريافت مبلغ اضافه بر اصل بدهي جايز نيست و حكم ربا را 
دارد؛ بر همين اساس دريافت جريمه ديركرد از مشتريان 
نيز كه مازاد بر اصل بدهي است، جايز نيست و اگر بانك ها 
با هدف امهال به مشتري اقدام به دريافت جريمه كنند از 

جهت شرعي صحيح نيست. در واقع اصلي  ترين شبهه اي 
كه در رابطه با عدم مش��روعيت دريافت جريمه مطرح 
مي شود، مشابهت آن با رباست. اين اشكال ارتباطي به 
قرارداد قرض نداشته و به همه قراردادهاي مدت دار اعم 
از مبادله اي و مشاركتي وارد است. بر اساس اين ديدگاه 
اشتراط جريمه ديركرد در قرارداد قرض، مصداق شرط 
انتفاع بوده و گنجاندن چنين شرطي در عقد قرض جايز 
نيس��ت و در س��اير قراردادهاي مدت دار مصداق رباي 
جاهلي است. بر اساس همين شبهه برخي از فقها با مساله 
جريمه ديركرد مخالفت كرده اند. علاوه بر شبهه شرعي، 
اشكالاتي ديگري از جمله عدم بازدارندگي، بي توجهي 
به معسرين و برخورد يكسان با تاخيركنندگان در راهكار 
جريمه ديركرد وجود دارد كه موجب كاهش كارآيي آن 

در حل معضل مطالبات معوق شده است.
در نظام بانكي كشور، در برخي موارد بانك ها و موسسات 
مالي به مساله وجه التزام به عنوان هزينه مي نگرند نه 
جريمه. يعني بانك با دريافت وجه التزام به مشتريان 

اختيار مي دهد با پرداخت جريمه از مهلت بيشتري براي 
بازپرداخت تسهيلات برخوردار شوند. اگر عملكرد بانك 
اينگونه باشد مشتري نيز متقابلا تصور مي كند پرداخت 
جريمه، قيمت بالاتري است كه بانك در ازاي بيشتر در 
اختيار داشتن تس��هيلات مقرر كرده است. پرداخت 
اين قيمت براي مش��تري در مقابل منافعي كه از دير 
پرداخت كردن تسهيلات نصيب وي مي شود، داراي 
صرفه و توجيه اقتصادي نيز هس��ت. بنابراين از منظر 
مشتري، روش جريمه تاخير به اندازه كافي بازدارنده 
نيست. همچنين مطابق نصوص فقهي و قانوني مهلت 
دادن به فرد معسر از تكاليف شرعي است. مشترياني 
كه به دليل اعس��ار و ورشكستگي از پرداخت به موقع 
بدهي خويش باز مي مانند، متخلف محسوب نمي شوند 
تا مستحق پرداخت جريمه باشند؛ لذا دريافت جريمه 
از آنها علاوه بر دو چندان كردن مشكلاتش��ان، امري 
ظالمانه است. اين ظلم در اسلام به حكم قاعده عدل و 

انصاف، نفي گشته است.
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نگاهي به انتخابات سنديكاي 
بيمه گران

ناصر كاشاني|
 با تصويب اساسنامه جديد سنديكاي بيمه گران 
درش��وراي عالي بيمه، حالا ديگ��ر اعضاي اين 
سنديكا مي توانند انتخابات معوق خود را برگزار 
كنند. انتخاباتي كه برگزار نشدنش در روزهاي 
اخير مبن��اي حرف و حديث هاي فراوان ش��د و 
برخي را گله مند از اينكه تعويق چهار ماهه و بعد از 
آن تمديد سه ماهه اين وقفه در انتخاب دبير جديد 

به سود عده اي و در تضاد با منافع صنعت است. 
با اساسنامه جديد اما همه در انتظار جلسه پيشِ 
روي ش��وراي عمومي اند و نامزدها و برنامه هايي 
كه قرار است به قولي سنديكاي بيمه گران ايران 
را از ركود و انفعالي كه دچارش شده خارج كنند. 
مطالبه اي كه حالا صداي مدعياني خارج از صنعت 
بيمه را نيز به گوش مي رس��اند و اين دقيقاً نقطه 
شروعي براي پرس��ش هايي از كاركرد و ماهيت 
تشكيلات منسجم و مس��تقلي به نام سنديكا و 

اعضاي آن است.
سنديكايي كه برخلاف اتحاديه هاي صنفي عمل 
كرده و س��ود اقتصادي اعضا را از مس��ير منافع 
مشترك در فضاي آزاد رقابتي دنبال مي كند. اما 
منافعي كه اكنون در اين صنعت، ش��ركت هاي 
بيمه دنبال مي كنند تا چه حد در تضاد با يكديگر 
قرار گرفته اس��ت. شاهد آن هس��تيم كه اقبال 
برخي مديران عامل منتقد ب��ه وضع فعلي را به 
س��وي رويكردهايي نه از جنس مطالبه گري و 
پويايي بلكه برآمده از نگاهي كه قرار است سنديكا 
را تبدي��ل به حيات خلوت��ي از منافع جناحي و 
ديدگاه هاي برآمده از مديريت دولتي در كنترل 

بخش خصوصي سازد، سوق داده است؟
تسريع در اجراي انتخابات سنديكا خواسته اي 
قانون��ي، صريح و بحق از س��وي اعضاس��ت اما 
جس��ت وجوي رونق و بازيافتن دوراني طلايي 
ب��راي اين س��نديكا از همراهي ب��ا مديراني كه 
حتي يك روز هم در بخ��ش خصوصي فعاليت 
نكرده اند و شناختي از منافع بنگاه هاي غيردولتي 
و چالش هاي بي ش��مار آن ندارند آيا گامي رو به 
بهبود و در مسير تحول سنديكاست؟ آيا اين تكيه 
معتمدانه بر مديراني با سبقه صرفا دولتي و البته 
انتصابي در صنعت بيمه با عملكردي كه نتايج و 
آثارش همچنان بر بدنه صنعت و برخي شركت ها 
هويداس��ت در تضاد با مباني تفكر انتقادي براي 

خروج از وضع موجود نيست؟ 
تضارب آرا و جريان حاصل از آن، دستاورد بزرگي 
در جهت ساماندهي در مسير بلوغ و كارايي است 
اما اين نگاه معنايش آن نيست كه به سرمايه هاي 
انساني و تجربه هاي مفيد موجود پشت كرد و روي 
خوش به مديراني گشودكه روزگاري نه چندان 
دور، فرمايشي واز قضا اتفاقي و انتصابي ازبيرون 
به بدنه اين صنعت تزريق و پس از آن جدا شدند! 
سهل انگاري خواهد بود اگر چشم اميد به تحرك 
و رونق در سنديكا و بخش خصوصي را در مديري 

تمام قد دولتي داشته باشيم. 
امروز صنعت بيمه بيش از آنكه از نداشتن دبيري 
كاردان بر مسند سنديكايش در رنج باشد از فقدان 
باور و عدم شناخت از ظرفيت هايش در خسران 
است. لطمه اصلي از نبود اجماع براي تعيين فرد 
)كه حاصل اختلاف سليقه هاست( نبوده بلكه نبود 
وقوف و سازگاري بر چيستي سنديكايي است كه 
معلوم نيست قرار است تا كجا و براي چه كساني 
برش داشته باشد. سنديكايي كه محفل فكري 
طيف هاي مختلف مديران است اما عدم اعتماد 
به ميراث و بضاعت درون صنعت، آنها را دس��ت 
به دامن افرادي كند ك��ه احتمال آن مي رود كه 
سنديكاي شان را هم تبديل به سازماني دولتي، 

كارگزاري حزبي و خواستگاهي جناحي كند. 
قابليت هاي ارتباطي و قدرت چانه زني دبير آينده 
در تعامل با پيك��ره صنعت، نهادهاي حاكميتي 
وبدنه دولتي دغدغه اي است كه بيم آن مي رود 
برخي را از اش��راف اين فرد بر نيازها، چالش ها و 
اقتضائ��ات اين صنعت غافل كن��د و اين خطاي 
بينشي را منجر ش��ود كه »حضور فرد قرار است 
به سنديكاي صنعت بيمه قدرت و اهميت دهد،« 
حال آنكه س��نديكا، اهمي��ت و نيرويش در گرو 
همگراي��ي منافع و تلاش جمع��ي براي تحقق 

آن است.
اين نوش��تار قصد آن ندارد كه به جانبداري از 
ش��خصي خاصي يا طيف وي��ژه اي در درون يا 
خارج از صنعت بيمه بپردازد اما باور دارد بخش 
بزرگي از ايرادات و انتقادات راهمچنان بايد در 
ساختار ومناسبات صنعت بيمه، سنديكا، مراكز 
قدرت و تصميم گيري جست وجو كرد اما در هر 
حال انتخاب پيش رو در سنديكاي بيمه گران 
ايران بايد گامي رو ب��ه جلو براي صنعت بيمه 
باشد و اگر بناس��ت در اين صنعت تحولي رخ 
دهد اين دگرگوني نمي تواند از انديشه مديراني 
دولتي با نش��انه گيري هاي جناحي و سياسي 

محقق شود.
بايد پذيرفت ديدگاه هاي كنترل گرا نمي تواند به 
نفع و در جهت س��ودآوري درشركت هاي بيمه 
عمل كند، اين صنعت با تم��ام بضاعت )به زعم 
برخي( محدودش، دارد مديراني را كه كارآزموده 
و صاحب تجربه اند و مي توانند منشأ تغييراتي )هر 
چند ان��دك( داخل صنعت و تحولاتي )هر چند 
محدود( در مناسبات بيروني آن شوند، فقط بايد 
به دور از حب و بغض، عاري از ظن و گمان به آنها 
اعتماد كرد و با حسن رأي به ايشان اعتماد داد كه 
وارد ميدان شوند چرا كه سنديكاي بيمه گران قرار 
است مشكلات شركت هاي بيمه را و نه دغدغه 
جناحي را دنبال كند و محلي است براي اجماع و 
تحقق منافع گروهي و نه مصالح اشخاص. خالي 
ماندن ميدان و انفعال اي��ن مديران، عرصه را به 
روي ديگران نمي گشايد بلكه عرصه را بر آينده 

اين صنعت تنگ و تار خواهد كرد.



5 بازار سرمايه

»تعادل« وضعيت روز بازار سهام بر اساس نسبت P/E  را بررسي مي كند 

بورس در نقطه »تعادل«
گروه بورس| سميرا ابراهيمي| 

تصميم گيري براي شناخت، خريد، نگهداري و فروش 
سهام، همواره به عنوان يكي از مهم ترين دغدغه هاي 
بازيگران بازارهاي مالي شناخته مي شود. براي شناخت 
سهم مناسب اگر رفتارهاي توده وار، تصميم گيري بر 
اساس شايعات، حرف هاي ديگران و به طور كلي تمام 
روش هاي ناكارآمد را كنار بگذاريم و با استفاده از انواع 
روش هاي كار آمد ارزش گذاري، تصميم گيري براي 
خريد و فروش سهام انجام شود، مي توان گفت كه بازار 

از نوسان هيجان خارج مي شود. 
ارزش گذاري، مقوله اي پيچيده و حايز اهميت اس��ت 
كه مي توان گفت اس��تارت آن با ارزش اس��مي سهام 
كه در قانون تجارت آمده است، كليد مي خورد. بر اين 
اساس، ارزش اسمي، ارزشي است كه در زمان تاسيس 
شركت براي اوراق سهام منتشر شده تعيين مي شود. 
اي��ن ارزش، ارزش واقعي نبوده و قيمتي اس��ت كه در 
اساسنامه ش��ركت نيز درج مي شود. هم اكنون ارزش 
اسمي هر برگه سهم عادي در ايران برابر با ۱۰۰۰ ريال 
يا ۱۰۰ تومان اس��ت. بر اساس آنچه در ماده ۲۹ قانون 
تجارت آمده است، در شركت هاي سهامي عام، ارزش 
اسمي هر سهم عادي نبايد از ۱۰۰۰۰ريال تجاوز كند. 
ارزش اس��مي هر سهم ش��ركت از تقسيم سرمايه آن 

شركت بر تعداد سهام آن به دست مي  آيد. 
گفتني اس��ت كه براي آن دسته از شركت ها كه قصد 
افزايش س��رمايه از محل آورده نقدي و مطالبات حال 
شده دارند، لازم است قيمت هر سهم عادي آنها بالاتر از 

ارزش اسمي قراربگيرد.
اما يك��ي از مهم ترين روش هاي ارزش گذاري س��هام 
در ب��ازار كه البته مي تواند ب��ه ارزش گذاري كلي بازار 
نيز منجر شود، بررس��ي P/E است. يكي از روش هاي 
 P/E متداول براي ارزش گذاري سهام شركت ها، روش
 )Price( اس��ت. اين نسبت بيان كننده نسبت قيمت
يك سهم به پيش بيني سود سهام )EPS( آن است كه 
با سود با حداقل ريسك )شامل سود بانكي و سود اوراق 
مشاركت( قابل قياس است. اين نسبت دوره بازگشت 
سرمايه است. به طور مثال سود بانكي ۲۰ درصد، به اين 
معناست كه دوره بازگشت س��رمايه گذاري در بانك 

۵سال است. يعني سرمايه گذار بعد از گذشت ۵ سال، 
با سودهاي به دست آمده سودي برابر با اصل سرمايه 
 P/E خود كس��ب كرده اس��ت. با توجه به اين موضوع
مورد انتظار بازار مي تواند ۵ باشد. حال اگر سود بانكي و 
سود بدون ريسك كاهش يابد در طرف مقابل P/E بازار 
رشد خواهد كرد چرا كه انتظار زمان بازگشت سرمايه 

بيشتر مي شود.

P/Eبازاربهكدامسوميرود؟
حميد مرتضي كوشكي، كارش��ناس بازار سرمايه در 
خصوص ارزش گ��ذاري اين روزهاي بازار بر اس��اس 
فاكتور P/E در گفت وگ��و با »تعادل« گفت: P/E يكي 
از فاكتورهاي مورد استفاده براي تعيين ارزش سهام 
است . اين فاكتور را به نام ارزش گذاري سريع نيز مي توان 
ناميد و يك روش قابل درك براي سرمايه گذاران است 
كه در تمام بازارهاي مالي از آن استفاده مي شود. البته 
بايد توجه داشت كه ارزش گذاري واقعي يك دارايي، 
براساس جريانات نقد آتي آن دارايي است كه با تنزيل 

آنها به ارزش ذاتي )واقعي( يك دارايي مي رسيم.
وي افزود: يك��ي از طبقه بندي ه��اي P/E به صورت 
ارزشي و رشدي است كه براساس انتظارات از جريانات 
نقد آتي و عواملي ديگر همچ��ون دارايي محور بودن 
يك سهام تعيين مي ش��ود. براي مثال يك سهام يك 
شركت P/E۲۰ مرتبه مي گيرد و دليل آن ممكن است 
طرح توس��عه در دست اجراي يك ش��ركت باشد كه 
قرار اس��ت در آينده بر جريانات نقدي بيفزايد. در اين 
صورت مشاهده مي شود كه كه خود P/E هم انتظارت 
از جريانات نق��دي را در دل خودش لحاظ مي كند. اما 
همانند ساير روش هاي ارزش گذاري به دنبال تنزيل آن 
نيست و صرفا بيان مي كند جريانات نقد آتي مي تواند 
باعث ش��ود P/E، ۲۰ مرتبه امروز بسيار كاهش يابد. 
برخي ديگر از شركت ها از جمله پتروشيمي ها با توجه 
به تقسيم سود حداكثري در مجامع، چشم انداز رشدي 
خاصي ندارند لذا سرمايه گذاران با در نظر گرفتن اين 
موضوع كه سودآوري قرار نيست درآينده تغيير قابل 
توجهي داشته باشد )جز در جهش هاي ارزي( اقدام به 

دادن P/E پايين به اين شركت ها مي كنند.

اين كارشناس بازار سرمايه در ادامه به بررسي داده اي 
تاريخي بازار از سال ۱۳۸۰ الي مرداد ماه ۱۳۹۸پرداخته 
و گفت: كمينه P/E تي تي ام بازار ۳.4 مرتبه در س��ال 
اسفند ۱۳۸۷ و بيشينه آن ۱4.4 مرتبه در اسفند ماه 
۱۳۸۲ بوده است. بالطبع كمينه P/E مي تواند در پس 
نگراني از آينده و بيشينه آن در پس خوش بيني به آينده 
ش��كل بگيرد. نمونه بارز اين موضوع در مهر ماه سال 
۱۳۹۷ بروز كرد، جايي كه P/E تي تي ام بازار به واسط 
افزايش نرخ دلار تا محدوده ۱۹.۰۰۰ تومان به محدود 
۱۰.4 مرتبه رشد، در آن ايام داغ بودن معاملات بورس 
كالا و اثر افزايش نرخ دلار باعث ايجاد يك خوشبيني 
بين اهالي بازار سرمايه شده بود كه در نهايت P/E را تا 

محدوده ۱۰.4 رشد داد. همچنين براساس داده هاي 
ماه مرداد ۱۳۹۸ ما شاهد اين هستيم كه P/E بازار به 
واسطه رشد سودآوري فصل بهار اما عدم اطمينان از 
تكرار اين س��ودها در فصول بعدي به محدود ۶ مرتبه 
كاهش يافته است و به عبارتي همان طور كه خوشبيني 
نقش افزايشي P/E را دارد اينجا بدبيني نقش كاهنده 
P/E را بازي مي كند.  كوش��كي بيان كرد: نكته اي كه 
بايد به آن توجه جدي داشت، ميانگين P/E است كه 
براساس داده هاي ۱۸ ساله در حدود ۶.۶ مرتبه است. 
تغييرات نرخ ارز، تغييرات اقتصادي، سياس��ي و... كه 
باعث ش��ود جريانات نقدي شركت ها تحت تاثير قرار 
گيرند كه مستقيما روي P/E بازار اثر گذار خواهند بود. 

 P/E مطابق با تئوري هاي مالي در زمان ركود اقتصادي
 P/E ،بازار مي تواند كمتر ازميانگين و در شرايط رونق
 P/E مي تواند بالاتر از ميانگين باشد ، لذا وضعيت امروز
)۶.۱ مرتبه( علاوه بر ترس از آينده سياس��ي با نگرش 

ركودي اقتصاد گره خورده است.
وي افزود: بنابراي��ن داده هاي اقتص��ادي و تحركات 
سياس��ي آتي بر روند P/E اثر گ��ذار خواهد بود. البته 
 P/E برخي معتقدند كه روند سود سپرده بانكي بر روند
اثر گذار است، هرچند اين موضوع در حد تئوري درست 
اس��ت اما در عمل ما آن را با شدتي كه در تئوري بيان 
مي كنيم نمي بينيم. زيرا پول در بانك چسبندگي دارد 

و به راحتي از آن خارج نمي شود. 

  Tue. July 30. 2019  1439   سه شنبه    8 مرداد 1398   27  ذيقعده 1440  سال ششم    شماره 

بورس انرژي

اولينمحمولهصادراتي
بنزيندرراهبورس

روز چهارشنبه براي اولين بار ۱۰ هزار تن بنزين با اكتان 
۹۱ در رينگ بين المللي بورس انرژي با هدف صادرات 
عرضه مي شود. مقصد اين بنزين افغانستان تعيين 
شده و حجم آن ۱۰ هزار تن است كه روز چهارشنبه 
در بورس انرژي به خريداران عرضه خواهد شد. اين 
محموله بنزين با اكت��ان ۹۱ به صورت ارزي و ريالي 
عرضه خواهد شد و در صورت موفقيت آميز بودن اين 
عرضه از اين به بعد هر هفته اين عرضه تكرار خواهد 
شد. گفتني است كه همه متقاضيان ايراني و خارجي 

مي توانند در اين عرضه شركت كنند.

روي خط شركت ها

   ارزش بازار »ومعادن« به ۲۳۰ هزار ميليارد 
رس�يد: ارزش بازار شركت سرمايه گذاري توسعه 
معادن و فل��زات در دوره يك ماه��ه منتهي به ۳۱ 
تير ماه ۱۳۹۸، با افزاي��ش ۲۲ هزار و ۶۶۱ ميليارد 
و ۵۵۰ ميليون ريال به ۲۳۰ه��زار و ۹۲۰ ميليارد 
و 4۵۲ ميليون ريال رسيد. به گزارش سنا شركت 
سرمايه گذاري توسعه معادن و فلزات با سرمايه ثبت 
شده ۳4 هزار و ۱۱۸ ميليارد و ۳۸۹ ميليون ريال، 
صورت وضعيت پرتفوي سرمايه گذاري ها در دوره 
يك ماهه منتهي به ۳۱ تير ۹۸ را حسابرسي نشده 
منتشر كرد. شركت سرمايه گذاري توسعه معادن 
و فلزات با انتش��ار عملكرد يك ماهه منتهي به ۳۱ 
تير سال جاري اعلام كرد در ابتداي دوره يك ماهه 
ياد شده، تعدادي از سهام چند شركت بورسي را با 
بهاي تمام شده ۳۳ هزار و ۹۲۱ ميليارد و ۲۶ ميليون 
ريال و ارزش بازار معادل ۲۰۸ هزار و ۲۵۸ ميليارد و 
۹۰۲ ميليون ريال در سبد سهام خود داشت. بهاي 
تمام شده سهام بورسي اين شركت طي اين مدت با 
افزايش ۶۳4 ميليارد و ۳۷۳ ميليون ريال به ۳4 هزار 
و ۵۵۵ ميليارد و ۳۹۹ ميليون ريال رسيد. درحالي 
كه ارزش بازار شركت سرمايه گذاري توسعه معادن و 
فلزات با افزايش ۲۲ هزار و ۶۶۱ميليارد و ۵۵۰ ميليون 
ريال معادل ۲۳۰ هزار و ۹۲۰ ميليارد و 4۵۲ ميليون 

ريال محاسبه شد.
شركت سرمايه گذاري توسعه معادن و فلزات طي 
دوره يك ماهه منتهي به تير ماه تعدادي از سهام چند 
شركت بورسي را با بهاي تمام شده ۳۷۳ ميليارد و 
۶۳4 ميليون ريال خريداري كرد. »ومعادن« در دوره 

ياد شده فروشنده سهام هيچ شركت بورسي نبود.

   رش�د ۱۴۱ درص�دي در درآم�د تجمع�ي 
»شيران«: شركت سرمايه گذاري صنايع شيميايي 
ايران در دوره ۷ ماهه منتهي به پايان تير ماه ۱۳۹۸، 
معادل ۱۰ هزار و ۵۲۹ ميليارد و ۲۹۲ ميليون ريال از 
محصولات خود را به فروش رساند كه نسبت به دوره 
مشابه در سال پيش افزايش ۱4۱ درصدي را نشان 
مي دهد. شركت سرمايه گذاري صنايع شيميايي 
ايران با سرمايه 4 هزار و ۶۲۹ ميليارد و ۹۸۸ ميليون 
ريال گزارش فعاليت يك ماهه منتهي به پايان تير 
ماه ۱۳۹۸ را منتش��ر كرد. شركت سرمايه گذاري 
صنايع شيميايي ايران در دوره يك ماهه ياد شده، 
معادل يك هزار و ۱۹۸ ميليارد و ۲۶۵ ميليون ريال از 
محصولات خود را به فروش رسانده است. بررسي آمار 
توليد و فروش اين شركت نشان مي دهد در اين دوره 
»الكيل بنزن خطي )داخلي( « با توليد ۹ هزار و ۸۵۸ 
تن در صدر بيشترين توليد در بين محصولات شركت 
سرمايه گذاري صنايع شيميايي ايران قرار داشته 
است. در اين دوره يك ماهه، همين محصول نيز با 
فروش ۵ هزار و ۳۷4 تن در صدر فروش هاي تير ماه 
»شيران« قرار گرفت. شركت سرمايه گذاري صنايع 
شيميايي ايران در ۷ ماه نخست دوره مالي منتهي به 
۳۰ آذر ماه ۱۳۹۸، معادل ۱۰ هزار و ۵۲۹ ميليارد و 
۲۹۲ ميليون ريال محصول به فروش رسانده است 
كه نسبت به دوره مش��ابه در سال پيش، از افزايش 

۱4۱درصدي برخوردار بوده است.

   روند سودس�ازي »غگلستا« كاهشي شد: 
شركت شير پاستوريزه پگاه گلستان در صورت هاي 
مالي ۳ماهه از كند شدن روند سودسازي خود خبر 
داد و در اطلاعيه منتشر ش��ده اعلام كرد كه سود 
هر س��هم در اين دوره ۸۱ريال است. شركت شير 
پاستويزه پگاه گلستان در اطلاعات و صورت هاي 
مالي ۳ماهه منتهي به ۳۱خرداد۱۳۹۸، اعلام كرد 
كه س��ود هرس��هم در اين دوره ۸۱ريال است. در 
حالي كه در مدت مش��ابه س��ال گذشته رقم سود 
هرس��هم ۱۰4ريال بوده و شاهد افت ۲۲درصدي 
سود بوده اس��ت. اين شركت س��ود عملياتي اين 
دوره را ۱۶ميليارد ريال، سود خالص را ۹ميليارد و 
۷4۵ميليون ريال و سود انباش��ته در پايان دوره را 

4۲ميليارد و ۹۳۲ميليون ريال اعلام كرده است.
فروش »غگلس��تا« در اين دوره به ۵هزار و ۵۹۳تن 
ان��واع محصولات لبن��ي به مبل��غ 4۱۰ميليارد و 
۳۳۶ميليون ريال رسيده است. سود ناخالص اين 
دوره نيز به ۳۳ميليارد و 4۲۸ميليون ريال رس��يد. 
اين شركت براي دوره ۹ماهه پاياني سال مالي منتهي 
۲۹اسفند۱۳۹۸، مبلغ فروش شركت را يك هزار و 
۸۰۹ميليارد و ۵4۵ميليون ريال پيش بيني كرده 
است. برآوردي كه »غگلستا« از تغييرات نرخ فروش 
محصولات و نرخ خريد مواد اوليه داشته اعلام كرده 
اس��ت كه با توجه به پيش بيني صورت گرفته، در 
صورت عدم ثبات افزايش قيمت خريد مواد اوليه به 
خصوص قيمت شير خام، به تناسب قيمت فروش 
محصولات افزايش داشته باشد. همچنين در ۳ماهه 
اول سال جاري قيمت خريد مواد اوليه و بسته بندي 
به خصوص قيمت ش��ير خام افزايش چشمگيري 
داشته است. با توجه به مصوبه مورخ ۲۲خرداد۱۳۹۸ 
كارگروه تنظيم ب��ازار در خصوص اصلاح و تثبيت 
قيمت شير خام، همچنان شاهد افزايش قيمت خريد 
شير از دامداران بوده و پيش بيني مي شود افزايش 

قيمت تا ۲۰درصد رشد داشته باشد. 

عضو كميسيون اقتصادي مجلس از ارايه ضوابط 
فقهي و ش��رعي موضوع بيت كوي��ن در »كميته 
فقهي س��ازمان بورس« و »كميت��ه فقهي بانك 

مركزي« خبرداد.
به گزارش سنا پور ابراهيمي با تصريح بر خلاهاي 
قانوني و آيين نامه اي در ح��وزه بيت كوين گفت: 
مجلس براي ارايه تعريف دقيق��ي از اين فعاليت 
ورود كرد تا اف��راد طبق چارچوب و مقررات عمل 

كنند.
عضو كميس��يون اقتص��ادي مجلس با اش��اره به 
بررسي توليد ارز ديجيتال در كشور و ورود به ارز 
ديجيتالي توسط ديگران در مجلس گفت: توصيه 
ما به فعالان اقتصادي اين اس��ت كه منابع خود را 
براي ارز ديجيتالي كه ديگران در پيام رس��ان ها 
توليد مي كنند صرف نكنند چراكه علاوه بر ريسك 

بالا امكان پاسخگويي نيز وجود ندارد.
پور ابراهيمي همچنين در ادامه، نرخ برق مصرفي 
ماينرها را اصلي ترين عامل ورود دولت به اين حوزه 
دانس��ت و گفت: نرخ برق مصرفي براي واحدهاي 
توليد در ايران نس��بت به ساير كش��ورهاي دنيا 
به ش��دت پايين اس��ت و اين باعث شده ظرفيتي 
تحت عنوان »بهش��ت ماينره��ا« در ايران ايجاد 
شود و سرمايه گذاران به اين فعاليت تشويق شوند.

اين نماين��ده مجلس متذكر ش��د: البته به دليل 

اهميت موض��وع، امكان س��رمايه گذاري و ايجاد 
ارزآوري براي كش��ور و لزوم دور زدن تحريم ها بر 
اس��اس ظرفيت هاي ديجيتال تاكي��د ما بر انجام 

اين فعاليت است.
وي با تاكيد ب��ر اينكه وزارت ني��رو بايد نرخ برق 
مصرف��ي را ب��راي اي��ن مجموعه ها متناس��ب با 
قيمت ه��اي صادراتي حاصل از مح��ل توليد ارز 
تنظيم كند، گفت: اين كار ضمن ايجاد حاش��يه 
سود مناسب براي فعالان اين عرصه از مصرف برق 

با هزينه پايين نيز جلوگيري خواهد كرد.
عضو كميسيون اقتصادي مجلس گفت: قرار است 
ضوابط فقهي و ش��رعي اين موضوعات در كميته 
فقهي سازمان بورس و كميته فقهي بانك مركزي 

بررسي كند.
اين نماينده مجلس از تدوين و تصويب آيين نامه 
دولت در ارتباط با اين موضوع خبرداد و گفت: قرار 
است دولت آيين نامه اي را به زودي تدوين و ابلاغ 
كند. البته مجل��س نيز در اين خصوص اظهارنظر 
خواهد كرد تا مغايرتي با ساير قوانين نداشته باشد.

پ��ور ابراهيم��ي در پايان ي��ادآور ش��د: عمليات 
ماينينگ مي تواند در هر جايي اجرايي شود لذا اگر 
اين ساماندهي و قانونمند سازي صورت نگيرد ما 
شاهد بروز پديده قاچاق و فعاليت هاي زيرزميني 

اين بخش خواهيم بود.

بررسي ضوابط شرعي بيت كوين در كميته  فقهي 
پورابراهيمي خبر داد

گروه بورس|  در روز گذش��ته شاخص بورس تهران 
با افزايش ۱۶۳ واحدي ع��دد ۲۵۲ هزار و 4۸۸ واحد را 
ثبت كرد و ش��اخص هم وزن با ۱۸واحد كاهش به رقم 
۶۰ هزار و ۶۵۶ واحد رسيد. همچنين آيفكس با كاهش 
4واحدي به عدد ۳ هزار و ۲۸۶ واحد رسيد.امروز با دست 
به دست شدن بيش از ۲ ميليارد سهم و اوراق بهادار طي 
۲۵۳ هزار نوبت داد و ستد، ارزش معاملات بورس تهران 
به بيش از ۷۳۵ ميليارد تومان رسيد. بر اساس آمارهاي 
معاملاتي، ديروز همه شاخص هاي بورس با رشد مواجه 
شدند به طوري كه  جز شاخص هاي كل و هموزن شاخص  
 قيمت »وزني- ارزش��ي« با 44 واح��د افزايش معادل

 ۰.۰۶ درصد به ۶۸ هزار و ۲۳۳ واحد ش��اخص قيمت 
»هم وزن« با )۱۲( واحد كاهش، معادل )۰.۰۳( درصد 
به 4۰هزار و ۶۶۷ واحد، شاخص آزاد شناور با ۱۷۶ واحد 
رش��د، معادل ۰.۰۶ درصد به ۲۸۰ ه��زار و ۷۱۱ واحد، 
شاخص بازار اول با ۲۵۶ واحد افزايش معادل ۰.۱4 درصد 
به ۱۸۵ هزار ۵۵۹ واحد و شاخص بازار دوم با )۲۸۱( واحد 
افت معادل )۰.۰۶( درصد، ب��ه ۵۰4 هزار و ۳۲۰ واحد 
رس��يد. در معاملات ديروز نمادهاي پارسان، شپديس 
و وغدي��ر به ترتيب ب��ا ۲۷۷، ۱4۸ و ۱۰۶ واحد افزايش 
بيشترين تاثير مثبت و در مقابل نمادهاي كگل، شپنا و 
و اميد به ترتيب با ۱۵۵، ۵۹ و 4۷ واحد كاهش بيشترين 
تاثير منفي بر ش��اخص را ثبت كردند. همچنين امروز 
جم پيلن، خساپا، فملي، فولاد و وتجارت پربيننده ترين 

نمادهاي بورس��ي بودند. از س��وي ديگر در پايان داد و 
ستد امروز بورس تهران، صنايع شيميايي برترين گروه 
صنعت بود و خودرو و كانه هاي فلزي به ترتيب جايگاه 
دوم و س��وم را به خود اختصاص دادند. تدپيكس ديروز 
همچون روزهاي پيش از آن ش��رايط متعادل و آرامي 
را س��پري كرد و به نظر مي رسد ار رفتارهاي هيجاني و 
عرضه هاي سينوسي هفته گذشته فاصله گرفته است. 
به گفته كارشناسان بازار سرمايه، بورس تهران اكنون 
اصلاح منطقي را تجربه مي كند و در انتظار انتشار اخبار و 
سيگنال هاي مثبت جهاني است. نگاهي به بورس تهران 
مش��خص مي كند كه قيمت نمادهاي »وملي، لپارس، 

غدام، شسينا، تمحركه، خپويش و كفپارس« بيشترين 
افزايش قيمت و نمادهاي »غاذر، وكار، غشصفا، مداران، 
فسپا، تكشا و غگرجي« بيشترين كاهش قيمت را در بازار 
سهام رقم زدند و در تابلوهاي بورس به ثبت رسيدند. در 
فرابورس ايران نيز شاخص اين بازار در روز گذشته كاهش 
4.4۷ درصدي داش��ت اين كاهش كه بيش از هر چيز 
به دليل افت قيم��ت در نمادهاي »مارون«، »زاگرس« 
و »ش��راز« به وقوع پيوست ش��اخص كل اين بازار را به 
ساعت ۳ هزار و ۲۸۶ واحدي رساند. در اين روز نمادهاي 
»دماوند«، »ميدكو« و »زاگرس« بيشترين تاثير مثبت 

را بر عملكرد آيفكس داشتند. 

رشد اندك شاخص كل در سومين روز هفته
نگاهي به آمار معاملات بورس و فرابورس

كارشناس بازار سرمايه:

سطحسوادماليكشورپاييناست
مدير آموزش و فرهنگ سازي شركت اطلاع رساني و خدمات بورس 
گفت: متاسفانه سطح سواد مالي در كشور ما پايين است و عموم مردم 
هنوز با بازار س��رمايه آشنا نيستند. به گزارش گفت وگوي اقتصادي، 
مدير آموزش و فرهنگ سازي شركت اطلاع رساني و خدمات بورس، 
بازار سرمايه را بهترين گزينه سرمايه گذاري دانست و گفت: سرمايه هاي 

ورودي به بازار سرمايه به بخش مولد اقتصاد هدايت مي شود.
وي با اشاره به بازدهي بازار سرمايه طي يك دهه اخير افزود: آمار گوياي 
اين نكته اس��ت كه بازدهي بازار س��رمايه به مراتب بالاتر از نرخ رشد 

عمومي قيمت ها و كالاها و خدمات مصرفي است.
مدير آموزش و فرهنگ سازي شركت اطلاع رساني و خدمات بورس 
با مروري بر ميزان بازدهي بازار سرمايه از ابتداي سال تا ابتداي مرداد 
گفت: س��كه بهار آزادي ابتداي سال 4 ميليون و ۶۵۰ هزار تومان بود 
كه با وجود رشد اونس جهاني هم اكنون به 4 ميليون و صد هزار تومان 

رسيده و بازدهي منفي ۱۲ درصدي را ثبت كرد.
وي افزود: مسكن با رشد ۱۸ درصدي از متري ۱۱ ميليون و ۲۰۰ هزار 
تومان براي كل كشور به متري ۱۳ ميليون و ۳۰۰ هزار تومان و دلار نيز 
با ثبت بازدهي منفي هفت درصد از ۱۲ هزار و ۹۰۰ تومان به محدوده 
۱۲ هزار تومان رسيده و اين درحالي است كه شاخص بورس تهران از 
۱۷۸ هزار و ۶۵۹ واحد اكنون به كانال ۲۵۲ هزار واحدي وارد شده و 

بازدهي كم نظيري را تجربه مي كند.
بهزادفر ادامه داد: همه اين آمار گوياي اين نكته است كه بازدهي بازار 
سرمايه مانند ساير نقاط دنيا از مجموع بازدهي بازارهاي موازي بالاتر 
است. مدير آموزش و فرهنگ سازي شركت اطلاع رساني افزود: با وجود 
اين بازدهي اما ضريب نفوذ بازار سرمايه در ايران ۱۵ درصد است و با 
رقم استاندارد ساير كشورهاي پيشرفته دنيا فاصله دارد و نشانه عدم 

شناخت بازار سرمايه در كشور اس��ت. وي با بيان اينكه بازار سرمايه 
مي تواند پذيراي ميليون ها نفر از مردم باشد گفت: اين بازار نه تنها هيچ 
تاثير منفي بر نقدينگي كشور يا آمارهاي كليدي اقتصادي كشور ندارد 
بلكه حتي باعث رونق توليد و اقتصاد نيز خواهد شد. علاوه بر اين بورس 
از طريق ارز اوليه شركت ها مي تواند به توليد و تامين مالي نيز كمك 
كند. بهزادفر با اشاره به امكان تامين مالي از طريق افزايش سرمايه ها 
در بورس بيان داشت: افزايش سرمايه از سه روش سود انباشته، آورده 
نقدي و تجديد ارزيابي دارايي امكان پذير است كه افزايش سرمايه از 
طريق آورده نقدي عملا باعث جذب نقدينگي عمومي خواهد شد و به 

توليد و رونق اقتصادي كشور كمك مي كند.
وي بازار سرمايه را شفاف ترين نهاد اقتصادي خواند و گفت: متاسفانه 
س��طح س��واد مالي در كش��ور ما پايين اس��ت و عموم مردم هنوز از 

قابليت هاي بازار سرمايه آگاه نيستند.
بهزادفر عنوان كرد: برخي افراد در كشور ما محافظه كار هستند و فقط به 
دنبال نرخ سود بانكي ثابت و تضمين شده مي روند! درحالي كه بازدهي 
اوراق خزانه دولتي در بازار سرمايه حدود هفت درصد از بانك بيشتر و 

ريسك آن هم به مراتب از بانك كمتر است.
مدير آموزش و فرهنگ سازي شركت اطلاع رساني و خدمات بورس 
همچنين با اشاره به اينكه نرخ سود صندوق هاي سرمايه گذاري با درآمد 
ثابت بيشتر از بانك ها است، تاكيد كرد: عموم مردم مي توانند از اين 
صندوق ها استفاده كنند اما نيازمند آموزش و فرهنگ سازي لازم در اين 
حوزه هستيم. بهزادفر با اشاره به اقدامات شركت اطلاع رساني و خدمات 
بورس گفت: شركت اطلاع رساني و خدمات بورس طي سال هاي اخير 
با آموزش و فرهنگ سازي بستر مناسبي براي شناخت بازار سرمايه 

ايجاد كرده و در همين مسير نيز حركت مي كند.

پس از ماه ها كشمكش و جنجال  

تكليفبازارپايهفرابورسروشنشد
يك عضو شوراي عالي بورس با اشاره به جلساتي كه درباره قانون جديد 
بازار پايه فرابورس برگزار ش��ده است، گفت: اصلاحات نهايي به تاييد 
شوراي عالي بورس و شخص وزير اقتصاد كه رياست اين شورا را برعهده 
دارد، رسيده و تصميم در اين مورد اتخاذ شده است كه به زودي از طريق 
سازمان بورس رسما اعلام مي شود. به گزارش ايسنا، در ماه هاي گذشته 
اعلام ش��د كه قوانين بازار پايه فرابورس ايران قرار اس��ت تغيير كند و 
اين بازار با توجه به ميزان ش��فافيت شركت ها در سه تابلو به رنگ هاي 
زرد، نارنجي و قرمز دسته بندي شود. به عنوان يكي از اصلاحات قانون 
بازار پايه قرار بود سفارش هاي خريد و فروش )مظنه ها( مخفي باشد و 
معامله گران در زمان معامله از مظنه ها آگاهي نداشته باشند.اما تعداد 
قابل توجهي از فعالان اين بازار به تغيير اين قانون واكنش نشان داده و 
آن را خلاف دو اصل ش��فافيت و نقدشوندگي سهام دانستند. از طرفي 
آن طور كه مسوولان فرابورس ايران اعلام كردند، اين قانون به اين علت 
گذاشته شده كه سهامداران انتظارات خود را بر اساس تحليل و تصميم 
خود شكل دهند و تصميم گيري درباره معاملات به دور از هيجانات كاذب 
و گمراه كننده باشد.  اين موضوع سبب شد كه قانون جديد بازار پايه تا 
امروز مسكوت بماند و بررسي آن به جلسه شوراي عالي بورس كشيده 
شود. در ماه هاي گذشته، قبل از اينكه شوراي عالي بورس تشكيل شود، 
شاپور محمدي، رييس سازمان بورس اعلام كرد كه اگر شورا به دستور 
جلس��ه قانون بازار پايه برسد اين قانون را بررسي خواهد كرد اما بعد از 
اتمام جلسه با فرهاد دژپسند، رييس شوراي عالي بورس )وزير اقتصاد( 
داشت، مشخص شد كه ش��ورا اين موضوع را به جلسه بعدي موكول 
كرده است بر اين اس��اس اين موضوع در چند جلسه پياپي در شوراي 
عالي بورس مطرح شد. در اين مورد شاهين چراغي عضو شوراي عالي 
بورس  در پاسخ به اينكه نتيجه نهايي جلسه شوراي عالي بورس درباره 

قانون جديد بازار پايه فرابورس و نشست هايي كه در اين مورد با فعالان 
بازار پايه گذاشته شد چه بود، اظهار كرد: وزير اقتصاد بر اينكه نظر افراد 
مختلف درباره قانون جديد بازار پايه گرفته شود تاكيد داشتند و بر همين 
اساس جلساتي برگزار شد. وي ادامه داد: در اين جلسات كه در فرابورس 
ايران برگزار شد سهامداران عمده، افراد حقيقي فعال در بازار، مديران 
سابق و كارشناسان بازار سرمايه كه در فضاي مجازي فعال بودند دعوت 
شدند و از ايش��ان نظر خواهي شد. چراغي ادامه داد: سه جلسه در اين 
مورد برگزار شد در اين جلسات آقاي شاپور محمدي )رييس سازمان 
بورس( هم حضور داشتند و نظرات فعالان بازار سرمايه شنيده شنيدند. 
اين نظرات جمع بندي و به شورا اعلام شد. وزير اقتصاد )رييس شوراي 
عالي بورس( و اعضاي شوراي عالي بورس با اصلاحات موافقت كردند و 
تصميم نهايي اتخاذ شده است. اين تصميم از طريق سازمان بورس به 

اطلاع عموم خواهد رسيد.

تصميماتاعلامشد
پس از آن، امير هاموني، مديرعامل فرابورس ايران به تشريح دستورالعمل 
جديد بازار پايه براي ناشران پرداخت: برمبناي تغييرات جديد در بازار 
پايه، شركت ها در تابلوهاي زرد، نارنجي و قرمز دسته بندي شوند. وي 
افزود: تابلوي قرمز شامل شركت هايي مي شود كه ورشكسته يا منحل 
شده بودند يا بالغ بر سه سال مالي صورت هاي مالي خود را ارايه نكرده 
بودند. ۱۳ شركت در تابلو قرمز قرار گرفتند. تابلو نارنجي كه ۷۰ شركت 
در آن جاي گرفتند، شامل شركت هايي است كه كمتر از سه سال تاخير 
در ارايه گزارش هاي مالي خود روي كدال داش��تند. به گفته هاموني، 
در تابلو زرد هم شركت هايي قرار گرفتند كه زير يك سال صورت هاي 
مالي خود را منتشر نكرده بودند. اين تابلو شامل ۱۱۰ شركت مي شود.

ديدگاه



تشكلها6اخبار

روند تخصيص ارز به واردكنندگان كاغذ واكاوي شد

رييس كميسيون اقتصاد سلامت اتاق تهران مطرح كرد

سخنگوي انجمن صنعت تاير ايران: 

قيمتكاغذآرامميگيرد

ارز 4200 توماني بلاي جان صنايع دارو و تجهيزات پزشكي

كاهش توليد تاير ناشي از مشكلات تامين و انتقال ارز است

تعادل| 
سال گذش��ته، تخصيص ارز 4200 توماني به واردات 
برخي كالاها، بحران��ي را در بازارها رقم زد كه تبعات 
آن همچنان ادامه دارد. از اين رو، دولت تصميم گرفت 
در سال جاري دايره تخصيص ارز ترجيحي را محدود 
به كالاهاي اساس��ي و ضروري كند. ام��ا در اين ميان، 
بحث هاي زيادي بر س��ر تامين ارز كاغذ به ويژه كاغذ 
نشر و مطبوعات مطرح شد. در نهايت، ارديبهشت ماه 
سال جاري با تاكيد مقام معظم رهبري به وزير فرهنگ 
و ارش��اد، كاغذ در ليست كالاهاي اساسي باقي ماند و 
ارز 4200 توماني براي واردات كاغذ نشر و مطبوعات، 
ابقا ش��د. اين در حالي است كه به گفته برخي فعالان 
اقتصادي، حتي واردات با دلار ٤٢٠٠ توماني در مورد 
برخي كالاهاي اساسي مي تواند از واردات با ارز نيمايي 
گران تر در بيايد. اما در پي تخصيص ارز دولتي به واردات 
كاغذ، تخلفات متعددي شكل گرفته بود كه منجر به 
ورود قوه قضاييه به اين بخش شد؛ به طوري كه تا انتهاي 
ارديبهشت ماه صرفاً در حوزه تخصيص ارز براي واردات 
كاغذ ۵ پرونده در دادسراي تهران تشكيل و ۱۵ نفر در 
اين ارتباط بازداشت شدند. در اين راستا، از ماه گذشته 
مقرر شد، از ۳۵0 هزار تن مصرف كاغذ چاپ و تحرير 
40 هزار تن با مجوز وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي با ارز 
دولتي وارد كشور شود و مابقي با تأييد وزارت صنعت، 
معدن و تجارت با تخصيص ارز نيمايي تامين شود. بنا به 
دليل ياد شده و همكاري هاي صورت گرفته ميان وزارت 
صمت و انجمن واردكنندگان كاغذ؛ در هفته گذشته 
شاهد كاهش ۵0 درصدي قيمت كاغذ گلاسه و مقوا 
بوديم. همچنين بنا به گفته فعالان اين حوزه با تعاملاتي 
كه اخيراً وزارت صنعت با فعالان اين حوزه داشته است، 
اين وزارتخانه قول تسهيل تخصيص ارز در اين بخش 
را داده كه احتمالا كاهش قيمت كاغذ چاپ و تحرير در 

بازار را طي هفته هاي آينده رقم خواهد زد.

   سرنوشت تخصيص ارز دولتي به كاغذ
ارديبهشت ماه سال 98 با تاكيد مقام معظم رهبري 
به وزير فرهنگ و ارشاد، كاغذ در ليست كالاهاي مورد 
تاييد براي درياف��ت ارز 4200 توماني قرار گرفت. در 
همين راستا، سيد عباس صالحي، وزير فرهنگ و ارشاد 
اسلامي 24 ارديبهشت ماه طي توييتي نوشت: »كاغذ 
كتاب و مطبوعات همچنان در كالاي اساسي و با دلار 
4200 تومان خواهد بود. پس از حدود دو ماه اين نتيجه 
قطعيت يافت، دراين مدت بازار كاغذ در ابهام و ملتهب 
بود. از امروز انبارهاي پنهان و كاغذهاي گمرك گشوده 
خواهد شد. شفافيت، نظارت دقيق و برخورد قاطع با 
متخلفان اين حوزه از ضرورت مضاعف برخوردار است.

پي��ش از آن نيز حس��ين انتظامي، ريي��س كارگروه 
س��اماندهي كاغذ وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي از 
باقي ماندن ارز تخصيصي به كاغذ نش��ر و مطبوعات 
با قيمت چهار هزار و 200 تومان خب��ر داده بود. او با 
اشاره به برگزاري نشست مشتركي كه به همت اسحاق 
جهانگيري و با حضور مس��وولان همه دستگاه هاي 
مرتبط با كاغذ از جمله وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي، 
رييس بانك مركزي و نمايندگان حوزه هاي نش��ر و 
مطبوعات برگزار شد، گفته بود كه پيشنهاد مشترك 
وزراي فرهنگ و ارش��اد اس��لامي و صنعت، معدن، 

تجارت )صمت( در اين جلسه بررسي شد و با توجه به 
تاكيدات رهبر معظم انقلاب مبني بر حل مساله كاغذ 
حوزه فرهنگ، مقرر ش��د ارز تخصيصي براي مصرف 
كاغذ نشر و مطبوعات، همچنان 4200 توماني باقي 
بماند. همچنين در اين جلسه بر وظيفه نظارتي وزارت 
فرهنگ و ارشاد اس��لامي در نحوه توزيع اين كاغذها 
تاكيد و مقرر شد، كاغذهاي موجود در گمرك، ظرف 

دو هفته ترخيص و توزيع شوند.

   تخلفات ارزي در واردات كاغذ
در راس��تاي تخلف��ات ارزي در واردات كاغ��ذ ب��ا ارز 
4200توماني غلامحسين اسماعيلي، سخنگوي قوه 
قضاييه نيز گفته بود كه درباره تخصيص ارز عموماً و 
تخصيص ارز در حوزه واردات كاغذ بصورت ويژه بعد از 
اطلاع دادسراي عمومي و انقلاب تهران، اين موضوع در 
دستور كار قرار گرفت و تا انتهاي ارديبهشت ماه امسال 
صرفاً در حوزه تخصيص ارز براي واردات كاغذ ۵ پرونده 
در دادسراي تهران تشكيل شده و ۱۵ نفر در اين ارتباط 
بازداشت هستند. او نحوه تخلفات را اينگونه تشريح كرد 
كس��اني كه براي آنها پرونده تشكيل شده و بازداشت 
هس��تند، شامل س��ه گروه اند گروه اول شركت هايي 
هستند كه بابت واردات كاغذ ارز گرفته اند؛ اما به جاي 
اينكه تمامي ارز تخصيصي را به واردات كاغذ اختصاص 
دهند، يك س��وم ارز را به واردات كاغذ و دو سوم را به 
س��اير مصارف رس��انده اند. صرفا به دو تا سه شركت 
۱۵۷ ميليون دلار ارز تخصيص داده شده بود كه فقط 
مع��ادل ۵۷ ميليون دلار كاغذ وارد ش��د و در رابطه با 
۱00 ميليون دلار ديگر كاغذي وارد نشده، كه متهمان 
شناسايي و بازداشت ش��دند. گروه دوم شركت هايي 
هستند كه ارز بابت واردات كاغذ گرفته بود كه معادل 
آن كاغ��ذ وارد كرده اما اين كاغذ را با اس��ناد جعلي و 
تقلبي به جاي عرضه به ناشران با قيمت مصوب، در بازار 
آ زاد به فروش رساندند كه در اين رابطه تشكيل پرونده 
شد و تحت تعقيب قرار گرفتند، اما گروه سوم شامل 
شركتهايي مي شوند كه براي واردات كاغذ ارز گرفتند؛ 
اما اصلا كاغذ وارد نكردند؛ اين ۵ شركت و مجموعه اي 
كه شناسايي ش��ده، تحت تعقيب هستند. اين مقام 
قضايي معتقد ب��ود، اگر تخصيص ارز با محاس��بات 
دقيق مي بود و تضاميني كه بايد از واردكنندگان اخذ 
مي شد و توسط نهاد هاي متولي بعد از ورود كاغذ نيز 
نظارت هاي لازم انجام مي شد، ما شاهد اين بحران در 

بازار كاغذ نبوديم.

   مثبت و منفي تخصيص ارز دولتي به كاغذ
اما در مورد تخصيص ارز دولتي به كاغذ مصرف كنندگان 
در بازار ابراز خوشحالي كردند؛ چراكه اين موضوع نشان 
از حمايت همه جانبه وزير ارشاد از كاغذ فرهنگي دارد 
كه قوت اصلي دانش در كش��ور اس��ت و بنيان فكري 
و پش��تيباني از صنف ناش��ران را تقويت مي كند كه 
بي راه هم نيس��ت؛ اما واردكنندگان بر اين باورند كه 
بقاي ارز 4200 توماني در بازار كاغذ رانت و فس��اد را 
تقويت مي كن��د و آرامش بازار را بر هم مي زند. در اين 
راستا هومان حسن پور، رييس اتحاديه صنف ناشران 
حمايت همه جانبه وزير ارش��اد از لزوم تخصيص ارز 
4200 به محصولات فرهنگي و كاغذ خريداري شده را 

زمينه تقويت دانش و بنيان فكري و پشتيباني از صنف 
ناشران دانست و گفت: وزير ارشاد در شرايطي موضوع 
مطروحه كاغذ فرهنگي را منعكس، حمايت و تاكيد 
كرد كه شرايط وخيمي براي مبالغ و ارز تخصيص يافته 
كاغذ در جريان بود. با توجه به شرايط قيمت كاغذ در 
دراز مدت اگر ارز آزاد در چاپ كتاب را در نظربگيريم، 
قيمت ها بسيار افزايش يافته و قدرت خريد به زير صفر 
مي رسد و آن موقع مرگ روح و تفكر را بايد شاهد باشيم 
كه مرگ تفكر، جامعه اي را به فنا و نابودي مي كشاند.

اما برخي تحليلگران همچني��ن واردكنندگان كاغذ 
بر اي��ن باورند ك��ه واردات ب��ا دلار ٤٢٠٠ توماني در 
بخش مهمي از كالاهاي اساس��ي مي تواند از واردات 
با ارز نيمايي گرانتر در بيايد. مجيد شاكري، تحليلگر 
اقتصادي مي گويد: انتقال ارز اين دس��ته از كالاها از 
ارز دولتي به نيمايي همزمان مي تواند اثر افزايشي بر 
ميانگين نرخ نيما، تثبيتي يا كاهشي بر قيمت كالاي 
مد نظر و كاهش��ي بر نرخ ارز بازار آزاد داش��ته باشد. 
براي ادامه هر نوع سياست حمايتي در حوزه كالاهاي 
اساسي نياز جدي به تغيير سياست تجاري وجود دارد. 
در بين راه حل ه��اى موجود و با توجه به ظرفيت هاي 
اجرايي در دسترس، گزينه كارت رفاه از توزيع كوپني 
و يارانه نقدي معدل بهتري دارد. بطور خاص و در بستر 
كنوني انتقال ارز كاغذ به نيمايي به مراتب قيمت آن 
را پايين ت��ر از گزينه ٤٢٠٠ قرار خواهد داد، مگر آنكه 

مبادي تجاري آن به لحاظ فني قابل تغيير باشد. 
همچنين س��يد حس��ن ميرباقري، ريي��س انجمن 
واردكنندگان كاغذ در نشس��تي خب��ري عنوان كرد 
كه هم��واره يكي از گلايه هاي اصل��ي واردكنندگان 
كاغذ چاپ و تحرير تفاوت نرخ ارز بوده اس��ت؛ چراكه 
 ب��راي واردات كاغذ هم دلار 4200 توماني اختصاص 

مي يابد و هم بخش��ي از واردات با ارز نيمايي در حال 
انجام است. اين در شرايطي است كه همين دو نرخي 

بودن زمينه رانت و فساد را فراهم مي آورد. 
او توضيح داد: در شرايط كنوني با رايزني هاي صورت 
گرفته از سوي فعالان اقتصادي، زمينه اي فراهم شده 
تا بخش عمده اي از كاغذ وارداتي چاپ و تحرير با دلار 
نيمايي وارد شود كه اين امر منجر به برقراري آرامش 
بيشتري در بازار شده است. به نحوي كه مطابق آمارها 
از ۳۵0 هزارتن مصرف كاغ��ذ چاپ و تحرير تنها 40 
هزارتن با مجوز وزارت فرهنگ وارش��اد اسلامي و بر 
مبناي ارز دولتي وارد كشور مي شود و مابقي با تأييد 
وزارت صنعت، معدن وتجارت با تخصيص ارز نيمايي 

به كشور ورود خواهد يافت.
 ميرباقري تصريح كرد: در واقع 40 هزار تني كه با ارز 
دولتي واردات صورت مي گيرد، با تش��خيص وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامي بوده و صلاحيت واردكنندگان 
از سوي اين وزارتخانه سنجيده مي شود. كه البته اين 
موضوع محل ابهام است؛ به همين دليل تأكيد داريم 
ارز واردات كاغذ، تك نرخي شود. او مي گويد: مطابق با 
آمارهاي وزارت صنعت، معدن و تجارت، توليد داخلي 
در كاغذ چاپ و تحرير تنها ۱۵ درصد و س��هم كاغذ 
وارداتي 8۵ درصد است، همچنين كل واردات چيزي 
حدود ۳00 هزار تن است و از مردادماه سال گذشته، 
عملا بازرگانان واردكننده كاغذ نبوده و مجوزها بايد از 

سوي وزارت ارشاد يا صنعت صادر مي شد. 
او ادامه داد: در كاغذ چاپ و تحرير كمبود منابع ارزي 
وجود داش��ته و همين امر بازار كاغذ را بهم زده است؛ 
اين در حالي است كه به بسياري از واردكنندگان ارز 
تخصيص نيافته اس��ت. از س��وي ديگر، در سال 9۷ 
حدود ۵0 هزار تن كمتر از س��ال 9۶ كاغذ وارد كشور 

شده و دليل آن هم اين است كه ارز كمتري تخصيص 
يافته است. اين عضو هيات مديره فدراسيون واردات 
در پاسخ به س��والي مبني بر اينكه با توجه به كاربري 
واحدهاي توليدكنندگان كاغذ كه در گذشته بر مبناي 
توليد كاغذ چاپ و تحرير بنا ش��ده بودند؛ چرا اكنون 
اين كارخانه ها اين نوع كاغذها را توليد نمي كنند نيز 
گفت: وابستگي زيادي به واردات در توليد كاغذ چاپ 
و تحرير وجود دارد و ش��ايد همين مس��ائل مرتبط با 
تامين ارز و مواد اولي��ه بوده، كه منجر به توقف توليد 
كاغذ چاپ و تحرير ش��ده اس��ت. به گفته ميرباقري، 
با توجه به اينكه بخش��ي از اختص��اص ارز دولتي به 
واردات كاغذ منتفي شده و دولت نيز به حرف انجمن 
گوش كرده اس��ت، ظرف دو ماه گذشته، بيش از ۵0 
درصد، قيمت انواع مقوا و كاغذ گلاس��ه كاهش يافته 
اس��ت. اين به دليل برداشته شدن موانع از پيش روي 
واردات كشور است؛ به خصوص اينكه واردكنندگان 
هرگز از دول��ت وام نمي خواهند و مزاحمتي هم براي 
دولت ندارن��د، بنابراين فقط مي خواهن��د كه موانع 
ايجاد نكنند. ظرف دو هفته گذشته تامين ارز واردات 
كاغ��ذ از س��وي وزارت صمت، با روند مناس��ب تري 
 انجام ش��ده و با م��ا نيز تفاهم ش��ده، تا كس��اني كه 
مي خواهند ارز نيمايي بگيرند از سوي انجمن معرفي 

شده و مورد حمايت قرار بگيرند.
در راستاي اين روند، عليرضا بختياري، مدير مسوول 
روزنامه »دنياي اقتصاد« در گفت وگو با »ايسنا« نيز 
نسبت به سودجويي و ايجاد رانت در صورت تخصيص 
ارز 4200 به كاغذ هشدار داد و پيش تر نيز اسماعيل 
رمضاني، مديرمسوول روزنامه شهروند هم عنوان كرده 
بود كه اختصاص ارز 4200 توماني به كاغذ، نادرست 

است؛ چراكه به مرور رانت و فساد ايجاد مي كند.

وزير بهداشت در حالي از گم شدن ۱.۳ ميليارد دلار ارز 
تخصيص يافته به تجهيزات پزشكي خبر داد كه فعالان 
اقتصادي از بخش خصوصي معتقدند كه اصل تخصيص 
ارز 4200 توماني فسادزاست و كنشگران اين عرصه تداوم 

اجراي اين سياست را ضد توسعه مي دانند.
به گزارش اتاق بازرگاني تهران، مساله مهمي كه اين روزها 
هم از سوي دولت و هم از سوي بخش خصوصي مطرح 
مي شود، مساله تخصيص ارز 4200 توماني يا همان ارز 
دولتي به واردات دارو و تجهيزات پزشكي است. از طرفي 
وزير بهداشت مدعاي تخصيص بيش از يك ميليارد دلار 
ارز دولتي را به اين امر دارد ك��ه در برابرش كالايي وارد 
نشده، بخش خصوصي هم در مقابل خواستار حذف اين 
ارز است و مي گويد اين يارانه بايد به بخش بيمه تزريق 
شود و از آنجا به دست مردم برسد تا نظام قيمت در دارو 

و تجهيزات پزشكي مختل نشود.
رييس كميسيون اقتصاد سلامت اتاق تهران گفت: كل 
ارز مصرفي س��الانه حوزه دارو و تجهيزات پزشكي كه 
مرجع تخصيص آن نيز وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشكي است، حدود ۳.۵ تا 4 ميليارد دلار است كه براي 
تامين مواد اوليه كارخانه هاي داروسازي، داروهاي ساخته 

شده و تجهيزات پزش��كي كه در گروه يك كالايي قرار 
دارند، در نظر گرفته مي شود. برابر آماري موجود از ابتداي 
سال تاكنون ۱.۳ ميليارد دلار ارز دولتي براي واردات مواد 
اوليه، دارو و تجهيزات پزشكي در نظر گرفته شده است 
كه نزديك به ۱.۱ ميليارد دلار آن نيز بنا به گفته معاون 
وزير بهداشت و رييس سازمان غذا و دارو، تخصيص داده 

شده و مصرف شده  است.
محمود نجفي عرب افزود: بخش ديگري از مصارف ارزي 
اقتصاد سلامت نيز در كانال ارز نيمايي قرار دارد كه شامل 
قسمتي از تجهيزات پزشكي، مكمل هاي غذايي و دارويي 
و... مي ش��ود. جمع مصرف ارزي اين حوزه كه شامل ارز 
4200 توماني و ارز نيمايي مي شود، حدود 4 ميليارد دلار 
است. اما بخش خصوصي حوزه اقتصاد سلامت مخالفت 
خود را با ارز 4200 توماني و تخصيص آن بارها اعلام كرده  
و معتقد است كه اين ارز بايد هرچه سريع تر از جغرافياي 
اقتصادي كشور حذف شود چراكه براي اقتصاد سلامت 
نه تنها كارايي نداشته كه موجب ايجاد رانت و فساد هم 
شده  است. عمده دليل مخالفت ما با تخصيص ارز دولتي 
اين است كه در حوزه مهم توليد دارو، ارز 4200 توماني 
مشمول تمام اجزاي موثر در توليد دارو نمي شود و تنها 

بخشي از فرآيند توليد دارو از ارز 4200 توماني بهره مند 
مي ش��ود و س��اير اجزاي جانبي اين صنع��ت از جمله 
ماشين آلات و استهلاك، بخشي از مواد اوليه توليد دارو 
كه از داخل تهيه مي شود، لوازم بسته بندي، دستمزدها و 
... مجبور به استفاده از ارز با نرخ هاي ديگر است كه قطعاً 
اين اتفاق، روي قيمت تمام شده محصولات توليدي اثر 
بالايي دارد در حالي كه دولت اصرار دارد، قيمت گذاري  
داروهاي توليدي بر مبناي ارز 4200 توماني باش��د. در 
حالي كه اين ارز ممكن اس��ت كمتر از ۳0 درصد هزينه 
توليد دارو را پوشش داده باشد. توليدكنندگان مواد اوليه 
دارو و تجهيزات پزش��كي نيز بطور كام��ل از ارز 4200 
توماني برخوردار نيستند و واحدهاي اين بخش به ناچار 

بايد سراغ ارز با نرخ هاي ديگر بروند.
او تاكيد كرد: از ديگر نابساماني هاي پيش آمده از سوي 
ارز 4200 توماني، بروز سوءاستفاده ها و ايجاد رانت هاي 
متعدد در كسب و كار اين بخش اس��ت كه زمينه ورود 
دس��تگاه هاي نظارتي و به تبع آن، كن��دي در فعاليت 
اقتصادي بنگاه ها به دلي��ل نظارت ها، را فراهم مي كند. 
معضل ديگر، تش��ديد قاچاق دارو و تجهيزات پزشكي 
اس��ت كه با ارز دولتي وارد يا توليد شده و با قيمت هايي 

به مراتب كمتر از كشورهاي همسايه، انگيزه قاچاقچيان 
را دوچندان كرده اس��ت. از جمله كالاهاي قاچاق شده 
كه در بازار داخل با كمبود شديد نيز مواجه شده است، 
قلم انسولين است كه مشمول ارز 4200 توماني است. 
به صرف��ه ب��ودن واردات داروي كام��ل، تضعيف توليد 
داخل، بروز رانت و سوءاس��تفاده، ايجاد فساد در مراكز 
سياس��ت گذاري و تصميم گيري و نش��ت آن به بخش 
خصوصي از جمله دلايل اصلي اس��ت كه كارشناسان و 
فعالان بخش خصوصي در حوزه صنعت دارو و تجهيزات 
پزش��كي را به مخالفت با تخصي��ص ارز 4200 توماني 
واداش��ته و آن را فاق��د توجيه و وجاه��ت مي دانند؛ در 
حالي كه معتقدن��د مابه التفاوت ن��رخ ارز دولتي و آزاد 
را مي توان از طريق س��ازمان مديريت و برنامه ريزي به 

بيمه ها تزريق كرد.
نجفي عرب درباره احتم��ال افزايش ناگهاني قيمت ها 
در دارو و تجهيزات پزش��كي پس از حذف ارز دولتي نيز 
گفت: اعتقاد ما اين است كه در حوزه توليد داخل قيمت ها 
چندان جابه جا نخواهد شد، اگرچه ممكن است در حوزه 
واردات افزاي��ش قيمت رخ دهد؛ اما ح��ذف ارز 4200 
توماني در بخش توليد موجب افزايش قيمت چشمگير 

نخواهد شد. با اين حال، معتقديم كه اين جابه جايي در 
نرخ ارز، بايدها و الزاماتي به همراه خواهد داشت؛ نخست 
آنكه در صورت اعمال اين تغيير نرخ، حجم منابع مورد 
استفاده صنعت و تجارت حوزه سلامت را به شدت افزايش 
خواهد داد و به خصوص آنكه با از كار افتادن اعتبار اسنادي 
در تجارت خارجي كشور، امكان تقويت منابع جاري براي 

بنگاه هاي اين بخش حتما بايد ديده شود.
او ادامه داد: از طرف ديگر، بدهي هاي دولت به بنگاه هاي 
اين بخش بايد به روز شود. همچنين شركت هاي دارويي 
و تجهيزات پزشكي در مقايسه با ساير صنايع كشور، كمتر 
توان دريافت ارز نيمايي دارند چرا كه به دليل كاركرد و 
موقعيت استراتژيك صنايع دارويي و تجهيزات پزشكي، 
عمدتاً ارز مورد نياز اين بخش ه��ا را دولت تامين كرده 
 است، بنابراين بايد مكانيسمي ايجاد شود كه در صورت 
حذف ارز 4200 توماني، صنايع و شركت هاي دارويي و 
تجهيزات پزشكي بتوانند از طريق بانك مركزي ارز مورد 
نياز خود را تامين كنند. در نهايت اينكه دولت ارزي كه قرار 
است به واردات دارو و تجهيزات پزشكي تخصيص دهد 
را از طريق سازمان هاي بيمه گر به مصرف كننده برساند 

و مانع از ايجاد فشار روي مردم شود.

سخنگوي انجمن صنعت تاير ايران با اشاره به كاهش 
حدود 22 درصدي توليد تاير در بهار 98 نسبت به مدت 
مشابه پارسال، گفت: اين كاهش بطور عمده ناشي از 
موضوع تامين و انتقال ارز است كه كارخانجات توليدي 

را با مشكلاتي مواجه كرده است.
مصطفي تنها در گفت وگو با ايرنا، افزود: ارز، پس از طي 
روند طولاني تخصيص، بايد به فروشندگان خارجي 
مواد اوليه و كالاها منتقل ش��ود اما مش��كل ياد شده 
موجب تاخير در وصول به موقع مواد اوليه مي شود كه 
در نتيجه وقفه هايي بين اتمام موجودي انبارها و رسيدن 
موجودي هاي جديد ايجاد مي شود. اين وقفه ها سبب 
مي شود تا كارخانجات براي تامين مواد اوليه مورد نياز 

به بازار آزاد مراجعه كنند كه در آن، قيمت ها بي حساب 
و كتاب است.او بطور نمونه گفت: آمارها حاكي از ورود 
نزديك به 90 هزار تن كائوچو به كشور است، در حالي 
كه مصرف كل صنايع كشور حدود ۷0 هزار تن است و 
بايد مازاد وجود داشته باشد، اما عده اي دست به احتكار 
آن زده اند. بطور معمول ارز مورد نياز واردكنندگان مواد 
اوليه، با آن ارزي كه بانك مركزي در اختيار قرار مي دهد 
همخواني نداش��ته و همين موضوع هزينه ۱۶ تا ۱۷ 

درصدي تبديل ارز به واردكنندگان تحميل مي كند.
تنها، از مشكلات بارگيري مواد و تجهيزات مورد نياز 
به مقصد ايران هم ياد كرد و گفت: به دليل تحريم ها، 
كشتي از هند، چين و كره جنوبي به مقصد ايران براي 

انتقال موارد اوليه و تجهيزات كمتر يافت مي شود.  اغلب 
مواد اوليه وارداتي اين صنعت با ارز 4200 توماني وارد 
مي شود، اما بابت ماش��ين آلات و تجهيزات مورد نياز 
كه گران قيمت نيز هستند، ارز نيمايي تعلق مي گيرد. 
همين مساله س��بب ش��ده تا در عمل كارخانجات و 
توليدكنندگان قادر به جايگزيني ماشين آلات نباشند، 
زيرا بايد به س��امانه نيما مراجعه كنند ك��ه ارز در اين 

سامانه قيمت بالايي دارد.
سخنگوي انجمن صنعت تاير ايران وضع كنوني توليد 
در كارخانجات تايرسازي را عادي عنوان كرد و يادآور 
شد:  سال گذشته در همين زمان، كمبود تايرهاي باري 
و اتوبوسي اعتراضاتي را در سطح كشور به دنبال داشت 

و پس از آن بود كه مس��وولان اجازه واردات اين نوع از 
تايرها را با تخصي��ص ارز 4200 توماني صادر كردند. 
هرچند اين تصميم سبب شد تا انبارهاي كشور از انواع 
تاير پر شود و حتي بسياري رانندگان چند حلقه تاير 
اضافي در منازل و انبارهايشان نگه دارند، اما مشكلاتي 
نيز به همراه داشت. او بيان كرد: با آزاد شدن واردات تاير 
سنگين، همه ضوابط و مقررات موجود در اين زمينه 
نيز برداش��ته شد كه از جمله آنها اس��تاندارد اتحاديه 
اروپا و استاندارد »دي. او. تي« )DOT( بود و در نتيجه 
زمين��ه براي ورود تايرهاي بي كيفي��ت و بي هويت به 
كشور فراهم شد. DOT استانداردي است كه انجمن 
حمل و نق��ل امريكا براي توليدكنندگان لاس��تيك 

تنظيم كرده است.تنها ادامه داد:  اين در حالي است كه 
در گذش��ته، فقط واردكنندگان مجاز به واردات اقدام 
مي كردند و صادركنندگان نيز ملزم به داشتن نمايندگي 
در كشورمان بودند و در قبال محصولات خود مسووليت 
حقوقي داشتند.او بيان كرد: كيفيت و كارآمدي تايرهاي 
ياد شده، همچنين قيمت آنها به هيچ عنوان مشخص 
نيست، اما با ارز 4200 توماني وارد شده اند و هر كس به 
صرف داشتن كارت بازرگاني مي توانست به واردات آنها 
اقدام كند. اكنون انتظار مي رود مسوولان امر، نظمي 
به واردات تايرهاي سنگين به كشور بدهند و مقررات 
و استانداردهاي گذشته را بازگردانند كه مسووليت آن 

نيز با ستاد تنظيم بازار است.
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پيش فروش خودروهاي 
خارجي كلاهبرداري است

ف�ارس| دبير انجمن واردكنن��دگان خودرو با 
بيان اينك��ه پيش فروش خودروه��اي خارجي 
كلاهبرداري است، گفت: مردم فريب شركت هاي 
متخل��ف را نخورن��د. اگر ش��ركتي نس��بت به 
پيش ف��روش خودروهاي خارجي اق��دام كند، 
مرتكب كار خلاف ش��ده اس��ت. مه��دي دادفر 
اظهار كرد: فقط شركت كرمان  خودرو كه پس از 
۱۶ مرداد سال گذشته از طريق گشايش LC و با 
مجوز ثبت سفارش نسبت به واردات خودرو اقدام 
كرده بود، حالا در حال ترخيص 2 هزار دستگاه 
آزرا 20۱9 اس��ت كه پيش فروش اين خودروها 
مانعي ندارد. در حال حاضر فقط فروش فوري با 
تحويل 20 تا ۳0 روزه قانوني است و در غير اين  
صورت ام��كان تحويل خودرو بابت پيش فروش 
فراهم نيست و خريداران متضرر خواهند شد. او 
در مورد بحث هاي مطرح ش��ده مبني بر واردات 
۱2۵ هزار دستگاه خودروي خارجي با رانت يك 
خانواده و با اظهارنامه جعلي كه اخيراً از س��وي 
رييس فراكس��يون مبارزه با مفاس��د اقتصادي 
مجلس مطرح شده بود نيز گفت: سالانه حداكثر 
۷۵ هزار دس��تگاه خودرو توسط 40 نمايندگي 
به كش��ور وارد شده و فقط در سال 9۱ به واردات 
۱00 هزار دستگاهي رسيديم. مجموع واردات 
خودرو در ۱0 س��ال قبل به 800 هزار دس��تگاه 
هم نمي رسد. در اين شرايط چطور ممكن است 
يك ب��اره ۱2۵ هزار دس��تگاه خودرو به كش��ور 
وارد ش��ود؟ اين موضوع واقعيت ندارد و احتمالا 
اطلاعات اشتباه باعث اعلام اين مطلب شده است.

واردات كود و سموم 
كشاورزي هم تحريم است

ايس�نا| رييس انجمن واردكنندگان سم و كود 
اي��ران اعلام كرد: برخ��لاف آن چيزي كه مبني بر 
عدم تحريم كالاهاي بشردوستانه از سوي مقامات 
امريكايي گفته مي شود، براي واردات و تامين كود و 
سموم مورد نياز بخش كشاورزي با مشكل انتقال ارز 
به عنوان يكي از بزرگ ترين مشكلات روبرو هستيم. 
محمدمهدي حس��يني يزدي اظهار ك��رد: پس از 
تحريم هاي يكجانبه امريكا، اخباري از سوي مقامات 
اين كشور منتشر شد مبني بر اينكه واردات كالاهاي 
بشردوستانه همچون دارو و غذا به ايران تحريم نشده 
است، اما در حال حاضر براي واردات اين محصولات 
نيز با مشكل انتقال ارز مواجه هستيم. او افزود: يكي 
ديگر از مشكلاتي كه بر سر راه واردات اين محصولات 
وجود دارد اين اس��ت كه در شرايط تحريم كنوني، 
كارگزاران خارجي تا ۱۵ درصد قيمت هايشان را بالا 
برده اند، در اين زمينه هم مشكلاتي بيشتري به وجود 
آمده و ناشي از همين تحريم ها است. از سوي ديگر 
شركت هاي واسطه اي نيز پس از تحريم ها و اعمال 
فشارهاي امريكا، نرخ خود را به صورت تحميل شده 
به واردكنندگان ايراني تا ۳0 درصد افزايش داده اند 
كه اين مشكلات در شرايط كنوني بيشتر شده است 
و همين مسائل سبب مي شود واردات كود و سموم 

كشاورزي با مشكلاتي روبرو شود.

قيمت صادراتي مرغ كيلويي 
22 هزار تومان است

تسنيم| مديركل تامين، توزيع و تنظيم بازار وزارت 
صنعت، مع��دن و تجارت با اش��اره به اينكه قيمت 
مصوب عرضه مرغ گرم براي مصرف كننده ۱2 هزار 
و 900 تومان است، گفت: قيمت صادراتي مرغ حدود 
2 دلار يعني حدود 22 هزار تومان است. محمدرضا 
كلامي در گفت وگوي تلويزيوني درباره توزيع مرغ 
افزود: بازار يك كالا زماني تعادل خود را حفظ مي كند 
كه مقادير عرضه كمتر از تقاضا نباشد يا كمي بالاتر 
باشد. از بهمن پارس��ال مصوب كرديم كه ماهيانه 
۱2۵ ميليون قطعه جوجه ريزي شود تا تعادل بازار 
آن دچار نوسان نشود. او عنوان كرد: بر اساس آمار، 
اين نبود تعادل عرضه به واسطه كاهش عرضه است 
كه گرمازدگي از جمله علل آن است. تاكيد كرديم 
جوجه ريزي در م��رداد نبايد از ۱2۵ ميليون قطعه 
كمتر باشد. كلامي با بيان اينكه در شرايط تحريم، 
بايد تكيه بر صادرات غير نفتي داشته باشيم، افزود: 
به عل��ت اينكه قيمت صادراتي م��رغ حدود 2 دلار 
يعني حدود 22 هزار تومان اس��ت، اين موضوع بر 
بازار داخل اثر دارد بنابراين مصوب كرديم كارگروه 
مرتبط، ع��وارض صادراتي را برقرار كند تا صادرات، 
موجب افزايش قيمت غيرمتعارف در داخل نشود. او 
درباره چرايي صادرات مرغ هايي كه نهاده هاي آنها با 
نرخ ارز دولتي تغذيه شده است نيز گفت: منعي براي 
صادرات مرغ نداريم اما تاكيد كارگروه تنظيم بازار بر 
اين است كالاهايي مانند مرغ كه بخشي از نهاده هاي 
توليد آن با نرخ ارز 4 هزار و 200 توماني اس��ت بايد 
فاصله قيمت در عدد صادراتي محاسبه شود تا رانت 
مربوط حذف شود و تصميم كارگروه تنظيم بازار هم 

در همين راستا است.

تجارت ايران و هند
به ۱۷ ميليارد دلار رسيد

تس�نيم| تجارت بين ايران و هند در 20۱8، 
۱۷ ميليارد دلار بود كه 24 درصد افزايش نسبت 
به 20۱۷ داشته است. طبق گفته علي چگيني، 
س��فير ايران در هند، تجارت بين ايران و هند در 
20۱8، ۱۷ ميليارد دلار بود كه 24 درصد افزايش 
نسبت به 20۱۷ داش��ته است. صادرات ايران به 
هند ۱۳.۳۶ ميليارد دلار بود كه 2.۶ درصد كل 
واردات هند را طي اين دوره زماني تشكيل مي داد. 
صادرات هند به ايران ۳.۳ ميليارد دلار بود كه يك 
درصد كل صادرات هند بوده است. به گفته علي 
چگيني، ايران پانزدهمين شريك بزرگ تجاري 

هند در 20۱8 بوده است.



طلاي سياه 7 انرژي

آخرين وضعيت پروژه هاي ايران در ميادين نفتي غرب كارون 

شارژ خودرو برقي در 5  دقيقه

اين روزها  در دهكده نفتي ايران چه  مي گذرد؟ 

غولنفتي»بيپي«پرچمدارشارژخودروهايبرقيميشود؟

ترديد در تداوم رشد توليد نفت امريكا 

گروه انرژي| 
از هواپيم�ا كه پياده ش�ويد در بهترين حالت 
2 س�اعتي راه داريد تا برس�يد ب�ه جايي كه 
در اي�ران »ميادين نفتي غرب كارون« اس�م 
گرفته اس�ت، آنجا فضا رنگ و بوي دو چيز را 
دارد؛ »نفت« و »جنگ«. بعد از گذشت 3 دهه 
از پاي�ان جنگ تحميلي عراق با ايران، لاش�ه 
تانك ها يا سنگرهاي نمادين از روزهاي جنگ 
گوش�ه و كنار ديده مي ش�ود. البته اين تمام 
ماجرا نيس�ت، در اين دهكده نفتي همه چيز 
متفاوت از جاهاي ديگر است، اگر توليد بيشتر 
از 15درصد نفت خام ايران، تماش�اي فلرهاي 
ميادي�ن نفت�ي كش�ور همس�ايه، تجهيزات 
غول پيكر نفتي و زندگي كساني كه روز و شب 
به اين تاسيسات گره  خورده اند به اندازه كافي 
جذاب نيست. در سال هاي اخير سبك زندگي 
چيني ها، خورد و خوراك و فرهنگ كاريشان 
هم به اين منطقه اضافه ش�د تا اين دهكده را 

بيش از پيش جالب توجه كند. 

ايران علاقه مند است و روي كاغذ برنامه ريزي كرده 
است تا سال 1400 توليد نفت خام از اين ميدان ها 
را به 1 ميليون و 200 هزار بش��كه در روز برس��اند 
ولي تحريم ها دقيقا روي عدم ورود سرمايه گذاران 
بين المللي به اين ميادين دس��ت گذاش��ته است تا 
تحقق دقيق اين ارقام كمي دور از ذهن به نظر برسد.  
مطلب پيش رو آخرين وضعيت پروژه هايي كه ايران 
براي اين منطقه دارد را از زبان مديرعامل ش��ركت 
مهندسي و توسعه نفت خام در گفت وگويي با وزارت 

نفت بيان كرده است. 
ابلاغيه وزير نف��ت با موضوع اولويت هاي ش��ركت 
ملي نفت ايران در س��ال ۹۸ )همس��و با برنامه ملي 
اقتصاد مقاومتي(، بر س��ه پ��روژه محوري متمركز 
اس��ت؛ افزايش ظرفيت توليد نفت خام ميدان هاي 
مش��ترك غ��رب كارون، احداث خط لول��ه گوره - 
جاسك و پايانه صادراتي نفت خام در بندر جاسك 
و تكميل ظرفيت و راه اندازي فازهاي 1۳، 14 و 22 
تا 24 پارس جنوبي. از آنجا كه دو اولويت نخس��ت 
اين ابلاغيه بطور مس��تقيم با حوزه كاري ش��ركت 
مهندسي و توسعه نفت )متن( در ارتباط است، روند 
پيش��رفت اين دو مح��ور كار را در گفت وگو با تورج 
دهقاني، مديرعامل اين ش��ركت جويا ش��ده ايم. به 
گفته وي، اگرچه غرب كارون به واس��طه سيل بهار 
امسال، شاهد اندكي كاهش توليد نفت بوده است، 
ام��ا همچنان روزانه بيش از ۳00 هزار بش��كه نفت 
از ميدان هاي مش��ترك نفتي اين منطقه راهبردي 
برداشت و برنامه هاي افزايش ظرفيت توليد نفت در 

اين بخش دنبال مي شود.
دهقاني در اين گفت وگ��و درباره وضع پروژه انتقال 
نفت گوره به جاسك توضيح مي دهد: »اين طرح كه 
در گستره اي وس��يع و با عبور از سه استان )بوشهر، 
فارس و هرمزگان( كش��ور اجرايي مي شود، به ويژه 

در ش��رايط كنوني كش��ور جايگاه ويژه اي دارد. در 
اين پ��روژه  راهبردي ك��ه ارزش تقريبي آن حدود 
2 ميليارد دلار اس��ت، احداث ه��زار كيلومتر خط 
لول��ه، پايانه صادرات��ي، ايس��تگاه هاي تلمبه خانه، 
تجهيزات اندازه گيري، تاسيسات ذخيره سازي و ... 
لحاظ شده است و فعاليت هاي اجرايي آن با جديت 
در دس��تور كار قرار دارد. براي نمونه، مناقصه هاي 
بخش هاي مختل��ف اين پروژه برگزار و غالب آنها به 
مرحله قرارداد رس��يده اس��ت. قراردادهاي احداث 
ايس��تگاه ها ب��ه پيمان��كار واگذار ش��ده و عمليات 
زيربنايي و آماده س��ازي سايت در حال انجام است؛ 
عمليات اجرايي پروژه احداث مخازن هم كه قرارداد 
آن مهرماه پارس��ال امضا ش��د، آغاز شده و عمليات 

لوله گذاري هم كليد خورده است«.

توليدداخليورقترش
بر اس��اس اين گزارش، انتقال روزان��ه يك ميليون 
بشكه انواع نفت خام س��بك و سنگين ميدان هاي 
جنوب غربي كش��ور به س��واحل جنوب ش��رقي، 
ذخيره س��ازي و صادرات آن از طري��ق پايانه جديد 
جاس��ك، تضمي��ن اس��تمرار صادرات نف��ت خام، 
تمركززدايي از پايانه ه��اي صادراتي و متنوع كردن 
آن،  امكان تأمين خوراك پالايشگاهي برنامه ريزي 
شده براي احداث در س��واحل مكران،  فراهم سازي 
زمينه ب��راي س��رمايه گذاري و اج��راي طرح هاي 
صنايع پايين دستي و توسعه پايدار مناطق محروم 
جنوب ش��رقي كش��ور از جمله اهداف اجراي طرح 

انتق��ال نفت خام گوره - جاس��ك اس��ت. دهقاني 
به مزي��ت ديگر اين طرح در اس��تفاده از توانمندي 
س��ازندگان داخلي هم اش��اره مي كند: »به واسطه 
تحريم، در واردات ورق لوله ها دچار مشكل شديم، 
اما خوش��بختانه امكان توليد داخلي ورق ترش در 
كش��ور فراهم و عمليات س��اخت آن از ماه ها پيش 

آغاز شده است«.
مديرعامل شركت متن با اشاره به همكاري مطلوب 
ديگر سازمان هاي مرتبط در طرح انتقال نفت گوره 
- جاسك، ابراز اميدواري مي كند بهره برداري اوليه از 

اين طرح ملي تا پايان سال ۹۹ محقق شود.

فازنخستنيروگاهغربكارون
درايستگاهآخر

دهقاني با بيان اينكه فاز نخست نيروگاه غرب كارون 
نيز در آستانه بهره برداري قرار دارد، ادامه مي دهد: 
»توليد مستمر نفت در غرب كارون منوط به تامين 
مس��تمر و مطمئن برق اس��ت و به همي��ن دليل، 
راه اندازي نيروگاه غرب كارون اهميت ويژه اي دارد. 
بر اس��اس برنامه ريزي هاي صورت گرفته، در يك تا 
دو ماه آينده، دو طرح ي��ادآوران و تلمبه خانه غرب 

كارون آماده برق گيري مي شوند«.

نصبدومينپمپدرونچاهي
دريارانشمالي

مديرعامل شركت مهندسي و توسعه نفت از نصب پمپ 
درون چاهي )ESP( در چاه شماره 4 ميدان ياران شمالي 

در مس��ير اجراي برنامه نگهداش��ت توليد اين ميدان 
مش��ترك هم خبر مي دهد و يادآور مي ش��ود: »بطور 

طبيعي بايد منتظر نتايج عملكرد اين پمپ بمانيم«.
بر اس��اس اعلام ش��ركت متن، اين پم��پ در عمق 
ح��دود 2۳00 متري در درون لوله آس��تري هفت 
اينچي نصب شده اس��ت؛ قطر خارجي آن 4 اينچ و 
طول مجموعه پمپ حدود 1۷ متر است و عملكرد 
اين پمپ، راهنماي موثري در انتخاب و به كارگيري 
روش ه��اي نگهداش��ت توليد و ازدياد برداش��ت از 
چاه هاي مخازن س��روك ميدان ه��اي غرب كارون 

خواهد بود.
طرح توس��عه ميدان نفتي ياران شمالي با ظرفيت 
توليد روزانه ۳0 هزار بش��كه نفت، آبان ماه سال ۹۵ 
افتتاح و پس از مدتي با افت توليد روبرو ش��د كه به 
اين منظور، استفاده از پمپ هاي درون چاهي براي 
افزايش دوباره توليد ميدان در دستور كار قرار گرفت 
و در اين راستا، نخستين پمپ درون چاهي، تيرماه 
پارس��ال در چاه شماره 14 اين ميدان نصب شد كه 
عملكرد آن به دليل مشكلات فرايندي دوام چنداني 
نداش��ت. حال بايد منتظر نتيج��ه عملكرد دومين 
ESP بود؛ نگهداشت و افزايش توليد در ميدان هاي 

مشترك اهميتي دوچندان دارد.

آغازمراحلواگذاريآزادگانجنوبي
بهاروندان

صحبت با دهقاني به ميدان آزادگان جنوبي مي رسد؛ 
بزرگ ترين ميدان مشترك نفتي كشور كه با تلاش 

متخصصان ش��ركت متن طي چند سال اخير )پس 
از خلع  يد ش��ركت چيني( شتاب خوبي را در بخش 
افزايش توليد شاهد بوده و راه اندازي واحد فراورش 
سيار نيز به روند توس��عه در اين ميدان كمك كرده 
است. دهقاني با اشاره به پيگيري مجدانه فعاليت ها 
در اين ميدان مشترك، در پاس��خ به سوالي درباره 
واگذاري آزادگان جنوبي ب��ه اروندان، با بيان اينكه 
»در غ��رب كارون، مت��ن متولي توس��عه اس��ت و 
اروندان متولي بهره برداري، بنابراين بديهي اس��ت 
كه ميدان ها بعد از توسعه بايد به شركت بهره بردار 
تحويل ش��وند«، توضيح مي دهد: »در مقطعي كه 
موضوع قراردادهاي جديد نفتي و واگذاري توسعه 
و توليد به شركت هاي طرف قرارداد مطرح بود، اين 
بحث مطرح شد كه تا زمان انعقاد قراردادهاي جديد 
براي ميدان هاي غرب كارون، بطور موقت عمليات 
توليد در اختيار متن قرار گيرد و از آنجا كه آن هدف 
حاصل نش��د، بطور طبيعي كار بايد به روند پيشين 

خود بازگردد«.
به گفت��ه وي، واگذاري مي��دان آزادگان جنوبي به 
شركت نفت و گاز اروندان كليد خورده و مقرر شده 
است مرحله به مرحله، بخش هايي كه توليدي شده 

است به اين شركت تحويل داده شود.

برنامهريزيبرايافزايشتوليدنفت
دريادآوران

وي به قرارداد توس��عه فناورانه ميدان آزادگان كه با 
همكاري دانشگاه تهران در حال اجراست نيز اشاره 
مي كند: »بزرگ ترين دس��تاورد اجراي پروژه هاي 
پژوهش��ي مطالعه فناورانه مخ��ازن، تبديل ارزش 
سايه )ذخاير هيدروكربوري مخزن( به ارزش واقعي 
است و اين مهم با مديريت بهينه تاسيسات، مخزن 
و مجموعه دارايي ها محقق مي شود. ما پارسال براي 
نخس��تين بار از نتايج تحقيقات و مطالعات دانشگاه 
تهران در آزادگان استفاده كرديم و به دستاوردها و 

نتايج آينده اين تحقيقات اميدواريم«.
وي در پاسخ به پرسشي ديگر درباره ميدان يادآوران، 
ب��ه برنامه افزايش توليد نفت اين مي��دان در چند ماه 
آينده اشاره مي كند و مي گويد: »با هدف افزايش توليد 
صيانتي، براي استفاده بيشتر از ظرفيت هاي برداشت 
نفت در اين ميدان تدابيري انديشيده مي شود تا ضمن 
آنكه چارچوب هاي حقوقي و قراردادي حفظ ش��ود، 

صيانت از منافع ملي هم در دستور كار قرار گيرد«.
سوال آخر را دهقاني مطرح مي كند: »تقريبا همگان 
به اين اجماع نظر رسيده اند كه اين حجم اعمال فشار 
و تحريم به كش��ور حتي در دوران جنگ هم س��ابقه 
نداشته؛ صنعت نفت هم با وجود همه مصائب ناشي از 
تحريم، شبانه روزي در تلاش است. پس دليل اين همه 
هجمه  عليه وزارت نفت چيست؟ اگر بپذيريم امروز در 
سخت ترين موقعيت در 40 سال اخير قرار گرفته ايم، 
آيا بطور طبيعي نبايد ميزان انس��جام و همدلي هم به 
بيشترين سطح خود در اين 40 سال رسيده باشد؟ آيا 

امروز اينچنين است؟«

گروه انرژي|
شركت نفت بريتيش پتروليوم انگلستان برنامه دارد يك 
مكانيسم شارژ الكتريكي براي خودروهاي برقي بسازد 
كه به همان اندازه سوخت گيري يك خودروي معمولي 

با سوخت فسيلي براي شارژ كردن زمان ببرد.
ديوي��د ايتون، مدير بخش فناوري ش��ركت بي پي در 
مصاحبه اخير خود گفت كه اين شركت قصد دارد نوعي 
باتري الكتريكي را با سال 2021 به بازار عرضه كند كه 

ظرف مدت ۵ دقيقه 100 درصد شارژ شود.
شركت بي پي همانند شركت هاي شيل و كالتكس كه 
همگي از بزرگ ترين كمپاني هاي نفت و بنزين هستند، 
مي داند كه حداقل بايد تحولات در حمل ونقل الكتريكي 
را زيرنظر داشته باشد و بر اساس آن سرمايه گذاري هاي 
استراتژيكي را براي گرفتن بخشي از بازار زيربنايي شارژ 

الكتريكي انجام دهد.
در ميدان رقابت خودروهاي الكتريكي، شركت بي پي 
دو س��رمايه گذاري طي 12 ماه گذش��ته انجام داده و 
بنابراين اميدوار اس��ت كه موقعيت��ي را در حوزه هاي 
زير تثبيت كند: خريداري كردن خدمات زيرساختي 
شارژ الكتريكي بريتانيا )BP Chargemaster( و 
س��رمايه گذاري در يك توسعه دهنده باتري ليتيومي 
كه ناشناخته اما اميدبخش است، به نام »استوردات«.

خري��د BP Chargemaster كه در حال حاضر 6 
هزار و ۵00 ايستگاه شارژ در سراسر انگلستان را تحت 
مديريت خود دارد، بخش��ي از هدف بزرگ تر شركت 
بي پي اس��ت كه به عنوان يك بازيگر اصل��ي در ارايه 

سوخت به جهان باقي بماند. بي پي اكنون در حال نصب 
شارژرهاي سريع 60 كيلوواتي در چين و 1۵0 كيلوواتي 

در آلمان و انگلستان است.
با اين وجود، سرمايه گذاري در »استوردات« به منظور 

پيگيري اهدافي مرتبط اما متفاوت است.
ايتون )Eyton(، يك سرمايه گذار در حوزه انرژي هاي 
تجديدپذير در مصاحبه با بلومبرگ مي گويد كه تمركز 
شركت بي پي در حوزه خودروهاي الكتريكي اين است 
كه مردم بتوانند خودروهاي خود را تا چه حد س��ريع 

شارژ كنند.
در حالي كه يك شارژر 1۵0 كيلوواتي مي تواند انرژي 
م��ورد نياز براي طي كردن مس��افت 100 كيلومتر را 
در ع��رض ۵ دقيقه به يك خ��ودرو برقي بدهد، ايتون 
مي گويد: »در بلندمدت ما خواهيم توانست در عرض 
۵ دقيقه خودروهاي برقي را براي مسافت هايي بيش از 
100 كيلومتر شارژ كنيم.« وي ادامه مي دهد كه »اين 
تكنولوژي هنوز تجاري نشده است، اما ما در شركتي به 
نام »استوردات« سرمايه گذاري كرديم كه فكر مي كنيم 
بهترين ش��انس را براي ساخت يك باتري جديد دارد 
كه واقعا س��ريع شارژ شود؛ يك باتري »ليتيوم-يون« 

تعديل شده.«
ايتون ادامه مي دهد: »اكنون ديگ��ران باتري هايي را 
براي تلفن هاي همراه مي سازند كه به مردم امكان شارژ 
موبايل ظرف چند دقيقه را مي دهد. هدف ما اين است 
كه تا س��ال 2021 يك باتري براي خودروها داش��ته 
باش��يم كه با ۵ دقيقه شارژ بيش از 100 كيلومتر طي 

مسافت خودرو را پشتيباني كند.« تا به امروز، شركت 
»اس��توردات« كارايي تكنولوژي ليتيوم-يون خود را 
براي تلفن هاي همراه و اس��كوترهاي الكتريكي ثابت 
كرده است و برنامه دارد كه تا اواسط سال 2020 فروش 
ش��ارژرهاي ۵ دقيقه اي مخصوص تلفن هاي همراه را 

آغاز كند.
در يكي از نمايش��گاه هاي فناوري اخي��ر، تكنولوژي 
اس��توردات اضافه ش��ده به يك اس��كوتر الكتريكي 
ظرف ۵ دقيقه ش��ارژ ش��د كه اين امر نشان مي دهد 
فناوري استوردات پتانسيل استفاده براي برنامه هاي 
بزرگ تر را هم دارد. البته، تكنولوژي نمايش داده شده 
توانس��ت فقط ۷0 كيلومتر مسافت را با ۵ دقيقه شارژ 
پستيباني كند كه به معناي كندتر بودن اين تكنولوژي 
از ش��ارژرهاي 1۵0 كيلوواتي ش��ركت بي پي است. 
استوردات در وب سايت خود ادعا مي كند كه فناوري 
باتري آنها كه از تركيبات آلي خاصي بهره مي برد، بسته 
به مدل خودروي الكتريكي )حداكثر ميزان ش��ارژ در 
مدل هاي مختلف خودروهاي الكتريكي متفاوت است(، 
توانايي پش��تيباني از طي مسافت تا ۳00 مايل )4۸2 

كيلومتر( را فقط با ۵ دقيقه شارژ دارد.
بطور خلاصه، باتري هاي استوردات تركيبات معدني 
مورد استفاده در كاتود باتري هاي ليتيوم-يون استاندارد 
كه هداي��ت يوني محدودي دارند را ب��ا تركيبات آلي 
مخصوص خودش��ان جايگزين مي كنند كه به گفته 
آنها باتري را قادر به ش��ارژ شدن بسيار سريع تر از قبل 
مي كند. توضيحات خود شركت استوردات بدين شرح 

است: »با استفاده از يك الكترود چندمنظوره منحصر 
به فرد )MFE(، ش��ركت »فلش باتري استوردات« به 
تركيبي از دو مزيت ذخيره س��ازي انرژي دست يافته 
است؛ يعني تركيب سرعت و قدرت بالاي شارژ با توانايي 
ذخيره سازي بالاي انرژي. اين قابليت بهينه سازي شارژ 
از طريق الكترودهاي نوآورانه حاوي پليمرهاي آلي به 
خصوص، با تركيب هاي اكسيد فلزي كاتدي به دست 
آمده است كه موجب واكنش هاي آلي-معدني مي شود. 
اين ش��يوه يون ها را قادر مي سازد كه با سرعتي بسيار 
سريع تر از فناوري هاي موجود، از يك »آند« ارتقاء يافته 
به يك »كات��د« ارتقاء يافته جريان يابند. اين طراحي 
جديد با دارا بودن الكتروليت و جداكننده مخصوص، 
داراي مقاومت بالاي دروني با تراكم انرژي بيشتر و طول 

عمر باتري بالا است.«
در واقع اين بدان معنا اس��ت كه اگر چش��م انداز مورد 
نظر شركت استوردات به ثمر برسد، شركت BP نه تنها 

مي تواند از بازيگران اصلي تأمين نيرو براي حمل ونقل 
باقي بماند، بلكه احتمالأ تبديل به تأمين كننده باتري 

براي خودروسازان خواهد شد.
هنگامي كه در ماه مه  س��ال 201۸ س��رمايه گذاري 
در اس��توردات براي نخس��تين بار اعلام شد، »توفان 
ارگينبيجليك« رييس بي پي در بيانيه اي اعلام كرد: 
»شارژ فوق س��ريع در مركز استراتژي شركت بي پي 
در حوزه برق است. فناوري استوردات پتانسيل واقعي 
باتري هاي خودروها نش��ان مي دهد كه مي توانند در 
مدت كوتاهي به اندازه پر كردن يك مخزن گاز ش��ارژ 
ش��وند.« وي ادامه داد: »با نمونه هاي رو به رشد ما در 
زيرس��اخت هاي فناوري ش��ارژ باتري، از داشتن اين 
فرصت هيجان زده هستيم كه چيزي واقعاخلاقانه را 
توسعه داده و به مشتريان خودروهاي برقي ارايه دهيم. 
ما متعهد به فراهم كردن س��وخت مش��تر يان فارغ از 
اينكه آنها چه خودرويي را استفاده مي كنند، هستيم.«

فوربز| 
رش��د توليد نفت امريكا از ژانويه سال جاري كند شده و 
سرعت كاهش رشد توليد آنقدر بالاست كه تا پايان سال 

جاري به زير صفر مي رسد.
به گزارش فوربز، يكي از مهم ترين مسائل در بازار جهاني 
نفت، توليد نفت امريكاست. احتمالًا بهترين چيزي كه 
اوپك دوست دارد بفهمد اين است كه توليد نفت امريكا 

چه زماني رو به كاهش مي رود.
 رونق توليد نفت امريكا طي دهه گذشته كنترل اوپك بر 
بازارهاي نفت جهان را تضعيف كرده است. طي كمتر از 

۸ سال، توليد نفت امريكا از كمتر از 6 ميليون بشكه در 
روز به بيش از 12 ميليون بشكه در روز رسيد. اين رونق 
مطمئناً تنها دليل بالا نرفتن قيمت نفت تا بيش از 100 

دلار در هر بشكه است.
 به نظر مي رس��د استراتژي اوپك در حال حاضر منتظر 
مان��دن براي آغاز افول توليد نفت امريكاس��ت تا بتواند 

دوباره كنترل بازارهاي نفت را به دست آورد.
 شايد مجبور نباشد چندان هم منتظر بماند. رشد توليد 
نفت در حوزه پرمين كاهش يافته است. پرمين مهم ترين 
منطقه توليد نفت در امريكا است ولي مطمئناً تنها حوزه 

نفتي آن نيست. در حالي كه بيشتر رونق توليد نفت امريكا 
مربوط به نفت ش��يل بوده است، توليد نفت دريايي اين 
كش��ور هم بالا رفته است. طي دهه گذشته، توليد نفت 
امريكا از گالف كوست از حدود 1.2 ميليون بشكه در روز 

به 2 ميليون بشكه در روز افزايش يافته است.
 اداره اطلاعات انرژي امريكا يك روند كاهشي را در توليد 
نفت امريكا از ماه مه  گزارش داده است. سوال اصلي اين 
اس��ت كه آيا اين كاهش موقتي اس��ت يا آغاز يك روند 
ادامه دار است. طبق تحقيقات انجام شده مشخص شد 
كه رشد كل توليد نفت امريكا در حال كاهش است حتي 

س��ريع تر از كاهش رشد توليد حوزه پرمين. رشد توليد 
نفت امريكا از ژانويه س��ال جاري كند شده و اين كندي 
در ماه هاي اخير شدت گرفته است. سرعت كاهش رشد 
توليد آنقدر بالاس��ت كه تا پايان سال جاري به زير صفر 
مي رسد. وقتي رشد توليد به زير صفر برسد، نشان دهنده 

كاهش سالانه توليد نفت امريكا خواهد بود.
سخت است بگوييم اين كاهش دايمي است. توليد نفت 
كاهش مش��ابهي را در 201۵ تجربه كرد ولي با افزايش 
قيمت نفت از ۳0 دلار در هر بش��كه به بيش از۵0 دلار، 

روند آن در 201۷ برعكس شد . 

شايد كاهش فعلي توليد نفت امريكا به يك افزايش توليد 
منجر شود. احتمالا تنها چيزي كه مي تواند جلوي كندي 
رشد توليد نفت را بگيرد، افزايش قيمت نفت نسبت به 
سطح فعلي آن است و تا زماني كه جلوي اين كندي رشد 
گرفته نشود كل توليد نفت امريكا باز هم كاهش خواهد 
يافت.  اين همان نتيجه اي است كه اوپك اميدوار است 
به آن برسد. مشخص است كه استراتژي اوپك بالا نگه 
داشتن قيمت نفت است تا توليد نفت امريكا كاهش يابد. 
در اين ص��ورت مي تواند دوباره كنترل بازارهاي جهاني 

نفت را به دست آورد.
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آرامشنفتدرافقكاهش
تنشدرمنطقه

تسنيم| قيمت هر بشكه نفت برنت ديروز با 2۳ سنت 
معادل 0.4 درصد كاهش به 6۳ دلار و 2۳ سنت رسيد.
رويترز، در حالي كه سرمايه گذاران نگران چشم انداز 
رش��د اقتصاد جهاني هس��تند و در ش��رايطي كه 
گفت وگوها بين اي��ران و اعضاي باقيمانده برجام در 
فضايي نسبتا مثبت برگزار ش��د و حاكي از كاهش 
نس��بي تنش در خاورميانه بود، قيمت نفت امروز با 

كاهش همراه بود.
بر اساس اين گزارش، قيمت هر بشكه نفت برنت ديروز 
در نخستين معاملات هفته با 2۳ سنت معادل 0.4 
درصد كاهش به 6۳ دلار و 2۳ س��نت رسيد. قيمت 
نفت برنت هفته گذشته 1.6 درصد افزايش يافته بود.

قيمت نفت خام امريكا هم امروز با ۹ سنت معادل 0.2 
درصد كاهش به ۵6 دلار و 11 س��نت رسيد. قيمت 
نفت وست تگزاس اينترمدييت هفته گذشته يك 
درصد افزايش داشت. رش��د اقتصادي در امريكا در 
س��ه ماهه دوم سال كمتر از حد انتظار كاهش يافته 
و ميزان هزينه كرد مصرف كننده ش��اهد رشد بوده 
اس��ت. اين آمارها موجب بهبود چشم انداز مصرف 
نفت در بزرگ ترين اقتصاد جهان شده است. اما رشد 
اقتصادي در خارج از امريكا از جمله به دليل تبعات 
جنگ تجاري به س��رعت در حال كند شدن است. 
فين زيبل، اقتصاددان ارشد بانك ملي استراليا در اين 
باره گفت: »چشم انداز رشد اقتصاد جهاني متزلزل 
به نظر مي رس��د... اين وضعيت فاجعه بار نيست اما 
شرايط مطلوبي را نيز شاهد نيستيم.« وي با اشاره به 
آمارهاي ضعيف فروش خودرو در جهان افزود: »در 
ش��رايطي كه ميزان فروش خودرو در حال كاهش 
يافتن است، مشخص اس��ت كه تقاضا براي نفت به 
چه س��متي خواهد رفت.« مذاكره كنندگان ارشد 
امريكايي و چيني اين هفته ب��راي اولين بار از زمان 
شكست مذاكرات تجاري در ماه مه  مجددا با هم ديدار 
مي كنند و تلاش خواهند كرد اختلافات عميق ميان 
خود را برطرف سازند. احتمال پيشرفت در مذاكرات 

دو روزه شانگهاي چندان بالا نيست.
سرمايه گذاران و تجار همچنين در انتظار نشست هاي 
بانك هاي مركزي مهم جه��ان از جمله فدرال رزرو 
هس��تند كه انتظار مي رود تصمي��م به كاهش نرخ 

بهره بگيرند.

خبرتاييدنشدهدربارهدعواي
گازيايرانباتركمنستان

گروه انرژي| خبرگزاري فارس مدعي شد كه ايران 
برنده دعواي حقوقي گازي با تركمنستان شده است. 
تركمنستان سال ۹۵ صادرات گاز به ايران را ناگهان 
قطع كرده و درخواست قيمت هاي بيشتري را كرده 
بود. ايران اين اقدام تركمنستان را در دادگاه برده و از آن 
شكايت كرد. حالا فارس ادعا كرده كه منبع خبري اش 
شخصي در وزارت نفت است و گفته است كه ايران در 
مرحله اول داوري برنده شده و در نتيجه تركمنستان 

بايد به ايران غرامت پرداخت كند. 
در اين خبر به نقل از او ادعا شده است: در طول دو سالي 
كه از شكايت ايران از تركمنستان به دليل قطع گاز 
در زمستان سال ۹۵ مي گذرد، ايران مدارك معتبر و 
مستدلي را تحويل داد كه نشان مي دهد اين كشور 
اجازه قطع گاز را نداشته است؛ بنابراين تركمنستان 

بايد بابت اين كار به ايران غرامت پرداخت كند. 
تركمن ها قبلا گفته بودند كه قطع گاز به روي ايران 
دلايل اقتصادي دارد. ايران تلاش كرده بود از روش 
مذاكره اين مش��كل را حل كند ولي تركمنس��تان 
يك طرفه گاز را قطع كرد.  وزارت نفت به خبر منتشر 
شده در خبرگزاري فارس واكنشي نشان نداده است. 

توليدپروپيلنايران
زيادميشود

نيپنا|معاون وزير نفت در امور پتروشيمي گفت: با 
اجرا و بهره برداري از ۷ طرح توليد پروپيلني در صنعت 
پتروشيمي ۳ ميليون تن به ظرفيت پروپيلن كشور 

افزوده خواهد شد.
بهزادمحمدي معاون وزير نفت و مديرعامل شركت 
ملي صنايع پتروشيمي در جلسه هم انديشي مديران 
عامل طرح هاي تبديل پروپان به پروپيلن )PDH( و 
پلي پروپيلن )PP( با اشاره به اينكه هدف از برگزاري اين 
جلسه بررسي وضعيت مجوزها و طرح هاي در دست 
اجراي پروپيلن و پلي پروپيلن است اظهار كرد: در اين 
خصوص بايد به تنوع در زنجيره پروپيلن و مشتقات 
آن نيز توجه ش��ود كه در صورت توليد ۳ ميليون تن 
پروپيلن، بايستي تنوع در زنجيره پايين دست پروپيلن 
مدنظر قرارگيرد تا منجر به تاب آوري بيش��تر براي 

واحد هاي توليد كننده شود.
وي با اشاره به اينكه در صورت اجرايي شدن ۷ طرح 
پروپيلني، ۳ ميليون تن به ظرفيت پروپيلن كش��ور 
افزوده خواهد شد گفت: در حال حاضر بيش از ۹00 
هزار تن پروپيلن توس��ط 2 پالايش��گاه و 6 مجتمع 
پتروشيمي توليد مي شود كه تقريبا تمام آن در داخل 
كشور مصرف مي شود. مديرعامل شركت ملي صنايع 
پتروش��يمي گفت: از اين ۷ طرح پروپيلني ۳ طرح 
سلمان فارسي، هيرس��ا پليمر و كوروش در منطقه 
ويژه اقتصادي پتروشيمي )ماهشهر( متمركز است 
كه از پيشرفت مناسبي در بخش تامين دانش فني 
برخوردارند و 4 طرح توسعه انتخاب، مهر پتروكيميا، 
سازه هاي صنعتي آذران و نفت و گاز رضوي در منطقه 

كنگان و عسلويه فعال مي شوند.
محمدي با بيان اينكه صنعت پروپيلن از جذابيت و 
اهميت خاصي برخوردار است وكمك شاياني به رونق 
اقتصادي و ايجاد اشتغال در صنايع پايين دست خواهد 
كرد، گفت: ما در شركت ملي صنايع پتروشيمي حامي 
اين طرح ها هستيم و در تلاش هستيم تا با كمك شما 

مشكلات موجود را حل و فصل كنيم. 

كوتاه از دنياي انرژي
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بررسي توزيع يارانه از نگاهي ديگر

يارانه هاي عام يا يارانه هاي خاص؟
احسان سلطاني|

در سه دهه اخير هر گاه دولت در تامين منابع مالي 
خود در تنگنا قرار گرفته، موضوع يارانه هاي انرژي 
و به وي��ژه افزايش قيم��ت بنزين به ش��دت و قوت 
مطرح شده است. افزايش بيش از ۱۰ برابري قيمت 
بنزين در كمتر از ۱۰ سال گذشته و اقداماتي مانند 
پرداخت يارانه نقدي به جاي يارانه انرژي، در عمل 
جز ايجاد چالش ها و بحران هاي جديد نتيجه اي در 

بر نداشته است.
 در شرايطي بر روي افزايش قيمت بنزين تاكيد مي شود 
كه بيش از ۱۰ ميليارد دلار يارانه سوخت به صادرات 
كالاهاي خام و اوليه بي ارزش و كم ارزش تعلق مي گيرد 

و قاچاق سوخت ديزل ناديده گرفته مي شود. 
نگاه تك وجهي، سطحي و ابزاري به مسائل اقتصاد 
ايران كه بر روي افزاي��ش هزينه زندگي عامه مردم 
و در سوي ديگر افزايش منافع بخش ها و گروه هاي 
اقتص��ادي خ��اص متمركز اس��ت، نه تنه��ا به حل 
چالش هاي جاري كمك نخواهد كرد كه در ذات خود 

خلق كننده مخاطرات آتي نيز هست. 
در ماهي��ت موضوع براي كاه��ش و حذف هر گونه 
يارانه و رانت هيچگونه اختلاف نظري وجود ندارد، 
اما بنا بر روال مالوف، با مهندسي افكار عمومي تلاش 
مي شود تا اذهان عمومي از اصل موضوع منحرف و 
با استفاده گزينشي و ابزاري از اصلاح نظام يارانه ها، 
نتيجه گيري نهايي در مس��ير از پيش تعيين ش��ده 
خاص هدايت گردد. چنانكه امام علي درباره خوارج 
فرمود، »س��خن حقي اس��ت كه از آن اراده باطلي 

دنبال مي شود«. 

   يارانه هاي عام و خاص
در اينج��ا واژه ه��اي كلي��دي »يارانه ه��اي عام« و 
»يارانه ه��اي خ��اص« را در اقتص��اد اي��ران مطرح 
مي كنيم: »يارانه ه��اي عام« به عامه مردم پرداخت 
مي ش��ود و حتي اگر اقشار مرفه بيش��تر برخوردار 
گردند، نس��بت برخورداري آنها از اي��ن يارانه ها به 
مراتب كمتر از نسبت برخورداري آنها از ديگر منابع 

و امكانات كشور است. 
»يارانه هاي خاص« ب��ه بخش ها و گروه هاي خاص 
تعلق مي گيرد و عامه مردم و ديگر بخش هاي اقتصاد 
به آن دسترسي ندارند. بنگاه هاي صنعتي و معدني 
خصولتي يا متعلق به وابس��تگان ائت��لاف غالب، از 
رانت هاي گسترده منابع خام )نفت، گاز و معدن( و 
انرژي با قيمت هاي ارزان )و معمولا كمتر از مردم( 

استفاده مي كنند.
 اين رانت ه��ا در بين صنايع پايين دس��تي و مردم 
توزيع نمي ش��ود و نظر به معافيت ه��اي مالياتي و 
ارزان فروش��ي صادراتي، در كن��ار بنگاه هاي رانتي 
داخل��ي، صناي��ع كش��ورهاي خارجي ه��م از آنها 
بهره مند مي گردند. منابع خام )نفت، گاز و معدن( و 
انرژي حق همه مردم ايران اس��ت، بنابراين گام اول 
در اصلاح نظام يارانه هاي منابع خام و انرژي، حذف 

»يارانه هاي خاص« است.

   قرباني يا مقصر اتلاف انرژي
اولين موضوع كليدي در توزيع يارانه ها اين اس��ت 
كه م��ردم )دريافت كننده يارانه هاي ع��ام( قرباني 
شرايط اقتصادي كشور هستند و بخش قابل توجهي 
از يارانه ها در نتيجه ش��رايط تحميل ش��ده اتلاف 

مي گردد و منافعي براي مردم در بر ندارد.
 بخش اصلي يارانه هاي عام جهت بنزين و گازوئيل 
)خودروهاي مس��افري و ب��اري( و جهت گرمايش 
)گاز طبيعي( و س��رمايش )برق( مصرف مي شود، 
كه مصرف بالاي بنزين و گازوئيل نتيجه سياست ها 
و عملكرد دولت در جهت حمايت از خودروس��ازان 
و مصرف بالاي انرژي جهت گرمايش و س��رمايش 
نتيجه سياست گذاري ها و اقدامات دولت در حوزه 

مسكن و آزادي فعاليت مسكن سازان است.
 بنگاه ه��اي صنعتي و معدني متك��ي به رانت منابع 
خام )نف��ت، گاز و معدن( و ان��رژي )دريافت كننده 
يارانه ه��اي خاص( اقتص��اد كش��ور را قرباني خود 
كرده اند. اي��ن بنگاه ها در اصل زهكش و تله رانت ها 
هس��تند و نقش اصلي آنها هدايت منابع كش��ور به 
س��مت گروه هاي منتخب و خاص و كسب منافع و 

سودهاي كلان توسط آنها است. 
بنگاه هاي رانتي صنعتي و معدني در مقايسه با ديگر 
بخش هاي صنعتي و اقتصادي، به شدت سرمايه بر، 
مصرف كننده منابع آبي، آلوده كننده محيط زيست 

و با مصرف انرژي بالا هستند. 

   تحريف مسير توسعه
بنگاه ه��اي صنعتي و معدني متكي ب��ه رانت منابع 
و انرژي كه س��هم غالب يارانه هاي ع��ام را دريافت 
مي كنند، عامل اصلي انحراف مس��ير توسعه كشور 
از »اقتصاد توليد-محور« به سمت »اقتصاد رانت-

محور«، به جاي اقتصاد نوآوري-محور« هس��تند. 
تمرك��ز دولت ها به توس��عه اقتص��ادي معطوف به 
رش��د بنگاه هاي صنعتي و معدني متك��ي به رانت 
منابع و انرژي ك��ه توليدكننده مواد خام و اوليه كم 
ارزش و با ارزش افزوده پايين هس��تند، عامل اصلي 
رشد اقتصادي پايين و بي كيفيت و عقب ماندگي و 

بحران هاي اقتصادي به شمار مي رود.

   فساد و رانت
ترويج و اش��اعه فس��اد در جهت توزيع »يارانه هاي 
خاص« بين وابستگان ائتلاف غالب با ايجاد لابي هاي 
سياس��ي و اقتصادي و تشكيل س��ه وجهي آهنين 
بين دولت )بوروكرات ه��ا(، مجلس )قانونگذاران( و 
بنگاه هاي اقتصادي صنعت��ي و معدني رانتي، اراده 
قدرت سياس��ي در ايجاد و اداره واحدهاي صنعتي 

و معدني رانت��ي، فقدان ش��فافيت و نظارت لازم و 
 كافي در دخل و خ��رج بنگاه هاي صنعتي و معدني 
ش��به دولتي )خصولتي( و تقس��يم بخش مهمي از 
سودها و منافع كلان آنها در شبكه اي از بنگاه هاي تو 
در تو و وابسته از مصائب پرداخت »يارانه هاي خاص« 
اس��ت.  تحت عن��وان خصوصي س��ازي بنگاه هاي 
س��ودآور صنعتي و معدني متكي به رانت منابع، به 
بخش به اصطلاح خصوصي واگذار و در اصل شرايطي 
فراهم ش��د تا اين بنگاه ها توس��ط گروه هاي تحت 
كنترل مافياهاي تكنوكرات هاي دولتي و وابس��ته 
به دولت ه��ا و نهادها )و به دور از ه��ر گونه نظارت( 
اداره ش��وند و ضمن برخورداري از هر گونه رانت و 
به ويژه »يارانه هاي خاص« منابع و انرژي، با كسب 
بالاترين منافع اقتصادي، كمترين ميزان ماليات را 

پرداخت كنند.
 پرداخت »يارانه هاي خاص« به بنگاه هاي صنعتي و 
معدني متكي به رانت منابع و انرژي يكي از مهم ترين 

عوامل فساد محسوب مي شود.

   قيمت نهاده هاي انرژي براي مردم 
و بنگاه هاي رانتي

قيمت نهاده هاي ان��رژي براي م��ردم »يارانه هاي 
عام« تا چندين برابر قيم��ت نهاده هاي انرژي براي 
بنگاه ه��اي صنعتي و معدن��ي »يارانه هاي خاص« 

است. 
نحوه قيمت گ��ذاري نهاده هاي انرژي )گاز و برق( و 
آب براي مردم پله كاني تصاعدي و براي بنگاه هاي 
صنعتي و معدني عادي است، هر چند قيمت گاز در 
حالت عادي نيز براي مردم حداقل ۵۰ درصد بيش 
از بنگاه هاي صنعتي و معدني اس��ت. در فصل سرما 
مصرف گاز و در فصل گرما مصرف برق مردم به شدت 
افزايش مي يابد و در عمل قيمت پرداختي نهاده هاي 
ان��رژي و آب براي م��ردم چندين براب��ر بنگاه هاي 

صنعتي و معدني محاسبه و اخذ مي گردد. 
حائ��ز اهمي��ت اس��ت كه ضم��ن اعمال سيس��تم 
قيمت گذاري تصاعدي براي م��ردم، هيچ معياري 
جهت افزايش قيمت نهاده هاي انرژي براي مصرف 
ناش��ي از اتلاف يا مصرف غلط انرژي در واحدهاي 

صنعتي ناكارآمد وجود ندارد. 

   درآمد به ريال، هزينه به دلار
موضوع كليدي ديگر اين اس��ت كه طي يك س��ال 
و نيم كه از ش��وك ارزي اخير مي گ��ذرد، ميانگين 
درآمد مردم كمتر از ۵۰ درصد بالا رفته، اما ميانگين 
درآمد فروش بنگاه هاي صنعتي و معدني متكي به 
رانت منابع خام )نف��ت، گاز و معدن( و انرژي بيش 
از ۱۵۰ درصد افزايش يافته اس��ت كه ۳ برابر بيش 

از مردم است. 
بنابراين افزايش قيمت نهاده هاي انرژي بايستي از 
بنگاه هاي صنعت��ي و معدني متكي به رانت )يارانه( 
منابع آغاز شود كه درآمد به دلار يا معادل آن دارند 

و نه مردمي كه درآمد به ريال دارند. 
در صورتي كه قيمت مواد نفت، گاز و مواد خام معدني 
و انرژي بنگاه هاي معدني و انرژي بر )مانند معادن، 
فولادي و پتروش��يمي( متناس��ب با افزايش قيمت 
آنه��ا از ابتداي ش��وك ارزي اخير )ب��ه ميزان ۱۵۰ 
درصد( افزاي��ش پيدا كند، نه تنها كس��ري بودجه 
دولت كاملا جبران مي شود كه حتي دولت مي تواند 
اقدام به جبران بخشي از فشار ناشي از شوك ارزي 

به مردم كند. 
در ش��رايطي كه در نتيجه شوك ارزي سال ۱۳۹۷، 
س��ود بنگاه هاي صنعتي و معدني متك��ي به رانت 
منابع در سال ۱۳۹۷ نسبت به سال قبل از آن بيش 
از ۱۰۰ درصد افزايش ياف��ت، دولت به جاي اينكه 
اقدام به اخذ ماليات از آنها كند، علاوه بر معافيت هاي 
گسترده مالياتي قبلي )مانند معافيت هاي مالياتي 
صادراتي و بورسي(، معافيت مالياتي جديدي تحت 
عنوان »معافيت س��ود انتقالي به حساب سرمايه« 

براي اين بنگاه ها قائل گرديد.
 بنگاه هاي صنعتي و معدني متكي به رانت منابع نظر 
به اشتغال پايين، در پرداخت ماليات تامين اجتماعي 
)حق بيم��ه( نيز س��هم ناچيزي دارن��د. گروه هاي 
برخوردار از »يارانه هاي خاص« با وجود برخورداري 
از بيشترين مقدار يارانه ها )رانت ها( و كسب سود و 

منافع كلان، كمترين ماليات )هم در مقياس ملي و 
هم جهاني و اعم از ماليات شركتي يا ماليات تامين 

اجتماعي( را به اقتصاد مي پردازند.

   توزيع يارانه هاي خاص 
بين اقليت منتخب 

بنگاه ه��اي بزرگ صنعتي و معدن��ي متكي به رانت 
منابع خ��ام )نفت، گاز و معدن( و ان��رژي كه اصولا 
سرمايه بر و انرژي بر به شمار مي روند، سهم پاييني 

در ايجاد اشتغال كشور دارند. 
بر اساس نتايج طرح آمارگيري از معادن سال ۱۳۹۶ 
مركز آمار ايران، اشتغال بخش معدن كشور ۹۶ هزار 
نفر و اشتغال صنايع فلزات اساسي و پتروشيمي در 
حدود ۱۵۰ هزار نفر اس��ت كه در مجموع حدود ۵ 
درصد اشتغال صنعتي و كمتر از يك درصد اشتغال 

كشور را پوشش مي دهد. 
يارانه هاي خاص نه تنها بين اقليت خاص تقس��يم 
مي گ��ردد كه حتي در س��طح اش��تغال و پرداخت 

دستمزد نيز جمعيت كوچكي را پوشش مي دهد.

   پرداخت يارانه هاي كلان به بخش معدن 
و صنايع معدني و فلزات اساسي

نحله هاي نئوليبرال بح��ث يارانه ها را صرفا بر روي 
»يارانه عام« بنزين متمركز كرده اند و به يارانه هاي 
بسيار كلان در بخش هاي ديگر اقتصاد مانند معدن 

توجهي نمي شود.
 در ش��رايطي كه كل بهره مالكانه معادن در بودجه 
سال ۱۳۹۸، ۱۵۰ هزار ميليارد تومان است و مواد 
و محصولات معدن��ي )به ويژه فلزات اساس��ي( از 
ارزش ف��روش داخل��ي ۳۰۰ هزار ميلي��ارد تومان 
و صادرات��ي ۱۰ ميلي��ارد دلار برخوردار هس��تند، 
موضوع »يارانه هاي خاص« معدني و صنايع معدني 
در بحث يارانه ها و رانت عامدانه مغفول و مسكوت 

مانده است. 
در كن��ار »يارانه ه��اي خ��اص« پيش��ين، بيش از 
۱۰۰هزار ميلي��ارد توم��ان يارانه جدي��د افزايش 
دس��توري نرخ ارز عايد بنگاه هاي معدني و صنايع 
معدني در سال ۱۳۹۷ شد. سود خالص بزرگ ترين 
بنگاه رانتي ايران )فولاد مباركه( در س��ال ۱۳۹۷ با 
۱۲۷ درصد رشد نسبت به سال ۱۳۹۷، به ۱۶۶۰۰ 
هزار ميليارد تومان بالغ گرديد كه از بودجه عمومي 
۱۰ اس��تان بزرگ كشور بيشتر و بيش از ۴ برابر كل 

يارانه نقدي پرداختي ماهانه به مردم است. 
در بخش معدني و صنايع معدني بيش از ۱۰۰ گروه 
محص��ول وجود دارد ك��ه همه آنه��ا از »يارانه هاي 
خاص« مواد معدني، گاز و برق ارزان به ش��دت بهره 
مي برند. بخش معدن و صنايع معدني به مراتب بيش 
از بخش پتروشيمي و ش��يميايي انرژي الكتريكي 
مصرف مي كند. به عنوان مث��ال، برق مصرفي يك 
واحد توليد فروسيليس��يم از واحدهاي پتروشيمي 

بالاتر است و حتي از يك شهر كوچك بالاتر است.
 در سطح جهان دو-سوم هزينه توليد فروسيليسيم 

ش��امل ان��رژي الكتريكي مي گردد و فق��ط »يارانه 
خاص« انرژي الكتريكي دريافتي توس��ط اين گروه 

بيش از ۲۰۰۰ ميليارد تومان است.

   صادرات متكي به يارانه ها
در سال ۱۳۹۷، س��هم كالاهاي صادراتي غيرنفتي 
برخوردار از رانت، ب��راي رانت نفت-گاز-انرژي ۵۷ 
درصد، رانت معادن-ان��رژي ۱۹ درصد، رانت آب-

انرژي ۸ درصد و رانت نهاده ها ۴ درصد بود. 
در سال ۲۰۱۸ ميلادي، بيش از ۷۰ درصد صادرات 
جهاني ش��امل كالاهاي غير متكي ب��ه منابع نفت، 
گاز، معدن��ي، آب و انرژي بود كه س��هم اين كالاها 
در صادرات ايران ۶ درصد اس��ت. ايران داراي سهم 
جهان��ي ۱.۲۴ درصد از ص��ادرات جهاني كالاهاي 
متكي به رانت منابع و در مقابل س��هم ۰.۰۴ درصد 
از صادرات كالاهاي غيرمتكي به رانت منابع است. 

در مجموع بيش از ۹۰ درصد صادرات ايران حاصل 
كار، تلاش و نوآوري نيست و در نتيجه تامين رانت 
از منابع اقتصاد حاصل مي شود. نظر به برخورداري 
گس��ترده از منابع ملي انواع رانتها و به ويژه »نفت، 
گاز، معدني، آب و انرژي«، ارز حاصل از بيش از ۹۰ 
درصد صادرات متعلق به عموم مردم است و نمي توان 

آن را متعلق به گروه خاصي دانست. 
در س��ال ۱۳۹۷، ۱۱۷ ميليون تن كالا صادر گرديد 
كه رانت حمل و نقل )سوخت و ساير( آن بيش از ۱۰ 

ميليارد دلار برآورد مي شود.

   مسير انحرافي تامين كسر بودجه
هم اكنون كه دولت با كس��ر بودجه مواجه ش��ده و 
از س��وي ديگر رش��د غيراصولي بنگاه هاي صنعتي 
و معدني مانن��د واحدهاي آهن اس��فنجي و توليد 
فولاد در كوره هاي الكتريكي تقاضاي مصرف انرژي 
الكتريكي را بالا برده است، هدف نحله هاي اقتصادي 
پشتيبان بنگاه هاي صنعتي و معدني رانتي اين است 
كه ضمن انحراف مس��ير تامين منابع مالي دولت از 
سمت بنگاه هاي رانتي سودده به سوي اخذ ماليات 
تورم��ي از عامه مردم، با افزاي��ش هزينه نهاده هاي 
انرژي براي مردم )به ويژه بنزي��ن(، امكان افزايش 
مصرف انرژي و مناي��ع بنگاه هاي صنعتي و معدني 

رانتي را فراهم كنند. 
سياست پش��تيباني از بنگاه هاي صنعتي و معدني 
متكي به رانت مناب��ع و انرژي )به ويژه فولادي(، در 
دولت هاي اخي��ر و به خصوص از زم��ان ارايه طرح 
خروج از ركود دولت در سال ۱۳۹۳ تاكنون به شدت 

تعقيب شده است. 

   سهم اكثريت و اقليت از يارانه ها
ب��ا در نظ��ر گرفت��ن ات��لاف ان��رژي ناش��ي از 
سياس��ت گذاري هاي صنعتي مانند خودروسازي و 
همچنين اتلاف شديد انرژي در صنعت برق )توليد 
و توزيع برق(، س��هم واقعي م��ردم از مصرف انرژي 
كش��ور كمتر از ۵۰ درصد است.  در سال هاي اخير 

مص��رف گاز طبيعي يا ان��رژي الكتريكي بنگاه هاي 
صنعتي و معدني از بخش خانگي فراتر رفته و ارزش 
»يارانه ه��اي خاص« واحده��اي صنعتي و معدني 
متكي به منابع خام )نف��ت، گاز و معدن( و انرژي از 

»يارانه هاي عام« كشور بيشتر شده است. 
در صورت��ي كه كليه رانت هاي )يارانه هاي( ناش��ي 
از »مناب��ع مال��ي و س��رمايه اي«، »ارز ارزان براي 
س��رمايه گذاري و در همين ش��رايط ارز گران براي 
فروش محصولات«، »بازارهاي بسته و انحصاري«، 
»مالياتي«، »صادراتي«، »حمل و نقل« و مهم تر از 
همه »قدرت سياسي« اعطايي به بنگاه هاي صنعتي 
و معدني در نظر گرفته شود، روشن است كه مجموعه 
اين »يارانه هاي خاص« از »يارانه هاي عام« پرداختي 

به مردم بيشتر است. 
در كنار اين رانت ها بايس��تي به رانت هاي س��رمايه 
پولي، ملكي و تجاري اش��اره كرد ك��ه »يارانه هاي 
خاص« پرداختي در اين مس��ير كمتر از بنگاه هاي 
صنعتي و معدني نيس��ت. به عبارت ديگر، »اقليت 
ائتلاف غالب« دو برابر بيش از »اكثريت عامه مردم« 
از يارانه ها و رانت هاي اقتصاد ايران برخوردار ش��ده 
است و در اقتصاد به شدت رانتي ايران اقليت كوچكي 
بخش اعظم رانت ها را به خود اختصاص داده اند. در 
اين اقتصاد كه مزيت هاي رانتي بر مزيتي هاي رقابتي 
غالب شده، نه تنها نوآوري و خلاقيت )اقتصاد دانش 
بنيان( كه محور رقابت پذيري در جهان امروز است 
ناديده مي ماند، كه حتي رقابت بر سر هزينه و قيمت 

نيز جايگاهي ندارد.
 مصيبت اقتصاد ايران س��لطه منحط ترين ش��كل 
نئوليبرال در چارچوب س��از و كار اقتصاد »غارتي-

رفاقتي-رانتي« است كه كشور را به مشكل كشانيده 
اس��ت. كانون اصلي ن��زاع در اقتصاد اي��ران نحوه و 
چگونگي توزيع منابع اقتص��اد بين »اكثريت عامه 
مردم« و »اقليت ائتلاف غالب« اس��ت و شوربختانه 
تس��لط نئوليبراليس��م و سياس��ت هاي اقتصادي 
نئوليبرال، در يكي دو دهه اخير و به ويژه در ۶ سال 
گذش��ته، به ش��دت وزنه را به نف��ع »اقليت ائتلاف 

غالب« سنگين كرده است. 

   مسير انحرافي افزايش قيمت بنزين
هم اكنون بحث يارانه هاي انرژي در اين راستا مطرح 
مي شود كه قيمت بنزين گران شود. يكي از عوامل 
اصلي مصرف بالاي بنزين سياست هاي خودروسازي 
ساخت داخل است كه توسط تكنوكرات هاي متحد 
نئوليبرال هاي داخلي به اقتصاد ايران تحميل شده 
و عامل مهم ديگر كمبود و نبود وسايل نقليه عمومي 
است كه تا اين دو معضل حل نگردد، افزايش قيمت 

بنزين ظلم مضاعف به عامه مردم است. 
نئوليبرال ه��اي متح��د دول��ت و تكنوكرات ه��اي 
بنگاه هاي صنعتي و معدني رانتي س��خت در جهت 
مهندس��ي افكار عمومي به نفع گروه هاي برخوردار 
از »يارانه هاي خاص« تلاش مي كنند تا طبق روال 
و سنت سه دهه اخير، با برخورد گزينشي و استفاده 
ابزاري، شرايط را به سمت افزايش قيمت هاي انرژي 

مصرفي مردم منحرف كنند. 
اين نئوليبرال ها كه در پشت نقاب اقتصاد آزاد و رقابتي 
پنهان شده اند، اصولا به نظام بازار آزاد و رقابت پذيري 
اعتقاد ندارند، زيرا با نس��خه پيچي و موجه سازي در 
جهت پش��تيباني از سياس��ت هاي ضد رقابتي و در 
تضاد با اصول اقتصاد آزاد )به ويژه ثبات اقتصاد كلان 
با آزادي پولي(، حمايت از بنگاه هاي صنعتي و معدني 
رانتي غير رقابت��ي )مانند فولادي ه��ا( و حمايت يا 
سكوت در برابر تضعيف بخش خصوصي )حضور مردم 

در عرصه اقتصاد( و اقتصاد رقابتي عمل مي كنند.

   نجات اقتصاد
راهكار نجات كش��ور و اقتصاد آن در مردمي كردن 
اقتص��اد به واس��طه توس��عه و حماي��ت از صنايع 
اش��تغالزاي پايين دس��تي و توقف رش��د بي رويه 

بنگاه هاي صنعتي و معدني زهكش رانت است. 
راهكار كليدي اصلاح نظ��ام يارانه اي، در اولين گام 
افزاي��ش قيمت هاي ف��روش نهاده ه��اي معدني و 
انرژي بنگاه هاي صنعتي و معدني رانتي متناسب به 

قيمت هاي فروش محصولات آنها است. 
تعديل قيمت دستوري دلار متناسب با قدرت خريد 
مردم و توان اقتصاد، قدم كليدي و مهمي اس��ت كه 
ش��دت تحريم ها را كاهش مي دهد و مانع از سقوط 

در ورطه ركود تورمي مي شود. 
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راهكار جبران كسري 
درآمد نفتي

يك عضو كميس��يون برنامه و بودجه مي گويد اگر 
بتوانيم تنها بخش��ي از يارانه پنه��ان را در اقتصاد 
مديريت كنيم چيزي معادل بودجه عمومي كشور 

از همين محل قابل تامين است.
كاهش وابس��تگي بودجه و برنامه مالي كش��ور به 
درآمدهاي نفتي دس��ت كم به ص��ورت اعلاني در 
دس��تور كار دولت ها قرار گرفته اما هيچ يك موفق 
نشدند اين تاكيد رهبري را در حد مطلوب به اجرا 
برس��انند تا اينكه عدو سبب خير ش��د و با اعمال 
تحريم هاي س��ختگيرانه امريكا فروش نفت ايران 
به حداقل رس��يد. همين عامل باعث شد تا دولت 
دوازدهم براي اولين بار بودجه امسال را اصلاح و با 

كمترين ميزان فروش نفت تنظيم كند.
هر چند كه سال گذش��ته بودجه ۹۸ با فروش ۱.۵ 
ميليون بش��كه در روز با قيمت ۵۵ دلار بسته شد و 
به تصويب رسيد اما با دخالت هاي امريكا در منطقه 
و تش��ديد تحريم هاي نفتي اين پيش بيني دولت 
درس��ت از آب درنيامد. بنابراي��ن در اصلاحيه اي 
درآمده��اي نفتي در بودجه به ف��روش ۳۰۰ هزار 
بشكه در روز تقليل يافت. البته نبايد فراموش كنيم 
كه امروز قيمت نفت در هر بشكه به ۶۳ دلار رسيده 
است و احتمال افزايش آن به دليل كمبود نفت ايران 
در بازار هم وجود دارد.  طبق برنامه جديد سازمان 
برنامه و بودجه، امسال و سال آينده وابستگي بودجه 
به درآمدهاي نفتي ب��ه ۱۰ درصد كاهش مي  يابد. 
اين برنامه چهار محور و ۲۳ دس��تورالعمل دارد كه 
ايجاد درآمدهاي پاي��دار براي دولت، صرفه  جويي 
در هزينه  هاي كار، ثبات اقتصادي و تقويت بودجه 
در رابطه با مجلس، دولت و قوه قضاييه از محورهاي 
چهارگانه اين برنامه اس��ت. تا اين جاي كار و طبق 
گزارش رييس سازمان برنامه و بودجه از ۱۴۸ هزار 
ميليارد تومان ميزان وابستگي نفت، حدود ۵۵ هزار 
ميليارد تومان تقليل يافته است يعني تنها يك سوم 
از منابع نفتي در بودجه مورد مصرف قرار مي گيرد.

اين برنامه روي كاغذ بسيار به جا و كاربردي به نظر 
مي رس��د اما با توجه به رشد ۲۰ درصدي دستمزد 
كارمندان كه به معناي افزايش هزينه هاي جاري 
اس��ت و همچنين افزايش بودجه عمراني احتمال 
كس��ري بودجه بيش از سنوات گذشته وجود دارد 
و هنوز منبع ديگري نتوانسته جاي پول نفت را در 

دخل و خرج دولت بگيرد. 
مهرداد بائوج لاهوتي عضو كميسيون برنامه و بودجه 
مجلس در گفت وگو با ايرنا درب��اره اصلاح بودجه 
و كاهش وابس��تگي آن به درآمده��اي نفتي تا ۱۰ 
درصد، گفت: بحث كاهش نقش نفت در بودجه بحث 
جديدي نيست و از دهه هاي گذشته در دستور كار 

دولت ها قرار داشته است.
وي ب��ا بيان اينكه بايد با صرف��ه جويي در دو منبع 
هزينه هاي جاري و هزينه هاي عمراني نس��بت به 
كاهش سهم درآمدهاي نفتي در بودجه اقدام شود، 
اظهار داش��ت: بندي در قانون برنامه بودجه وجود 
دارد كه بر اساس آن در صورتي كه درآمدهاي نفتي 
محقق نش��د مي توان از محل حساب ذخيره ارزي 

كسري بودجه را جبران كرد.
لاهوتي با اش��اره به برنامه دولت ب��راي به حداقل 
رساندن نقش و س��هم درآمدهاي نفتي در بودجه 
س��ال هاي آينده گفت: براي به حداقل رس��اندن 
وابس��تگي بودجه به درآمدهاي نفتي گزينه هاي 
متعددي وجود دارد كه معتقدم كاربردي ترين آن 

مديريت يارانه هاي پنهان است.
عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس با تاكيد بر 
اينكه در حال حاضر هزار و ۳۰۰ هزار ميليارد تومان 
يارانه پرداخت مي ش��ود، بيان داش��ت: ازاين رقم 
۱۳۰ هزار ميليارد تومان رقم يارانه آشكار است كه 
در قالب يارانه نقدي به مردم ارايه مي شود و مابقي 
يارانه پنهاني است كه عمده آن در اختيار دهك هاي 
با درآمد ب��الا قرار مي گيرد و باي��د در پرداخت آن 

اصلاحاتي صورت گيرد.
وي افزود: در حال حاض��ر دهك هاي بالا، ۲۶ برابر 
بيش��تر از دهك هاي پايين جامعه از يارانه بنزين 
اس��تفاده مي كنند و در يارانه بخش هاي ديگر هم 
نس��بت ها به اين اندازه است و نمي توان در شرايط 

امروز اقتصادي كشور اين روند را ادامه داد.
به گفته لاهوتي، اگر بتوانيم تنها بخشي از اين يارانه 
پنهان را مديريت كنيم چيزي معادل بودجه عمومي 
كشور را مي توانيم تنها از همين محل تامين كنيم. 
اين موضوع در دستور كار دولت قرار گرفته است و 
قرار بر اين است در مدت چهار سال تخصيص يارانه 
پنهان مديريت و از اين طريق كسري بودجه ناشي از 

كاهش سهم درآمدهاي نفتي جبران شود.  
از ابتداي انقلاب سعي دولت ها بر اين بوده كه بتوانند 
بند ناف مخارج كشور را درآمدهاي نفتي ببرند اما در 
مقاطعي مانند اواسط دهه ۸۰ تا ابتداي ۹۰ نه تنها 
سهم نفت در دخل و خرج كشور كاهش پيدا نكرد 
بلكه مديريت نادرس��ت افزايش درآمدهاي نفتي، 

اقتصاد را به بيماري هلندي مبتلا كرد. 
هر چند برخي براين باورند كه ماليات مي تواند جاي 
پول نفت در بودجه را بگيرد و ايران هم بايد مانند ساير 
كشورهاي غير نفتي ماليات را اساس مديريت دخل و 
خرج كشور قرار دهد اما اين راهكار به معناي افزايش 
نرخ ماليات در اقتصاد به ركود رفته مي تواند آثار منفي 
قابل توجهي بر جاي بگذارد مگر اينكه جلوي ۵۰ هزار 

ميليارد تومان فرار مالياتي گرفته شود.
افزايش ظرفيت هاي صنعت گردش��گري، رشد 
صادرات س��نتي به مش��تريان قديمي، افزايش 
صادرات فرآورده هاي نفت��ي به جاي نفت خام، 
فعال سازي ترانزيت از كريدور شمال- جنوب در 
ايران كه مي تواند اروپا را به خليج فارس متصل 
كند، تنها گوشه اي از توان كشورمان براي كاهش 
س��هم پول نفت در دخل و خرج ها است. هر يك 
از اين گزينه ها خودشان به تنهايي محل درآمد 
يك كشور محسوب مي ش��وند اما در حالي كه 
 تمام اين ظرفيت ها در ايران موجود است تاكنون 

نتوانسته ايم اقتصاد بدون نفت را تجربه كنيم. 

پردرآمدترين 
شركت هاي جهان 

كدامند؟
در حال حاضر شركت »والمارت« كه بزرگ ترين 
فروش��گاه زنجيره اي دنيا محس��وب مي ش��ود، 
با درآم��د بي��ش از ۵۰۰ ميلي��ارد دلار در صدر 
ج��دول پردرآمدترين ش��ركت هاي جهان جاي 
گرفته است. بر اس��اس گزارش نشريه فورچون، 
شركت هاي س��اينوپك گروپ با بيش از ۴۱۴.۶ 
ميليارد دلار و رويال داچ ش��ل با ۳۹۶.۵ ميليارد 
دلار به ترتيب در رتبه دوم و س��وم پردرآمدترين 
ش��ركت هاي جهان قرار دارند. همچنين شركت 
نفتي آرامكو متعلق به عربستان سعودي با ۳۵۶ 
ميليارد دلار و نيز بريتي��ش پتروليوم با ۳۰۳.۷ 
ميليارد دلار در رتبه هاي ششم و هفتم اين جدول 
منبع:ايسنا قرار گرفته اند .  
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هشت سال بلاتكليفي براي حمايت از زنان عليه خشونت

تغييركاربريدرشمالنتيجهكشاورزيغيراقتصاديسرانجامپروندهمتهماناتوبوسدانشگاهآزادچهشد؟

هشت س�ال از نخس�تين گام ها براي تدوين 
لايحه »تامي�ن امنيت زنان عليه خش�ونت« 
مي گذرد اما اي�ن لايحه هنوز ه�م بلاتكليف 
باقي مانده است. اگرچه اواخر ارديبهشت قوه 
قضاييه قول مساعد براي بررسي سه هفته اي 
اين لايح�ه داده بود اما اكنون بعد از گذش�ت 
حدود دو م�اه از فرصت تعيين ش�ده هنوز از 
ارايه آن به دولت خبري نيست. سكوت هشت 
ساله در بررسي لايحه تامين امنيت زنان عليه 
خشونت در حالي اس�ت كه آمارهاي منتشر 
شده از سوي اورژانس اجتماعي كشور حكايت 
از آن دارد، ح�دود 60 درص�د از زن�ان ايراني 
حداقل يك بار در زندگي زناشويي خشونت را 
تجربه كرده  و بيش از 20 درصد از گزارش هاي 
ثبت ش�ده در اين مركز تنها در ش�هر تهران، 
مربوط به  همس�ر آزاري بوده است با اين حال 
كارشناس�ان حق�وق زنان و جامعه شناس�ان 
معتقدند در زمينه خش�ونت عليه زنان، نبايد 
تمام تمركز بر آمارهاي منتش�ر ش�ده باشد و 
قطعا وضعيت وخيم تر از آن چيزي است كه در 
آمار و ارقام بيان مي شود چرا كه درصد بالايي 
از خش�ونت ها اصلا اطلاع رس�اني نشده و در 
هيچ نهاد و سازماني ثبت نمي شود، در چنين 
شرايطي داش�تن يك قانون شفاف كه حدود 
و مجازات خش�ونت را تعيين كند، مي تواند از 
وقوع آن جلوگيري كرده يا به سكوت در برابر 
خشونت به توجه به حمايت قانون تا حد زيادي 

پايان دهد. 

   لايحه تامين امنيت زنان عليه خشونت
چه مسيري را طي كرد؟

بر اس��اس لايحه تامين امنيت زنان عليه خشونت، 
مفهوم خشونت به هر رفتار عمدي كه بر زنان واقع و 
موجب ورود آسيب يا ضرر به جسم، روان، كرامت، 
شخصيت، حيثيت، حقوق يا آزادي هاي قانوني زن 
شود تعريف ش��ده و انواع و اقسام آن در بخش هاي 

مختلف تشريح شده است.
لايحه اي كه با ۵۲ ماده در سه فصل پيش از آغاز به 
كار دولت حس��ن روحاني شروع و با روي كار آمدن 
دول��ت يازدهم، اقدامات قبلي اي��ن لايحه پيگيري 
ش��د، پيش نويس آن پس از بررس��ي در كميسيون 
لوايح دولت، به دليل قضايي بودن و داش��تن بخش 
مجازات ها، از دولت به قوه قضاييه ارسال و به مدت 
شش ماه در اين قوه بررس��ي و نهايي و سرانجام به 
دفتر رياس��ت قوه قضاييه ارايه شد، اما به مدت يك 

سال براي اظهارنظر رييس قوه قضاييه منتظر ماند 
و هنوز هم بلاتكليف است. اواخر ارديبهشت امسال، 
فاطمه ذوالقدر، عضو فراكسيون زنان مجلس شوراي 
اسلامي از قول مساعد رييس قوه قضاييه براي ارايه 
لايحه منع خش��ونت عليه زنان تا س��ه هفته آينده 
خبر داد. پس از آن در اوايل تيرماه س��ال جاري بود 
كه حجت الاسلام والمسلمين سيد ابراهيم رييسي 
در نشس��ت هم انديش��ي با فعالان و نخبگان حوزه 
حقوق زن��ان گفت: »لايحه تامي��ن امنيت زنان در 
برابر خش��ونت، از ابعاد گوناگون حقوقي، اجتماعي 
و فرهنگي در دست بررس��ي است تا ان شاء الله يك 
لايحه جامع و واجد همه ابع��اد و جهات مورد نياز، 
تقديم دولت و سپس مجلس شود.« اما هنوز خبري 

از آن نيست. 

      خشونت هاي روحي ناديده گرفته مي شوند
نبود قانون روش��ن و ش��فاف در اين زمينه در حالي 
اس��ت كه جامعه شناس��ان بر اين موض��وع تاكيد 
مي كنن��د ك��ه اخبار منتش��ره و آم��ار مراجعان به 
مراجع قضايي در اين خصوص تنها بخش��ي از زنان 
آسيب ديده از خشونت را تشكيل مي دهند و بخش 
اعظمي از خش��ونت عليه زنان به دليل ساختارهاي 
حاكم بر جامعه در سكوت مطلق اتفاق افتاده و هرگز 

اعلام نمي شود.
سيدحسن موسوي چلك، رييس انجمن مددكاران 
اجتماعي ايران درباره اين موضوع بيان كرد: در ايران 
بيشتر، آزارهاي جسمي مبناي بررسي ها و مداخلات 
ق��رار مي گي��رد و آزارهاي جنس��ي و روحي جدي 
گرفته نمي شوند اما بس��يار مشاهده شده است كه 
آزارهاي جنسي و روحي عامل بسياري از طلاق هاي 
خانوادگي است كه البته بازهم در دادخواست طلاق 

عنوان نمي شوند.
او شرايط حاكم بر جامعه را عامل كتمان بسياري از 
آزارهاي جنسي يا نارضايتي دانسته و گفت: آزار هاي 
روحي با وجود آثار ماندگارو البته عميقي كه دارند 
هم معمولًا مورد توجه قرار نمي گيرند، چرا كه اصلا 
افراد آگاه��ي از اين موضوع ندارن��د كه چه چيزي 
خشونت است و چه رفتاري خشونت نيست. بسياري 
از پرخاش هاي كلامي در حالي كه خشونت است اما 
چون آموزش لازم براي آن وجود ندارد، ناديده گرفته 
مي شود در حالي كه آثار خود را بر روح و روان افراد 
باقي مي گذارد. از طرف ديگر بس��ياري از زناني كه 
مورد خشونت قرار مي گيرند به سبب آنكه معتقدند 
قان��ون از آنها حمايتي نمي كند، خود را به س��كوت 
محكوم مي كنند، حال آنكه داش��تن قانون شفاف و 

جامع مي تواند براي اين قبيل زنان راهگشا باشد.
اظهارات چلك در حالي اس��ت كه مريم يوس��في، 
جامعه شناس هم نگاهي مشابه او به موضوع داشته 
و درب��اره آن مي گويد: توده مردم و حتي بس��ياري 
از قشر تحصيلكرده، خش��ونت را تنها ضرب و شتم 
مي دانند اما در دنياي واقعيت ضرب و جرح بخشي 
از خشونت است. نگاهي به دلايل طلاق و مراجعه به 
دادگاه ها نشان مي دهد زنان جامعه امروزي بيشتر 
از خشونت احساسي، عاطفي رنج مي برند. به عبارت 
ديگر خشونت ها معمولًا از خشونت هاي احساسي و 
عاطفي آغاز شده، به خشونت كلامي و درنهايت به 

خشونت جسمي منجر مي شوند.
نادي��ده گرفته ش��دن، پرخاش��گري هاي كلامي و 
ارتباطي در حالي مي توانند آغاز گر خش��ونت عليه 
زنان باشند كه از ديد بس��ياري از مردان موضوعي 
پيش پا افتاده به ش��مار مي آيند. او افزود: فشارهاي 
ش��ديد اقتصادي را مي ت��وان عامل مه��م در بروز 
خش��ونت هاي خانگي در ايران معرفي كرد و اعتياد 
نيز يكي ديگر از عوامل بروز خشونت در جامعه است. 
فردي كه براي فرار از مشكلات اقتصادي سراغ مواد 

محرك صنعتي مي رود در بس��ياري از مواقع تحت 
تأثير توهم اين مواد خانواده خود را شكنجه مي دهد.

  كدام گروه زنان بيشتر در معرض خشونت 
هستند؟

بر اساس آمارهاي منتشر شده از سوي انجمن ايراني 
مطالعات زنان، بيشترين خشونت و همسرآزاري در 
مناطق روستايي ديده مي شود چون زنان روستايي 
معمولًا به دليل ناآشنايي با حقوق خود به عنوان يك 
زن و يك انس��ان براي حفظ كانون خانواده يا ترس 
از بي آبرويي و انگشت نما شدن تمام آزارها را تحمل 
مي كنند. از طرف ديگر ۲0 درصد زنان متاهل شهر 
تهران از همسرآزاري رواني مانند تحقير، بي اعتنايي، 

قهر، متلك و دشنام رنج مي برند.
يافته ها نش��ان مي دهد كه با افزايش س��ن زوجين 
و مدت زم��ان ازدواج ميزان همس��رآزاري افزايش 
مي يابد و همچنين ميزان همس��رآزاري در مرداني 
كه زنانش��ان داراي تحصي��لات ليس��انس و بالاتر 
هس��تند، به طور معناداري كمتر از زنان كم سواد و 
بي سواد اس��ت. از سوي ديگر ميزان همسرآزاري در 

مرداني كه تحصيلات پايين تر از ديپلم دارند به طور 
معناداري بيشتر از مرداني است كه داراي تحصيلات 

بالاتر هستند.
بر اس��اس پژوهش هاي انجام ش��ده در اين زمينه، 
زنان ۵۵ تا ۵۹ س��اله بالاترين و زنان ۲0 تا ۲۴ ساله 
پايين ترين مورد وقوع خشونت را در زندگي مشترك 
خود داشتند. زنان غيرشاغل نيز بيشتر و زنان شاغل 
كمتر خشونت را تجربه كرده اند. ۶۵.۵ درصد از زنان 
وجود قهر و آشتي و خشونت را امري عادي پنداشته 
و قصد جدايي از همسر خود را نداشته اند. همچنين 
خشونت رواني و كلامي با ۵۲.۷ درصد رتبه نخست 
خشونت خانگي را دارد كه شامل به كار بردن كلمات 
ركيك، دش��نام، داد و فرياد و بهانه گيري مي شود. 
رتبه بعدي خش��ونت فيزيكي از نوع دوم اس��ت كه 
۳۷.۸ درصد خشونت هاي خانگي عليه زنان را شامل 
مي شود. سيلي زدن، زدن با مشت يا چيز ديگر و لگد 
زدن از جمله مصاديق اين نوع خش��ونت محسوب 
مي شود. اما رتبه سوم با رقم ۲۷.۷ درصد متعلق به 
خش��ونت هاي »ممانعت از رشد اجتماعي، فكري و 

آموزشي« است.

وكيل مدافع جانباختگان حادثه واژگوني اتوبوس 
واحد علوم و تحقيقات دانشگاه آزاد گفت: متهمان 
اين پرونده پيمانكار و روساي واحد علوم و تحقيقات 
و سازمان مركزي دانشگاه آزاد هستند و هر سه به 

قتل غيرعمد متهم شده اند.
حس��ام نواب صفوي درباره پرونده حادثه واژگوني 
اتوب��وس در واحد علوم و تحقيقات دانش��گاه آزاد 
اسلامي كه منجر به فوت ۱0 نفر و مجروح شدن ۲۵ 
نفر شد، گفت: جلسه نخست دادگاه ۲۵ خرداد ماه 
برگزار شد و قبل از آن نماينده دادستان و بازپرس 
پرونده تمام اهتمام خود را به كار گرفتند تا پرونده 

از همه جهت دقيق باشد.
وكيل مدافع اولياي دم جانباختگان حادثه واژگوني 
اتوبوس دانش��گاه آزاد گفت: تلاش ما اين بوده كه 
در رون��د پرونده، رييس دانش��گاه آزاد واحد علوم 
و تحقيق��ات محكوميت پي��دا كند زي��را با وجود 
تمام مطالبي كه عنوان ش��ده، اين فرد از وضعيت 
اتوبوس هاي دانش��گاه، گاردريل و مناسب نبودن 

جاده اطلاع داشته است.
نواب صفوي افزود: ريي��س واحد علوم و تحقيقات 
دانشگاه آزاد با وجود اينكه از سوي مسوولان ترابري 
دانشگاه تذكرات و گزارش هايي دريافت كرده بود، 

به اين گزارش ها توجه نك��رده و اكنون هم كه ۱0 
نفر در اين حادثه جان خود را از دس��ت دادند و ۲۵ 
نفر نيز مجروح ش��دند، نه اتوبوس ها تعويض شده 
و نه بلوك ها و گاردريل مناس��ب در حاشيه جاده 
 گذاشته شده است و فقط برخي اتوبوس ها را رنگ 

كرده اند.
او با بيان اينكه دومين جلس��ه دادگاه روز هش��تم 
مرداد برگزار مي شود، گفت: در اين پرونده پيمانكار، 
رييس واحد علوم و تحقيقات دانشگاه آزاد و سازمان 
مركزي دانشگاه آزاد به عنوان متهم مطرح هستند.

وكيل مداف��ع اولي��اي دم جانباخت��گان به حضور 
چند وقت پيش طهرانچي رييس سازمان مركزي 
دانش��گاه آزاد در مجلس شوراي اس��لامي و ارايه 
گزارش هايي در خص��وص اقدامات صورت گرفته، 

اش��اره كرد و گفت: در آن جلس��ه رييس سازمان 
مركزي دانشگاه آزاد اعلام كرد كه اين اتفاق، فقط 
يك حادثه ب��وده و تمام موانع و اي��رادات برطرف 
ش��ده اس��ت در حالي كه فقط براي خالي نبودن 
عريضه، يك گاردريل در بخش كوچكي از مس��ير 

نصب كرده اند.
نواب صفوي اته��ام متهمان پرونده را قتل غيرعمد 
خواند و اضافه كرد: م��واد قانوني متعددي ناظر به 
اين پرونده است اما ماده اصلي كه بازپرس پرونده به 
آن استناد كرده، ماده ۶۱۶ قانون مجازات اسلامي 
است كه مي گويد »در صورتي كه قتل غيرعمد به 
واسطه بي احتياطي يا بي مبالاتي يا اقدام به امري 
كه مرتكب در آن مهارت نداش��ته است يا به سبب 
عدم رعايت نظامات واقع ش��ود، مسبب به حبس 
از يك تا سه س��ال و نيز به پرداخت ديه در صورت 

مطالبه از ناحيه اولياي دم محكوم خواهد شد.«
او با بيان اينكه اتهام مذكور متوجه هر س��ه متهم 
پرونده است، گفت: در اين پرونده پيمانكار اتوبوس 
را بررس��ي نكرده و طبق گزارش ه��اي موجود در 
پرونده، اتوبوس فاقد معاين��ه فني بوده و در محل 
حادث��ه نيز هيچ خ��ط ترمزي وجود نداش��ته زيرا 

اتوبوس فاقد ترمز بوده است.

نماينده مردم در مجلس دهم با بيان اينكه ريشه تغيير 
كاربري گسترده اراضي در شمال كشور، اقتصادي نبودن 
كشاورزي است، گفت: كشاورزان در تاريكي بدون چراغ 
در حركت هستند و اين مساله در شأن كشاورزان نيست.

شمس الله ش��ريعت نژاد درباره علل تغيير كاربري هاي 
گسترده در حوزه كش��اورزي گفت: متاسفانه مديريت 
كشوري نمي خواهد صنعت كشاورزي در شمال كشور 
پا برجا و اقتصادي باش��د زيرا سياست ها نشان مي دهند 
كه برخي ها علاقه مندند شمال كشور تنها محلي براي 
خوشگذاراني توريست ها باشد و اين امر به هيچ وجه ممكن 
منطقي و توجيه پذير نيست زيرا كشاورزان به شدت در 

تنگناهاي اقتصادي به سر مي برند.
نماينده مردم تنكابن در مجلس شوراي اسلامي با بيان 
اينكه اراضي شمال كشور قانوني و غيرقانوني به اشكال 
مختلف تغيي��ر كاربري مي دهند، تصري��ح كرد: تغيير 
كاربري گسترده اراضي در شمال كشور نتيجه اقتصادي 
نبودن كشاورزي است زيرا مردم هيچ نوع درآمد اقتصادي 
ندارند. وي ادامه داد: كشاورزان در تاريكي بدون چراغ در 
حركت هستند زيرا توليد در حوزه كشاورزي در شمال 
كش��ور هيچ نوع مزيت اقتصادي براي كشاورزان ندارد. 
شريعت نژاد افزود: تجاوز به حريم روخانه با افزايش قيمت 
زمين در شمال كشور نيز به مراتب افزايش مي يابد بنابراين 

مش��خص اس��ت كه با اين اوصاف در زمان بروز حوادث 
غيرمترقبه خس��ارت هاي احتمالي سيل نيز با افزايش 
روبه رو مي شود. نماينده مردم تنكابن در مجلس تصريح 
كرد: ب��راي ايجاد ثبات اقتصادي و كاهش آس��يب هاي 
اجتماعي الزام آور است كه به توليد در صنعت كشاورزي 
بها داده ش��ود و اين در حالي است كه تا زماني به مقوله 
توليد در حوزه كشاورزي بها داده نشود نمي توان انتظار 
داشت، اقتصاد در حوزه كشاورزي روند كارآمد و پويايي 
را طي كند. وي ادامه داد: برخي از مردم در شمال كشور 
چاره اي به غير از تغيير كاربري اراضي كشاورزي ندارند 
زيرا كش��اورزان به اندازه كارمندان ني��ز اميد به زندگي 
ندارند بنابراين با اين اوصاف مجبورند هس��تند با تغيير 
كاربري اراضي كشاورزي به نوعي روزگار اقتصادي شان 

را بگذرانند.

نگرانيدرموردايمنيمدارسغيردولتي
معاون آمادگي و مقابله سازمان مديريت 
بحران كش��ور با تاكيد بر ل��زوم آمادگي 
م��دارس در برابر مخاط��رات طبيعي و 
غيرطبيع��ي گف��ت: در اراي��ه مجوز به 
مدارس غيردولتي بايد حساس��يت هاي 
بيشتري اعمال شود. محمدفريد لطيفي 
درب��اره وضعي��ت ايمن��ي در م��دارس 
اظهاركرد: يكسري مولفه ها و استانداردها 

در ساخت مدارس وجود دارد كه در مدارس جديدالاحداث رعايت 
شده و به همين دليل در اين گونه مدارس، مشكلات ايمني كمتري 
به چشم مي خورد، اما نگراني هايي در مورد وضعيت ايمني مدارس 

قديمي و همچنين مدارس غيردولتي همچنان وجود دارد.
وي با اش��اره به غير ايمن بودن مدارس داراي قدم��ت زياد افزود: 
ساختمان هايي كه قبل از تصويب آيين نامه ۲۸00 ساخته شده اند، 
متاس��فانه در برابر انواع مخاطرات به خصوص زلزله و آتش سوزي 

فاقد اصول ايمني هستند.
لطيفي در مورد تبديل برخي از ساختمان هاي مسكوني به مدارس 
غيرانتفاعي و...  تصريح كرد: متاسفانه يكي از مشكلاتي كه در مورد 
ايمني مدارس وجود دارد، همين موضوع اس��ت. گاهي شاهد آن 
هستيم كه س��اختمان مسكوني با قدمت حتي بيش از ۶0 سال به 
عنوان مدرسه اجاره ش��ده و دانش آموزان در آن تحصيل مي كنند 
بدون اينكه بدانند چه خطري تهديدشان مي كند. در اين راستا لازم 
است كه وزارت آموزش و پرورش نظارت هاي خود را افزايش دهد و 
ارايه مجوز به مدارس غير انتفاعي با حساسيت بيشتري انجام شود.

او در مورد مدارس غيرانتفاعي اظهاركرد: 
در صدور مجوز مراكز آموزش��ي معمولا 
اينكه آن محل در مجاورت گسل نبوده 
يا اينكه شرايط لازم براي ساخت و ساز 
در حريم گس��ل را رعايت كرده باش��د، 
مورد بررس��ي قرار مي گي��رد به همين 
دليل لازم است در صدور مجوز مدارس 
غيرانتفاعي نيز مس��ائلي نظير مجاورت 
مدرسه در حريم گسل، قرارگيري در مجاورت مسيل و... مورد توجه 
قرار بگيرد. ما در قانون مش��خص كرده ايم كه متولي و مسوول اين 
اقدامات كدام نهادها و ارگان ها هستند. از طرفي ديگر لازم است كه 
شهروندان و خانواده هاي دانش آموزان نيز نسبت به ايمني مدارس 
حساس بوده و اگر مواردي از نقص ايمني را مشاهده مي كنند، حتما 
از مدير مدرس��ه پاسخ خواسته و پيگير اين موضوع باشند. لطيفي 
همچنين بر ضرورت تهيه شناس��نامه ايمني براي مدارس تاكيد 
كرد و گفت: سازمان نوسازي مدارس شناسنامه ايمني بسياري از 
مدارس را تهيه كرده اس��ت، اما لازم است اين شناسنامه ها به طور 
واض��ح در محلي قابل رويت نصب ش��ود تا افراد هن��گام ثبت نام 
فرزندانشان بدانند كه دانش آموزان در چه مدرسه اي با چه ضريب 

ايمني درس مي خوانند.
معاون آمادگي و مقابله سازمان مديريت بحران كشور تاكيد كرد: 
بهتر است سازمان نظام مهندسي ساختمان با كمك سازمان تجهيز 
و نوسازي مدارس نسبت به شناس��ايي ساختمان هاي ايمن و نيز 

مكان هاي امن مدارس با نصب تابلو اقدام كند.

برنامهوزارتبهداشتبرايكاهشمرگهايزودرستا۲0۲۵
نايب ريي��س كميته مل��ي بيماري هاي 
غيرواگير ضمن تاكي��د بر لزوم افزايش 
آگاهي م��ردم در زمين��ه بيماري هاي 
غيرواگير و عوامل خط��ر مرتبط با آنها 
گفت: هدف مان اين اس��ت كه تا س��ال 
۲0۲۵ بتواني��م از ۲۵ درصد مرگ هاي 
زودرس پيشگيري كنيم. به اين منظور 
نيز در تمام بخش ها برنامه ريزي صورت 

گرفته اس��ت. محمدباقر لاريجاني در برنامه افتتاح اولين سامانه 
مصورس��ازي اطلاعات جمعيتي سلامت و بيماري در ايران گفت: 
يكي از رسالت هايي كه در اهداف توسعه وجود دارد، ارتقاي مباحث 

آموزشي است.
مدل هاي اينچنيني در كشورهاي در حال توسعه نيز انجام مي شود. 
در راستاي تحقق اهداف سلامت كشور، مسائل و مشكلاتي وجود 
دارد كه م��ا برنامه اي عملياتي و مصور متناس��ب ب��ا آن طراحي 
كرده ايم. وي افزود: براي سياست گذاري بهتر و دقيق تر در حوزه 
سلامت مي توانيم از اطلاعات موجود در اين سامانه به صورت بهينه 
استفاده كنيم. ديتابيسي مبني بر اطلاعات موجود از بيماري هاي 
غيرواگير در كش��ور در اين س��امانه وجود دارد كه افراد دخيل در 

حوزه سلامت مي توانند به آن دسترسي داشته باشند.
براي استفاده بهتر از اين اطلاعات بايد آموزش هايي صورت گيرد 
 تا با ديدگاه ه��اي مختلف به اطلاعات براي حل مش��كلات اقدام

 كنيم. لاريجاني ادامه داد: در اين س��امانه ب��ه ۵۳ مدرك مرتبط 
ب��ا بيماري ه��اي غير واگي��ر دسترس��ي وج��ود دارد. همچنين 

اطلاعات ملي، دانش��گاهي و اس��تاني 
در بي��ش از ۴00 نقط��ه در كش��ور در 
اي��ن طراح��ي و در اين س��امانه تعبيه 
ش��ده اس��ت. ما در نظر داريم تا قبل از 
اتمام س��ال جاري تمام دانش��گاه هاي 
كش��ور در اين زمينه آم��وزش ببينند. 
در برنامه ريزي هاي ما ۵00 نفر آموزش 
مي بينند ت��ا بتوانند در حوزه س��لامت 
ري س��ت گذا سيا قي��ق  د ر  به ط��و د  خ��و ن  س��تا ا ر   د

 كنند. وي افزود: بيماري ه��اي غيرواگير بايد ابعاد اجتماعي پيدا 
كند تا آگاهي مردم افزايش يابد. طبق برنامه ريزي صورت گرفته 
هدف مان اين است كه تا سال ۲0۲۵ بتوانيم از ۲۵ درصد مرگ هاي 

زودرس پيشگيري كنيم.
به اين منظور در تمام بخش ها برنامه ريزي صورت گرفته اس��ت. 
در بخش هايي نظير مصرف الكل، فعاليت فيزيكي، ميزان مصرف 
نمك كه دو برابر مصرف جهاني اس��ت، اطلاعات ۷0 نوع سرطان، 
۱0۴ علت بستري شدن در بيمارس��تان و... از اطلاعات مشخص 

روي سامانه است.
لاريجاني در پايان با اشاره به اينكه آمار در نقاط مختلف يك استان 
نيز متفاوت است، بر لزوم سياست گذاري دقيق تاكيد كرد و گفت: 
به عنوان مثال در خوزستان كه وضعيت ابتلا به فشار خون نرمال 
بود، اگر نگاه مان را ريزتر كنيم، مي بينيم در شهرستان هاي كوچك 
اين آمار نرمال نيست. دسترسي به اين آمار مي تواند به برنامه ريزي 

دقيق كمك كند.

 آثار مشهود تحريم ها 
بر مبارزه با مواد مخدر 

رييس پليس مبارزه با مواد مخدر ناجا گفت: تحريم ها 
در كمك هاي س��ازمان ملل در حوزه مبارزه با مواد 
مخدر تاثير داشته و اين نهادها ملاحظات بسياري 
را در قالب تحريم ها رعايت مي كنند. مسعود زاهديان 
اف��زود: بع��د از روز جهاني مبارزه با م��واد مخدر در 
ايران و مطالبات مس��وولان ايراني در مورد پرداخت 
س��هم كش��ورهاي اروپايي در مبارزه با مواد مخدر 
پيگيري هايي انجام ش��د و آنها هم جلس��اتي را در 
حوزه هاي مختلف برگزار كردند ولي عملا تغييري در 
روند فعاليتشان نداشته اند. او به مهر گفت: بودجه هايي 
كه س��ازمان ملل و نهادهاي مربوطه از آن صحبت 
مي كنند بسيار ناچيز است و اين گونه نيست كه تمام 
اين بودجه در اختيار ما ق��رار بگيرد، به عنوان مثال 
اگر رقم يك ميليون دلار بودجه براي كمك در نظر 
بگيرند حدود ۵00 ه��زار دلارش صرف خرج هاي 
خودشان مي شود و ۵00 هزار دلار باقيمانده ديگر را 
به ما مي دهند. رييس پليس مبارزه با مواد مخدر ناجا 
تصريح كرد: بودجه هايي كه اين افراد در نظر مي گيرند 
بسيار ناچيز است و متناسب با كاري كه ايران براي 
مبارزه با مواد مخدر انجام مي دهد، نيست. زاهديان 
با تاكيد بر ناچيز بودن كمك هاي بين المللي به ايران 
در حوزه مبارزه با مواد مخدر گفت: ما خودمان سالانه 
مبالغ زيادي براي اين موضوع هزينه مي كنيم ولي 
كمك هايي كه آنها براي ايران درنظر مي گيرند ماننده 
قطره اي در اين دريا است. وي در پاسخ به سوالي مبني 
بر اينكه نماينده سازمان ملل ادعا مي كند تحريم ها 
تاثيري بر حمايت هاي ما از ايران و ارسال كمك به اين 
كشور نداشته، گفت: اين موضوع كاملا اشتباه است، 
تحريم ها در كمك هاي سازمان ملل تاثير داشته و 
اين نهادها ملاحظات بسياري را در قالب تحريم ها 

رعايت مي كنند.

اسكان دايمي مرزنشينان 
تضمين كننده امنيت و آرامش 

عضو كميس��يون اجتماعي مجلس، با بيان اينكه 
افزايش گذرگاه ه��اي مرزي در منطقه به نفع مردم 
ضعيف و كم درآمد است، گفت: استفاده از ظرفيت 
مرزها و اس��كان دايمي مرزنشينان تضمين كننده 
امنيت و آرامش كشور است. علي كرد، درخصوص 
راهكارهاي توسعه اقتصادي و رونق توليد و اشتغال 
در استان ها و ش��هرهاي مرزي كشور، به خانه ملت 
گفت: درخواس��ت نمايندگان شهر ها و استان هاي 
مرزي در فراكسيون مرزنشينان اين است كه نبايد 
تنها نگاه امنيتي به مرزها داش��ته باشيم، بلكه بايد 
به ابعاد س��كونتگاهي، اقتصادي، اشتغال و حضور 
مرزنشينان در مرز ها نيز توجه كنيم. نماينده مردم 
خاش، نصرت آب��اد، ميرجاوه، كوري��ن در مجلس 
شوراي اس��لامي، با تاكيد بر اينكه بايد ديدگاه همه 
مسوولان كشور نسبت به مرز تغيير كند، چرا كه مرز 
براي توسعه كشور فرصت است نه تهديد، افزود: ما 
نمايندگان فراكسيون مرزنشينان به صورت متعدد با 
وزارت كشور در خصوص مشكلات مرز و مرزنشينان 
گفت وگو و مكاتبه كرده ايم، چرا كه رسالت و وظيفه 
اصلي اين وزارتخانه تامين امنيت مرزها است، بر همين 
اساس وزارت كشور به وظيفه خودش به خوبي عمل 
كرده و پيشنهاداتي را براي طرح هاي توسعه تجاري و 
بازرگاني و گسترش استفاده از مرز ها را به هيات دولت 
ارايه كرده كه به عقيده بنده بسيار خوب، قابل اجرا و به 
نفع امنيت ملي كشور و اشتغال پايدار مردم مرزنشين 
است. كرد با بيان اينكه توسعه طرح هاي تجاري مرز ها، 
بازارچه ها و گذرگاه هاي مرزي بايد در برنامه هاي همه 
ارگان هاي كشور قرار بگيرد، اظهار كرد: بنده معتقدم 
براي ايجاد اش��تغال پايدار در مرز ه��ا بايد پايانه ها و 
گمرك هاي مرزي رونق پيدا كرده و بستر مناسبي 
براي مبادلات كالا به كالا باش��د.او خاطرنشان كرد: 
متاس��فانه امروز در ۲۶۳ كيلومتر از مرز هاي شرق 
كش��ور تنها يك گذرگاه مرزي وجود دارد كه بسيار 
بي نظم و بي برنامه بوده و به صورت س��ليقه اي اداره 
مي شود، پيشنهاد مي كنم در طول مرز هاي شرقي 
كشور از خراسان شمالي، خرسان رضوي، خراسان 
جنوبي، سيستان و بلوچستان تا ساحل درياي عمان 

بايد گذرگاه هاي مرزي بيشتري بازگشايي نماييم. 

اميدواري »ابتكار« براي 
حضور زنان در ورزشگاه ها 

معاون رييس جمهور در ام��ور زنان و خانواده گفت: 
طي هفته دولت كارنامه اي ارايه خواهد شد كه در آن 
مشخص خواهد شد دستگاه هاي دولتي تا چه ميزان از 
ظرفيت بانوان به عنوان مدير دولتي استفاده كرده اند.

معصومه ابتكار در جمع خبرنگاران در بجنورد با اشاره 
به دستور رييس جمهور مبني بر اينكه ۳0 درصد از 
مديران دولت بايد از ميان بانوان باشند، افزود: اين امر 
در حال بررسي است و در هفته دولت اين كارنامه ارايه 
خواهد شد كه هم در سطح وزرا و هم در سطح استان ها 
تا چه ميزان اين امر تحقق يافته است. وي در پاسخ به 
اين س��وال كه آيا شاهد حضور بانوان در ورزشگاه ها 
طي دولت تدبير و اميد خواهيم بود؟ ادامه داد: اميدوار 
هس��تيم با پيش بيني انجام ش��ده و اقداماتي كه از 
سوي وزارت ورزش و جوانان صورت گرفته همچون 
مناسب سازي هاي صورت گرفته، ايجاد ورودي هاي 
جدا، مسير جدا، محل نشستن جدا و صحبت هايي كه 
با هواداران داشته ايم، بتواند به اين امر كمك كند. ابتكار 
در ارتباط با اينكه آيا براي بانوان شاغل مشوق هايي در 
نظر گرفته شده است، اظهار كرد: مهم ترين مشوق 
تعادل بين كار و خانه براي زنان اس��ت به طوري كه 
زنان علاقه مند كه در عين ح��ال در حال كار كردن 
هستند، بتوانند نقش محوري را در خانه نيز ايفا كنند. 
وي توضيح داد: برقراري اين تعادل الزاماتي همچون 
ارايه مرخصي دارد كه در حال حاضر بانوان مشغول 
به كار مشمول دريافت مرخصي زايمان ۹ ماهه و... 
مي شوند و تاكيد ما بر اين است كه اين امر در بخش 

خصوصي نيز اجرا شود.



دانش و فن10اخبار

ادامه نارضايتي كاربران از اينترنت بي كيفيت 

هزينه  اتصال به اينترنت بايد ماهانه شود
گروه دانش و فن   

 بسياري از كاربران از كيفيت اينترنت رضايت ندارند 
و اين  ميزان نارضايتي كاربران روز به روز نيز در حال 
افزايش است، بطوريكه در نظر سنجي صورت گرفته از 
سوي رگولاتوري شكايت كاربران در تيرماه از خدمات 
ارتباطي نسبت به ماه گذشته 19 درصد رشد داشته 
است كه بيشترين نارضايتي نيز مربوط به اينترنت و 
بي كيفيتي اينترنت بوده است و اين در حالي است كه 
علاوه بر بي كيفيتي اينترنت كاربران از حجم مصرفي 
نيز ش��كايت دارند و معتقدن��د اينترنت غير حجمي 
هم نتوانس��ته به نفع كاربران باشد و بيشتر كاربران 
را متضرر كرده اس��ت .بر اس��اس اين گزارش پس از 
نارضايتي هاي كاربران درباره حجم و كيفيت اينترنت 
در س��ال هاي گذش��ته، در نهايت مقرر شد مصوبه 
تعرفه هاي اينترنت ثابت با هدف غيرحجمي كردن 
بسته هاي اينترنتي، تا 1۰ آذر سال 1۳9۶ اجرايي شود 
و مبناي آن مصرف منصفانه مشتركان باشد. همچنين 
مقرر شد مقدار مصرف منصفانه بين شركت هاي فعال 
در زمينه ارايه سرويس به رقابت گذاشته شود كه در 
صورت عدول يك مشترك از مصرف عادلانه تعيين 
شده، سرعت اينترنت به مقدار پايه )1۲۸ كيلو بيت در 
ثانيه( براي آن مشترك تبديل شود. حال اينكه به نظر 
مي رسد اين مصوبه ها نيز كمكي به بهبود اينترنت چه 

از نظر حجم و چه از نظر كيفيت نكرده است . 
در اين خصوص سيد محمد امامي، مديركل حفاظت 
از حق��وق مصرف كننده س��ازمان تنظي��م مقررات 
و ارتباط��ات راديويي با اش��اره به تعرفه بس��ته هاي 
اينترنتي ارايه ش��ده توس��ط اپراتورهاي ارايه دهنده 
اينترنت ثابت به ايس��نا گفت: اپراتورهاي ثابت تابع 
مصوبه ۲۶۶ كميس��يون تنظيم مق��ررات راديويي 
هس��تند. در اين مصوب��ه هزينه اي ب��راي اتصال به 
اينترنت وجود دارد و حجمي كه به آن حجم مصرف 
منصفانه مي گوين��د؛ درصورتي ك��ه حجم مصرف 
منصفانه تمام شود، مشترك بايد حجم اضافه تر از آن 

را خريداري كند.
وي ادامه داد: زماني كه مشترك مي خواهد سرويسي را 
از اپراتور بخرد، بايد هر ماه هزينه اي بپردازد كه اپراتور 
تعرفه اش را به سازمان اعلام كرده و تاييديه اش را هم 
گرفته اس��ت. اين تعرفه دو قسمت دارد؛ يكي هزينه 

اتصال است و ديگري حجم مصرف منصفانه كه روي 
اي��ن اتصال خريداري ش��ده و از ابتدا ت��ا انتهاي ماه 
هزينه اش پرداخت شده است. بنابراين ديگر معنايي 
ندارد كه ش��ما بخواهيد يك بار ديگر هزينه اتصال و 

هزينه مصرف منصفانه بدهيد.
وي با اشاره به دريافت حجم اضافه بر حجم منصفانه، 
اظهار كرد: اپراتور هزينه اتصال را از شما گرفته كاربر 
حجم مصرف منصفانه را طي يك ماه استفاده كرده 
است،  حال اگر بخواهد قبل از يك ماه، بسته را تمديد 
كند، بايد باز هم هزين��ه اتصال بدهد؛ در صورتي كه 
يك بار هزينه اش را داده است. قيمت حجم اضافه نيز 
بس��تگي به اين دارد كه مشترك بخواهد چند گيگ 
اينترنت بگي��رد، البته هزينه اين حجم كه توس��ط 

اپراتورها ارايه مي شود هم، كف و سقفي دارد. 
ح��ال با توجه به اينكه بس��ياري از كارب��ران از نحوه 
محاسبه اينترنت حجمي و كيفيت اينترنت ناراضي 
هستند، بهتر است سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات 
راديويي به عنوان نهاد ناظر تمهيداتي را در نظر بگيرد 
كه اگر به نفع كاربر نيست، حداقل به ضرر كاربر نباشد. 
از س��وي ديگر با توجه به آماري كه اين نهاد نظارتي 
اعلام كرده است، ش��ركت هاي ارايه دهنده اينترنت 
ملزم به ارايه اينترنت و خدمات با كيفيت شود و مطابق 
با هزينه اي كه در يافت مي كنند خدمت رساني كنند . 
طبق اعلام س��ازمان تنظي��م مق��ررات و ارتباطات 
راديويي وضعيت س��امانه ثبت شكايات مشتركان از 
خدمات ارتباطي نش��ان مي دهد كه ميزان شكايت 
كاربران از كيفيت خدمات ارتباطي در كل كشور طي 
يك ماه 19 درصد رشد داشته است كه بيشترين آمار 
شكايت ثبت شده مربوط به بي كيفيتي اينترنت است .

در اين گزارش شكايات كاربران در ۷ حوزه اينترنت، 
موبايل، تلفن ثابت، تشعشعات، سرويس هاي ارزش 
افزوده، دفاتر پيشخوان و خدمات پستي بررسي شده 
است كه خدمات اينترنتي در صدر شكايات مشتركان 

قرار دارد.
نتايج حاصل از تحليل داده هاي استخراج شده نشان 
مي دهد كه بيشترين ش��كايت مشتركين در تيرماه 
1۳9۸ در حوزه اينترنت بوده كه ۵1 درصد كل آمار 

شكايات را به خود اختصاص داده است.
در همين حال آمارها نش��ان مي ده��د كه تعداد كل 

شكايت هاي ثبت شده در تيرماه نسبت به خرداد ماه 
س��ال جاري حدود 19 درصد رش��د داشته است كه 
۵۷.۸ درصد كل ش��كايات در تيرماه از درگاه سامانه 

سپاس ثبت شده است.
در همين حال تحليل داده هاي اس��تخراج ش��ده از 
خدمات اينترنت كه توس��ط اپراتوره��اي ارتباطي 
ارايه شده است نشان مي دهد كه كاربران از كيفيت 
نامطلوب سرويس، عدم پش��تيباني و ارايه خدمات 
مناسب، عدم جمع آوري سرويس و مشكلات مربوط 
به مدل قرارداد و عدم تضمين كيفيت سرويس ارايه 
شده ناراضي هستند و از قطعي و وصلي مكرر اينترنت 

وايمكس شكايت دارند.
در حوزه تلفن همراه نيز بيشترين شكايت مشتركان 
مربوط به عدم آنتن دهي و عدم دسترس��ي به شبكه 

پرس��رعت 3G و 4G، مش��كلات مالي و تعرفه ها، 
خدمات مالكيت و سيم كارت و نيز پشتيباني نامناسب 

از ارايه خدمات بوده است.
بيش��ترين ش��كايت مش��تركان تلفن ثاب��ت نيز به 
پشتيباني و ارايه خدمات بازمي گردد كه عامل عدم 
پاسخگويي مطلوب به مشتركان نقش مهمي در اين 

شكايات ايفا مي كند.
در تيرماه امس��ال بيش��ترين شكايت مش��تركان از 
خدمات پستي نيز مربوط به سرويس پست پيشتاز 

بوده است.
در هر صورت ب��ا توجه به افزايش ش��كايت كاربران 
از كيفيت اينترنت و ديگر خدم��ات ارتباطي به نظر 
مي رس��د مس��وولان ارتباطي كش��ور بايد مصوبه و 
قوانيني را وضع كنند تا در صورت كوتاهي شركت هاي 

ارايه دهنده اينترنت يا شركت هاي ارايه دهنده خدمات 
ارتباطي آنها مستلزم رعايت حقوق مشترك شوند و 
اقدام به جبران خس��ارت كنند، حال اينكه در حال 
حاضر حقوق مش��ترك و مصرف كننده به خصوص 
در بح��ث اينترنت ن��ه تنها رعايت نمي ش��ود، بلكه 
بسياري از شركت هاي ارايه دهنده اينترنت با تضييع 
حقوق مصرف كنندگان همچن��ان به كار خود ادامه 
مي دهند، مساله اي كه بايد نهاد نظارتي بيشتر روي 
آن تمركز كند تا حقوق مصرف كنندگان رعايت شود 
و ش��ركت ها به آن بي توجهي نكنن��د، چرا كه از ديد 
بسياري از شركت هاي ارايه دهنده خدمات ارتباطي 
مصرف كنندگان هيچ حقوقي ندارند و همين مساله 
باعث شده است تا آنها آنطور كه بايد و شايد شكايت 

كاربرانشان را جدي نگيرند . 

ايندپندنت| محققان دانشگاهي لنز رباتيكي ابداع 
كرده اند كه سيگنال هاي طبيعي چشم قابليت كنترل 
آن را دارند. فرد با پلك زدن مي تواند روي سوژه اي زوم 
كند.دانشمندان لنز رباتيكي ابداع كرده اند كه با حركات 
چشم كنترل مي ش��ود، مثلا كاربر با دوبار پلك زدن 

مي تواند روي سوژه اي زوم كند.
 بيش��تر ربات ها بطور دس��تي يا با برنامه ريزي از قبل 
تعيين ش��ده، كنترل مي شوند اما لنزهاي چشمي در 
كل سيگنال هاي الكتريكي طبيعي را تقليد مي كنند 
كه در كره چشم انسان وجود دارد و حتي هنگامي كه 

چشم بسته است نيز اين سيگنال ها توليد مي شوند.
در همين راستا محققان دانشگاه كاليفرنيا سن ديه گو 
سيگنال هاي طبيعي چشم را طوري هماهنگ كرده اند 

تا بتوانند لنز را كنترل كنند.
براي اين منظور آنها پتانسيل پايدار قرنيه-شبكيه هر 
چشم را اندازه گرفتند. اين روند الكترواكولوگرافي نام 
دارد. در مرحله بعد محققان لنز هايي ابداع كردند كه به 
اين فعاليت واكنش نشان مي دهد.»شنگ كيانگ ساي« 
محقق ارشد اين پژوهش مي گويد: حتي اگر چشم شما 
نتواند چي��زي را ببيند اما همچنان قادر به حركت كره 
چشم است و اين روند يك سيگنال الكترواكولوگرافي 
توليد مي كند.اين لنز از پليمرهايي س��اخته شده كه 
هنگام گذر جريان الكتريكي منبسط مي شوند. همچنين 
به وسيله ۵ الكترود كه چشم را در بر مي گيرند و شبيه 

ماهيچه عمل مي كنند، مي توان لنز را كنترل كرد.
دانشمندان اميدوارند در آينده با كمك اين روش پروتز 
چشم يا دوربيني بسازند كه با استفاده از چشمان فرد 
كنترل مي شود.اين سيستم در تحقيق فعلي توسعه 
يافته و مي توان از آن در پروتزهاي بصري، عينك هاي 
قابل تنظيم و ربات هايي كه از راه دور كنترل مي شوند 

نيز استفاده كرد.

كنترل حركات چشم
با لنز رباتيك

ورج| اپليكيشن اسنپ چت در سه ماهه دوم سال جاري 
ميلادي 1۳ ميليون نفر كاربر فعال به پلت فرم خود اضافه 
كرده است.اس��نپ چت )snapchat(، به عنوان يكي از 
بزرگ ترين رقيبان ش��بكه اجتماعي اينستاگرام كه يك 
برنامه ارس��ال و دريافت تصاوير در پلت فرم گوشي هاي 
هوشمند است، نخستين بار در سپتامبر ۲۰11 ميلادي 
در دس��ترس عم��وم كاربران ق��رار گرفت. اس��نپ چت 
ب��ه كاربران ام��كان مي دهد تا به ثبت و ضب��ط تصاوير و 
ويديوهاي موردنظر خود بپردازند، متن و تصاوير ديگري 
به آن بيفزايند و آنها را ويرايش كنند. اما يكي از بارزترين 
قابليت هاي اين شبكه اجتماعي، استوري است كه دقيقا 
مشابه استوري هاي اينستاگرام، تنها در مدت زمان كوتاهي 
براي كاربران قابل مشاهده است. فيلترهاي موجود و ارايه 
شده در پلت فرم برنامه اسنپ چت با بهره گيري از فناوري 
نوين هوش مصنوعي و يادگيري ماشيني، اين اپليكيشن 
را تبديل به يكي از محبوب ترين برنامه هاي دانلود ش��ده 
توسط كاربران در هر دو فروشگاه آنلاين گوگل پلي استور و 
اپ استور اپل كرده است. اسنپ چت در سه ماهه دوم سال 
۲۰19 ميلادي موفق شده ميزبان 1۳ ميليون كاربر جديد 
فعال روزانه باشد كه در نوع خود بسيار حائز اهميت و قابل 
توجه است. فصل گذشته اسنپ چت اعلام كرد كه تعداد 
كاربرانش از مرز ۲۰۰ ميليون كاربر ني��ز عبور كرده و در 
جديدترين آمارها، با 9 درصد رشد و افزايش نسبت به فصل 
نخست سال ۲۰19 ميلادي و ۳۷ درصد رشد سالانه، ۲۰۳ 
ميليون نفر كاربر فعال روزانه را در پلت فرم خود جاي داده 
و نظر و توجه آنها را به سمت و سوي خود جلب كرده است. 
اسنپ چت با اينستاگرام رقابت دارد، گاهي به افزودن 
قابليت ه��اي جديدي به امكانات كنون��ي خود اقدام 
مي كند، در سال هاي اخير توانسته كاربران و طرفداران 
ش��بكه هاي اجتماعي مختلف همچون اينستاگرام و 

فيس بوك را به خود جذب كند.

۱۳ ميليون كاربر جديد
 به »اسنپ چت« آمدند

اسپيس نيوز| نيروي هوايي امريكا ماهواره اي به اندازه 
زمين فوتبال را به مدار زمين فرس��تاده اس��ت. به گفته 
كارشناس��ان اين بزرگ ترين سازه بي سرنشين ساخت 

انسان در فضا به حساب مي آيد.
نيروي هوايي امريكا اعلام كرده در 1۲ جولاي يك ماهواره 
به اندازه زمين فوتبال را بطور موفقيت آميز به آس��مان 

ارسال كرده است.
ماهواره DSX اطلاعاتي جم��ع آوري مي كند كه براي 
مطالعه اشعه هاي مختلف در محيط فضا استفاده مي شود. 
DSX بزرگ ترين ماهواره از خوش��ه اس��ت كه موشك 
فالكون هوي شركت اسپيس ايكس در ۲۵ ژوئن از مقر 
كيپ كاناورال به آسمان برد. اين موشك در حقيقت ۲۴ 

ماهواره را به ۴ مدار مختلف ارسال كرد.
اين ابزار فضاي��ي در مقر كرتلند ني��روي هوايي امريكا 
در نيومكزيكو ساخته شده اس��ت. به گفته مقامات اين 
ماهواره تحقيقات جديدي انجام مي دهد تا درك انسان 
از كمربند اشعه اي »ون آلن« و تأثيرات آن بر تجهيزات 
فضاپيما را بررس��ي كند. اين ماهواره به مدت يك سال 
آزمايش هايي در مدار زمين انجام مي دهد.در حال حاضر 
اين ماهواره مشغول انجام عمليات اوليه است. همچنين 
دانشمندان و اپراتورها مشغول كنترل بخش هاي مختلف 
ماهواره هستند.به گفته كارشناسان اين بزرگ ترين سازه 

بي سرنشين در فضا است.

ماهواره اي به اندازه يك زمين 
فوتبال به فضا رفت

پرس اسوسيشن| محققان دانشگاهي اپليكيشني ابداع 
كرده اند كه با استفاده از تصاوير و ويدئوها هرگونه مشكلاتي 
را در طراحي ساختمان شناسايي و جان كارگران ساختماني 
را حفظ مي كند. محققان دانشگاه »گلاسگو كالدنين« در 
اسكاتلند يك اپليكيشن با هدف كاهش جراحات و حفظ 

جان كارگران پروژه هاي ساختماني ابداع كرده اند.
اين اپليكيش��ن به معماران و طراحان كمك مي كند 
س��لامت و ايمني كارگران پروژه ساختمان س��ازي و 
همچنين كاربران و ساكنان آن را ارتقا دهند. اپليكيشن 
مذكور با اس��تفاده از ويدئو و تصاوير هرگونه مش��كل 
بهداشتي و سلامتي را كه در نتيجه طراحي ساختمان 
براي افراد به وجود آمده شناسايي مي كند. پروژه توسعه 
اپليكيش��ن با بودجه 1۰۲ هزار پوندي توس��عه يافته 
اس��ت. به گفته »بيلي هير« يكي از استادان دانشگاه 
گلاس��گو كالدنين و توس��عه دهنده اين اپليكيشن از 
ايجاد اشتباهاتي جلوگيري مي كند كه به بروز حوادث 

و بيماري ها منجر مي شوند.
 او در اين باره مي گويد: كارشناسان در گذشته سعي داشتند 
سيستمي ابداع كنند كه به معماران و طراحان ايمن ترين 
گزينه هاي موجود را نش��ان دهد اما اين روش بسيار ساده 
انگارانه بود و كمكي به طراحان نمي كرد. به گفته كارشناسان 
نيمي از حوادثي ك��ه در پروژه هاي ساختمان س��ازي در 

انگليس اتفاق مي افتد به طراحي آن مربوط است.

اپليكيشني براي نجات جان 
كارگران ساختماني

تك كرانچ | يك ش��ركت كانادايي پروژه اي ۵ ساله 
براي استفاده از فناوري نانو در افزايش ايمني اوراق بهادار 
را آغاز كرده و قرار اس��ت در اين پروژه فناوري ويژه اي 
براي ضدجعل كردن اسناد مهم و اسكناس ها ارايه شود.

س��ي بي ان نانوتكنولوژيز در مراح��ل اوليه يك پروژه 
پنج س��اله قرار دارد پ��روژه اي كه در آن قرار اس��ت از 
فناوري نانو براي افزايش ايمني محصولات اس��تفاده 
شود، محصولاتي نظير پاسپورت و اسكناس مي توانند 

با كمك فناوري نانو ضدجعل شوند.
شركت سي بي ان معتقد اس��ت كه سرمايه گذاري در 
فناوري نانو مي تواند جعل را بس��يار دشوار كند براي 
مثال، با قراردادن مواد ميكروس��كوپي با ابعاد كوچك 
در اسكناس يا ديگر اسناد مهم مي توان اين اوراق بهادار 
را به گونه اي محفاظت كرد كه اين مواد تنها با استفاده 
از اسكنرهاي ويژه قابل مشاهده باشد اسكنرهايي كه 

توسط بازرسان به سادگي قابل استفاده است.
دولت فدرال نگاه ويژه اي به اين فن��اوري دارد؛ از اين 
رو، اخي��را ۴۰ ميليون دلار براي تحقيق و توس��عه از 
طريق نوآوري راهبردي س��رمايه گذاري كرده است. 
در مجموع شركت سي بي ان قصد دارد تا ۲1۲ ميليون 
دلار روي اين حوزه س��رمايه گذاري كند تا در نهايت 
فناوري ضدجعل در مقي��اس  و دقت اتمي روي اوراق 
بهادار استفاده ش��ود. هدف نهايي در اين پروژه، ايجاد 
ويژگي هايي با پيچيدگي بالا در اوراق اس��ت، بطوري 
كه تنها با ميكروسكوپ بتوان اين ويژگي ها را مشاهده 
كرد، آن هم نه يك ميكروسكوپ معمولي بلكه ابزاري 
كه بسيار ويژه باش��د. به اعتقاد مسوولان اين شركت، 
فناوري نانو مي تواند دس��تاوردهايي براي اوراق بهادار 
داشته باشد بطوري كه اين اوراق غيرقابل جعل شوند. 
هرچند هنوز تحقيق��ات در اين حوزه در مراحل اوليه 

است و نتايج آن هنوز مشخص نيست.

سرمايه گذاري كانادا براي توليد 
اسكناس ضدجعل با فناوري نانو
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رويداد

وال استريت ژورنال| عربستان سعودي قصد دارد 
شهر نوآورانه اي بسازد كه داراي خدمتكاران رباتيك، 
تاكس��ي هاي پرنده و شن هايي اس��ت كه در تاريكي 
مي درخشند.  عربستان سعودي طرحي با بودجه ۵۰۰ 
ميليارد دلار در نظر گرفته شده تا شهري شامل انواع 
فناوري هاي نوين را در مساحت 1۰ هزار مايل مربع در 
وسط صحرا و در ساحل بسازد. اين شهر قرار است در 
شمال غربي عربستان سعودي و در منطقه اي خشك 
س��اخته ش��ود كه تنها منابع مورد دسترسي آن نور 
خورشيد و آب شور است.در همين راستا عربستان با 
چند شركت مشاوره در امريكا مشغول همكاري است. 
ايده هاي س��اخت اين ش��هر در ۲۳۰۰ صفحه اسناد 
محرمانه در شركت هايي در امريكا وجود دارند. پروژه 
مذكور »نيوم« )Neom( نام دارد كه در زبان عربي به 

معناي »آينده « است.
به هرحال به نظر مي رسد در اين شهر نوآورانه هر چيزي 
امكان دارد. در اين شهر تاكسي هاي پرنده به كار گرفته 
مي ش��وند و ربات ها خانه ها را تميز مي كنند. رايانه ها 
مي توانند جرايم را هش��دار دهند و تمام ش��هروندان 

رديابي مي شوند.همچنين در اين شهر علاوه بر تمام اين 
موارد براي ايجاد بارش از روش باروري ابرها اس��تفاده 
مي ش��ود. در اين شهر دانش��مندان روي پروژه هايي 
فعاليت مي كنند تا ژنوم انسان را ارتقا دهند و قدرتمندتر 
سازند.در كنار اين موارد يك پارك ژوراسيك رباتيك 
در خارج ش��هر احداث مي ش��ود كه دايناس��ورهايي 
رباتيك در آن به نمايش در مي آيند. همچنين يك ماه 
مصنوعي هر شب در آسمان اين شهر مي تابد.البته با 
توجه به چالش هاي احتمالي مربوط به تأمين سرمايه 
و محدوديت هاي فناورانه مشخص نيست اين طرح تا 

چه حد به واقعيت تبديل مي شود.

ساخت شهر رباتيك در دل صحرا 
دريچه

ايبنا| مع��اون فناوري و ن��وآوري وزارت ارتباطات 
و فناوري اطلاعات گف��ت: برنامه ريزي براي تعيين 
جايگاه رمز ارزها در زيست بوم اقتصاد ديجيتال براي 
استفاده از ظرفيت هاي اين فناوري جديد در دستور 

كار است.
سيد ستار هاشمي با اش��اره به اهميت حركت كشور 
به س��وي اقتصاد ديجيتال گفت: اس��تارت آپ ها در 
اقتصاد ديجيتال نقش مهمي دارند و در كش��ور بايد 
به اين مقوله نگاهي جدي داشت چرا كه اين كسب و 
كارها اهميت زيادي در اقتصاد ديجيتال ايران دارند؛ 
اعتقاد دارم دولت بايد در حوزه اقتصاد ديجيتال نسبت 
به ايجاد و آماده س��ازي زيرساخت هاي لازم كه نياز به 
سرمايه گذاري قابل توجه دارد ورود كند و شرايط را براي 
بخش خصوصي و بازيگران تحول اقتصادي ايجاد كند 
تا آنها با فعاليت بتوانند در بلندمدت بازگشت سرمايه 
دولت را محقق كنند و بستر اقتصاد ديجيتال به عنوان 

مهم ترين هدف اقتصادي فعلي دولت شكل بگيرد.
معاون فناوري و ن��وآوري وزارت ارتباطات و فناوري 
اطلاعات درب��اره زيرس��اخت هاي اقتصاد ديجيتال 

ايران، اظهارداش��ت: با توجه به سرمايه گذاري هاي 
كلاني كه در دولت دوازدهم در حوزه فناوري اطلاعات 
و ارتباط��ات و اقتص��اد ديجيتال ش��ده، هم اكنون 
زيرس��اخت هاي اقتصاد ديجيتال كش��ور وضعيت 
مطلوب��ي دارند و بالغ بر ۲۰ درصد از اقتصاد كش��ور 
بر پايه ديجيتال است كه البته براي پيشرفت بيشتر 
و توس��عه اقتصاد ديجيتال ضمن ايجاد و گس��ترش 
زيرس��اخت هاي مورد نياز بايد شرايط فعاليت براي 
كس��ب و كارهاي خصوصي از جمله استارت آپ ها 
تسهيل شود تا اقتصاد ديجيتال توسعه پيدا كند؛ يكي 
از موضوعات بسيار مهم بحث توليد محتوا و خدمات 

دولت الكترونيك در اقتصاد ديجيتال است كه با توجه 
به توسعه شبكه ملي اطلاعات وضعيت خوبي در كشور 
وج��ود دارد و وزارت ارتباطات و فن��اوري اطلاعات 

وظايفي را در دستور كار قرار داده است.
وي در خص��وص نقش فناوري هاي جديد در اقتصاد 
ديجيت��ال خاطرنش��ان ك��رد: اس��تفاده از ظرفيت 
فناوري هاي جديد در توس��عه اقتص��اد ديجيتال و 
حركت به سوي اقتصاد هوشمند الزامي است و بايد به 
اين فناوري ها از جمله اينترنت اشياء، هوش مصنوعي، 
بلاكچين و رمز ارزها نگاهي جدي داشت؛ رمز ارزها 
در نظام پرداخت و اقتصادي نقشي كليدي خواهند 
داشت و بخشي از آينده نظام مالي دنيا در اين بخش 
خواهد بود بر همين اساس بايد به اين فناوري بسيار 

جدي نگاه كرد تا دچار عقب ماندگي نشويم.
معاون فناوري و ن��وآوري وزارت ارتباطات و فناوري 
اطلاعات تاكيد كرد: جايگاه ارزهاي رمزنگاري شده 
بايد در زيس��ت بوم اقتصاد ديجيتال طراحي ش��ود 
ت��ا از اين ظرفيت اس��تفاده ك��رد و در همين زمينه 

برنامه ريزي هايي در حال انجام است.

برنامه ريزي براي تعيين جايگاه رمز ارزها در اقتصاد ديجيتال
فراسو

درخواست وزير براي توقف 
شرط بندي ها در فضاي مجازي

مهر| وزير ارتباطات وفناوري اطلاعات به سرنوشت 
دردناك افرادي كه دارايي ش��ان را در س��ايت هاي 
شرط بندي از دست داده اند اشاره و تاكيد كرد كه بايد 
شرط بندي ها و بخت آزمايي ها را در فضاي مجازي 
متوقف كنيم. محمدجواد آذري جهرمي در توئيتر 
نوشت: امروز با يكي از تاكسي اينترنتي ها مي رفتم، 
رانن��ده گفت كه 1۰ ميليون تومان در س��ايت هاي 
شرط بندي باخته و دارد دو شيفت كار مي كند تا اجاره 
اين ماهش را بدهد. او ادامه داد: گويا فاميل جوانش هم 
كل داروندارش را شرط بسته بوده و به خاطر باختش 
خودكشي كرده است. مادر و پدر سالمندي هم برايم 
نامه نوشته بودند كه پسر ما كل پاداش بازنشستگي 
ما را اين ش��كلي از دست داده است.وزير ارتباطات و 
فناوري اطلاعات با تاكيد براينكه واقعاً قمار زندگي ها 
را نابود مي كند، افزود: هرچند چند لايه و پيچيده اند اما 
بايد شرط بندي ها و بخت آزمايي ها را در فضاي مجازي 
متوقف كنيم.وي تصريح كرد: لطفاً ايده ها و نظرهاي 

خود را بفرماييد. به ما خيلي كمك مي كند.

ثبت حق امتياز اختراع موبايل 
كشويي با ۲ دوربين سلفي

جي اس ام آرنا | ش��ركت چيني »زد تي اي« حق 
امتياز اخت��راع يك موبايل را ثبت ك��رده كه داراي 
۲ دوربين س��لفي و همچنين كش��ويي است.ماه 
گذشته شركت ZTE حق امتياز اختراع يك موبايل 
با نمايشگري حاوي دو سوراخ را ثبت كرد. اكنون اين 
شركت حق امتياز اختراع ديگري براي يك موبايل 
ثبت كرده كه طرح كشويي و ۲ دوربين سلفي دارد.
البته دوربين هاي مذكور در شيشه جلوي نمايشگر 
قرار نمي گيرند، بلكه هنگامي كه نمايشگر به سمت 
پايين كشيده مي شود، نمايان مي شوند.پشت دستگاه 
نيز ۲ دوربين قرار دارد كه بطور عمودي در قسمت 
بالاي موبايل سمت چپ ديده مي شوند. همچنين 
فلش دستگاه هم زير آنها نصب مي شود. در كنار اين 
موارد يك اسكنر اثر انگشت بيضي شكل نيز در قسمت 
پايين دستگاه قرار دارد.دكمه تنظيم صوت و همچنين 
روشن و خاموش كردن دستگاه در سمت راست آن 
قرار دارد و حفره مخصوص قرار دادن سيم كارت نيز 
در سمت چپ وجود دارد. البته هنوز مشخص نيست 

شركت ZTE اين موبايل را به طور واقعي توليد كند.

فرانسه با ليزر ماهواره هاي 
تهديد آميز را نابود مي كند

س�ي ن�ت | فرانس��ه قص��د دارد با اس��تفاده از 
ماهواره هايي مجهز به لي��زر، ماهواره هاي ديگري 
كه تهديدآميز هس��تند را نابود كند.چند ماه پس 
از آنكه دونالد ترام��پ رييس جمهور امريكا اعلام 
كرد يگان فضايي تشكيل مي دهد، امانوئل ماكرون 
رييس جمهور فرانسه نيز اعلام كرد يگان فضايي 
براي محافظت از ماهواره هاي خود در فضا تشكيل 
خواهد داد.در همين راستا »فلورانس پارلي« وزير 
نيروهاي مسلح فرانسه در مصاحبه با خبرگزاري 
فرانسه استراتژي فضايي اين كشور را اعلام كرد كه 
شامل استفاده از ماهواره ها به منظور از كارانداختن 
ماهواره هاي تهديد آميز است.پارلي در اين باره گفت: 
اگر ماهواره هاي ما در معرض تهديد قرار گيرند، ما نيز 
دشمنانمان را كور مي كنيم. ما ابزار لازم براي واكنش 
به چنين اقداماتي را داريم. اين ابزار احتمالا ماهواره ها 
يا نانوماهواره هاي گش��ت زني مجهز به ليزرهايي 
قدرتمند هستند. از سوي ديگر كلنل »تري كاتانو« 
نيز توضيح داد از ليزرهاي دفاعي براي نابود كردن 
ماهواره هاي خطرناك استفاده مي شود. سال گذشته 
فرانسه روسيه را متهم كرد ماهواره اي را در فاصله اي 
بسيار نزديك به نمونه فرانسوي به فضا ارسال كرده 
تا درباره مخابرات نظامي اين كشور جاسوسي كند.

گجتي كه بدن شما را
۱۳ درجه خنك مي كند

انگجت | يك شركت فناوري يك دستگاه تهويه 
هواي همراه ابداع كرده كه به وس��يله اپليكيش��ن 
مي توان آن را تنظيم كرد. اين شركت ادعا مي كند اين 
دستگاه مي تواند تا 1۳ درجه سانتي گراد بدن را خنك 
كند.اين دستگاه كوچك هم اكنون براي جمع آوري 
سرمايه اوليه تجاري سازي با قيمت 11۷ دلار عرضه 
شده است.اين دستگاه علاوه بر خنك كردن بدن طي 
روز هاي گرم تابستان، در زمستان نيز مي تواند بدن 
فرد را گرم كند. اين دستگاه به وسيله يك اپليكيشن 
موبايل تنظيم مي شود.اين شركت ادعا مي كند اين 
دستگاه مي تواند تا 1۳ درجه سانتي گراد بدن را خنك 
يا تا ۸ درجه سانتي گراد آن را گرم كند. همچنين يك 
بار شارژ دستگاه براي ۲۴ ساعت استفاده كافي است.

عرضه سرويس هاي »يوتيوب« و 
»نتفليكس« در خودروهاي تسلا

انگجت| ال��ون ماس��ك در توييتي اع��لام كرده 
قابليت هاي پخش سرويس هاي يوتيوب و نتفليكس 
را براي خودروهاي تس��لا فع��ال مي كند. البته اين 
سرويس ها در صورت توقف خودرو براي سرنشينان 
فعال خواهند شد.الون ماسك در توييتي جديد اعلام 
كرده قابليت پخش سرويس هاي ويدئو و يوتيوب را 
در نمايشگر خودروهاي تسلا عرضه مي كند. البته 
س��رويس هاي پخش نتفليكس و يوتيوب در زمان 
توقف خودرو براي سرنش��ينان فعال مي ش��وند. او 
جزييات زيادي درباره ماهيت عملكرد اين قابليت 
اعلام نكرده و فق��ط آن را يك تجربه جالب خوانده 
است. همچنين به نظر مي رسد به تدريج صاحبان 
خودروهاي تسلا مي توانند هنگام حركت نيز از اين 
سرويس ها استفاده كنند. ماسك در ادامه افزوده است 
به محض آنكه قانون گذاران ويژگي هاي خودروهاي 
خودران را تأييد كنند، قابليت تماشاي سرويس ها در 

هنگام حركت نيز افزوده مي شود. 



اخبارشهرستانها 11 بنگاهها

مديرعامل بنياد بركت در همايش آموزشي توسعه صادرات تأكيد كرد
صادرات، راهبرد كليدي ستاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره( 

گروهبنگاهها|
مديرعامل بنياد بركتِ ستاد اجرايي فرمان حضرت 
امام)ره( تأكيد كرد: از سال گذشته توجه ويژه به مقوله 
صادرات به عنوان يك راهبرد كليدي و اولويت دار در 
دستور كار س��تاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( و 

واحدهاي زيرمجموعه آن قرار گرفته است.
به گزارش روابط عمومي بنياد بركتِ س��تاد اجرايي 
فرم��ان حض��رت امام)ره(، س��عيد جعف��ري كه در 
»همايش آموزشي توسعه صادرات با تمركز بر كشور 
عراق« س��خن مي گفت، با بيان اين مطلب افزود: با 
عنايت به تأكيدات دكتر محمد مخبر، رييس س��تاد 
اجرايي فرمان حضرت امام)ره(، كميته عالي توسعه 
صادرات متشكل از نمايندگان زيرمجموعه هاي ستاد 
تشكيل ش��ده و توجه ويژه به صادرات در دستور كار 

قرار گرفته است.
وي بيان كرد: با بسترسازي و ريل گذاري اين كميته 
جهت توسعه و تقويت صادرات، اميدواريم شاهد رشد 
روزافزون صادرات در مجموعه س��تاد اجرايي فرمان 

حضرت امام)ره( باشيم.
مديرعامل بنياد بركت تصريح كرد: ما در بنياد حتي در 
حوزه اشتغال هاي اجتماع محور نيز به دنبال صادرات 
هستيم و درصدديم تا توليدات مشاغل خرد و خانگي 

را به بازارهاي جهاني و منطقه اي برسانيم.
جعفري خاطرنشان كرد: اگر مي خواهيم به سلامت 
از گردنه هاي اقتصادي عبور كنيم، لازم است كه در 
صادرات به خصوص به كش��ورهاي همسايه از جمله 
عراق موفق باش��يم. ما به راحت��ي مي توانيم در اين 

بازارها حضور داشته باشيم.
وي اظهار اميدواري كرد كه با رف��ع موانع صادرات، 
تعداد و حضور شركت هاي مش��اركتي بنياد بركت 

در بازارهاي منطقه اي بيش��تر ش��ده و از اين طريق، 
درآمدهاي حاصل از صادرات افزايش يابد.

مديرعامل بنياد بركتِ ستاد اجرايي فرمان حضرت 
امام)ره( با اشاره به فعال بودن شركت هاي مشاركتي 
اين بنياد در بحث صادرات گفت: تعداد اين شركت ها 

امسال از ۷ به ۱۳ شركت مي رسد.
جعفري با اش��اره به اهميت و جايگاه صادرات اظهار 
داشت: صادرات، ناجي اقتصاد است و مي تواند كشور 
را از اتكا به درآمدهاي نفتي برهاند. در 4 دهه گذشته 
دشمن هر وقت خواسته به اقتصاد ايران ضربه بزند به 

بحث فروش نفت ورود كرده است.
وي با برش��مردن برخي از ويژگي ه��اي جغرافيايي 
و ژئوپليتيكي ايران يادآور ش��د: متأسفانه آن چنان 
ك��ه بايد و ش��ايد از فرصت ها و ظرفيت ه��اي بالقوه 
و بالفع��ل بازار كش��ورهاي همس��ايه به��ره لازم را 
نبرده ايم. كشورهاي جنوب غرب آسيا به سهولت بازار 
كشورهاي همسايه را در دست گرفته اند و ما با وجود 
نزديكي جغرافيايي به اين كش��ورها از اين ظرفيت و 

پتانسيل استفاده نكرده ايم.
مديرعامل بنياد بركت قراب��ت فرهنگي و اجتماعي 
ايران و ع��راق را مورد توجه ق��رار داد و تصريح كرد: 
بازارهاي عراق پتانسيل هاي بالقوه و بالفعل بسياري 
دارد كه بايد از آنها استفاده كرد. با وجود اينكه ايران 
بيش��ترين حجم صادرات را به اين كش��ور دارد، اما 
هم چنان فرصت هاي بالق��وه ديگر زيادي براي بهره 

بردن فراهم است. 
وي متذكر شد: اگر نرخ بيكاري در استان هاي غربي 
و جنوبي هم جوار با عراق بالاس��ت، نشان از اين دارد 
كه از ظرفيت هاي صادراتي به اين كشور بهره كافي 
را نبرده ايم. تأكيدات رهبر معظم انقلاب و كساني كه 

قلب شان براي اين آب و خاك مي تپد، مويد اين مهم 
است كه در چارچوب اقتصاد مقاومتي و با استفاده از 
فرصت هاي صادراتي، مي توانيم شرايط بهتري را براي 

معيشت مردم فراهم آوريم.
گفتني اس��ت همايش آموزشي توس��عه صادرات با 

تمركز بر كش��ور عراق در راستاي پيش��برد راهبرد 
توسعه بس��ترهاي توانمندس��از در زمينه صادرات 
ش��ركت هاي مش��اركتي بنياد بركت و شركت هاي 
زيرمجموعه ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( به 
همت بنياد بركت و با حضور مديرعامل و معاون تأمين 

نهاده ها و مش��اركت هاي اقتصادي اين بنياد، دكتر 
بقايي رييس كميته توسعه صادرات ستاد، همچنين 
دبير اي��ن كميته، جمع��ي از مديران ش��ركت هاي 
مشاركتي اين بنياد و رايزن اسبق اقتصادي ايران در 

عراق و... برگزار شد.

»تعادل« در گفت وگو  با يكي از توليد كنندگان بيت كوين بررسي مي كند

توليدارزديجيتالزيرذرهبين
اين روزها موضوع ارزه��اي ديجيتال و ارز رمزها به 
بحث اصلي محافل اقتصادي بدل ش��ده اس��ت؛ از 
كارشناس��ان خبره اقتصادي تا مردم عادي كوچه 
و بازار همگ��ي در حال تجزي��ه و تحليل موضوعي 
هس��تند كه هنوز ابعاد و زوياي آن چندان شناخته 

شده و موثر نيست. 
مطابق معمول در چنين ش��رايطي كه پديده هاي 
جدي��د و ناش��ناخته در ابتداي امر ب��ا موافقت ها و 
مخالفت هاي دامنه داري مواجه مي شوند؛ ارزهاي 
ديجيتال و بيت كوين هم موافقت ها و مخالفت هاي 
دامن��ه داري را در مي��ان مخاطب��ان ايج��اد كرده 
و اظهارنظره��اي متفاوت��ي در خص��وص آن ارايه 
مي ش��ود. كافي اس��ت هر روز نگاهي به لينك هاي 
مرتب��ط خبرگزاري ها در اين زمين��ه بيندازيد تا با 
دامنه وسيعي از اخباري مواجه شويد كه با موضوع 
مزرعه هاي تولي��د بيت كوين و... در خبرگزاري ها و 

رسانه هاي عمومي كشورمان پردازش مي شوند.
اما پرسش��ي كه ب��ا اين توضيحات ب��ه ذهن خطور 
مي كند آن است كه ويژگي هاي اقتصادي و اجتماعي 
چنين پديده هايي چيست كه اينگونه افكار عمومي 
را به خود مشغول داشته و از طريق چه راهكارهايي 
مي ت��وان جهت گي��ري اقتصادي اين پدي��ده را در 
راستاي سياست گذاري هاي كلان اقتصادي كشور 
چون رونق توليد و مقابل��ه با بيكاري به كار گرفت؟ 
خبرنگار تعادل با چنين پرسش هايي در اين گزارش 
س��راغ فردي رفته كه از نزديك در فرآيند توليد ارز 

رمزها فعاليت مي كند. 
ابوالفضل يك��ي از فعالان توليدي فعال در اس��تان 
تهران اس��ت كه س��ابقه س��ال ها فعاليت در حوزه 

قطعه س��ازي خ��ودرو را دارد. اين فع��ال اقتصادي 
كه از چند م��اه قبل در كنار فعالي��ت توليدي خود 
در كارگاهش در منطقه قلعه حس��ن خان اقدام به 
راه اندازي مزرعه اي ب��راي توليد ارزهاي ديجيتالي 
كرده و از اين طريق درآمدزايي مي كند در گفت وگو 
با »تعادل« در خصوص چگونگي آشنايي با اين نوع 
فعاليت مي گويد: از طريق يكي از دوستانم كه در اين 
زمينه قبلا كار كرده بود، متوجه س��ودده بودن اين 
حوزه كاري شدم؛ ابتدا اطلاعات جامعي در خصوص 
دستگاه مورد نياز كسب كردم و بعد از آشنايي با ابعاد 
مختلف كار در نهايت دستگاه را خريداري و مشغول 
به فعاليت در اين حوزه شدم.  از اين فعال اقتصادي 
دليل سرمايه گذاري در اين حوزه را با وجود سابقه اي 

كه در زمينه قطعه س��ازي خودرو دارد مي پرسم كه 
مي گويد: حوزه قطعه س��ازي خودرو ريسك بالايي 
دارد و سود ناچيزي نصيب فعالان توليدي مي شود. 
ما ب��ه عنوان پيمان��كار با خودروس��ازان بزرگ كار 
مي كني��م در برخي موارد پرداخت ها بس��يار دير و 
زمانبر اس��ت. اين مش��كلات باعث مي ش��ود تا در 
بسياري از موارد ناچار به تعديل نيرو و كاستن از بار 

فعاليت هايمان شويم. 
سرمايه گذاري در حوزه ارز مجازي و سودي كه در 
اين بخش مي بريم باعث شده تا بتوانيم خودمان را 
سرپا نگه داريم و بخشي از نيازهايمان را از اين طريق 
جبران كنيم. طبيعي است كه دوست داريم در حوزه 
قطعه س��ازي كارمان را گس��ترش دهيم ولي چون 

مش��كلات زيادي پيش روي فعاليت هاي توليدي 
وجود دارد؛ ناچاريم تا از روش هاي جايگزين هم به 

فكر درآمدزايي باشيم.«
ابوالفض��ل درباره اي��ن موضوع كه آيا هر ش��خصي 
مي تواند در زمينه توليد ارزهاي ديجيتال ورود كند 
مي گويد: اس��تخراج بيت كوين در ش��رايط خاصي 
مي تواند سودآور باشد به ش��رطي كه برق و سخت 

افزار مناسب اين كار را داشته باشيد. 
به ياد داشته باشيد با افرادي كه بصورت غيرمجاز و 
غيراصولي بخواهند از انشعابات برق يارانه اي اقدام 
به اين عمل نمايند توس��ط مقامات قضايي برخورد 
مي ش��ود و تبعات دامنه داري نصي��ب فعالان اين 

حوزه مي شود.

ويژگيارزديجيتال
او در ادام��ه درباره ويژگي هاي اين نوع ارز ديجيتال 
مي گويد: اما اگر بخواهيم توضيح دهيم، بيت كوين 
يك ارز غيرمتمركز اس��ت و وابسته به هيچ كشور يا 

شركت خاصي نيست. 
غيرمتمركز بودن يعني اينكه هر كسي در هر جاي 
دني��ا مي تواند با وصل ش��دن به ش��بكه بيت كوين 
جزئي از شبكه شود. علت اينكه اميدواري به آينده 
بيت كوين زياد است همين مساله غيرمتمركز بودن 
آن است. شبكه بيت كوين براي فعاليت فقط به مردم 

و كاربرانش وابسته است نه هيچ كس ديگري.
اين فعال اقتصادي در ادامه مي گويد: در اين عمليات 
كامپيوترهاي ويژه اين حوزه بايد طي فرآيند رياضي 
پيچيده، معادلات رياضي را حل كنند و هر كس كه 
زودتر به جواب برس��د، بيت كوين توليد ش��ده و به 

عنوان پاداش به او تعل��ق مي گيرد. اين كار نيازمند 
داش��تن سيس��تم هاي س��خت افزاري قدرتمند و 
برق اس��ت. به منظور حفظ شبكه و تاخير در توليد 
واحدهاي جديد بيت كوين، اس��تخراج بيت كوين 
به مرور زمان س��خت تر و سخت تر مي شود و پاداش 
استخراج كم تر مي شود. بنابراين بيت كوين به مروز 

زمان كمياب تر مي شود.
ابوالفضل –خ در پاس��خ به ميزان سرمايه گذاري كه 
براي اين منظور ترتيب داده است به خبرنگار تعادل 
مي گويد: برخي دستگاه هاي خانگي وجود دارد كه 
ارزان قيمت ترين دستگاه ها براي اين منظور هستند 
كه به برق خانگي هم متصل مي ش��وند؛ البته عمر 
اين دس��تگاه ها كوتاه اس��ت؛ قيمت اين دستگاه ها 
5ميليون تومان اس��ت و ماهانه قادرند تا ۳ميليون 
توم��ان ارز ديجيت��ال تولي��د كنند. دس��تگاه هاي 
بزرگ تر تا ۱50ميليون تومان قيمت دارند و ماهانه 
تا ۳0ميليون تومان ارز ديجيت��ال توليد مي كنند. 
البته اين س��ود زماني محقق مي ش��ود ك��ه از برق 

مطلوب استفاده شود. 
او در خصوص چش��م انداز آين��ده فعاليت هاي اين 
حوزه ه��م مي گويد: به هر ح��ال ارزهاي ديجيتال 
نقش مهمي در اشتغالزايي ايفا مي كنند. من خودم 
زماني كه فقط قطعه س��ازي خودرو مي كردم ناچار 
شدم تا كارگران كارگاهم را از 20 نفر به 8نفر كاهش 
دهم اما از طريق توليد ارز ديجيتال تعداد بيشتري 
نيرو اس��تخدام كرده ام. به نظرم اين حوزه در زمينه 
اشتغالزايي اثرگذاري مطلوبي دارد. مقامات مسوول 
هم اعلام كرده اند به زودي قوانين مربوط به اين نوع 

فعاليت را تدوين مي كنند. 

 سالمندي جمعيت كشور 
مصرف خون را افزايش داده است
|مديرعام��ل  زنج�ان
س��ازمان انتق��ال خ��ون 
ايران گفت: سالمند شدن 
جمعيت كشور استفاده از 
خ��ون و فرآورده هاي آن را 
مرتب افزايش داده است و 
بر اين پايه بايد براي جذب 

روزافزون اهدا كنندگان خون سرمايه گذاري شود.
علي اكبر پورفتح الله ديروز در نشست با اهدا كنندگان و 
كاركنان انتقال خون استان زنجان افزود: اميد به زندگي 
در كشور نسبت به سال هاي گذشته ۱5 سال افزايش 
يافته و اين روند موجب افزايش ش��مار سالمندان در 
جامعه شده اس��ت. وي اظهار داشت: امروزه به لحاظ 
علمي ثابت شده اس��ت كه بيولوژي انسان براي عمر 
۱20 س��اله ساخته شده اس��ت و مي تواند اين مهم با 
رعايت برخي مسائل رخ دهد. پورفتح الله افزود: گزارش 
سال گذشته سازمان بهداشت جهاني )who( نشان 
مي دهد كه ۶5 درصد خون ه��اي اهدايي در اتحاديه 
اروپا براي افراد بالاي 50 س��ال مصرف مي شود و اين 
روند همچنان تصاعدي است به اين مفهوم كه دنيا با 
بحران سالمندي مواجه شده كه اين موضوع در انتقال 
خون مفاهيم خاص خود را دارد. اين مسوول ادامه داد: 
با ورود فرد به دوره سالمندي خونسازي كاهش و نياز 
به خون و فرآورده هاي آن افزايش مي يابد بنابراين بايد 
بيش از گذش��ته روي جوانان س��رمايه گذاري لازم را 
انجام داد تا نسل اهدا كنندگان خون به وجود آيد كه 
متاسفانه تاكنون آنگونه كه بايد و شايد اين سرمايه را 

در كشورمان ايجاد نكرده ايم.

70 درصد بارندگي هاي كرمان 
تبخير مي شود

كرمان|مديركل منابع 
طبيع��ي و آبخي��زداري 
اس��تان كرم��ان گف��ت: 
2۳ ميلي��ارد  س��الانه 
مترمكع��ب بارندگي در 
اس��تان كرمان داريم كه 
 ۷0 درص��د آن تبخي��ر و

۳ ميليارد مترمكعب تبديل به روان آب مي شود كه 
ما آنها را مديريت مي كنيم.

به گزارش ايسنا، مهدي رجبي زاده ديروز در اتوبوس 
مطالبه گري بسيج رسانه اس��تان كرمان در جمع 
خبرنگاران اظهار كرد: حوزه آبخيز ش��مال استان 
۱0 و نيم ميليون هكتار است كه در يك ميليون و 
۱00 هزار هكتار آن سازه آبخيزداري ايجاد شده و با 
اين كار سالانه ۳۶0 ميليون مترمكعب آب مديريت 
شده و ۹8 ميليون متر سالانه نفوذ آب به سفره هاي 

زيرزميني را داريم.
وي افزود: س��الانه 2۳ ميليارد مترمكعب بارندگي 
 در اس��تان كرمان داريم كه ۷0 درصد آن تبخير و 
۳ ميلياردمترمكعب تبديل به روان آب مي شود كه 

ما آنها را مديريت مي كنيم.
رجبي زاده تصريح ك��رد: 800 ميليون مترمكعب 
بيلان منفي سفره هاي آب زيرزميني استان است 
كه با كارهاي آبخيزداري توانسته ايم ۱5 درصد آن 
را جبران كنيم برآورد ش��ده 5 هزار ميليارد تومان 
اعتبار براي دوره ۱0 ساله نياز است تا بتوانيم 500 
ميليون مترمكعب آب هر سال به سفره زيرزميني 

نفوذ بدهيم.

 جزييات تخلفات متهمان
۵0 ميليون دلاري

آذربايجانش�رقي|
رييس كل دادگس��تري 
آذربايجان شرقي مبارزه با 
رانت خواري و ويژه خواري 
ي  لويت ه��ا و ا ز  ا ا  ر
دادگس��تري دانس��ت و 
گفت: در حوزه اقتصادي با 
همكاران خود هم قسم شده ايم تا با فساد و تخلفات 

برخورد كنيم.
به گزارش تسنيم موسي خليل اللهي با اشاره به اينكه 
در حوزه رونق توليد دادگستري باعث شد تا برخي 
از كارخانجاتي كه ورشكسته شده بودند، از جمله 
آهنگري تراكتورسازي، سراب بافت، تبريزكف و... به 
توليد بازگشته و مشكلات كارگران حل شود گفت: 
۳ كارخانه هم تا هفته آينده دوباره احيا مي شود كه 
مي توانند مواد اوليه بسياري از كارخانجات را تامين 
كنند.  خليل اللهي با بيان اينكه پرونده هاي جديدي 
كه در مفاس��د اقتصادي كار كرده ايم، به زودي بايد 
آراي آن صادر ش��ود، ابراز داش��ت: دو پرونده مهم 
مفاسد اقتصادي در حوزه ارزي و توزيع محصولات 
پتروشيمي بودند. وي خاطرنشان كرد: پرونده ارزي 
50 ميليون دلار است كه در اين پرونده متهمان به 
نام اشخاص بي بضاعت كارت بازرگاني دريافت  و ارز 
دولتي دريافت كرده و در بازار به فروش رساندند، در 
پرونده توزيع محصولات پتروشيمي هم اتهام فساد 
اقتصادي ۱20 ميليارد بود كه با ايجاد بازار ثانويه، 
بازار سياه ايجاد كرده و اقتصاد كشور و منطقه را به 

مخاطره انداختند.

 آمادگي قرقيزستان براي
انتقال كالا از طريق بندر چابهار
سيستانوبلوچستان| 
سفير قرقيزستان در تهران 
اظهار كرد: قرقيزس��تان 
آم��اده انتق��ال كالاهاي 
صادرات��ي و وارداتي اين 
كشور از طريق بندر چابهار 
اس��ت . به گزارش ايسنا 
آواز بيك عبدالرزاق اف در نشست با مديركل بنادر 
و دريانوردي سيستان و بلوچس��تان با ابراز تمايل 
نس��بت به انتقال كالا از طريق بن��در چابهار گفت: 
در صورتي كه بندر چابه��ار آماده ارايه تخفيف ها و 
مشوق هاي لازم براي سرمايه گذاران خارجي باشد، 
تجار اين كشور آماده جابه جايي كالاهاي صادراتي و 
وارداتي قرقيزستان و كشورهاي همسايه از طريق 
اين بندر هستند . وي با اشاره به صادرات محصولات 
كشاورزي قرقيزستان به كش��ورهاي عربي اضافه 
كرد: ب��راي انتقال اين نوع كالاها كوتاهي مس��ير و 
زمان ض��روري و از اولويت هاس��ت، در صورتي كه 
اين امكان در بندر چابهار فراهم باشد مي توان براي 
جابه جايي محصولات كش��اورزي از ظرفيت هاي 
اين بندر بهره برد . س��فير قرقيزستان با بيان اينكه 
گوشت و مواد پروتييني از ديگر كالاهاي صادراتي 
قرقيزستان به ساير كشورهاست تصريح كرد: يكي از 
نيازهاي ضروري براي جابه جايي اين نوع كالا وجود 
زيرساخت هاي لازم ش��امل كانتينرهاي يخچالي 
است، در صورت مهيا بودن اين امكان در بندر چابهار، 
آماده جابه جايي گوشت و مواد پروتييني نيز از طريق 

اين بندر هستيم .

 با كشاورزان متخلف
برخورد قانوني مي شود

يي��س  ر | ين و قز
سازمان جهادكشاورزي 
اس��تان قزوي��ن گفت: 
ب��ا كش��اورزاني ك��ه به 
ه��ر نح��وي اق��دام به 
آتش س��وزي باقيمانده 
محصولات كنند، طبق 

قانون با متخلفان برخورد خواهد شد.
به گزارش ايلنا، فاطمه خمسه در جلسه كار گروه 
تخصصي پدافند غيرعامل بخش كشاورزي استان 
افزود: باغداران طارم س��فلي در كنترل و مبارزه 
با آف��ت مگس زيتون بايد مش��اركت بيش��تري 

داشته باشند. 
وي گفت: چند س��الي است كه اس��تان قزوين و 
اس��تان هاي همجوار دچار آف��ت مگس زيتون 
ش��ده اند، كه ط��ي چند س��ال گذش��ته با يك 
برنامه ريزي منظم و اقدامات انجام شده خسارت 

زيتون مگس به كمتر از 5 درصد رسيده است.
رييس س��ازمان جهادكشاورزي اس��تان قزوين 
اظهار كرد: آفت مگ��س زيتون يك آفت عمومي 
است كه كشاورزان و باغداران بخش طارم سفلي 
بايس��تي در امر مبارزه و كنترال آن مش��اركت 

زيادي داشته باشند.
خمسه عنوان كرد: همه سال تجهيزات و نيرو هاي 
زيادي از سوي جهاد كشاورزي براي مبارزه با اين 
آفت به كار گرفته مي ش��ود اما با توجه به س��طح 
بالاي گس��تردگي باغات كشاورزان بايد خود نيز 

اقدام به مبارزه با اين آفت كنند.
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سيبزمينيارزانميشود
قم|مدير توسعه بازرگاني جهاد كشاورزي استان قم 
با بيان اينكه سيب زميني روز دوشنبه با قيمت ۳000 
تومان در ميدان ها و مراكز اصلي توزيع ش��ده است، 
عنوان كرد: قيمت سيب زميني ديگر روند افزايشي 
نخواهد داش��ت و بطور كلي قيمت سيب زميني از 
امروز روندي كاهشي را در پيش خواهدگرفت. هادي 
مومني نسب در گفت وگو با ايسنا، در خصوص نوسانات 
قيمت سيب زميني در بازار عنوان كرد: مساله اول اين 
است كه امر كشاورزي امري پيوسته و مطلق نيست و 
امكان بروز اتفاقات رايجي در آن وجود دارد كه كاملا 
طبيعي است، مساله بعدي كه سبب نوسان قيمت 
در بازار مي ش��ود مساله صادرات است كه با توجه به 
ظرفيت بالاي كش��ور در زمينه صادرات اختلالاتي 
در سطح قيمت ايجاد مي كند. وي افزود: سطح زير 
كشت امسال سطح كاملا مناسبي بوده و از اين پس 
شاهد كاهش قيمت سيب زميني و افزايش قدرت 
خريد مردم خواهيم بود. عباس موحدي مقدم، رييس 
اتحاديه ميوه و تربار استان قم با اشاره به ارزان شدن 
قيمت سيب زميني و احتمال كاهش بيشتر آن در 
هفته آينده افزود: روزانه ۱50 تا ۳00 تن سيب زميني 
در سطح استان توزيع مي شود و امسال به هيچ وجه 
مشكل كمبود سيب زميني در استان نخواهيم داشت.

مواداوليهواحدهايتوليدي
باسهولتبيشترتامينميشود

اصفهان|الهه مكري رييس گروه معدن و صنايع 
معدني سازمان توسعه تجارت از زيرمجموعه هاي 
معاونت بازرگاني وزارت صمت ضمن بازديد از غرفه 
ذوب آهن اصفهان در نمايشگاه بين المللي صنعت 
س��اختمان تهران درگفت وگو با خبرنگار آتشكار، 
فعاليت هاي ذوب آهن در سال رونق توليد را برجسته و 
موفقيت آميز عنوان كرد. وي با اشاره به اهداف و وظايف 
سازمان توسعه تجارت ايران افزود: اين سازمان درصدد 
افزايش و توسعه صادرات در تمام زمينه ها به خصوص 
توسعه صادرات محصولات با ارزش افزوده بالاتر است. 
رييس گروه معدن و صنايع معدني سازمان توسعه 
تجارت اظهار داشت: محصولات فولادي كشور حاصل 
فرآوري مواد معدني ايران است و اين نوع محصولات 
ارزش افزوده فوق العاده اي داشته و هدف ما افزايش 

توليد و صادرات در اين زمينه است.

عزمذوبآهنبرايتحقق
اهدافتوليدوصادرات

اصفهان|بهزاد كرمي مدير بازاريابي وفروش خارجي 
در حوزه معاونت بازرگاني ذوب آهن اصفهان كه در 
غرفه ش��ركت در نوزدهمين نمايشگاه بين المللي 
صنعت ساختمان تهران حضور داشت در گفت وگو 
با خبرنگار آتشكار ضمن تشكر و عرض خسته نباشي 
به تمامي همكاران ذوب آهني كه درسال هاي اخير با 
وجود مشكلات مختلف به توليد پرداخته و چرخ هاي 
صنعت را در اين ش��ركت به حرك��ت درآورده اند به 
ارزيابي ش��رايط فعلي فروش و ص��ادرات ذوب آهن 
اصفهان پرداخته و يادآور شد: مهم ترين مشكل فعلي 
ما كمبود مواد اوليه آهن دار است وگرنه ديگر امكانات 
موجود وظرفيت توليد بيش از مقدار توليد فعلي است.

تكذيبآلودگيگوشتقرمز
بهسلحيواني

قزوين| اداره كل دامپزشكي قزوين روز دوشنبه 
با صدور اطلاعيه اي، اخبار منتشرشده در فضاي 
مجازي مبني بر پخش گوشت قرمز مبتلا به سل 
حيواني را تكذيب كرد. در اين اطلاعيه آمده است: 
با توجه به انتش��ار عكس قطعات گوشت قرمز در 
فضاي مج��ازي و ادعاي آلوده ب��ودن آن به عامل 
بيماري س��ل حيواني به اس��تحضار عموم مردم 
مي رساند كه كارشناس��ان ادارات دامپزشكي در 
همه كشتارگاه هاي دام و طيور مستقر بوده و نسبت 
به بازرسي لاش��ه ها اقدام مي كنند. اين اطلاعيه 
مي افزايد: برخي بيماري هاي دام و طيور قبل كشتار 
از روي علائم باليني يا از روي جس��د، احشا، لاشه 
و قطعات گوشت توسط كارشناسان دامپزشكي 
تشخيص داده شده و حسب مورد از چرخه مصرف 
انساني خارج مي شوند. اين اطلاعيه مي افزايد: در 
ارتباط با بيماري سل، سياست سازمان دامپزشكي 
كشور تس��ت دام در دامداري ها و حذف دام هاي 
آلوده در صورت مثبت بودن است كه از ورود آنها به 
چرخه مصرف جلوگيري مي كند بنابراين از عموم 
مردم تقاضا مي شود به شايعاتي كه باعث تشويش 
اذهان عمومي مي شود توجهي نكرده و گوشت قرمز 
مورد نياز خود را از مراكز تحت نظارت دامپزشكي با 

اطمينان تهيه كنند.

تعيينتكليفتخصيصهايآب
استانلرستان

خرمآباد|مديرعامل شركت آب منطقه لرستان 
گفت: تخصيص هاي آب شرب، صنعت، كشاورزي و 
ساير مصارف استان لرستان تعيين تكليف مي شوند.

رضا ميرزايي در جمع خبرنگاران افزود: در جلسه 
كارشناسي و مديريتي تخصيص آب شرب پس از 
بحث و تبادل نظر بنا شد مسوولان مستندات خود را 
ظرف يك هفته به شركت آب منطقه اي لرستان ارايه 
دهند و شركت آب منطقه اي نيز با كمك مهندسين 
مش��اور راي آب، پس از جمع بندي مس��تندات را 
تحويل دفت��ر كلان برنامه ريزي آب و آبفاي وزارت 
نيرو دهد تا وزارت نيرو ني��ز با تخصيص آب مورد 
نياز شرب جمعيت استان را اصلاح كند. مديرعامل 
شركت آب منطقه لرس��تان عنوان كرد: بنا شد در 
جلسه آينده كه با موضوع تخصيص هاي آب مورد 
نياز صنعت استان و با محوريت شركت آب منطقه اي 
لرستان برگزار مي شود، تخصيص هاي بخش صنعت 

لرستان نيز تعيين تكليف شود.

چهرههاياستاني
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»تعادل«كموكيفكاهششتابرشدقيمتآپارتمانرابررسيميكند

آرامش مسكن با متعادل شدن عرضه و تقاضا

طرد سوداگران از بازار مسكن
گروه راه و شهرسازي|

تعداد معاملات آپارتمان هاي مس�كوني شهر 
ته�ران در چه�ار ماه نخس�ت س�ال 1398 به 
حدود 26.3 هزار واحد مس�كوني بالغ شد كه 
در مقايس�ه با مدت مش�ابه س�ال پيش از آن، 
49.9 درص�د كاهش نش�ان مي ده�د. در اين 
مدت متوس�ط قيمت يك مترمربع بناي واحد 
مس�كوني معامله ش�ده از طري�ق بنگاه هاي 
معاملات ملكي در شهر تهران 12.65 ميليون 
تومان بوده است كه نسبت به دوره مشابه سال 
قب�ل 102.4درصد افزايش نش�ان مي دهد. در 
تيرماه سال 1398، متوسط قيمت يك مترمربع 
زيربناي واحد مس�كوني معامله شده از طريق 
بنگاه هاي معاملات ملكي شهر تهران 13.35 
ميليون تومان بود كه نس�بت به ماه قبل و ماه 
مش�ابه س�ال قبل به ترتيب 0.4 و 91.5 درصد 
افزايش نشان مي دهد. بيشترين رشد متوسط 
قيمت در اين ماه نسبت به ماه مشابه سال قبل 
به منطقه 11 )مع�ادل 116.8درصد( و كمترين 
ميزان رش�د به منطقه 6 )مع�ادل 77 درصد( 

تعلق دارد.
بر اس�اس آمارهاي موجود ميزان رشد قيمت 
مس�كن در تيرماه نس�بت به ماه خ�رداد 0.4 
درصد بوده كه اين ميزان در خرداد نس�بت به 
ارديبهش�ت 4.9 درصد بوده اس�ت. بنابراين 
آمارها به خوبي نش�ان مي دهد در تيرماه سال 
جاري سرعت رش�د قيمت ها به شدت كاهش 
يافته است. البته اين كاهش ها به صورت رسمي 

و غيررسمي در بازار مسكن مشهود است. 

 همگامي مسكن با دلار؟!
از طرفي ديگر، بر اساس آمارهاي بانك مركزي رشد 
قيمت مس��كن در تيرماه س��ال جاري نسبت به ماه 
مش��ابه س��ال قبل 91.5 درصد بوده كه اين آمار در 
خرداد سال جاري نسبت به خرداد سال قبل 104.3 
درصد ثبت شده است. بنابراين به وضوح مي توان ديد 
در تيرماه سال جار، بازار مسكن همسو با كاهش نرخ 
ارز دچار نوسان ش��ده و روند كاهشي به خود گرفته 
است.همچنين در تيرماه س��ال جاري 12 منطقه از 
مجموع 22 منطقه ش��هر تهران با كاهش متوس��ط 
قيمت نسبت به ماه قبل مواجه بوده است. در اين ماه 
شاخص كرايه مسكن اجاري در شهر تهران و در كل 
مناطق شهري نسبت به ماه مشابه سال قبل به ترتيب 
معادل24.8 و 22.5 درصد رش��د نشان مي دهد. در 
خردادماه جاري نيز ش��اخص كرايه مس��كن اجاري 
در ش��هر تهران و در كل مناطق شهري نسبت به ماه 
مشابه سال قبل به ترتيب معادل 23 و 20.7 درصد 
رشد نش��ان مي دهد. بنابراين با مقايسه دو ماه فوق 
مي توان دريافت ش��اخص كرايه نيز در شهر تهران و 
مناطق شهري كشور چند درصد كاهش داشته است.

  ورود فروشندگان واقعي به بازار 
در همي��ن رابطه، منصور غيبي، كارش��ناس اقتصاد 
مسكن معتقد اس��ت: بررسي هاي ميداني و پيگيري 
بعضي از فايل هاي فروش كه از طريق مشاورين ملكي 
و حتي خود مالكان آگهي شده اند نشان از عقب نشيني 
فروش��ندگان از قيمت اعلامي اوليه حكايت دارد كه 
گاهي اين كاهش قيمت از س��وي فروشندگان طي 
دو سه مرحله متوالي صورت مي گيرد تا اينكه كشف 

قيمت بازار صورت گيرد.
وي گف��ت: اين فرايند نش��ان از ورود فروش��ندگان 
قطعي و واقعي به ب��ازار دارد كه در فاز اول تعداد اين 
فروش��ندگان كم بوده ولي نقش مه��م آنان تثبيت 

قيمت هاي فروش در منطقه معامله شده است.
وي بابيان اينكه تثبيت بازار موجب ورود فروشندگان 
در اين فاز به بازار مي شود، گفت: نكته مهم اينكه عدم 
اس��تقبال از فرايند خريدوفروش طي روزهاي اخير 
نش��ان از خروج معامله گران سوداگر از بازار است كه 
اميدي به فروش ملك هاي خريداري ش��ده خود به 

قيمت دلخواه نداشته است.
غيبي درنهايت گفت: اين نويد خوبي است كه دولت 
ازيك طرف در اين خلأ خروج بازار سرمايه اي به فكر 

برنامه حمايتي از خريداران مصرفي بازار باش��د و از 
طرف ديگر، اجازه ركود سنگين به بازار مسكن ندهد 
كه آسيب آن كمتر از افزايش قيمت به اقتصاد مسكن 

نخواهد بود.

 كاهش غيرموثر قيمت ها
محمدعلي مهري، كارشناس شهرسازي نيز با بيان 
اينكه كاهش چنددرصدي قيمت مسكن نمي تواند 
جهش��ي در بازار خريدوفروش مس��كن ايجاد كند، 
گفت: اخيراً خبرهايي مبني بر كاهش قيمت مسكن 
از س��وي برخي مقامات دولتي يا صنف اتحاديه هاي 
املاك بيان مي شود اين امر تاكنون به عينه قابل لمس 
نبوده و نتيجه اثربخشي در بازار مسكن نداشته است.

مهري گفت: قيمت هاي مسكن در يك سال گذشته 
با تأثيرپذي��ري از گراني هاي ارز و ديگر كالاها به اوج 
رسيده و در برخي مناطق با افزايش تا 300 درصدي 
بالغ ش��ده اس��ت. هم اكنون به علت گراني مس��كن 
مصرفي و ناتواني متقاضيان در تأمين قيمت تمام شده 
مسكن، معاملات مِلك با كاهش مواجه شده است و 
برخي از كاس��بان كه املاكي براي خريد و فروش در 
اختيار دارند و به نوعي عرصه را در اين بازار بر خود تنگ 
مي بينند و با درصد كاهش��ي نسبت به ماه هاي قبل 
كه البته اين كاهش قيمت چشمگير نبوده و به نوعي 
نامحسوس است، سعي در جذب مشتريان و فروش 

املاك خوددارند.
اين كارش��ناس شهرس��ازي گفت: در حال حاضر، با 
توجه به رشد قيمت هاي كذايي اگر متقاضي به  قصد 
سرمايه گذاري و سوددهي بخواهد ملك بخرد، ديگر 
سودي از اين معامله را براي خود متصور نخواهد بود. 
به عبارتي قيمت ها به حدي رشد كرده كه دو بخش 
سرمايه گذاري و مصرفي از تأمين ثمن اين معاملات 

ناتوان هستند.
وي ب��ا بيان اينك��ه كاهش قيمت ان��دك نمي تواند 
تغييري در وضعيت بازار كس��اد مسكن ايجاد كند، 
گفت: اگر قرار باشد رونق خريد و فروش به بازار مسكن 
بازگردد، ابتدا بايد از بُعد كلان به اين موضوع پرداخته 
شود و تغييرات كاهش قيمت در سطح اقتصاد كلان 
انجام پذيرد چراكه با كاه��ش قيمت ديگر كالاهاي 
اساسي، متعاقب شاهد كاهش چشمگير قيمت زمين 
و مصالح ساختماني خواهيم بود و در نهايت استارت 

رونق در بازار خريدوفروش مسكن ايجاد مي شود.
اين كارش��ناس شهرس��ازي گفت: اگرچ��ه همواره 
رفتار بازار مس��كن نشان داده پس از يك دوره ركود، 
تغييرات قيمتي پساجهش��ي مي تواند چرخه رونق 
مجدد در بازار مس��كن ايجاد كند، اما متأسفانه اين 
دوره متفاوت تر بوده و به علت گراني مفرط تغييرات 
اندك نيز توانايي تغيير رويكرد رفتار ايستايي بازار را 
ندارد و باوجود هرگونه چرخش در رفتار بازار همچنان 
دست متقاضيان از اين بازار كوتاه بوده و از توان مالي 

دو بخش مصرفي و سرمايه گذاري خارج است.
مهري گفت: با اين شرايط و اوضاع گران بازار مسكن 
حتي با افزايش تسهيلات همچنان متقاضيان توانايي 
خريد مس��كن ملكي را ندارند.وي بابيان اينكه تنها 
نكته مثبت بازار مس��كن در تيرماه مربوط به كاهش 
روند رشد قيمت مسكن است گفت: رفتار بازار مسكن 
برخلاف ماه هاي گذشته كاهشي بوده و اين موضوع 
مي تواند بيانگر روزهاي بهتر در بازار مس��كن باشد، 
اگرچه رش��د 300 برابري قيمت مسكن در برخي از 
نقاط كلان ش��هر تهران و 70 درصد شهرهاي كشور 

نيازمند ريزش قيمتي شديدتري است.

 حباب قيمتي بايد تخليه شود
در همين زمين��ه، مصطفي قلي خس��روي، رييس 
اتحاديه مش��اوران ام��لاك با بيان اينك��ه در تيرماه 
امسال ش��اهد دو اتفاق قيمتي و معاملاتي بوده ايم، 
گفت: بر اساس كسادي بازار برخي از مالكان دست از 
نرخ هاي توهمي خود برداشته اند فروكش قيمت بازار 
مسكن دو رويكرد مطلوب را در بازار دارد اين رويكرد 
شامل كاهش توهمات قيمتي و اميد به تعديل قيمت 
مسكن است.خس��روي گفت: روند كاهش قيمت در 
بازار مسكن نشان داد بطور رسمي در اين بازار حباب 

وجود دارد و اين حباب بايد تخليه شود.

وي بابيان اينكه تركيدن حباب بازار مسكن عزم ملي 
و جدي مي خواهد، گفت: يكي از اقدامات مثبتي كه 
در اين خصوص انجام گرفته از سوي دفاتر مشاوران 
املاك بوده چراكه در حال حاضر هيچ دفاتر معاملاتي 
حاضر به فايل بس��ته هاي قيمتي نامتعارف مسكن 
نيس��تند. بعضي افراد عنوان مي كردند كه ما ملك را 
گران كرديم، درحالي كه اين طور نيست و مشاوران 
املاك هيچ��گاه باعث گراني نبوده اند؛ چراكه هرچه 
قيمت بالا برود، معاملات پايين مي آيد و درآمد دفاتر 

كمتر مي شود.

 اثر ارز و طلا روي مسكن
رييس اتحاديه مش��اوران املاك گفت: بطوركلي دو 
بازيگر ارز و طلا بر بازار مس��كن تأثيرگذار هس��تند 
چنانچه تجربه نش��ان داده با فروكش اي��ن دو بازار 

مسكن نيز به آرامش و ثبات مي رسد.
وي گفت: با توجه به تجربه اي كه از نوس��ان نرخ ارز و 
رشد قيمت مسكن در سال 1391 داشتيم و همين 
اتف��اق در س��ال 1397 نيز تكرار ش��د، انتظار داريم 

به تدريج شاهد ايجاد آرامش در بازار مسكن باشيم.
خسروي بابيان اينكه البته اين روند كاهشي هيجاني 

نخواهد بود، تأكيد كرد: البته اينكه تصور كنيم در نيمه 
دوم سال قيمت ها به ش��دت افت مي كند نمي تواند 
معقول باش��د. قيمت ها احتمالًا با شيب ملايمي به 
س��مت پايين حركت مي كند و در يك نقطه به ثبات 
مي رسد.وي درنهايت گفت: كاهش روند قيمتي بازار 
مس��كن نويدبخش توقف افزايش قيمت است؛ و به 
نظر مي رس��د باثبات اقتصادي اين كاهش بيشتر از 

گذشته باشد.

 كاهش قيمت گسترده نيست
در همين رابطه، حسين احمد اوغلي، كارشناس بازار 
مسكن بابيان اينكه زماني مي توانيم از كاهش قيمت 
مس��كن صبحت كنيم كه اين روند كاهش گس��تره 
وسيع تري داش��ته باشد، گفت: بر اس��اس آمارهاي 
موجود در حال حاضر برخي از نقاط تهران با كاهش 
قيمت روبرو شده اين نقاط همان مناطقي هستند كه 
همواره به علت قيمت هاي فاصله دار نسبت به بودجه 
متقاضيان مصرفي خارج از سبد معاملاتي اين اقشار 
بوده است.حسين احمد اوغلي گفت: آمارهاي بانك 
مركزي بيانگر اين مورد است كه بيشتر نقاط مياني و 
بالا شهر تهران البته به استثناي سه منطقه 10، 13 و 

20 دچار نوسان قيمتي شده است كه البته اين مناطق 
هيچگاه در سبد متقاضيان مصرفي قرار نداشت.

وي گفت: مطابق آمار بانك مركزي نيز قيمت مسكن 
در مناط��ق 2، 3، 4، 5، ۶، 7، 8، 9، 10، 13، 20 و 22 
نسبت به خردادماه كاهش پيدا كرد. در سوي مقابل 
در مناط��ق 1، 11، 12، 14، 15، 1۶، 17، 18، 19 و 
21 با افزايش قيم��ت مواجه بوديم. منطقه 11 نيز با 
رشد 11۶ درصدي پيشتاز تورم ملكي در تهران بود. 
اين ارقام نشان مي دهد اگرچه تغيير و تحول قيمتي 
در بازار مس��كن روي داده اس��ت، اما اين تغيير هيچ 
رويكرد حمايت براي بخش مصرف كننده تسهيلات 

بگير ندارد.
اين كارشناس مسكن گفت: براي اينكه در بازار مسكن 
شاهد برآيند مثبت باشيم بايد تغيير قيمتي از نقاط 
پرتراكم صورت بگيرد. وگرنه كاهش قيمت مسكن 
در مناطقي كه متوسط هر متر آن بالاي 20 ميليون 

تومان است، دردي از بازار مسكن دوا نمي كند.
وي درنهايت گفت: اگرچه كاهش يك تا چندميليوني 
در مناطق لوكس و گ��ران تهران نويد كاهش حباب 
مس��كن را دارد اما اين كاهش بايد به س��مت نقاط 

ارزان قيمت بازار كشيده شود.

مس��وولان وزارتخان��ه راه 
وشهرس��ازي ب��راي كنترل 
بازار نابس��امان مسكن وارد 
گود شده اند. البته اقدام آنها 
بيش��ترازهرچيز بهره گيري 
از مكانيزم هاي رواني است، 
چ��ه اينكه عم��ده متوليان 
اين حوزه اخي��را به صورت 
همزم��ان از تريبون هاي مختل��ف دم از كاهش نرخ 
مس��كن مي زنند. البته در جالب ترين اظهارنظرها 
در اين ب��اره، وزير راه وشهرس��ازي ب��راي توصيف 
بازارمس��كن از اصطلاح »وادادن« اس��تفاده كرد و 
در مورد آخرين وضعيت قيمت مس��كن اعلام كرد 
قيم��ت مس��كن و روند ش��تابان آن با اف��ت مواجه 
 شده است و در سطح كش��ور شاهد وادادگي قيمت 

مسكن هستيم.
 همزم��ان معاون مس��كن و س��اختمان وي نيز در 
اظهارنظري همس��و با او، با قطعي��ت خبرازكاهش 
قيمت مسكن وارزاني اين كالا داد. واقع امراين است 
كه مسكن طي يكسال اخير با جهش شديدي مواجه 
ش��د و قيمت ها در اين بخش به حدي رشد كرد كه 
باورپذيري آن در ابتدا غيرممكن بود. همين هم شد 
كه مسوولان امر، سال گذشته درمقطع پساجهش 

قيمت ها عمدت��ا از اصطلاح »حباب« براي توصيف 
بازارمسكن بهره گرفته و تاكيد كردند كه قيمت هاي 
اين بخش حباب اس��ت، اما گذر زمان ثابت كرد كه 
نه تنها اين قيمت ها حب��اب نبوده، بلكه قيمت هاي 
اصيلي بوده اس��ت كه درباره دلايل آن كارشناسان 

فاكتورهاي مختلفي را ارايه كردند. 
حال اما پس ازآنكه حناي حباب ناميدن قيمت هاي 

مسكن رنگ باخته است، از قرارمعلوم اين بارآنها آماده  
ش��ده اند كه ازطريق جو رواني ب��ه زعم خود كنترل 

قيمت ها در بازار مسكن را به عهده بگيرند. 
توصي��ف وادادگي قيمت مس��كن و وع��ده قطعي 
كاهش قيمت مسكن جزو ش��اخص ترين مصاديق 

اين امراست. 
ذكراين نكته ضروري است كه تجربه ثابت كرده است 

كه عموما وقت��ي قيمت ها در يك بخش اقتصادي با 
افزايش نجومي سرسام آوري مواجه مي شوند، مبناي 
كاهش قيمت ها به جايي اينك��ه همان قيمت هاي 
اوليه باش��د، آخرين نرخ قيمت لحاظ مي شود. بازار 

ارز شاخص ترين ملاك اين ادعا است. 
مث��لا در حالي كه ميانگين ن��رخ دلار قبل ازجهش 
قيمت ها ح��دود 3500 تومان بود ب��ا افزايش چند 
برابري آن درش��رايط فعلي، حتي اگردلار به عنوان 
مث��ال 250 توم��ان ريزش قيمت داش��ته باش��د، 
مسوولان و سپس برخي رسانه ها همين تنزل ناچيز 

را به عنوان ارزاني قيمت ارزتعبيرمي كنند.
 به نظرمي رسد اين الگو درباره بازارمسكن نيزمصداق 
دارد. به عنوان مثال در حالي كه به گواه آمارها قيمت 
مسكن صد درصد رشد داشته است، مسوولان دم از 
ارزاني قيمت ملك درآيِنده اي نزديك مي زنند وبا اين 
تفاسيرمي توان گفت كه از نظر اين عده ازمسوولان 
قطع به يقين مثلا كاهش ده درصدي قيمت مسكن 

ازنظرآنها ارزاني ملك قلمداد مي شود.
نبايد فراموش كرد كه بازار مسكن در حال حاضر به 
دليل ركود شاهد روند كاهشي اندكي بوده است. اما 
معناي اين اتفاق اين نيس��ت كه بدون هيچ پارامتر 
اثر گذار و بدون سياست گذاري، مسوولان اين حوزه 
خبر از ارزاني اين كالا در آينده دهند يا مدعي شوند 

كه قيمت مسكن وا داده است! البته طرح اين ادعا ها 
ازسوي مسوولان امر س��بب مي شود كه سوال هاي 
بي شماري ايجاد شود. به عنوان مثال ارزاني قيمت 
مسكن تا چه ميزان زمان طولاني دسترسي خانوارها 
به مس��كن را كاهش مي دهد؟ پاس��خ اين سوال ها 
ازپيش مش��خص است و ازس��وي ديگر بازي رواني 
كه مس��وولان راه انداخته اند نيز مش��خص تراست. 
به هرروي مي توان گفت كه قيمت ها دراين بازار به 
حدي دچار از هم گس��يختگي شده كه كاهش هاي 
ناچي��ز نتواند نجات بخ��ش اين بازار باش��ند. البته 
پرواضح اس��ت كه هميشه جنبه هاي رواني و انتقال 
 پالس ه��اي مثب��ت مي تواند اث��ر مثبتي ب��ر بازار

داشته باشد.
 اما بديهي اس��ت كه اين ترفندها صرفا در نقش يك 
تسكين دهنده مي توانند ظاهرش��وند و در عمل به 
هيچ وجه نمي توانند غول گراني مسكن را به معناي 

واقع كلمه مهاركنند. 
بي شك مسكن همچنان كه بارها عنوان شده است 
تنها درصورتي به لحاظ قيمتي به يك تعادل خواهد 
رس��يد كه بين عرضه و تقاضاي آن تعادل نس��بي 
برقرار شود. در غير اين صورت لفاظي ها دراين حوزه 
و وعده هاي توخالي قادر نخواهد بود كه دردي از اين 

بازار را دوا كند.

معناي افت معاملات ملك
ايمان رفيعي | كارشناس ساخت وساز |

تحليل قيمت كالا با توجه به نوع و زمينه مصرف آن 
مستلزم بررسي و تحليل شرايط و زمينه هاي موثر 
بر عوامل و مصالح توليد آن كالا است. وابسته كردن 
تعيين قيمت كالا به يك يا چند عامل محدود يا عوامل 
بي ربط به آن، موجب تحليل غيرواقعي و پيش بيني 
 س��اده انگارانه مي ش��ود. بخش مس��كن كه حدود

25 درصد از حجم اقتصاد كشور را تشكيل مي دهد، 
متش��كل از بازارهاي گوناگون و متنوعي است كه 
بخش هاي مختلف دخيل در بخش ساخت و ساز را 
در بر مي گيرد. بنابراين، براي تحليل شرايط گذشته، 
حال و پيش بيني آينده اين بازار، بايد شرايط حاكم بر 
تمام اين بخش ها را مد نظر قرار داد. با توجه به نوسانات 
بسيار شديدي كه در اقتصاد كشور طي يك سال و 
نيم گذش��ته رخ داده است، هيچ بخشي از اقتصاد را 
نمي توان يافت كه متاثر از اين نوسانات و نابساماني ها 
نشده باشد. بازار مسكن به دليل ارتباطات گسترده و 
پيچيده با بخش هاي گوناگون اقتصاد كشور، تحت 
تاثير چند جانبه عوامل مختلف اقتصادي، سياسي، 
داخلي و خارجي ق��رار دارد. بنابراين بايد با توجه به 
تغييرات به وجود آمده در شرايط داخلي و خارجي 
عوامل ذكر شده، به بررسي اين بازار و پيش بيني رفتار 
آن پرداخت. نوسانات قيمتي كه معمولًا تحت تاثير 
تغييرات قيمت ارز در كشور ما به وقوع مي پيوندد، 
متاس��فانه بدون توجه به ميزان ارزبر بودن هر كالا، 
بطور يكسان بر قيمت مصرف كننده كالاهاي داخلي 
و وارداتي تاثيرگذار است. اين قيمت گذاري تصنعي 
كه در سايه عدم نظارت و بعضا همراهي بخش هاي 
مختلف اقتصاد اتفاق مي افتد، موجب بروز نوسانات 
دامنه دار و تشديد ش��رايط نامتعادل در بخش هاي 
مختلف اقتصاد كشور مي ش��ود. بازارهاي مختلف 
اقتصادي با توجه ب��ه ميزان س��رمايه در گردش و 
سرعت بازگشت سرمايه در آنها، رفتارهاي متفاوتي 
را در قبال تغييرات قيمت ارز از خود نشان مي دهند. 
اين تغييرات معمولًا به دو صورت نوسانات قيمتي و 
سرعت واكنش بازار به تغييرات قيمت ارز بروز مي كند. 
معمولًا هر چه ميزان سرمايه مورد نياز براي تهيه و 
تامين كالا در يك بازار كمتر باشد، ميزان نوسان در 
قيمت ها در آن بازار شديدتر و سرعت واكنش اين بازار 
به نوسان سريع تر بوده و در دوره زماني كوتاه تري به 
وقوع مي پيوندد. اين بازارها معمولاً وابستگي كمي به 
بخش هاي مختلف اقتصاد داشته و ورود و خروج از آنها 
به سهولت و سرعت انجام مي شود. براي مثال بازار ارز 
و طلا نمونه اي از اين نوع بازارها هستند. تغييرات آني 
و شديدي كه هر روزه در اين بازار اتفاق مي افتد نمونه 
بارزي از توضيحات داده شده راجع به اين نوع بازار ها 
است. بازارهاي متوسط كه ميزان سرمايه مورد نياز 
براي ورود به آنها بيش از بازارهاي كوتاه مدت است، 
داراي نوسان متعادل تر و ميان مدت هستند. نمونه اين 
بازارها را مي توان در بازار خودرو مشاهده كرد. بازارهاي 
پيچيده و سنگين مانند بازار مسكن از جمله بازارهايي 
است كه مولفه هاي اقتصادي دخيل در تعيين قيمت 
در اين بازار زياد بوده و معمولًا دامنه نوس��ان قيمت 
در اين بازارها كمتر از بازارهاي كوتاه مدت و سرعت 
واكنش اي��ن بازارها نيز به تغييرات قيمتي طولاني 
مدت و با تاخير چند ماه اتفاق مي افتد. ورود به بازار 
مس��كن به دليل هزينه هاي بالا و نوس��انات شديد 
قيمتي بيش از پيش براي قشرهاي متوسط در جامعه 
ناممكن شده است .اين تنش ها و نوسان هاي قيمتي 
در بخش هاي مختلف اقتصاد موجب ناتواني عمومي 
اقشار جامعه و تغيير در اولويت هاي آنها براي تامين نياز 
كالاهاي گوناگون شده است. آثار اين ناتواني عمومي 
را مي توان در كاهش تقاضا در بازارهاي مختلف اعم از 
خودرو و ساير كالاهاي مصرفي بادوام مشاهده كرد. 
اين كاهش تقاضا موجب ركود در اين بازارها شده و 
نتيجه ايجاد اين ركود، مازاد عرضه و كاهش تصنعي در 
برخي قيمت ها است. بايد توجه داشت كه اين كاهش 
قيمت ناشي از كاهش تقاضاست و نه افزايش عرضه 
و همچنين كاهش قيمت معمولًا ناش��ي از كاهش 
هزينه هاي تمام شده توليد كالا است. اين نوع كاهش 
قيمت نمي تواند تأثيري بر سمت تقاضا ايجاد بكند، 
زيرا ناتواني خريداران موجب كاهش قيمت اجباري در 
اين بازارها شده است. بخش مسكن نيز پس از افزايش 
قيمت بي��ش از 100 درصدي كه در طي يكس��ال 
گذشته تجربه كرده است موجب خروج بسياري از 
متقاضيان و مصرف كنندگان واقعي از اين بازار شده 
است. از طرف ديگر توليدكنندگاني كه با هزينه هاي 
بالا اقدام به ساخت مسكن كرده اند نيز براي بازگشت 
سرمايه و تامين نقدينگي مجبور به كاهش قيمت ها 
در برخي بخش ها شده اند. اين كاهش قيمت از سوي 
برخي از مسوولان به عنوان ايجاد تعادل و آرامش در 
بازار مسكن تعبير شده است. اما به اعتقاد بسياري از 
كارشناسان و بررسي شرايط فعلي جامعه به خوبي 
مي توان علت اصلي اين تغييرات قيمتي را در ناتواني 
متقاضيان مشاهده كرد. مهم ترين دليلي كه مي توان 
به عنوان ش��اهد اين مدعا به آن استناد كرد كاهش 
بيش از 50 درصدي حجم معاملات انجام ش��ده در 
ماه هاي اخير نسبت به دوره مشابه سال گذشته است. 
اگر اين كاهش قيمت تصنعي ناشي از افزايش عرضه يا 
عدم تغيير در توان مالي و خريداران مي بود، بايد منجر 
به افزايش تقاضا و به تبع آن افزايش حجم معاملات 
انجام شده مي ش��د. اما متاسفانه با نزديك شدن به 
پايان فصل معاملات مسكن كه پررونق ترين فصل 
اين بازار ناميده مي شود، شاهد كاهش حجم معاملات 
انجام شده در اين بازار هستيم. بنابراين با ايجاد ركود 
در بازار نمي توان امي��دوار به كاهش قيمت واقعي و 
بازگرداندن رونق به بازار شد. همان گونه كه در ابتداي 
بحث ذكر شد، بازار مسكن به دليل پيچيدگي هاي 
زياد، وابستگي زيادي به بخش هاي مختلف در اقتصاد 
كشور دارد. در حالي كه نرخ تورم در تيرماه سال جاري 
به عدد بي سابقه 40 درصد رسيده است نمي توان ادعا 
كرد كاهش قيمت مسكن ناش��ي از افزايش رونق و 
عرضه يا كاهش تورم است. بازار مسكن آيينه شرايط 
عمومي اقتصاد كشور است و تا زماني كه تورم واقعي 
در سطح جامعه كاهش پيدا نكند، نمي توان با اتكا به 

آمارهاي تصنعي آرامش و رونق را به بازار برگرداند.
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»تعادل« تازه ترين آمار تحولات بازار مسكن را بررسي مي كند 

يافته هاي پيمايش كيفيت زندگي در تهران منتشر شد

سرايت تعديل نرخ ارز به بازار مسكن

سارقانبيشتربهكداممحلههاسرميزنند؟

افزايش گرما در جنوب تهران تا 44 درجه

 گروه راه و شهرسازي|
درحالي كه براساس تازه ترين آمار منتشرشده از سوي 
بانك مركزي درباره تحولات بازار مس��كن، همگام با 
افزايش غيرمحس��وس قيمت ها در تيرس��ال جاري، 
معاملات كاهش چشمگيري داشته و ركود تورمي در 
بازار مسكن تعميق شده است، اما برخي كارشناسان 
معتقدند، چون قيمت ها در اين ماه مانند ماه هاي قبل، 
رشد نداشته است، ركود تعميق نشده بلكه تثبيت شده 
است. براساس گزارش بانك مركزي، در تيرماه امسال 
متوسط قيمت خريد و فروش يك متر مربع زيربناي 
واحد مس��كوني در پايتخت 13 ميليون و 350 هزار 
تومان گزارش شده است كه نس��بت به ماه قبل و ماه 
مشابه س��ال قبل به ترتيب 0.4 درصد و 91.5 درصد 
افزايش يافته است، همچنين در اين ماه تعداد معاملات 
واحدهاي مسكوني تهران به 4 هزار و 800 فقره رسيد 
كه نسبت به ماه قبل و ماه مشابه سال قبل به ترتيب 20 

درصد و 64.6 درصد كاهش نشان مي دهد.
اين آمار در شرايطي منتشر مي شود كه در خرداد سال 
جاري، قيمت هرمترمربع واحد مسكوني 13.3 ميليون 
تومان بود كه نسبت به ماه قبل و ماه مشابه سال قبل به 
ترتيب 4.9 و 104.3 درصد افزايش داشت. همچنين 
تعداد معاملات آپارتمان هاي مسكوني در اين ماه، به 
6 هزار واحد مسكوني رس��يد كه نسبت به ماه مشابه 
س��ال قبل 59.8 درصد كاهش را نش��ان مي دهد، در 
ارديبهشت امسال هم متوسط قيمت خريد و فروش يك 
متر مربع زيربناي واحد مسكوني معامله شده از طريق 
بنگاه هاي معاملات ملكي شهر تهران 12.67 ميليون 
تومان بود كه نسبت به ماه قبل و ماه مشابه سال قبل به 
ترتيب 12.5 و 112 درصد رشد داشت، درواقع بررسي 
آمارهاي سه ماهه گذش��ته حكايت از آن دارد كه در 
تير ماه هم حجم معاملات نسبت به ماه هاي قبل خود 
به شدت كاهش داشته است و هم قيمت ها نسبت به ماه 
قبل رشد كمي داشته و هم در مقايسه با مدت مشابه 
سال قبل افزايشي كمتر از 100درصد داشته است كه 

در سه ماهه گذشته استثنا است.
البته چندي پيش نايب رييس اتحاديه مشاوران املاك 
در گفت وگ��و با »تعادل« پيش بين��ي كرد كه قيمت 
واحدهاي لوكس و بالاي 150 متر در تابس��تان سال 
جاري كاهش مي يابد و پس از آن و با آغاز نيمه دوم سال، 
روند نزولي قيمت واحدهاي مس��كوني كوچك متراژ 
كليد مي خورد )در عين حال، افت قيمت اين واحدها 

قابل توجه نيست و در محدوده 10 تا 15 درصد كاهش 
مي يابد( اما اين پيش بيني تنها درباره واحدهاي لوكس 
و بزرگ متراژ بود اما آماري كه بانك مركزي منتشركرده 
است، ميانگين وضعيت بازار مس��كن در 22 منطقه 
تهران است. ناگفته نماند برخي كارشناسان مسكن هم 
پيش بيني مي كردند كه روند صعودي قيمت مسكن تا 
پايان سال ادامه يابد اما عملكرد بازار مسكن در تيرماه، 
عكس اين تحليل را به اثبات رساند؛ البته ممكن است 
در ش��هريورماه و برطبق تجربيات سال هاي گذشته، 
قيمت ها تاح��دودي افزايش يابد اما جه��ش دوباره 
قيمت ها در بازار مسكن، امكان پذير نيست چون بازار 
كشش و ظرفيت افزايش چشمگير قيمت ها را ندارد و 
توان اغلب متقاضيان مصرفي هم پاسخگوي رشد بيش 

از اين نخواهد بود.
در حالي كه آمارها از تعميق ركود تورمي در بازار مسكن 
حكايت مي كند، اما به گفته برخي كارشناسان و فعالان 
بازار، قيمت ها در بازار به ثبات رسيده و تعميقي در كار 
نيست و از اين پس شاهد تخليه حباب قيمتي در بازار 
مسكن خواهيم بود اما سوال اين است كه استدلال اين 

دسته از كارشناسان بر چه اساسي است؟

تعميقياتثبيت؟
فرهاد بيضايي، مديرگروه سياس��ت گذاري مس��كن 
دانشگاه علم و صنعت معتقد است اگرچه بازار در ركود 
به س��ر مي برد اما اين ركود در تير ماه عميق تر نشده و 
تنها تثبيت شده است، او درباره وضعيت قيمت و حجم 
معاملات مس��كن در تيرماه به »تعادل« مي گويد: در 
تيرماه نوس��انات نرخ ارز تاحدودي كنترل شد و اميد 
مي رود كه بازار ارز به ثبات برس��د و شرايط پايداري را 
سپري كند. بيضايي ادامه مي دهد: درصورتي كه بازار 
ارز پايدار شود، تاثير آن برتمام بخش هاي اقتصادي از 

جمله مسكن، قابل مشاهده است. 
او مي افزايد: در شرايطي كه ثبات بر اقتصاد حاكم است، 
روند تعادلي درهمه بازارها ايجاد مي ش��ود و در حال 
حاضر هم به دليل ثبات نسبي در اقتصاد، تعادل در بازار 

مسكن به وجود آمده است.
به گفته اين كارشناس ارشد بخش مسكن، قدرت پايين 
خريد متقاضيان مصرفي در بازار مسكن به دليل افزايش 
شديد قيمت ها طي يك سال گذشته موجب شده است 
كه درصد كمي از حباب مسكن تخليه شود و حدود 10 
درصد از انتظارات تورمي در بازار كاهش يابد. بيضايي 

اظهار مي كند: پيش بيني مي ش��ود، حباب مسكن تا 
حدودي كاهش يابد تا در بخش مس��كن، افت قيمت 
داشته باش��يم. او بيان مي كند : درحال حاضر شرايط 
كاهش قيمت تاحدي در بازار ايجاد ش��ده چون رشد 
قيمت در بازار مسكن به اوج رسيده است و از اين پس 
تخليه حباب قيمت انجام مي شود.  اين كارشناس ارشد 
بخش مسكن با اشاره به روند كاهشي قيمت مسكن 
ادامه مي دهد: شرايط ركود در اين بخش تثبيت شده 

است چون متقاضيان توانايي حضور در بازار را ندارند.

هشدارنسبتبهافزايشقيمتمسكن
اگرچه پيش بيني اغلب كارشناسان و مسوولان بخش 
مسكن بر تثبيت قيمت ها در اين بازار است اما برخي 
عوامل از جمله بازگشت دوباره قيمت ها در آگهي هاي 
منتشر شده در فضاي مجازي مي تواند به عنوان عاملي 
تهديد كننده بر ثبات بازار مسكن باشد، برهمين اساس، 

برخي مسوولان بخش مسكن از جمله رييس اتحاديه با 
اشاره به بازگشت قيمت ها به آگهي هاي خريد و فروش 
و اجاره مسكن در فضاي مجازي و سايت هاي اينترنتي 
نسبت به بازگشت روند صعودي قيمت ها در بازار مسكن 
هشدار داده و معتقدند كه اين موضوع دوباره بازار مسكن 

را متشنج مي كند و افزايش قيمت ها را به همراه دارد.
به گفته اين كارشناسان، قيمت هاي مسكن در مناطق 
مختلفي از پايتخت در حال كاهش است و در اين بين 
بايد با هر نوع سوداگري در فضاي مجازي كه مي تواند 
تاثيري در بازگشت قيمت ها داشته باشد، برخورد كرد، 
در واقع درحالي كه بازار مسكن رو به كاهش قيمت ها 
در حركت است نبايد شاهد فعاليت دوباره سايت هاي 
خريد و ف��روش و قيمت گذاري آنها در فضاي مجازي 
باش��يم. در اين ميان، ب��ه تازگي آمارهايي از س��وي 
مش��اوران املاك مبني بركاهش قيمت ها در برخي 
مناطق تهران منتشر شد كه با بازگشت دوباره قيمت ها 

به فضاي مجازي اين روند نزولي ممكن است با مشكل 
روبرو شود. 

مسكنظرفيترشدقيمتندارد
در همين حال، افش��ين پروين پور، كارشناس اقتصاد 
مسكن در تحليل خود از آينده بازار مسكن مي گويد: 
مسكن ظرفيت رشد قيمت ندارد پس افرادي كه اقدام 
به خريد مسكن كرده اند به اين تصور كه قيمت ها در 
آينده رشد خواهد كرد و سود خواهند برد بايد بدانند 
كه اين تصور آنها اشتباه است. پروين پور در گفت وگو 
با فارس ادامه مي دهد: قيمت مسكن در ماه هاي آتي 
تا حدودي كاهش خواه��د يافت كه البته اين كاهش 
قيمت مربوط به نقاطي است كه قيمت ها در آن مناطق 
به شكل غير قابل باوري افزايش يافته بود. پس به نظر 
مي رس��د كاهش تعداد معاملات كه از خرداد ماه آغاز 

شده نويد يك ركود عميق در بازار مسكن را مي دهد.

كارشناس��ان براي بررس��ي قابليت هاي زندگي در 
يك شهر ش��اخص هاي مختلفي را مورد بررسي قرار 
داده و بر اس��اس آن تعيين مي كنند يك شهر تا چه 
اندازه قابليت زندگي دارد. شاخص هايي مانند ميزان 
رضايتمندي مردم از حمل و نقل ش��هري، سلامت، 
بهداشت و درمان، امكانات و خدمات شهري، اشتغال 
و شرايط اقتصادي و وضعيت مسكن. علاوه بر اين هر 
شهر با توجه به خصوصيات جغرافيايي آن درمعرض 
مخاطرات گوناگوني قرار دارد. براي مثال در شهري 
مانند تهران كه روي گسل ساخته شده همواره خطر 
زلزله وجود دارد. در دهه هاي اخير نيز با افزايش كم 
آبي و خشك شدن قنوات خطر فرونشست و فرو ريزش 
زمين در اين ش��هر جدي است. از سوي ديگر برخي 
مخاطرات ساخت انسان نظير آلودگي هوا نيز اين شهر 
را تهديد مي كند. اما يكي از مهم ترين شاخص ها در 
اين زمينه ميزان امنيت است. در دوسال اخير به دليل 
افزايش رك��ود اقتصادي و كاهش قدرت خريد مردم 

در برخي محله ها شاهد افزايش جرايمي مانند دزدي 
موبايل يا س��رقت از خودروها بوده ايم. در بخش��ي از 
پژوهشي كه اخيراً توسط معاونت اجتماعي شهرداري 
ته��ران از كيفيت زندگي در محلات تهران منتش��ر 
شده، ميزان سرقت در محله هاي مختلف شهرتهران 
مورد بررسي قرار گرفته و محلاتي كه بيشتر در برابر 
سرقت خودرو و منزل آسيب پذيرهستند، مشخص 
شده است. برخلاف تصور معمول كه خانه هاي مناطق 
شمالي براي سارقان جذاب تر هستند، اما نتيجه اين 
پژوهش نش��ان مي دهد س��اكنان مناطق 12، 17 و 
20 بيشتر از سرقت در محله شان گلايه مند هستند.

سرقتازمنازل
بر اس��اس يافته هاي اطلس كيفيت زندگي در تهران، 
يكي از مس��ائل اجتماعي محلات ش��هري، سرقت از 
منازل است. در پيمايش رصد كيفيت زندگي شهري، 
از افراد خواسته شده است تا اعلام كنند چقدر سرقت 

از منزل در محله ش��ان شايع است. بر اساس داده هاي 
پيمايش، ساكنان منطقه هاي 12، 17 و 20 بيشترين 
ميزان سرقت از منزل در محله شان را گزارش كرده اند 
و در برابر، مناطق 3، 16 و يك داراي كمترين س��رقت 
از منازل، از ديدگاه شهروندان هستند. در بين محلات 
شهر تهران، بيشترين ميزان س��رقت از منازل از نظر 
س��اكنان، در محله هاي دريا )21(، هلال احمر )11(، 
كاظم آب��اد )4(، امام��ت )13( و راه آه��ن )11( وجود 
دارد. در مقاب��ل در محله هاي اوي��ن )1(، نياوران )1(، 
شيخ هادي )11(، شهرك شهرداري )21( و چيذر )1( 
كمترين ميزان س��رقت از منازل اعلام شده است. در 
335 محله بررسي شده، شيوع سرقت منازل از ديدگاه 

شهروندان در 93 محله، بالاتر از حد متوسط است.

سرقتخودروياسرقتازخودرو
س��رقت از خودرو يا س��رقت خودرو يكي از مس��ائل 
اجتماعي محلات ش��هري است كه در پيمايش رصد 

كيفيت زندگي ش��هري مورد توجه ق��رار گرفته و از 
افراد خواسته شده اس��ت تا اعلام كنند چقدر سرقت 
از خودرو يا س��رقت خودرو در محله شان شايع است. 
بر اساس داده هاي پيمايش، ساكنان منطقه هاي 15، 
7 و 12 بيش��ترين ميزان س��رقت از خودرو يا سرقت 
خودرو در محله ش��ان را گزارش كرده ان��د و در برابر، 
مناط��ق 6، 1 و 7 داراي كمترين س��رقت از خودرو يا 
سرقت خودرو از ديدگاه ش��هروندان هستند. در بين 
محلات شهر تهران، بيش��ترين ميزان اين شاخص از 
نظر ساكنان، در محله هاي ش��هرك استقلال )21(، 
هلال احمر )11(، دريا )2(، امامت )13( و راه آهن )11( 
وجود دارد. در مقابل در محله هاي نياوران )1(، شهرك 
شهرداري )21(، غزالي )21(، چيذر )1( و هفت چنار 
)10( كمترين ميزان سرقت از خودرو يا سرقت خودرو 
اعلام شده اس��ت. در 335 محله بررسي شده، شيوع 
سرقت از ديدگاه ش��هروندان، در 178 محله بالاتر از 

حد متوسط است.

زورگيريدرمحله
به گزارش مهر، يكي از مسائل اجتماعي محلات شهري 
در برخي نقاط ش��هري، زورگيري اس��ت. در پيمايش 
رصد كيفيت زندگي ش��هري، از افراد خواس��ته شده تا 
اعلام كنند چقدر زورگيري در محله ش��ان شايع است. 
براساس داده هاي پيمايش، ساكنان منطقه هاي 11، 17 
و 20 بيشترين ميزان زورگيري در محله شان را گزارش 
كرده اند و در برابر، مناطق 1، 3 و 5 داراي كمترين فراواني 
زورگيري از ديدگاه شهروندان هستند. در بين محلات 
شهر تهران، بيشترين ميزان زورگيري از نظر ساكنان، 
در محله ه��اي هلال احم��ر )11(، پون��ك )2(، راه آهن 
)11(، عباسي )11( و بازار )12( وجود دارد. در مقابل در 
محله هاي نياوران )1(، گلابدره )1(، شهرك شهرداري 
)21(، غزالي )21( و ش��يخ هادي )11( كمترين ميزان 
زورگيري اعلام شده است. در 335 محله بررسي شده، 
شيوع زورگيري از ديدگاه شهروندان، در 42 محله بالاتر 

از حد متوسط است.

كارشناس پيش بيني سازمان هواشناسي با بيان اينكه 
روز پنج شنبه بيش��ينه دما در جنوب استان تهران و 
ورامين به 44 درجه س��انتي گراد مي رس��د، گفت: از 
روز جمعه كاهش دما در برخي نقاط كش��ور خواهيم 
داش��ت و از يك ش��نبه آينده  هواي ته��ران خنك تر 
مي ش��ود. به گزارش فارس، اميرحس��ين نقشينه در 
تش��ريح آخرين وضعيت جوي اس��تان هاي كش��ور 
اظهار كرد:   امروز در استان هاي ساحلي خزر در برخي 
س��اعات، بارش پراكنده رخ مي دهد . بعداز ظهر امروز 
درنقاطي از خراسان شمالي، اردبيل، جنوب سيستان 

و بلوچستان و هرمزگان ش��اهد وقوع رگبار پراكنده 
خواهيم بود. همچنين از امروز تا پنج شنبه در بيشتر 
مناطق كشور افزايش نسبي دما خواهيم داشت و روز 
پنج شنبه و جمعه كاهش نس��بي دما در استان هاي 
ساحلي خزر پيش بيني مي شود. نقشينه با بيان اينكه 
روز چهارش��نبه بارش پراكنده در ارتفاعات مازندران 
پيش بيني مي ش��ود، ادامه داد: چهارشنبه بعد از ظهر 
در شمال اردبيل، شمال هرمزگان و جنوب سيستان 
و بلوچس��تان رش��د ابر و رگبار پراكنده دور از انتظار 
نيست. روزهاي  پنج شنبه و جمعه بارش پراكنده باران 

در سواحل شمالي كشور خواهيم داشت و درياي خزر 
روز پنج شنبه مواج خواهد بود. وي اظهار كرد: در 5 روز 
آينده در شرق كشور به ويژه منطقه زابل وزش باد شديد 
و گرد و خاك خواهد شد و درياي عمان مواج خواهد بود.

نقشينه با اش��اره به اينكه آسمان تهران تا 4 روز آينده 
صاف و آفتابي خواهد بود، اف��زود: از امروز افزايش دما 
در تهران خواهيم داش��ت كه تا پنج شنبه ادامه دارد؛ 
براي امروز ايستگاه هواشناسي مهرآباد كمينه دماي 
38 درجه، روز چهارش��نبه 39 درجه و روز پنج شنبه 
41  درجه س��انتي گراد را براي تهران ثبت كرده است. 

كارشناس پيش بيني س��ازمان هواشناسي بيان كرد: 
امروز همچنين در ورامين و جنوب استان تهران  بيشينه 
دما به 41 درجه س��انتي گراد، روز چهارش��نبه به 42 
درجه سانتيگراد و روز پنج شنبه به 44 درجه سانتيگراد 
خواهد رسيد.از روز جمعه كاهش دما در برخي نقاط 
كشور خواهيم داشت اما پيش بيني مي شود  يك شنبه 

هفته آينده  هواي تهران خنك تر شود.
نقشينه در توصيه به كشاو رزان اظهار كرد: در اين مدت 
كشاورزان اس��تان هاي  آذربايجان غربي، آذربايجان 
ش��رقي و اردبي��ل احتي��اط لازم را در انجام عمليات 

سم پاشي و محلول پاشي داش��ته باشند. كارشناس 
پيش بيني سازمان هواشناسي يادآور شد: كنترل دما، 
تهويه و رطوبت در مرغداري ها،  گلخانه ها و دامدار ي ها، 
مديري��ت آبي��اري در محصولات زراعي به��اره براي 
مقابله با استرس هاي محيطي با نظر كارشناسان فني 
هواشناسي و جهاد كشاورزي، با توجه به افزايش دما 
ضروري است.همچنين تنظيم دوره آبياري با توجه به 
نياز آبي محصولات براي مقابله با استرس هاي محيطي 
و تغيير يا اصلاح الگو هاي آبياري در باغات ميوه، بايد 

مورد توجه كشاورزان باشد.
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اثرمعكوسطرحترافيكبر
استفادهازوسيلهنقليهشخصي

محمد عليخاني، رييس كميس��يون حمل و نقل و 
ترافيك شوراي شهر تهران تاكسي هاي اينترنتي را 
يكي از دلايل بروز پديده »ماشين خوابي« در پايتخت 
عنوان ك��رد و گفت: اجراي ط��رح جديد ترافيك و 
تاكسي هاي اينترنتي سبب كاهش مسافران مترو 
شده اس��ت.  به گزارش فارس، عليخاني در ارتباط 
با موضوع طرح ترافيك جديد اظه��ار كرد: در حال 
حاضر نس��بت به گذشته آمار مسافران حمل و نقل 
عمومي به ويژه مترو كمتر شده است كه اجراي طرح 
جديد ترافيكي يكي از عوامل آن به ش��مار مي رود.

البته استفاده از تاكسي هاي اينترنتي به دليل اينكه 
براي مسافران مقرون به صرفه بوده نيز سبب كاهش 
مسافران حمل و نقل عمومي شده است. همچنين 
طرح ترافيك به دليل اينكه محدوديت استفاده براي 
شهروندان ندارد مسافران حمل و نقل عمومي را به 
خود جذب كرده اس��ت و اين از معايب طرح جديد 
ترافيك به شمار مي رود البته نمي توان كل طرح را زير 
سوال برد چرا كه اصل آن را قبول دارم و برنامه درستي 
است. رييس كميسيون حمل و نقل و ترافيك شوراي 
شهر تهران درباره موضوع ماشين خوابي در پايتخت 
گفت: گزارش مستندي در اين زمينه نداريم ولي اين 
اتفاق ممكن است مانند كانكس خوابي و كارتن  خوابي 
وجود داشته باشد كه مشكلات اقتصادي به آن دامن 
مي زند و نمي توان گفت، طرح ترافيك به تنهايي سبب 
بروز اين مشكل شده است.  عليخاني با بيان اينكه اگر 
معاونت حمل و نقل شهرداري موضوع ماشين خوابي 
را مطرح كرده است، بايد مطالعات آن را نيز به ما ارايه 
دهد، گفت: احتمال اين مشكل وجود دارد و نمي توان 
آن را رد كنيم. او با اشاره به اينكه موضوع ماشين خوابي 
چندان ربطي به طرح ترافيك ندارد، تصريح كرد: در 
برخي از ساعات روز كه طرح ترافيك اجرا مي شود، در 
مبادي ورودي طرح ها، تجمع خودروها را داريم كه 
در بزرگراه مدرس نمونه اي از اين مشكل وجود دارد. 
بعد از ظهر خودروها منتظر مي مانند تا ساعت طرح 
تمام شود و بتوانند وارد محدوده طرح ترافيك شوند. 

علتاختلالدرسامانهسيمفا
مديرعامل ستاد معاينه فني شهرتهران از معطلي 7 
ساعته مراجعه كنندگان به مراكز معاينه فني به دليل 
قطع سامانه سيمفا خبر داد. به گزارش ايسنا، نواب 
حسيني منش با اشاره به اتفاق روز يك شنبه مبني 
بر قطع سامانه س��يمفا گفت: مراكز معاينه فني به 
»سيستم يكپارچه معاينه فني ايران« )سيمفا( متصل 
هستند و اين سامانه نيز به سامانه كد شناسايي خودرو 
)VIN( نيروي انتظامي متصل است. او با بيان اينكه 
نيروي انتظامي به ازاي هر پلاكي كه توسط سيمفا 
به وي اي ان پليس متصل مي شود، خدمات دريافت 
مي كند، گفت: همواره اختلالاتي در اتصال سامانه 
سيمفا وجود داشت، اما روز يك شنبه از ساعت 7:30 
صبح سامانه قطع شد و پاسخ درستي مبني بر اينكه 
چه زماني اين س��امانه متصل مي شود نيز دريافت 
نمي كرديم. مديرعامل ستاد معاينه فني با بيان اينكه 
روزانه بي��ش از 5000 مراجعه به مراكز معاينه فني 
داريم و روز گذش��ته اين افراد سرگردان شده بودند، 
افزود: روز يك شنبه، روز بسيار سختي بود و شرمنده 
مردم شديم تا اينكه نهايتا با پيگيري پورسيدآقايي 
معاون حمل و نقل و تماس وي با جانش��ين نيروي 
انتظامي، سامانه سيمفا به سامانه پليس در ساعت 
14 متصل شد. حسيني منش افزود: متاسفانه دود 
اختلاف وزارت كش��ور و ناجا به چشم مردم رفت و 

اميدواريم اين قطعي سامانه ديگر تكرار نشود.

بزرگراهيادگارامام)ره(
تعريضميشود

معاون حمل و نقل و ترافيك منطقه 2 گفت: با تعريض 
بزرگراه يادگار امام حد فاص��ل ايوانك تا دادمان بار 
ترافيكي اتوبان يادگار امام كم مي ش��ود. به گزارش 
فارس، امير حسين حيدرنياگفت: اجراي عمليات 
تعريض بزرگراه ها به دنب��ال تامين ايمني در تردد، 
روان سازي در ترافيك، كاهش زمان سفر، صرفه جويي 
در مصرف سوخت و كاهش آلودگي هوا و همچنين 
جلوگيري از بروز تصادفات صورت مي گيرد. حيدرنيا 
با بيان اينكه با روان سازي ترافيك و كاهش بار ترافيكي 
معابر و گذرگاه هاي اصلي كاهش چش��مگيري در 
هزينه ه��اي اجتماعي و اقتصادي ش��هري و فردي 
خواهيم داشت اظهار كرد: به همين منظور و به دليل 
وجود مشكلاتي از اين دست در محدوده خروجي و 
ورودي هاي خيابان هاي ايوانك تا دادمان به سمت 
بزرگراه يادگار امام  و ش��يب زيادي كه در حدفاصل 
ياد شده موجب كندي حركت اتومبيل ها مي شد تيم 
فني و مهندسي اين منطقه از حدود يك سال پيش 
نسبت به تهيه و ارايه طرح تعريض بزرگراه يادگار امام 

در اين محدوده اقدام كردند.

رسيدگيبهاعتراضات
شوراياريهاآغازشد

علي اعطا، سخنگوي شوراي شهر تهران درباره 
اينكه گفته مي ش��ود احتمال ابط��ال انتخابات 
شوراياري ها در برخي از مناطق تهران وجود دارد، 
اظهار كرد: افرادي اين موضوع را مطرح كرده اند 
كه مسووليتي براي اعلام اين موضوع ندارند. هيات 
مركزي نظارت به اعتراضات و شكايات رسيدگي 
مي كند و تنها مرجع اع��لام نتايج نهايي هيات 
مركزي نظارت است. به گزارش فارس، سخنگوي 
ش��وراي ش��هر تهران با تأكيد بر اينكه تخلفات 
صورت گرفته در انتخابات شوراياري ها موردي 
بوده و سازماندهي شده نيست، گفت: ممكن است 
برخي از كانديداها تخلفاتي داشته باشند كه اين 
موارد در هيات مركزي نظارت رسيدگي خواهد 
شد. او از برگزاري جلسه هيات مركزي نظارت بر 
انتخابات شوراياري ها خبر داد و گفت: جلسات 
هيات مركزي نظارت براي رسيدگي به اعتراضات 

آغاز شده است.

سرقت از منازل در مناطق 22 گانه
رتبهنام منطقه رتبه نام منطقه 

1منطقه 2012منطقه 1

12منطقه 13 10منطقه2 

5منطقه 14 22منطقه3

6منطقه 1615منطقه4

21منطقه 16 18منطقه5

2منطقه 17 19منطقه6

4منطقه 1318منطقه7

15منطقه 619منطقه8

2منطقه 1720منطقه9

8منطقه 21 14منطقه10

9منطقه 1122منطقه11

سرقت خودرو يا سرقت از خودرو در مناطق 22 گانه
رتبهنام منطقه رتبه نام منطقه 

3منطقه 2112منطقه 1

13منطقه 13 6منطقه2 

8منطقه 14 20منطقه3

1منطقه 1215منطقه4

14منطقه 16 18منطقه5

6منطقه 17 22منطقه6

4منطقه 218منطقه7

10منطقه 1619منطقه8

11منطقه 1920منطقه9

5منطقه 21 17منطقه10

15منطقه 922منطقه11

زورگيري درمناطق 22 گانه
رتبهنام منطقه رتبه نام منطقه 

4منطقه 2112منطقه 1

7منطقه 13 8منطقه2 

10منطقه 14 21منطقه3

12منطقه 1715منطقه4

14منطقه 16 20منطقه5

3منطقه 17 19منطقه6

5منطقه 1118منطقه7

6منطقه 919منطقه8

2منطقه 1520منطقه9

13منطقه 21 16منطقه 10

18منطقه 122منطقه 11
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اتاق ايران عليه رانت ارزي بيانيه داد

8 سياست جايگزين براي حذف دلار 4200
تعادل|

بخش خصوصي با انتشار بيانيه اي از دولت خواستار 
توقف تخصيص دلار 4200 توماني شد. پيش نويس 
اين بيانيه در نشست روز 30 تيرماه هيات نمايندگان 
اتاق ايران به راي گذاش��ته شد، اما از آنجا كه برخي از 
اعضاي هيات نمايندگان در مورد بندهاي اين بيانيه 
مس��ائلي را مطرح كردند، مقرر ش��د جزييات بيانيه 
مجددا مورد بازنگري قرار گرفته و س��پس منتش��ر 
ش��ود. از همين رو، اتاق ايران روز گذشته در بيانيه اي 
رسمي، براجراي سياست ارز تك نرخي در بلندمدت 
از طريق كاهش شكاف نرخ بازار نيما و بازار آزاد، تاكيد 
كرد. بيانيه پارلمان بخش خصوصي، »افزايش تورم، 
گس��ترش رانت و فس��اد در جامعه و كاهش اعتماد 
عمومي ب��ه توان سياس��ت گذاري دولت و همچنين 
تضعي��ف توليد داخل��ي« را نش��انه هاي ناكارآمدي 
سياست هاي ارزي دولت دانس��ته و خواستار اصلاح 
اين سياست ها شده است. به همين منظور، اتاق ايران 
به عنوان نماينده بخ��ش خصوصي، اجراي 8 مورد را 
به عنوان سياست جايگزين تخصيص ارز ترجيحي، 
توصيه كرده است كه در متن گزارش مورد اشاره قرار 

گرفته است. 

 ماجراي تخصيص دلار 4200 ؟
فروردين ماه ۹۷؛ براس��اس تصميم دولتمردان همه 
گروه هاي كالايي وارداتي مشمول دريافت دلار 4200 
توماني شدند. سياست ارزي كه سر وصداي زيادي هم 
به پا كرد و برخي آن را از همان ابتدا يك پروژه شكست 
خورده ناميدند. اما اين سياست براساس پيش بيني ها، 
از همان ابتدا دچار كژكاركرد شد؛ به طوريكه متوليان 
امر ناچار ش��دند در اواخر تيرماه در بخش��نامه ديگر 
اقدام به گروه بندي كالاهاي وارداتي كنند. به موجب 
اين تصميم، كالاها در 4 گروه فهرس��ت بندي شدند. 
براين اساس، در گروه يك؛ »كالاهاي اساسي و دارو و 
تجهيزات پزشكي« جا گرفت كه تامين ارز آن از منابع 
بانك مركزي صورت مي گرفت. گروه دوم؛ »كالاهاي 
واسطه اي و س��رمايه اي« را در بر مي گرفت كه تامين 
ارز آنها از طريق ارز صادراتي پتروش��يمي و فولاد و... 
در سامانه نيما به قيمت 4200 تومان انجام مي شد. اما 
گروه سوم؛ »كالاهاي مصرفي« را پوشش مي داد كه 
نرخ توافقي بازار نيما مح��ل تامين ارز براي اين گروه 
كالايي در نظر گرفته ش��ده بود. در نهايت »كالاهاي 
ممنوعه هاي واردات��ي« در گروه چهارم قرار گرفتند. 
اما اين گروه بندي هم راه به جايي نبرد و نظر متوليان 
امر را جلب نكرد. همين شد كه در ميانه مردادماه ۹۷ 
بخشنامه ديگري از س��وي هيات وزيران منتشر شد 
كه به موجب آن كالاه��اي وارداتي به دو گروه »اقلام 
اساسي واقلام غيرضرور« تقسيم شدند؛ گروه نخست 

مشمول دريافت دلار 4200 توماني از بانك مركزي 
ش��دند و گروه دوم ارز مورد نياز خود را از بازار نيما با 
نرخ توافقي تامين مي كردند. در اين ميان البته بعضا 

جابه جايي هايي صورت مي گرفت. 
اما در تمام اين مدت، فعالان اقتصادي خواهان حذف 
دلار 4200 توماني از صحنه اقتصاد بودند؛ آنها كه بارها 
نسبت به تبعات چند نرخي بودن ارز و دادن يارانه دولتي 
براي واردات هشدار داده بودند، دليل اصلي مخالفت 
خود را رانت و فس��ادي مي دانند كه به سبب ارز ارزان 
در اقتصاد ايجاد شده اس��ت. هر چند ذي نفعان دلار 
دولتي مدافع حذف آن هستند، اما همچنان برخي از 
مقامات مصر به تخصيص دلار 4200 توماني هستند. 
 به طوري كه قائم مقام وزير صمت در امور بازرگاني نيز 
به تازگي در نشست خبري خود با خبرنگاران تاكيد كرد 
كه برنامه اي براي حذف دلار 4200 توماني در دستور 
كار ق��رار ندارد. اين درحالي اس��ت كه پارلمان بخش 
خصوصي در تازه ترين اقدام به انتشار بيانيه اي 8 بندي 
در مورد حذف دلار دولتي از چرخه اقتصاد كرده است. 
اين بيانيه بااشاره به جايگاه اتاق ايران به عنوان نماينده 
بخش خصوصي و مشاور قواي س��ه گانه، بر ضرورت 
تعام��ل موثر دولت وبخش خصوص��ي وبهره گيري از 
ظرفيت هاي فكري وفني فع��الان اقتصادي در كليه 
مراحل تصميم گيري و سياست گذاري با هدف فائق 
آمدن بر مشكلات و زمينه سازي براي رونق توليد تاكيد 
كرده است. در متن بيانيه اتاق ايران كه پيش از اين در 
نخستين نشست دوره نهم هيات نمايندگان اتاق ايران 
در مشهد در 30 تيرماه به تصويب اعضا رسيده بود، با 
هدف اصلاح سياس��ت هاي ارزي 8 پيشنهاد به دولت 

ارايه شده است.

 بيانيه الزام حذف دلار 4200 توماني 
متن كامل بيانيه اتاق ايران به اين شرح است: »اقتصاد 
كشور از سال گذشته به واسطه نقض برجام، تحميل دور 
جديد تحريم ها ومحدوديت هاي ايجادشده در عرصه 
تعاملات خارجي، با شرايط جديدي مواجه گرديد كه 
همين امر محيط كسب وكار فعالان اقتصادي را دشوارتر 
و پيچيده تر از گذشته كرده است. نوسانات شديد نرخ 
ارز و سير صعودي افزايش قيمت ها، از سال ۹۷ موجبات 
تحليل توان توليد داخل و تضعيف قدرت خريد خانوار 
را فراهم كرده است. در اين شرايط، اتاق ايران به عنوان 
نماينده بخش خصوصي و مشاور قواي محترم سه گانه، 
اعتقاد دارد فائ��ق آمدن بر انبوه مش��كلات موجود و 
زمينه سازي براي رونق توليد؛ آنچنانكه مورد نظر رهبر 
فرزان��ه انقلاب قرار دارد، در گ��رو تعامل موثر دولت و 
بخش خصوصي و بهره گيري از ظرفيت هاي فكري و 
فني فعالان اقتص��ادي در كليه مراحل تصميم گيري 
و سياس��ت گذاري است. در همين راس��تا با توجه به 

محدوديت در منابع ارزي كش��ور و ضرورت مديريت 
صحيح اين منابع در شرايط پيش  رو، اتاق ايران توجه 

دولت را به موارد ذيل معطوف مي دارد.«
در بند نخس��ت اين بيانيه آمده اس��ت كه تخصيص 
منابع قابل توجه ارز ترجيحي در س��ال گذش��ته، در 
تحقق هدف حفظ ق��درت خريد خانواره��ا در برابر 
تورم هاي فزاينده، موفق عمل نكرده است. شاهد اين 
امر، تفاوت نه چندان محسوس تورم كالاهاي اساسي 
و غير اساسي در سال ۹۷ است.بند ديگر اين بيانيه اين 

موضوع را مورد اشاره قرار مي دهد كه تفاوت معنادار 
نرخ ارز ترجيحي با نرخ هاي نيمايي و آزاد، به گسترش 
رانت و فس��اد در جامعه و كاه��ش اعتماد عمومي به 
توان سياست گذاري دولت، منجر شده است. افزايش 
محسوس واردات برخي كالاهاي اساسي در سال ۹۷ 
نس��بت به سنوات گذش��ته و تفاوت در قيمت توزيع 
دولتي و آزاد اقلام مصرفي اساسي، انعكاسي از فساد 
ش��كل گرفته در اثر سياس��ت گذاري نامطلوب ارزي 
اس��ت. همچنين در بند 3 اين بيانيه آمده اس��ت كه 

اجراي سياس��ت تخصيص ارز ياران��ه اي، در مواردي 
تضعيف توليد داخلي را نيز در پي داشته است. شرايط 
رقابتي نابرابر توليدكنندگان كالاهاي مش��ابه اقلام 
اساس��ي وارداتي از دلايل اين امر است. نظر به موارد 
فوق الذكر، ناكارآمدي سياست تخصيص ارز يارانه اي 
در برآورد اهداف مورد نظر دولت، محرز است. بر همين 
اساس، اتاق ايران به عنوان نماينده بخش خصوصي، 
اجراي 8 مورد را به عنوان سياست جايگزين تخصيص 

ارز ترجيحي، توصيه مي كند.

گام اول در استخراج رمزارزها 

وزارت صنعت، معدن و تجارت منتشر كردمديركل دفتر طرح ها و تامين مالي وزارت صنعت: 

رشد دو رقمي توليدات چيني، ظروف و شيشه جام هلدينگ هاي سرمايه گذاري در صنعت ايجاد شود
مديركل دفتر طرح ه��ا و تأمين مالي وزارت صنعت، 
معدن و تجارت گفت: بخش صنعت و معدن نيازمند 
سرمايه گذاري هاي بزرگ است و در همين جهت بايد 

هلدينگ هاي سرمايه گذاري ايجاد شود.
عليرض��ا ه��ادي در گفت وگو با ش��اتا عن��وان كرد: 
براس��اس سياس��ت هاي اصل 44 قانون اساس��ي، 
دولت ورود خود را به بخش س��رمايه گذاري كاهش 
داده و بخش خصوص��ي در اين موض��وع ميدان دار 
اس��ت. نقش دول��ت در س��رمايه گذاري، در بخش 
سياس��ت گذاري، برنامه ريزي و هدايت است لذا در 
تش��كيل هلدينگ هاي اس��تاني براين اساس عمل 

مي كنيم.
او تأكيد ك��رد: دولت در هلدينگ هاي اس��تاني كه 
تش��كيل خواهد شد، هيچ س��هم و حضوري ندارد و 
تنها در ش��كل دهي آن همراهي مي كند. در تشكيل 
هلدينگ هاي استاني از معتمدين و سرمايه گذاران 
محلي استفاده مي كنيم؛ چراكه آنان به دليل تعلقات 
منطقه اي وبراي ايجاد اش��تغال و رونق اقتصادي در 

استان خود، انگيزه لازم را دارند.مديركل دفتر طرح ها 
و تامين مالي گفت: با تشكيل هلدينگ ها، سرمايه و 
نقدينگي موجود در كش��ور به س��مت توليد هدايت 
مي ش��ود. وزارت صنعت، مع��دن و تجارت در زمينه 
مجوزها و مش��وق ها و اولويت هاي تسهيلات، از اين 
هلدينگ ها حمايت مي كند. اين موضوع با همكاري 
س��ازمان بورس دنبال مي ش��ود و در مراحل بعد از 

سرمايه هاي مردمي نيز استفاده مي شود.
او توضي��ح داد: امس��ال براي 3 اس��تان برنامه ريزي 
كرده ايم تا اين هلدينگ ها شكل بگيرد ولي محدوديتي 
براي تشكيل هلدينگ ها در ديگر استان ها نيز نداريم. 
در اس��تان يزد، جلساتي را با س��رمايه گذاران برگزار 
كرديم و در اس��تان هاي آذربايجان شرقي و خراسان 
رضوي نيز اين برنامه دنبال مي ش��ود. براي تشكيل 
هلدينگ هاي استاني بايد استاندار و مديران استاني 
همت ويژه اي به خرج دهند تا ش��اهد شكل دهي آن 
باشيم. در تش��كيل هلدينگ ها، حتما توجيه فني و 
اقتصادي و سود ده بودن آن مدنظر قرار خواهد گرفت.

آمارهاي س��ه ماهه نخست امس��ال در زمينه چيني 
بهداشتي، ظروف چيني، شيش��ه جام حاكي از رشد 
دو رقمي در مقايسه با مدت مشابه سال گذشته است.

به گزارش ايرنا، بر پاي��ه جداول آماري وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در دوره س��ه ماهه امس��ال در زمينه 
چيني بهداش��تي توليد به بيش از 28 هزار و ۹00 تن 
رسيد كه در مقايس��ه با ۱۹ هزار و يكصد تن عملكرد 
مدت مش��ابه پارسال رش��د ۵۱.۶ درصدي ثبت شد 
كه در بين ۱3 قل��م توليدات معدني و صنايع مربوطه 
بالاترين ميزان افزايش را نش��ان مي دهد. همچنين 
ظروف چيني توليدي در دوره سه ماهه نخست امسال 
بالغ بر ۱3 هزار و 400 تن بود كه در مقايسه با ۱0 هزار 
و ۹00 تن عملكرد سه ماهه ابتدايي ۹۷ افزايش 23.۱ 

درصدي را حكايت دارد.
گمرك ايران در ارتباط با ارزش صادرات ظروف چيني 
و شيشه اي در س��ال ۹۶ رقم ۱2۶ ميليون دلار را ذكر 
كرده بود كه در مقايسه با سال ۹۵ رشد نزديك به يك 
درصدي داشت. برابر آمارهاي وزارتخانه مزبور در مدت 

سه ماهه نخست امسال توليد شيشه جام به رقم 2۷2 
هزار و 300 تن رسيد كه رشد ۱۵.۷ درصدي را نسبت 
به عملكرد سه ماهه بهار سال ۹۷ نشان مي دهد. توليد 
شيشه جام در س��ه ماهه ابتدايي پارسال 23۵ هزار و 
400 تن ثبت ش��ده بود.گمرك ايران ارزش صادرات 
شيشه ساختماني در سال ۹۶ را برابر با ۱0۶ ميليون دلار 
اعلام كرد كه نس��بت به سال ۹۵ رشد ۱0.4 درصدي 
داشت. آمار وزارت صنعت در ارتباط با توليدات ظروف 
شيشه اي در سه ماهه ۹8 گوياي افت ۹.۹ درصدي در 
اين بخش نسبت به عملكرد دوره مشابه سال ۹۷ دارد.

امسال در دوره اين گزارش ۱03 هزار و 300 تن ظروف 
شيشه اي توليد شد، در حالي كه پارسال بالغ بر ۱۱4 
هزار و ۷00 تن بود.براساس داده هاي آماري وزارتخانه 
ياد شده، در س��ه ماهه نخست امس��ال ميزان توليد 
كاشي و س��راميك از مرز 8۱ هزار 32۹.۶ تن گذشت 
كه در مقايسه با رقم 8۵ هزار و ۵38.۷ تن عملكرد سه 
ماهه نخس��ت ۹۷ افت 4.۹ درصدي را نشان مي دهد. 
صنعت كاشي و سراميك كه در سال ۱3۹3 ظرفيت 

۵00 ميليون متر مربعي داش��ت، در سال ۹۶ به رقم 
۵40 ميليون متر مربع رسيد و انتظار مي رود در سال 
۱404 به ظرفيت ۷00 ميليون مترمربعي برسد. سال 
۹۷ نزديك به 400 ميليون مترمربع كاشي و سراميك 
توليد شد كه از اين رقم بيش از ۱00 ميليون مترمربع 
صادر شد و امروز با وجود اينكه ايران در بين پنج كشور 
شاخص صادر كننده جاي دارد، اما به جمع ۱0 كشور 
توليد كننده نزول پيدا كرده، زيرا در اوايل دهه ۹0 در 
اين عرصه نيز بين پنج كشور نخس��ت بود. آمارهاي 
غير رسمي حاكي از جذب نزديك به 80 درصد صادرات 
كاشي و سراميك ايران توسط عراق دارد و در عين حال 
بازارهاي متنوعي از شرق آس��يا تا قاره سياه )آفريقا( 
وجود دارد و شرايط بين المللي اكنون براي نقل و انتقال 
پول دش��واري هايي ايجاد كرده ك��ه در امر صادرات 
تاثيرگذار اس��ت. گمرك جمهوري اسلامي ايران در 
آمارهاي سال ۹۶ تصريح كرد: ارزش صادرات كاشي و 
سراميك ايران بالغ بر 4۱0 ميليون دلار كه نسبت به 

عملكرد سال ۹۵ رشد ۱۱.۷ درصدي داشت.
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 رانندگان فعال، لاستيك 
با نرخ مصوب مي گيرند

ش�اتا| مديركل دفتر خدم��ات بازرگاني وزارت 
صنعت، معدن و تج��ارت گفت: با تصميم معاونت 
بازرگاني داخلي اين وزارتخانه طرح ويژه تش��ويق 
رانن��دگان فعال در ح��وزه حمل و نق��ل كالاهاي 
 اساسي اجرايي ش��د. در قالب اين طرح كه با هدف 
سرعت بخشي به تخليه كالاهاي اساسي وارداتي از 
گمركات اجرايي مي شود، مقرر است، خودروهاي 
فعال در اين حوزه با نرخ مصوب، لاستيك سنگين 
دريافت كنند. محمد قبله درب��اره جزييات طرح 
مذكور توضيح داد: طرح تحويل لاس��تيك با نرخ 
مصوب به ناوگان فعال در حوزه حمل و نقل كالاهاي 
اساسي، خودروهاي سنگيني را در بر مي گيرد كه 
حداقل سه فقره بارنامه كالاي اساسي از بندر امام به 
تمام نقاط كشور را داشته باشند يا كيلومتر كاركرد 
آنها در اين حوزه به 3000 كيلومتر برسد. به گفته 
وي، اين طرح با مشاركت سازمان راهداري و حمل و 
نقل جاده اي كشور اجرايي مي شود. لاستيك هاي 
تحويلي با ارز 4200 تومان قيمت گذاري شده است.

 التهاب قيمت خودرو
از طريق بازار مجازي

ايس�نا| ريي��س اتحادي��ه نمايش��گاه داران و 
فروش��ندگان خودرو تهران با اش��اره به بازگشت 
قيمت ها به آگهي هاي خريد و ف��روش خودرو در 
سايت هاي اينترنتي، نس��بت به تبعات منفي اين 
اقدام بر ثبات قيمت ها در بازار واقعي خودرو هشدار 
داد. سعيد موتمني اظهار كرد: در چند ماه اخير كه 
با دستور دادستاني قيمت ها از آگهي هاي خريد و 
فروش خودرو در سايت هاي اينترنتي حذف شده 
بود، شاهد بهبود وضعيت قيمت ها در بازار بوديم و 
اصطلاحا بازار خودش را پيدا كرده بود. او ادامه داد: 
تنها كاركرد سايت هاي اينترنتي در بازار خودرو اين 
است كه به گروه هاي صد نفره دلالان و سودجويان 
بازار خ��ودرو اين فرصت را مي دهند تا نس��بت به 
بازارسازي و قيمت سازي كاذب و التهاب بازار، اقدام 
كنند. او با بيان اينكه با بازگشت دوباره قيمت ها به 
بازار مجازي خودرو مي خواهند بازاري كه آرام شده 
بود و تعادل نسبي داشت را دوباره به هم بزنند، افزود: 
به عنوان مثال در حالي كه امروز در بازار واقعي قيمت 
پرايد ۱۱۱ معادل 48 ميليون تومان است مشاهده 
مي كنيم كه در برخي از آگهي هاي خريد و فروش 
خودرو در سايت هاي اينترنتي، قيمت فروش اين 
محصول را ۵0 ميليون تومان اعلام كرده اند. موتمني 
ادامه داد: اين كاري است كه تيم هاي چند ۱0 نفري 
سودجويان انجام مي دهند. آنها به يك باره چند ۱0 
آگهي فروش خودرو با قيمت بالا و اصطلاحا فيك 
براي يك خودروي خ��اص اعلام مي كنند و به اين 
ترتيب اقدام به قيمت سازي كاذب براي خودروها 
مي كنند. او تاكيد كرد: هشدار مي دهيم كه بازگشت 
قيمت ها به آگهي هاي خريد و ف��روش خودرو در 
سايت هاي اينترنتي تاثير منفي بر ثبات قيمت ها و 

آرامش در بازار خودرو خواهد داشت.

وزارت صنعت مسوول اعطاي 
مجوز استخراج رمز ارز شد

شاتا| مديركل دفتر توسعه و كاربرد فناوري اطلاعات 
وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: اعطاي مجوز 
فعاليت براي استخراج رمز ارز بر عهده وزارت صنعت، 
معدن و تجارت قرار داده شد. با توجه به تصويب مصوبه 
استخراج رمز ارز در هيات دولت، فراگيرشدن استخراج 
آن و مراجعه هاي متعدد در خصوص ارايه مجوز قانوني 
به وزارت صنعت، اين مهم پس از انجام جلس��ات و 
بررسي هاي متعدد در كميسيون هاي مربوطه به اين 
وزارتخانه محول شد.فرزاد اسماعيل زاده افزود: با توجه 
به نياز اين كسب و كارها به برق و پهناي باند مناسب، 
بايد تاييديه هاي لازم از وزارت نيرو و وزارت ارتباطات 
و فناوري اطلاعات دريافت شود. لازم است تجهيزات 
 مورد نياز داراي برچس��ب انرژي بوده و از تجهيزات 
به روز در اين زمينه باشد. از جمله شرايط دريافت اين 
مجوز، فعاليت شخصيت حقوقي با موضوع مرتبط در 
زمينه فناوري اطلاعات و جذب متخصصان اين حوزه 
است. دستورالعمل اعطاي مجوز فعاليت در اين حوزه 
در حال تدوين اس��ت كه پس از تكميل و تصويب، 

اطلاع رساني خواهد شد.

شرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری در نظر دارد از طريق مناقصه عمومی دو مرحله ای کالای مشروحه ذيل را از طريق شرکت های تامین کننده داخلی خريداری نمايد.
1-  شرح مختصر کالای مورد نیاز :

  P/N:V  105-1433036-11 فیلتر هوای ورودی توربین رولزرويس 
اطلاعات تکمیلی متعاقبا به همراه فرم مناقصه ارسال میگردد. 

2- محل تحويل کالا : شرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری- اداره تدارکات و امور کالا
3- نوع و مبلغ تضمین شرکت در مناقصه : ضمانت نامه بانکی به مبلغ -540/000/000ريال

4-شرايط متقاضی: توانايی ارائه تضمین شرکت در مناقصه و تضمین انجام تعهدات قرارداد ضوابط جاری شرکت ملی نفت ايران داشتن شخصیت حقیقی / حقوقی شماره اقتصادی توانايی مالی ارائه 
سوابق کاری و همچنین مدارک و گواهینامه های مرتبط و متناسب با موضوع مناقصه

 متقاضیان می توانند پس از انتش�ار آگهی نوبت دوم با مراجعه حضوری و پايگاه يا پايگاه اطلاع رس�انی زير نس�بت به تهیه و تکمیل اطلاعات مورد نیاز اقدام نموده و تقاضای کتبی خود را به همراه 
مدارک درخواستی حداکثر ظرف مدت 14 روز پس از انتشار آگهی نوبت دوم جهت ارزيابی کیفی و بررسی صلاحیت تامین کنندگان در ارتباط با موضوع مناقصه به آدرس مناقصه گزار تسلیم نمايند .
شرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری پس از بررسی اسناد و مدارک واصله و ارزيابی کیفی مناقصه گران طبق قانون برگزاری مناقصات از شرکتهای واجد شرايط جهت شرکت در مناقصه دعوت به عمل 

خواهد آورد ضمناارائه مدارک و سوابق هیچگونه حقی را برای متقاضیان ايجاد نخواهد کرد و اين شرکت در رد يا قبول پیشنهادات در چارچوب قانون برگزاری مناقصات مختار است .
))فقط مدارک ارزيابی ارسالی که در دفترخانه رسمی کپی برابر اصل شده باشد مورد استناد خواهد بود.((

 آدرس پايگاه اطلاع رسانی بخش  http://agogpc. nisoc.ir بخش مناقصه ها و مزايده 
آدرس :استان خوزستان- شهرستان امیديه- بلوار نفت- شرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری/اداره روابط عمومی 

فکس06152622683 تلفکس 06152620897فکس3504 داخلی06152622273
تعادل : نوبت اول 98/5/06نوبت دوم 98/5/08

فراخوان مناقصه عمومی دو مرحله ای 
تامين کالا  042/ ت ک آ ج/98   شركت ملي نفت ايران

شركت ملي مناطق نفتخیز جنوب
شرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری )سهامی خاص(

نوبت دوم

شماره مجوز :  1398.2591 

روابط عمومی شرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پیشنهادهاي 
خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئیات به 

اين سامانه پیامك نمايند. 

 1- توقف تخصیص ارز 4200 توماني، 2- حركت به س�وي اجراي سیاس�ت تك نرخي در بلندمدت از طريق كاهش ش�كاف بازار نیما و بازار آزاد 
در كنار اخذ مالیات بر عايدي س�رمايه از معاملات ارزي بابت مابه التفاوت نرخ ارز، 3- تخصیص منابع ايجادش�ده از محل حذف ارز ترجیحي به 
پرداخت يارانه نقدي به اقشار آسیب پذير و كمك به تولیدات ملي مبتني بر برنامه مشخص، 4- تمركز بر شناسايي دقیق جامعه هدف خانوار در 
راستاي پرهیز از تكرار تجربیات غلط گذشته در زمینه پرداخت يارانه همگاني، 5- پرداخت تسهیلات سرمايه در گردش به واحدهاي تولیدي، 
بازپرداخت بدهي هاي دولت به بخش خصوصي، بانك ها و تأمین اجتماعي از محل س�اير منابع آزادشده ناشي از حذف ارز يارانه اي، 6- تعیین 
دقیق نیازهاي وارداتي و هماهنگي دستگاه هاي درگیر با فرآيند تخصیص ارز و واردات در راستاي مديريت صحیح ثبت سفارشات و جلوگیري 
از پیدايش زمینه هاي رانت جويي، 7- حداقل سازي حقوق ورودي مواد اولیه و ماشین آلات مورد نیاز بخش تولید كشور، 8. افزايش سهم واردات 

در مقابل صادرات در بسته ارزي بانك مركزي به منظور زمینه سازي براي بازگرداندن كلیه ارزهاي صادراتي به داخل كشور. 

برش
پيشنهادهاي اتاق

 عضو هيات نماين��دگان اتاق بازرگاني تهران، با مثبت 
ارزيابي كردن اقدام دولت در به رسميت شناختن صنعت 
استخراج رمزارزها، آن را گام اول در اين حوزه برشمرد و 
با نقد برخي محدوديت هاي در نظر گرفته شده از جمله 
ممنوعيت استفاده در مبادلات داخلي، تاكيد كرد كه 
دولت بايد گام هاي بعدي را از جمله در حوزه تعرفه برق 
مصرفي و رگولاتوري داخلي بردارد تا از پيشرفت هاي 
روزافزون اين حوزه جا نماند.  ب��ه گزارش اتاق تهران، 
فرزين فرديس با اش��اره به گزارش سخنگوي دولت از 
آخرين جلس��ه هيات دولت و اينك��ه پرونده رمزارزها 
همچنان نزد دولت باز اس��ت، گفت: يكي از مهم ترين 
مسائلي كه نياز به تصميم گيري و تعيين چارچوب دارد، 
تعرفه برق مصرفي است. يكي از پيشنهاداتي كه از سوي 
مراجع مختلف به دولت ارايه شده، اين است متوسط 

تعرفه برق صادراتي ملاك عمل قرار گيرد. اين پيشنهاد 
در خود دولت در ميان فعالان بخش خصوصي مخالفان 
جدي دارد.او در مورد پيشنهاد كميسيون اقتصاد نوآوري 
و تحول ديجيتال اتاق بازرگاني تهران در مورد تعرفه برق 
استخراج رمزارزها، گفت: پيشنهاد ما اين است كه نظام 
تعرفه اي كه براي اين حوزه شكل  مي گيرد، به دو يا سه 
نكته اصلي توجه داشته باشد؛ نخست اينكه تعرفه برق 
مصرفي، مانند ساير تعرفه ها شناور باشد. معني ندارد 
كه فعالان حوزه رمزارزها، نتوانند در زمان پيك، مصرف 
 كنند و زمان هاي غيرپيك، مجبور باشند تعرفه پيك 
صادراتي را بپردازند.  از س��وي ديگر اگر كسي به روش 
سرمايه گذاري روي انرژي هاي تجديدپذير برق مورد 
نياز خود را تامين ك��رده و يارانه اي دريافت نمي كند، 
دليل��ي ندارد كه با تعرف��ه برق صادراتي، ن��رخ برق را 

پرداخت كند. همچنين اگر كسي با صرفه جويي حاصل 
از يك بهينه س��ازي در مصرف، توانس��ت در ميزاني از 
انرژي و توان الكتريكي صرفه جويي كند، آيا بايد با او نيز 
مشابه كسي كه از شبكه برق دريافت  مي كند، برخورد 
شود؟ فرديس ادامه داد: به نظر  مي رسد به جاي تعيين 
يك تعرفه ثابت براي تمام ساعات و اوقات سال، تعيين 
نرخ تعرفه بايد در نظام شناور صورت گيرد و البته اين 
تعرفه گذاري بايد داراي مش��وق هايي باشد كه فعالان 
بخش خصوصي بتوانند سرمايه گذاري كنند يا سرمايه ها 
به سمت بهينه سازي مصرف انرژي يا ايجاد واحد هاي 
توليد برق در مناطق آزاد و تجاري، شهرك هاي صنعتي 
و استخراج رمزارزها سوق پيدا كند. بنابراين، گام نخست 
دولت در به رسميت ش��ناختن آن، بدون توجه به اين 

نكات ابتر خواهد ماند.

يك معافيت وارداتي در مناطق آزاد
فرينا| معاون سرمايه گذاري مناطق آزاد و ويژه اقتصادي اعلام كرد: واردات كالاهاي 
توليد يا پردازش ش��ده در مناطق آزاد تجاري � صنعتي و ويژه اقتصادي به هريك از 
 اين مناطق از پرداخت عوارض معاف ش��دند. سيد علي موسوي گفت: اقدام مذكور 
در راستاي حمايت از توليدكنندگان كالا در مناطق آزاد- صنعتي و ويژه اقتصادي 
و براي توسعه بازار و تسهيل عرضه محصولات آنها در ساير مناطق ياد شده صورت 
گرفته است. بر اين اساس ترانزيت خارجي و انتقال هر نوع كالا از يك منطقه به ساير 

مناطق كه يك بار ثبت سفارش شده باشد نيز بلامانع خواهد بود.

تسنیم| گزارش روز گذشته قيمت خودرو حكايت از اعلام انتشار آگهي هاي فروش 
خودرو آن هم در سايت هاي مختلف با قيمت هاي غيرواقعي دارد. در بازار روز گذشته 
خري��د و فروش خودرو پژو 40۵ با قيمت ۷3 ميليون تومان، پژو پارس با قيمت ۹3 
ميليون و ۵00 هزار تومان، پژو 20۶ تيپ 2 با قيمت 80 ميليون و ۵00 هزار تومان و 
پژو20۶ صندوق دار با افزايش 2 ميليون توماني با قيمت ۹2 ميليون تومان به فروش 
مي رسد. علاوه بر اين پژو20۷ اتوماتيك با قيمت ۱۶3 ميليون و ۵00 هزار تومان و 

پرايد ۱۱۱ با قيمت 48 ميليون تومان مورد معامله قرار مي گيرد.

مانور قيمت هاي غيرواقعي در بازار خودرو



15 جهان

گام بعدي سياست گذاران مالي چه خواهد بود؟

آغاز خونين كارزارهاي انتخابات رياست جمهوري در افغانستان

كاهش نرخ بهره فدرال رزرو در راه است

وعده ها و كنايه ها 

گروه جهان| سمانه قرباني|
 سرمايه گذاران و تاجران انتظار دارند كه بانك مركزي 
امريكا )فدرال رزرو( در نشس��ت چهارشنبه  خود نرخ 
به��ره را 0.25درصد كاهش دهد. اين روند كاهش��ي 
احتمالا ادامه خواهد يافت. گفته ش��ده با وجود نبود 
اتفاق نظر ميان اعضاي اين نهاد مالي، فدرال رزرو تلاش 
دارد تا نشان دهد كه اين تصميم به دليل فشارهاي دولت 

امريكا نبوده است. 
به گزارش رويترز، از روساي بانك هاي مركزي ايالات 
متحده انتظار مي رود كه اين هفته براي نخستين بار 
پس از تش��ديد بح��ران مال��ي در بي��ش از يك دهه 
گذش��ته، هزينه هاي اس��تقراض را پايين آورند. اين 
بخش آسان داستان است. روي دشوار اين قضيه براي 
سياست گذاران فدرال رزرو اين است كه تصميم بگيرند 
در ش��رايطي كه بازارها حال و روز خوشي ندارند روند 
كاهش دادن نرخ بهره را تا سال آينده به درازا بكشند يا 

اين دوره را محدودتر كنند. 
يكي از دلايل اين ترديد اين است كه هيچ توافق روشني 
ميان مقام هاي فدرال رزرو بر سر دليل كاهش نرخ بهره 
در قدم اول وجود ندارد. به عبارت ديگر، مقام هاي فدرال 
رزرو بر سر اين مس��اله كه چرا بايد نرخ بهره را كاهش 
دهند با يكديگر توافق ندارند؛ به ويژه اينكه نرخ بيكاري 
امريكا در كمترين حالت خود در 50 سال گذشته قرار 
دارد و اقتصاد امريكا تقريبا يكي از بهترين عملكردها را 
در ميان اقتصادهاي توسعه يافته داشته است.  آيا كاهش 
نرخ بهره مي تواند تاحدي ريسك هاي ناشي از كاهش 
رش��د جهاني اقتصاد و تنش هاي تج��اري را مديريت 
كند؟ آيا كاهش نرخ بهره قدمي در راستاي تقويت روند 
كاهشي تورم است؟ اقدامي در جهت توسعه بيشتر بازار 
كار؟ تلاشي براي دخالت درس��ت در بازار اوراق قرضه 
اس��ت؟ در چند هفته گذشته سياس��ت گذاران فدرال 
رزرو مش��غول پاس��خ دادن به اين پرسش ها و مسائلي 
از اين دس��ت بوده اند.  »جان ويليام��ز« رييس فدرال 

رزرو نيويورك، هفته گذش��ته گرچه گذرا اما بازارها را 
متقاعد كرد كه فدرال رزرو قصد داش��ته تا نرخ بهره را 
نيم درصد كاهش دهد. تا اينكه فدرال رزرو نيويورك با 
انتشار بيانيه اي توضيح داد كه سخنان ويليامز در رابطه 
با واكس��ينه كردن اقتصاد در برابر عارضه هاي جدي، 
اظهارنظري علمي بوده اس��ت. در بيانيه ف��درال رزرو 
نيويورك تاكيد ش��ده بود كه سخنان ويليامز برآمده از 
سياست هاي مالي كوتاه مدت فدرال رزرو نبوده است.  

ماجرا از آنجا پيچيده مي ش��ود كه ف��درال رزرو تمايل 
دارد روش��ن كند سياست انبس��اطي كه قرار است در 
پيش بگي��رد در واكنش به ماه ها فش��ار دونالد ترامپ 
رييس جمهوري دولت امريكا، نيست. با اين حال وقتي 
كميته تعيين نرخ بهره فدرال رزرو بيانيه اش را چهارشنبه 
منتشر كند، س��رمايه گذاران در انتظار توضيحات اين 
نهاد مالي خواهند بود. گفته ش��ده كه »جرمي پاول« 
رييس فدرال رزرو قرار است مدت كوتاهي پس از اعلام 

 كاهش نرخ بهره، كنفرانس��ي مطبوعاتي برگزار كند.  
به گزارش رويترز، در نظرس��نجي هاي انجام ش��ده از 
اقتصاددانان و تاجران مش��خص شده كه اكثريت آنان 
انتظار دارند كه فدرال رزرو چهارشنبه نرخ بهره را 0.25 
درص��د كاهش دهد. اين دقيقا همان رقمي اس��ت كه 
فدرال رزرو در هر 9 بار افزايش نرخ بهره در س��ال هاي 

2015 تا 2018ميلادي، نرخ بهره را بالا برده بود. 
»روبرتو پرل��ي« اقتصاددان مركز كورنس��تون ماكرو 

مي گويد مهم ترين مساله در نشست 30 و 31 جولاي اين 
خواهد بود كه پس از كاهش نرخ بهره دقيقا چه اتفاقي 
خواهد افتاد و اينكه چطور قرار است با تحولات پس از 
كاهش نرخ بهره روبرو شد. پرلي به رويترز گفته: »شرط 
مي بندم كه بيانيه فدرال رزرو درها را براي كاهش بيشتر 
نرخ بهره باز خواهد گذاشت، حداقل يك 0.25 ديگر. اما 
مطمئن نيستم كه آنها دقيقا بدانند كه كاهش نرخ بهره 
بيشتر چه تبعات اقتصادي خواهد داشت.« از زماني كه 
آخرين نشست تعيين نرخ بهره در اواسط ماه ژوئن برگزار 
شد، آمارهاي اقتصادي درباره خرده فروشي و ايجاد شغل 
قوي تر از پيش بيني ها بوده است، و سفارشات اجناس 
بادوام و هزينه هاي كس��ب وكارها در ماه ژوئن جهش 
داشته است. در مدت زمان مشابه، فروش داخلي ايالات 
متحده افت ناگهاني را تجربه كرده و توليدات كارخانه اي 

نيز كاهش يافته و صادرات نيز سقوط كرده است. 
گزارشي كه جمعه منتشر شده، نشان مي دهد كه افزايش 
هزينه هاي مصرف كننده، رشد اقتصادي امريكا را در سه 
ماهه دوم در س��طح2.1 درصد نگه داشته است. اما اين 
نكته حائز اهميت اس��ت كه سرمايه گذاري ضعيف در 
كسب وكارها و تورم همچنان يكي از نگراني هاي جدي 

جرومي پاول به شمار مي روند. 
فدرال رزرو در شرايطي نرخ بهره را كاهش مي دهد كه 
دونالد ترامپ در طول ماه هاي گذشته بارها آشكارا از 
بانك مركزي امريكا خواسته بود تا نرخ بهره را كاهش 
دهد. گزارش هايي منتشر ش��ده بود كه ترامپ حتي 
تهديد كرده در صورتي كه فدرال رزرو به درخواس��ت 
او براي كاهش نرخ به��ره توجه نكند، جرومي پاول را 
اخراج خواهد كرد.  ترامپ گفته: »شخصاً فكر مي كنم 
كه فدرال رزرو بايد نرخ بهره را كاهش دهد. در شرايطي 
كه تورم بالا نيست به جاي سياست هاي انقباضي بايد به 
طرف سياست هاي انبساطي حركت كنيم. شما شاهد 
حركت موشكي اقتصاد امريكا هستيد و داريم خيلي 

خوب كارها را جلو مي بريم.« 

گروه جهان| 
نخستين روز از كارزارهاي انتخابات رياست جمهوري در 
افغانس��تان با حمله خونين انتحاري به دفتر حزب حزب 
»روند سبز افغانستان« به رهبري امرالله صالح )نامزد پست 
معاونت رييس جمهوري افغانستان( به پايان رسيد. در اين 
حمله دست كم 20 تن كش��ته و 50 نفر مجروح شده اند. 
محمد اشرف غني رييس جمهوري، و عبدالله عبدالله رييس 
اجرايي دولت وحدت ملي، و عنآيت الله حفيظ سه نامزدي 
بودند كه در نخستين روز تبليغات انتخاباتي ضمن به چالش 
كش��يدن رقبا، برنامه ها و اهداف شان را اعلام كردند. براي 
انتخابات رياست جمهوري افغانستان كه قرار است ششم 
مهر برگزار شود 1۴9ميليون دلار در نظر گرفته شده است. 
به گزارش رسانه هاي افغانستان، اشرف غني در نخستين از 
رقابت هاي انتخاباتي به انتقادها از عملكرد پنج ساله اش پاسخ 
داد. او با اشاره به گمانه زني ها مبني بر برگزار نشدن انتخابات 
رياست جمهوري در موعد مقرر گفت: »ميليون ها بار گفته 
شده بود كه انتخابات رياست جمهوري برگزار نمي شود، اما 
با ش��روع رقابت ها ترديدها در اين باره برطرف شد.« غني 
همچنين با كنايه اي به ديگ��ر نامزدهاي انتخابات گفته: 
»اگر با رأي پاك برنده انتخابات شدم، به خيابان ها نريزيد، 
تهديدم نكنيد و نگوييد كه بايد به شما امتياز بدهم چرا كه 
دولت ساز امتيازبده نيست.«  به گفته غني، مردم افغانستان 
براي آزادي و جمهوريت 200 سال قرباني داده اند و حفظ 
اين ارزش ها تنها از راه انتخابات ممكن است. او تأكيد كرده 
بر سر انتخابات و سرنوشت مردم معامله و سازش صورت 
نخواهد گرفت، زيرا حق تعيين سرنوشت به دست خود مردم 
است و هيچ كسي چنين اجازه اي را نخواهد داد.  اشرف غني 
همچنين با دفاع از كارنامه دولتش در طول پنج سال گذشته 

گفت كه حوصله اش مثل فولاد است و يك فرد مدبر است 
و به همين دليل در برابر ناسزا و اتهامات ديگران با حوصله و 
سكوت برخورد كرده است. غني همچنين گفته كه دولتش 
در پنج سال گذشته فاصله رياست جمهوري و مسجد را كم 
كرده و در اين مدت آنقدر مس��جد ساخته كه در صد سال 
گذشته ساخته نشده است. او همچنين گشايش راه لاجورد، 
بندر چابهار، كريدور هوايي و بند س��لما را از دستاوردهاي 
مهم دولتش خوانده است. رييس جمهوري افغانستان گفت 
تكميل فصول ناتمام دولت سازي، خودكفايي اقتصادي و 
احياي جايگاه تاريخي افغانستان به عنوان چهارراه آسيا 
از اه��داف عمده او در دولت آين��ده خواهد بود. غني وعده 
داده در صورت پيروزي، 300 مس��جد خواهد ساخت، به 
تمام ولسوالي ها در دو سال نخست برق رساني خواهد كرد 
و در مدت سه تا چهار سال به تمام قريه هاي آن سوي خط 
ديورند نيز برق صادر خواهد كرد. او به همين شكل وعده 
داده كه براي تمامي توليدات داخلي بازار فراهم خواهد كرد. 
غني همچنين با اشاره تلويحي به مذاكرات طالبان و امريكا 
درباره صلح گفته تنها دولت منتخب به نمايندگي از مردم 
صلح خواهد آورد و به گفته او افراد فرمايشي قادر به اين كار 

نخواهند بود. 

   كنايه هاي عبدالله به غني
عبدالله عبدالله در نخستين گردهمايي انتخاباتي خود، ضمن 
ارايه  برنامه هايش از عملكرد پنج ساله دولت اشرف غني انتقاد 
كرد. عبدالله با طعنه به رييس جمهور گفت: »اداره كردن يك 
كشور، كار يك نفر نيست كه بگويد 1۶ ساعت كار مي كند، 
بلكه همه بايد در آن مشاركت داش��ته باشند و خود را در 
آيينه حكومت ببينند.«  عبدالله گفت كه در دوره پنح ساله 

دولت وحدت ملي، مسائلي وجود داشته كه حكومت داري، 
حيثيت ملي و وحدت ملي را خدشه دار كرده است. اين نامزد 
انتخاباتي با اش��اره به اثبات بي گناهي عبدالرزاق وحيدي 
وزير پيش��ين وزارت مخابرات و فناوري كه به فساد متهم 
شده بود، گفت كه نمونه اي مبارزه با فساد اداري غني همين 
است: »آقاي وحيدي يكي از وزراي كابينه بود. دو روز پيش 
از محكمه  استيناف برائت گرفت. اما برخورد با او چگونه بود. 
خبر شديم كه براي بازداشت او به دفترش رفته اند. اما ايشان 
دفتر را پلمب كرده، تا جايي كه حتي وسايل شخصي اش 
نيز دسترسي نبوده است. پس از آن عنوان شد كه با فساد 
مبارزه مي كنيم و اين نمونه اي مبارزه با فساد اداري است.«

عبدالله گف��ت كه در حكومت وحدت ملي با وجود تمامي 
چالش ها، فرصت هايي نيز وجود داشت كه در نتيجه فساد 
و سوءمديريت ضايع ش��د. عبدالله تأكيد كرد كه در پنج 
سال گذشته كسي را به دليل افشاي فساد اداري و اخلاقي، 
تهديد و از مفسدي طرفداري نكرده است. همچنان در دوره 
كاري اش با كسي برخورد توهين آميز نداشته است. تيم ثبات 
و همگرايي به رهبري عبدالله وحدت ملي، امنيت، اقتصاد 
و روابط خوب منطقه اي و بين الملل��ي را از اولويت هايش 

عنوان كرده است.

   دشمنان دموكراسي 
نشريه افغانستان ديلي درباره حمله تروريستي در نخستين 
روز از رقابت هاي انتخاباتي نوش��ته: در آخرين ساعات روز 
كه شور و شوق انتخابات تازه جان گرفته بود و شبكه هاي 
اجتماعي و رس��انه هاي عمومي پر از تفسيرها و تحليل ها 
بود، گروه هاي تروريستي با حمله به دفتر معاون نخست 
تيم دولت ساز مخالفت عملي خود را با نظام سياسي مبتني 

بر انتخابات نش��ان دادند. در اينكه چه كسي يا كدام گروه 
تروريستي اين حمله را به عهده خواهد گرفت، حرفي نيست. 
نكته اصلي در اين است كه گروه هاي افراطي دشمني خود را 
با دموكراسي نشان دادند. بدون ترديد اين كار گروه طالبان 
و شبكه تروريس��تي متعلق به اين گروه و همكاران برون 
مرزي آن است كه توان سازماندهي چنين حملاتي را دارند 
و سر نخ اصلي نيز به همين گروه مي رسد. دليل اين حمله 
اما تنها دشمني ايدئولوژيك گروه هاي افراطي با آموزه هاي 
دموكراسي نيست، بلكه پاي انگيزه هاي سياسي به دليل 

توقف پروسه انتخابات نيز در ميان است. 
حمله تروريستي يك شنبه كه هدفش تحت تاثير قرار دادن 
روند انتخابات بود، نشان داد كه دموكراسي در افغانستان 
هنوز هم دشمنان قسم خورده زيادي دارد. طبيعي است 
كه طالبان به لحاظ ايدئولوژيك نه تنه��ا به انتخابات باور 
ندارند؛ بلكه با آن مبارزه و دش��مني نيز مي كند. چنان كه 
سخنگوي طالبان در حاشيه كنفرانس دوحه يك بار آشكارا 
گفت كه اين گروه هيچ انتخاباتي را نمي پذيرد. اما گاهي به 

نظر مي رسد كه دشمني طالبان با انتخابات تنها به دليل 
باورهاي ايدئولوژيكي نيست؛ بلكه هدفش چوب گذاشتن 
لاي چرخ هاي دموكراسي است. حمله تروريستي به دفتر 
انتخاباتي بدون شك از همين نكته بر مي خيزد. واقعيت اين 
است كه گروه ها و افراد زيادي تلاش مي كنند تا جلو حركت 
دموكراسي و انتخابات را در افغانستان بگيرند و نگذارند كه 
انتخابات برگزار شود. آنها از اينگونه حملات نفع مي برند. 
به همين دليل سعي كردند كه با انجام حملات تروريستي 
فضاي دهشت و تهديد را در كابل ايجاد كنند تا شايد بتوانند 
روند انتخابات را مختل كنند.... در شرايط فعلي كه خيلي ها 
منافع خود را در برگزار نشدن انتخابات رياست جمهوري 
جس��ت وجو مي كنند، به علاوه گروه هاي تروريس��تي و 
افراطي كه ذاتا با دموكراسي مخالف هستند، صف بزرگي از 
دشمنان دموكراسي را تشكيل مي دهند. اميدواريم كه دولت 
افغانستان موفق شود تا دو ماه ديگر انتخابات را برگزار كند 
و مردم افغانستان را از بي باوري ها به انتخابات و نگراني هاي 

ناشي از برگزار نشدن انتخابات نجات دهد.

دريچه

كوتاه از منطقه

آبه شينزو تمايلي به ديدار با 
رهبر كره جنوبي ندارد

گروه جهان|در پي بالا گرفت��ن تنش هاي تجاري 
ژاپن و كره جنوبي، يك روزنامه ژاپني نوشته بعيد است 
نخس��ت وزير ژاپن با رييس جمهوري كره جنوبي در 
نشست ماه سپتامبر مجمع عمومي سازمان ملل ديدار 
كند. نشريه سانكي ژاپن نوش��ته: تا زماني كه سئول 
اقدامات س��ازنده اي را در راس��تاي به خدمت گرفتن 
اجباري نيروي كار و ساير مسائل مرتبط با جنگ دوم 
جهاني انجام ندهد، آبه شينزو نخست وزير ژاپن، با مون 
جائه اين رييس جمهوري كره جنوبي، ديدار نمي كند. 
اين جديدترين نشانه روابط متشنج بين اين دو متحد 
امريكا است. نخس��ت وزير ژاپن همچنين قرار نيست 
در نشست اكتبر مجمع همكاري كشورهاي جنوب 
شرق آسيا )آسه آن( و گردهم يي همكاري اقتصادي 
آسيا-پاسيفيك در نوامبر 2019 با رييس جمهوري 
كره جنوبي دي��دار كند. اين دو در نشس��ت گروه20 
كه ژوئن و در اوساكا برگزار شد هم ديداري نداشتند. 
در همين ح��ال، خطوط هوايي كره ني��ز اعلام كرد، 
پروازهايش بين شهر بوسان در كره جنوبي و ساپورو 
در شمال ژاپن را از سوم سپتامبر 2019 به حالت تعليق 
در م��ي آورد و علتش هم كاهش درخواس��ت پروازها 
به دليل تنش هاي ديپلماتيك بين دو كشور است كه 
باعث بايكوت كالاهاي ژاپني و خدمات اين كشور شده 
است. ژاپن محدوديت هاي خود بر كالاهاي صادراتي 
به كره جنوبي را محدود كرده است؛ اين محدوديت ها 
در واكنش به حكم سال گذشته دادگاه عالي كره جنوبي 
براي پرداخت غرامت از سوي شركت هاي ژاپني اعمال 
شده است كه در دوران جنگ دوم جهاني كارگران را 

به زور وادار به كار مي كردند.

حمله بوكوحرام در نيجريه
۶۵ كشته برجاي گذاشت 

گ�روه جه�ان| دس��ت كم ۶5 ت��ن در حمله  به 
روس��تاييان در شمال شرق اين كش��ور، كه گفته 
مي ش��ود به احتمال زياد توس��ط گ��روه افراطي 
بوكوح��رام انجام ش��ده، ج��ان خود را از دس��ت 
داده اند. به گزارش رويترز، رييس شوراي ن گانزاي 
گزارش داده اين حمله يك شنبه عليه روستاييان 
ش��ركت كننده در مراسم س��وگواري انجام شده و 
دس��ت كم 11نفر نيز در جريان آن زخمي شده اند. 
اين واقعه مرگبارترين حمله در منطقه در سال جاري 
ميلادي بوده است. بنا برگزارش ها، حمله در منطقه 
بورنو رخ داده و به نظر مي رسد مرتبط با رخدادهاي 
دو هفته پيش از آن باشد. دو هفته پيش روستاييان 
براي دفاع در برابر گروه بوكوحرام با آنها درگير شدند 
و 11نفر از افراطي ها را كشتند. محمد بولاما، رييس 
ش��وراي ن گانزاي در ايالت بورن��و، گفته 21نفر در 
جريان بازگشت از مراسم سوگواري جان خود را از 
دست داده اند و ۴۴ تن ديگر نيز در حالي كه در تلاش 
براي مقابله با مهاجمان بودند، كشته شده اند. ايالت 
بورنو از مهم ترين مراكز حضور بوكوحرام است. اين 
گروه كه با گروه تروريستي داعش بيعت كرده، بطور 
رسمي از خود با عنوان »حكومت اسلامي در غرب 
آفريقا« ياد مي كند. تندروهاي نيجريه سال هاست 
با نيروهاي امنيتي و نظامي و نيز مردم اين كش��ور 
درگير نبردهاي مرگبار هستند. درگيري هايي كه 
در عين حال پيامدهاي آن به نيجر، چاد و كامرون، 
در همسايگي اين كشور كشيده شده است. محمد 
بخاري، رييس جمهوري نيجريه، حمله يك شنبه را 

محكوم كرده است. 

اعلام آمادگي چين براي كمك 
به برقراري نظم در هنگ كنگ 

گروه جهان| به دنب��ال درگيري هاي مجدد ميان 
معترضان و پليس هنگ كن��گ، دولت چين با اعلام 
حمايت از رهب��ر هنگ كنگ و پلي��س آن، از مردم 
اين دولت شهر خواست تا با خشونت مخالفت كنند. 
به گزارش رويترز، چين اعلام آمادگي كرده كه براي 
برقراري نظم در هنگ كنگ به اين منطقه نيرو اعزام 
كند.  هنگ كنگ دوشنبه هش��تمين هفته متوالي 
از اعتراض هاي خش��ونت بار را پش��ت سر گذاشت و 
برخي از خيابان هاي مركزي مملو از بطري هاي آب، 
كلاه هاي ايمني و چتر بود. ميليون ها تن تاكنون در 
اعتراض ه��اي خياباني عليه لايح��ه اي كه اكنون به 
حالت تعليق درآمده است، شركت داشتند. گاهي اين 
اعتراضات بخش هايي از منطقه مالي هنگ كنگ را فلج 
كرده، موجب تعطيلي دفاتر دولتي شد و فعاليت هاي 
تجاري در سراس��ر اين شهر را مختل كرد. مقام هاي 
هنگ كنگ همچنين نسبت به تاثير اين ناآرامي ها 
بر اقتصاد هنگ كنگ هش��دار داده اند. پكن بار ديگر 
از كري لام، رهبري حامي پكن در هنگ كنگ و دفتر 
دولت چين در امور هنگ كنگ و ماكائو كه اختياراتي 
در س��طح كابينه دارد، حمايت به عمل آورد. يانگ 
گوآنگ س��خنگوي اين دفتر در كنفرانس��ي خبري 
تاكيد كرد: »دولت مركزي قويا از كري لام براي هدايت 
هنگ كنگ، براساس قانون حمايت مي كند و كاملا 
پشتيبان اجراي مقررات به دست پليس هنگ كنگ 
است.« به گفته اين سخنگو، مهم ترين مساله اين است 
كه هنگ كنگ طبق قانون اين ناآرامي را كنترل كند. 
او چهره هاي بي مسووليت در غرب را عامل تحريك 

مشكلات در هنگ كنگ دانست. 

دولت جديد بريتانيا از برگزيت 
حمايت مالي مي كند

گروه جه�ان| سجاد جاويد وزير دارايي جانسون، 
گفته مي تواند بودجه هنگفت و اضافي را براي خروج 
كامل و بدون توافق بريتانيا از اتحاديه اروپا در 31 اكتبر 
اختصاص دهد. به گزارش ساندي تلگراف، جاويد در 
نظر دارد با بودجه اضافي ب��راي يكي از بزرگ ترين 
كمپين هاي گس��ترده عمومي از افراد و ش��ركت ها 
در خروج كامل و بدون قيد و ش��رط از اتحاديه اروپا 
حمايت مالي كند. اولويت وزير دارايي جديد بريتانيا 
كمك براي اجراي برگزيت است. او مي خواهد امكان 
مالي براي به وج��ود آوردن 500 مرزباني جديد در 
اختيار مس��وولان قرار دهد كه كمكي براي حمل و 
نقل و كنترل سريع تر كالاها و وسايل نقليه و اشخاص 
هستند. همزمان جاويد مشغول بررسي اين امر است 
كه آيا امكان تاسيس زيرساخت هاي جديد مناسب 
در اطراف بنادر فعلي اين كشور وجود دارد تا بتواند از 
تراكم ترافيك در بنادر بكاهد و امكان بارگيري و عبور 
و مرور سريع و مطمئن فراهم شود. بوريس جانسون 
ش��نبه از طرح خود براي اجراي ب��دون توافق نامه 
برگزيت دف��اع كرد. او از برگزي��ت به عنوان فرصت 
عالي براي تغيير دوره اقتصادي و س��اختن بريتانيا 
به مثابه بهترين كش��ور جهان براي زندگي نام برد. 
اما كارشناس��ان اقتصادي نسبت به اجراي برگزيت 
بدون توافق با اتحاديه اروپا و عواقب آن براي اقتصاد 
بريتانيا هشدار داده اند. تاكنون تجارت و ترخيص كالا 
در مرزها و بنادر بريتانيا با سهولت انجام مي گرفت. 
اما خروج بريتانيا از اتحاديه اروپا به معني جدا شدن 
بخش شمالي ايرلند كه بخشي از قلمرو بريتانيا است، 

از جمهوري ايرلند است.

مدير اطلاعات ملي دولت 
ترامپ كناره گيري كرد

گروه جهان|  دن كوتس مدير اطلاعات ملي دولت 
ترامپ، اعلام كرده 15 اوت به همكاري خود با دولت 
ترامپ خاتمه خواهد داد. اختلاف نظر بر س��ر برنامه 
هس��ته اي ايران و نقش روسيه در انتخابات امريكا از 
جمله دلايل كناره گيري او اعلام ش��ده است. ترامپ 
جانشين او را نيز با انتشار يك پست توييتري معرفي 
كرده اس��ت. به گزارش دويچه وله،  اين پرس��ش كه 
آي��ا دن كوتس مدير ۷۶ س��اله اطلاعات ملي دولت 
امريكا، داوطلبانه ب��ه كار خود در كادر رهبري دولت 
ترامپ خاتمه داده يا اينكه تحت فشار ترامپ ناگزير 
به استعفا شده است، همچنان در پرده ابهام قرار دارد. 
اين موضوع كه دن كوتس با برخي از سياس��ت هاي 
ترامپ به ويژه در مورد سياست هاي امنيتي مخالف 
بوده اس��ت، از نگاه تحليلگران دور نمانده بود. حتي 
رس��انه هاي امريكا اخيرا از ناخرسندي ترامپ از كار 
دن كوتس گزارش دهي ك��رده بودند. ترامپ پس از 
انتش��ار خبر كناره گيري مدير اطلاعات ملي امريكا، 
جان راتكليف، نماينده جمهوري خواه ايالت تگزاس 
را براي انجام وظيفه در اين پس��ت برگزيده اس��ت. 
راتكليف كه 53 سال سن دارد، مواضعي مشابه مواضع 
دونالد ترامپ در عرصه سياست هاي امنيتي دارد. در 
جريان پاس��خگويي رابرت مولر، بازرس ويژه پرونده 
مداخلات روسيه در كارزار انتخابات رياست جمهوري 
در برابر نمايندگان كنگره، راتكليف با لحني شديد به 
مولر حمله ك��رده بود. راتكليف خطاب به مولر گفته 
بود رسيدگي به اتهام كارشكني احتمالي ترامپ در 
تحقيقات قوه قضاييه پيرام��ون پرونده دخالت هاي 

روسيه، در حوزه اختيارات او نبوده است.
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بالا گرفتن جنجال 
»ائتلاف دريايي« در آلمان 

گروه جه�ان| وزير خارج��ه آلم��ان در حالي از 
آمادگي كشورش براي مشاركت در ائتلاف دريايي 
پيشنهادي بريتانيا خبر داده كه اختلافات در دولت 
ائتلافي بر سر اين موضوع بالا گرفته است. به نوشته 
نشريه بيلد، پيوستن يا نپيوستن به ائتلاف كشورهاي 
اروپايي براي حفاظت از كشتي ها در خليج فارس به 
يك موضوع اختلاف برانگيز در دولت ائتلافي آلمان 
تبديل شده است. هر چند فرانسه، ايتاليا و دانمارك 
براي الحاق به بريتانيا در طرح ائتلاف دريايي اعلام 
آمادگي كرده اند اما دولت آلمان هنوز پاسخ روشني 
در اين خصوص نداده اس��ت. در حالي كه مقامات 
ح��زب صدراعظم آلمان )دموكرات مس��يحي( به 
اين تصميم چراغ س��بز نش��ان مي دهند اما ديگر 
حزب دولت ائتلافي )سوسيال دموكرات( به شدت 
با آن مخالف هس��تند. نيلز اشميد از مقامات ارشد 
اين حزب ب��ه فرانكفورتر آلگماين��ه گفته: »بحث 
ماموريت نظامي آلم��ان در تنگه هرمز موضوعيت 
ندارد.«  همچنين »رودري��ش كيزه وتر« نماينده 
حزب سوس��يال دموكرات در كميسيون سياست 
خارجي پارلمان آلمان گفته ائتلاف دريايي در منطقه 
مي تواند مفيد باشد اما برلين مي تواند با هواپيماهاي 
شناسايي و در اختيار قراردادن كشتي هاي خود به 
اين ائتلاف، در آن مشاركت كند. اين در حالي است 
كه ايران در مورد اعزام كش��تي هاي نظامي اروپايي 
به منطقه هشدار داده و اعلام كرده است كه چنين 
اقدامي مي تواند موجب وخامت بيشتر اوضاع شود. 
»يورگن تريتين« رهبر پيشين حزب سبزهاي آلمان 
نيز گفته هدف آلمان براي مشاركت در ائتلاف دريايي 
اروپا، تنها بايد تنش زدايي باشد. او در عين حال تاكيد 
كرده اختلافات در خليج فارس بايد از طريق ابزارهاي 
ديپلماتيك حل وفصل شود. به گفته اين سياستمدار 
آلماني، مش��اركت كش��ورهاي اروپايي در ائتلاف 
دريايي بايد با تصميم سازمان ملل انجام گيرد و در 
غيراين صورت از منظر حقوقي قابل دفاع نخواهد بود. 
پس از آنكه يك نفتكش بريتانيايي »استنا ايمپرو« 
در پي نقض قوانين دريايي و بين المللي از سوي ايران 
توقيف شد لندن به كشورهاي اروپايي پيشنهاد داد 
براي تامين امنيت نفتكش ه��اي خود يك ائتلاف 
نظامي در خليج فارس تشكيل دهند. در پاسخ به اين 
درخواست »هايكو ماس« وزير خارجه آلمان گفت 
زماني كه جزييات اين طرح روشن تر شود آلمان در 
خصوص مشاركت در آن تصميم گيري خواهد كرد. 
او در عين حال تاكيد كرد كه برلين به كارزار »فشار 

حداكثري« امريكا عليه ايران ملحق نمي شود.

تركيه قطعات جنگنده اف-16 
را انبار مي كند

بلومبرگ نوشته، تركيه در حال انبار كردن قطعات 
جنگنده هاي اف-1۶ و ديگر تجهيزات نظامي به 
هدف آماده كردن خود براي مواجهه با تحريم هاي 
احتمالي امريكا به تلافي خريداري س��امانه دفاع 
هوايي اس۴00 روسيه است. روابط امريكا و تركيه 
در پي خريد موش��ك هاي روس��ي از سوي آنكارا 
به شدت تيره شده است. امريكا تركيه را تهديد كرده 
بود به تلافي خريد سامانه اس۴00 از روسيه تركيه 
را از برنامه مربوط ب��ه جنگنده هاي اف-35 كنار 
خواهد گذاشت و اين كشور را تحريم خواهد كرد. 

امارات ميزبان كارگاه جديد 
معامله قرن

پس از شكس��ت كارگاه اقتصادي منامه، اين بار 
امارات ميزبان كارگاه جديدي در راستاي اجراي 
طرح امريكايي موسوم به »معامله قرن« خواهد 
بود. به گزارش الخليج آنلاين، امارات در گام هايي 
ش��تاب زده در تلاش اس��ت تا نق��ش فعال تر و 
موثرتري را در چارچوب تحركات امريكا در منطقه 
و طرح  سياسي و اقتصادي اين كشور براي حل 
اختلافات ميان فلسطينيان و اسراييلي ها موسوم 
به معامله قرن ايفا كند. نشس��ت پيشين كه در 
منامه برگزار ش��د از سوي گروه هاي فلسطيني 
تحريم شد و تقريبا نتيجه ملموسي در پي نداشت. 

ابوبكر بغدادي فلج شده است
گروه اطلاعاتي الصقور وابسته به وزارت كشور 
عراق اعلام كرده، ابوبكر بغدادي، سركرده گروه 
تروريستي داعش در س��وريه به سر مي برد و 
همچنان از نفوذ بس��ياري در داخل اين گروه 
برخوردار اس��ت. به گ��زارش النش��رة، ابوبكر 
بغدادي در پي اصابت تركش هايي به س��تون 
فقراتش، در دس��ت و پاهايش دچار فلج شده 
اس��ت. اين اتفاق طي حم��لات مركز الصقور 
ب��ا هماهنگي نيروي هوايي به محل نشس��ت 
بغ��دادي ب��ا معاونانش در منطق��ه هجين در 

جنوب شرق ديرالزور انجام شد.

محدوديت صدور ويزاي 
پاكستان در كابل

س��فارت پاكس��تان در كابل اعلام ك��رده صدور 
ويزا ب��راي ش��هروندان افغان را مح��دود كرده و 
تنها براي س��المندان، بيماران، زنان و بازرگانان 
ويزا صادر مي كند. به گزارش بي بي س��ي، سفارت 
پاكستان از دولت افغانستان خواسته عليه باندبازي 
و اخاذي هاي��ي ك��ه در بيرون از كنس��ولگري از 
متقاضيان ويزا صورت مي گيرد، اقدام كند. به دليل 
وجود مراجعان زياد، گرفتن ويزاي پاكستان براي 
افغانس��تاني ها با دردس��رهايي همراه بوده است. 
چندي قبل وزارت كش��ور افغانستان يك سرباز 
پليس را بازداشت كرد كه عامل ضرب وشتم چند 
نفر از متقاضيان ويزا در جلوي سفارت پاكستان بود.
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عكسروز

چهرهروز

فيلمسفارشيشكستميخورد
همايون اسعديان با بيان اينكه »ما نمي توانيم درباره ائمه)ع( فيلم بسازيم زيرا وارد يك امر قدسي مي شويم« گفت: هرگاه يك فيلم ديني 
به سفارش مديران ساخته شده شكست خورده است. تلقي سفارشي و آموزشي بودن يك فيلم منجر به اين مي شود كه مخاطب آن 
را پس بزند. اين كارگردان سينما و تلويزيون با اشاره به اينكه مخاطب اين فيلم فقط طلاب و مذهبيون نيستند، بيان كرد: سيدحسن 
خميني وقتي فيلم »طلا و مس« را ديد به من گفت چرا اجازه نداديد كه اين طلبه براي رفتن به س��مت پرستار ترديد كند، ترديد 
كه مشكلي ندارد، لحظه ترديد لحظه اي است كه درام را شكل مي دهد. او يادآور شد: طلاب مخاطب اين فيلم بسيار ناراضي بودند و 
استقبال خوبي نكردند، زيرا تصور مي كردند كه فيلم درخصوص يك طلبه است اما اينگونه نبود و مفاهيم عميق تري را مطرح كرديم.

بازارهنر

نمايش فيلم »درساژ« در فلورانس ايتاليا

چون درخت به بار نشسته، خودم را تكان مي دهم

اكران انيميشن هاي ترميم شده  علي اكبر صادقي

فيلم س��ينمايي »درس��اژ« س��اخته پويا بادكوبه 
در تازه تري��ن حض��ور بين المللي خ��ود در رويداد 
»Middle East Now« ايتاليا به نمايش در مي آيد. 
 »Middle East Now« مس��وولان فس��تيوال
برنامه هاي س��ينمايي مخصوصي را براي تابستان 
۲۰۱۹ تنظي��م كردند كه ش��امل نمايش خاص از 
فيلم هاي توليد ش��ده در خاورميانه است. نمايش 
فوق العاده »درساژ« در تاريخ ۳۰ جولاي )۸ مرداد( 
برگزار مي ش��ود. هر روز از اكران فيلم در اين رويداد 
به بزرگداش��ت سينماي يك كش��ور از خاورميانه 
اختصاص دارد كه »درس��اژ« نماينده ايران اس��ت. 
همچنين در اين شب، مراسم يادبود »فليچتا فرارو«، 
متخصص مطالعات تاريخي اجتماعي ايران كه در 
معرفي فرهنگ و هن��ر ايران فردي موثر بود، برگزار 

خواهد شد. فيلم هاي حاضر در اين رويداد در فضاي 
 »Piazzale Degli Uffizi« باز گالري مع��روف
شهر فلورانس به نمايش در مي آيند. پخش بين المللي 
اين فيلم س��ينمايي توسط ش��ركت »دريم لب« با 
مديريت نسرين مير شب صورت مي گيرد و تهيه آن 

را روح الله و سميرا برادري بر عهده دارند.

علي اكبر ش��كارچي � نوازنده و استاد كمانچه نوازي � 
در مراس��م رونمايي از كتاب خود، چنين اظهار كرد: 
تصميم گرفتم آنچه مي دانم را اينج��ا جا بگذارم و با 
خودم به دنياي ديگر نبرم. مي خواهم درست همانند 
درخت��ي كه به بار نشس��ته خودم را به ش��دت تكان 
بدهم.  مراسم رونمايي از مجموعه روش نوين آموزش 
كمانچه نوازي اثر علي اكبر ش��كارچي در دو جلد و با 
عنوان »ارغوان« صبح روز دوش��نبه )۷ مرداد ماه( در 
دفتر موسيقي برگزار شد. در ابتداي مراسم شكارچي 
در سخناني ضمن تشكر از افرادي كه او را در انتشار اين 
مجموعه صوتي و تصويري همراهي كرده اند، اظهار 
كرد: انجمن موسيقي مثل يك خانواده عمل مي كند 
و در عين اينكه درگير برگزاري جشنواره هاي مختلف 
است، با ش��وق و درس��ت همانند برادراني كه دست 
به دس��ت هم داده اند تلاش مي كنند براي موسيقي 
كشور س��نگ تمام بگذارند و آنچه شايسته موسيقي 
كشور است را انجام بدهند.  او با تاكيد بر اهميت توجه 
به آموزش در حوزه موس��يقي و با بيان اينكه آموزش 
حياتي ترين بخش موس��يقي است كه مرجع و منبع 
مي ش��ود، خاطرنش��ان كرد: من اين نياز را احساس 
كردم و به همين خاطر رديف هاي ميرزا عبدالله را به 
نام »چراغ افروخته« ضبط كردم. در مجموع تصميم 
گرفتم آنچه مي دانم را اينج��ا جا بگذارم و با خودم به 
دنياي ديگر نبرم. مي خواهم درست همانند درختي 
كه به بار نشسته خودم را به شدت تكان بدهم؛ چون به 
داشته ها و تجربيات خودم ايمان داشتم تصميم گرفتم 
مجموعه »ارغوان« را به صورت صوتي و تصويري انجام 
دهم.  در ادامه يونس شكرخواه، روزنامه نگار پيشكسوت 
و استاد علوم ارتباطات كه برادرش فرامرز شكرخواه از 
شاگردان علي اكبر شكارچي بود، در سخناني خطاب 
به خبرنگاران از لزوم داش��تن نگاه عميق به سوژه ها 

سخن گفت. او اظهار كرد: سال ها روزنامه نگاري كردم 
و وقتي اس��تاد گفت خودم را تكاندم و بعد بغض كرد، 
با گوشت و پوست و استخوانم حس كردم كه چه بر او 
گذشته اس��ت. وقتي انسان حس مي كند مي خواهد 
برود، فكر مي كند كه باي��د چيزي از خودش به جاي 
بگذارد. كار ما روزنامه نگاران با كلمه است. ما كاغذي 
داريم كه روي آن مي نويسيم و خودكاري كه دستمان 
است؛ اما كار آنهايي كه نت مي نويسند و در خلوتشان 
مي نوازند، كلمه نيس��تند و روي سكوت مي نويسند. 
خوب گوش كنيد. اينها مي توانند سخت ترين دل ها 
را باز كنند. ش��كرخواه ادامه داد: ما روزنامه نگاران در 
اكثر جهان اس��تاد ش��ده ايم خبرها را قرباني كنيم و 
رويدادهايي كه بيرون جاري هس��تند، يك بار ثبت 
كنيم و فكر كنيم كه ديگر تمام شده اند. بياييم براي 
كارهايي از اين دست، كوتاه نبينيم و آنها را در جريان 
ببينيم. يك ب��ار عميق ش��ويم، اداي دين كنيم و به 
يك خبر بسنده نكنيم. ما بايد دنياي سوژه هايمان را 
ببينيم و دنيا را به يك كوچه بن بست براي فردا تبديل 
نكنيم.  مجموعه »ارغوان« شامل دو جلد كتاب و چهار 
دي وي دي تصويري است كه تمام قطعه هاي حاضر در 
كتاب به صورت تصويري و با نوازندگي و آواز علي اكبر 
شكارچي و تنبك نوازي و همخواني آساره شكارچي 

براي هنرآموزان روايت شده است.

انيميشن هاي ترميم شده علي اكبر صادقي توليد كانون 
پرورش فكري كودكان و نوجوانان در بخش چشم انداز 
برنامه  تابستانه باش��گاه هنر و تجربه اكران مي شود. 
نسخه  ترميم شده  شش پويانمايي  علي اكبر صادقي 
با عنوان هاي »زال و س��يمرغ«، »رخ«، »گلباران«، 
»ملك خورشيد«، »من آنم  كه...« و »هفت شهر« از 
توليدات سال ۱۳۵۰ تا ۱۳۵۶ كانون، روز چهارشنبه 
۹ مرداد در باش��گاه هنر و تجربه به نمايش گذاشته 
مي شود. بر اساس اين خبر، فيلم هاي اين هنرمند در 
جشنواره هاي متعدد جهاني مورد استقبال قرار گرفته 
و جايزه هاي زيادي را از آن خود كرده اس��ت. برنامه 
تابستانه باشگاه »هنر و تجربه« با همكاري فيلم خانه  
ملي و كانون پرورش فكري كودكان و نوجوانان برگزار 
و در آن هر چهارشنبه فيلم هايي از سينماي كلاسيك 
ايران رايگان براي عموم به نمايش گذاشته مي شود. 
در همين حال روز ۱۶ مرداد فيلم سينمايي »دونده« 
و ۲۳ مرداد ني��ز دو فيلم »انتظار« و »س��ازدهني« 
از آث��ار امير نادري اكران خواهد ش��د.  روز ۳۰ مرداد 

هم علاقه مندان مي توانن��د فيلم هاي ديگر كانون با 
عنوان هاي »پسر شرقي« و »اسب« ساخته  مسعود 
كيميايي را تماشا كنند. فيلم »پري« به كارگرداني 
زكريا هاشمي و فيلم هاي »چنين كنند حكايت« و 
»بدبده« هر دو از آثار محمدرض��ا اصلاني در كانون 
پرورش فكري كودكان و نوجوانان نيز روز ۶ شهريور به 
روي پرده نمايش مي رود. فيلم هاي باشگاه هنر و تجربه 
هر چهارشنبه در پرديس چارسوي تهران و شهر آفتاب 
شيراز ساعت ۲۰ نمايش داده مي شود و در سيتي سنتر 

اصفهان نيز ساعت ۱۹ پذيراي علاقه مندان است.

تاريخنگاري

شيخفضلاللهوخطايمشروطهخواهان
هش��تم مرداد ۱۲۸۸، چند روز پ��س از فتح تهران به 
دست مشروطه خواهان و بركناري محمدعلي شاه، شيخ 
فضل الله نوري كه به او پيش��نهاد پناه بردن به سفارت 
روسيه براي در امان ماندن داده شده بود، بازداشت شد. 
بازداشتي كه سه روز بيشتر به طول نينجاميد و شيخ 
يازدهم همان ماه در ميدان توپخانه به دس��ت فاتحان 
تهران به دار آويخته شد. برخي اين اقدام را خطاي بزرگ 
مشروطه خواهان مي دانند.  در كتاب هاي درسي مدارس 
آمده است: »در پي پيروزي انقلاب مشروطه روشنفكران 
به نقش روحانيون توجه نكردند و نه تنها سهمي ندادند 
كه ش��يخ فضل الله را  دار زدند«.  ام��ا اين همه واقعيت 
نبود. علت ناخرسندي روحانيون مشروطه  گرا از شيخ 
اين بود كه به احكام مراجع ثلاث در نجف در حمايت از 
مشروطه بي توجهي كرد. آن سه مرجع شاخص عبارت 
بودند از: آخوند ملا محمدكاظم خراساني، حاج ميرزا 
حسين حاج ميرزا خليل و آخوند ملا عبدالله مازندراني.  
مخالفان ش��يخ فضل الله و مش��روطه خواهان او را كه 

زماني با مشروطه  همراهي كرده و در اين راه هزينه  داده 
بود، متهم به همكاري با محمدعلي شاه كردند و معتقد 
به همراهي شيخ با محمدعلي ش��اه در به توپ بستن 
مجلس بودند؛ همان مجلسي كه شيخ ابراهيم زنجاني، 
قاضي دادگاه شيخ فضل الله نيز نماينده آن بود.  با اين 
همه اعدام شيخ فضل الله و برخي مخالفان و منتقدان 
مشروطه خطايي بود كه از همان ابتدا مشروطه خواهان 
را به راه خطا برد.  ادوارد براون مي نويسد: »گفته مي شود 

هنگامي كه شيخ فضل الله در خطر مرگ بوده روس ها به 
او پيشنهاد كردند پرچم روس را بر بام خانه اش زند تا از 
هر گزند ايمن باشد يا به سفارت روس پناهنده شود اما 
شيخ زير بار اين ننگ نمي رود و جواب مي دهد ترجيح 
مي دهم كشته ش��وم تا چنين كاري انجام دهم.«.  در 
اينكه شيخ، مجتهد سرشناسي بوده كمترين ترديدي 
وجود ن��دارد تا جايي ك��ه احمد كس��روي در تاريخ 
مش��روطه ايران از او به عنوان »يكي از مجتهدان بنام 
و باش��كوه تهران« ياد مي كند. ش��يخ فضل الله از دفاع 
مفصل در دادگاه مي پرهيزد و به دفاعيه كوتاهي بسنده 
مي كند و تنها مي گويد: »آقايان قضات! آيا در روز قيامت 
مي توانيد جواب مرا بدهيد؟ نه من مرتجع بودم و هستم 
و نه سيدعبدالله )بهبهاني( و سيدمحمد )طباطبايي( 
مشروطه خواه. فقط محض اين بود كه مرا خوار كنند 
و كنار بزنند. نزد من و آن دو )رهبران روحاني جنبش 
مشروطه( موضوع ارتجاع و اصول مشروطه در ميان نبود. 

اگر بار گران بوديم رفتيم، اگر نامهربان بوديم رفتيم«.

میراثنامه

دركمپساحليتركيهچهبرسرمسافرانايرانيآمد؟
يك كمپ ساحلي در تركيه از پذيرش و خدمات دهي 
به مس��افران ايراني خودداري كرد. دامنه اعتراض اين 
مسافران به ايران كشيده شده است. حرمت الله رفيعي، 
رييس هيات مديره انجمن صنفي دفاتر خدمات مسافرتي 
ايران، كه پرونده اين مسافران را پيگيري مي كند، درباره 
اتفاقي كه باعث محروميت جمعيت زيادي از مس��افر 
ايراني از خدمات گردشگري در كشور تركيه شده است، 
گفت: حدود دو هفته پيش فستيوال تابستاني در منطقه 
ساحلي »كمر« تركيه برگزار شد كه بيش از ٢٠ آژانس 
ايران��ي براي تور آن تبليغ كردند. فروش��نده اصلي تور 
آژانسي مستقر در يكي از استان هاي كشور بود. برخي هم 
اين تور را مستقيم از وب سايت فستيوال خريدند. جمعيت 
قابل توجهي از ايران براي شركت در اين فستيوال و تور 
آن ثبت نام كردند. هزينه اين سفر براي هر نفر حدود ۲ 
ميليون تومان بود. در تبليغات آمده بود كه مسافران در 
كمپ ساحلي اقامت دارند. او افزود: متاسفانه در همان 
شب نخست اعتراض هايي به غذا شد كه فضاي كمپ را 
ملتهب كرد. آنطور كه گزارش شده، تعدادي از مسافران 
همان شب با آژانس هايشان در ايران تماس مي گيرند 
و نسبت به خدمات معترض مي ش��وند. سفارت ايران 
پ��س از تماس برخي از مس��افران، بلافاصله وارد عمل 
مي شود و هنوز هم پيگير موضوع است. اتفاق آن شب 
باعث شد كمپ از خدمات دهي به ديگر مسافران ايراني 
كه تعدادشان زياد بود، خودداري كند. سازمان ميراث 

و ما كه در جريان مشكل قرار گرفته بوديم، از آژانس ها 
و مجريان اين تور درخواس��ت كرديم پيگيري كنند تا 
مسافران ايراني سرگردان نشوند، يا شرايط بازگشت آنها 
به كشور فراهم شود يا هتل هايي را براي اقامت جايگزين 
كمپ كنند. برخي از مسافران معترض شدند كه پولي 
براي جايگزين كردن هتل ندارند و به كشور برگشتند. او 
به ايسنا گفت: حالا اين مسافرانِ معترض، انتظار دارند از 
آژانس ها خسارت دريافت كنند، چون از نظر مالي و زماني 
متضرر شده اند. حق هم دارند اما از طرف ديگر، آژانس ها 
زير بار پرداخت خسارت نمي روند. توجيه شان اين است 
كه پول مسافر را در حمل و نقل و كمپ هزينه كرده اند 
و كم كاري نشده كه به خاطر آن خسارتي بدهند. مدير 
آژانسي كه مجري اصلي اين تور بوده نيز درحال حاضر 
از دسترس خارج ش��ده است. رفيعي معتقد است: نوع 
خدماتي كه مسافر در اين تور گرفته با توقعاتش مغاير 

بوده اس��ت. او درباره برخورد كمپ س��احلي كه از ارايه 
خدمات به مسافران ايراني سر باز زده است، توضيح داد: از 
همه كشورها در آن كمپ مسافر بوده. براي ما اين سوال 
مطرح است چرا حقوق آن گردشگران كامل رعايت شده 
و مسافر ايراني محروم شده است. براي گرفتن پاسخ بايد 
منتظر نتيجه پيگيري هاي سفارت ايران در تركيه باشيم. 
ما هم در نامه اي به تورساب )اتحاديه گردشگري تركيه( 
واقعه را شرح داده و خواستار پيگيري و پاسخ قانع كننده اي 
آنها ش��ده ايم. رييس هيات مديره انجمن صنفي دفاتر 
خدمات مس��افرتي درباره كوتاه��ي برپاكنندگان اين 
كم��پ در آرام كردن جو و ارايه خدمات، گفت: طبيعي 
است وقتي گروهي معترض مي شود فضا ملتهب و آرام 
كردن جو سخت خواهد ش��د. اما واقعيت اين است كه 
برگزاركنندگان آن كمپ نتوانستند به مسافران خدمات 
بدهند و مسافر ايراني  را محروم كردند. وضعيت پيش آمده 
در آن كمپ كاملا اضطراري بوده و برگزاركننده بايد تدبير 
و اوضاع را مديريت مي كرد. او همچنين با انتقاد از توري كه 
برگزار شده است، اظهار كرد: هميشه به چادرخوابي در 
سفر معترض بوده ايم. مدام تاكيد داشته ايم شأن مسافر 
ايراني در سفر به ويژه در كشورهاي ديگر بايد رعايت شود. 
اين تور اصلا در ش��أن مسافر ايراني نبوده است. رفيعي 
گفت: ما با همراهي معاون گردشگري سعي مي كنيم 
اين مساله را حل كنيم. بايد كمك كنيم حقوق از دست 

رفته  مسافر بازگردد.

ايستگاه

رمانهزارصفحهاي
كهتنهايكجملهاست

در ميان نامزدهاي جايزه 
ادب��ي »بوكر« امس��ال، 
يكي از آثار داراي ويژگي 
غيرمتع��ارف و منحصر 
به ف��ردي اس��ت؛ رماني 
هزارصفح��ه اي كه تنها 
ش��امل يك جمله است 
و با تحس��ين منتقدان و 

خوانندگان نيز روبرو شده است. به گزارش تلگراف، 
جايزه ادبي »بوكر« به عنوان يكي از مهم ترين جوايز 
ادب��ي جهان، چندي پي��ش ۱۳ رم��ان را به عنوان 
نامزدهاي اوليه خود معرفي كرد كه شامل آثار مهمي 
از جمله »وصيت ها« دنباله اي بر رمان معروف »قصه 
ندميه« نوش��ته »مارگارت اتوود« داس��تان نويس 
امريكايي است، اما ش��ايد خاص ترين نامزد امسال 
اين جايزه »اردك ها، نوبوريپورت« نوش��ته »لوسي 
المان« باشد كه در واقع رماني بلند و هزارصفحه اي 
است كه تنها ش��امل يك جمله مي شود. اين رمان 
كه به روش جريان س��يال ذهن نوشته شده در واقع 
مونولوگ دروني يك زن خانه دار اهل اوهايو است كه 
درباره همه چيز از شام مهماني ديشب تا وجه تاريك 
امريكا در دوران رياست جمهوري دونالد ترامپ فكر 
مي كند. »اردك ها، نوبوريپورت« در مجموع شامل 
۴۲۶هزار و ۱۰۰ واژه در قالب يك جمله و بدون نقطه 
و پاراگراف بندي است و به خوانندگان در چند بخش 
فرصت تنفس كوتاهي از مونولوگ دروني شخصيت 
اول داستان داده مي شود و به موازات آن يك داستان 
موازي از زبان يك ش��ير كوهي روايت مي ش��ود. در 
حالي كه بسياري در انتظار خواندن جديدترين نوشته 
منتشرنشده »مارگارت اتوود« هستند و حتي داوران 
جايزه بوكر نيز مجبور به امضاي تعهدنامه افشا نكردن 
محتواي داستان شده اند اما رمان خاص و غيرمتعارف 
نوشته »لوسي المان« تنها نويسنده امريكايي نامزد 
»بوكر« امسال، ظاهرا جايگاه ويژه اي در ميان داوران 

و منتقدان ادبي كسب كرده است. 

»ديزني«ركوردتاريخي
خودراشكست
كمپاني ديزني توانست به 
لطف اكران »شير شاه« و 
رسيدن به فروش جهاني 
۷.۶۷ ميليارد دلار، ركورد 
جديدي را ب��راي فروش 
يك استوديو فيلمسازي 
در گيشه به نام خود ثبت 
كند. به گزارش اسكرين، 

در حالي كه هنوز در اوايط سال ميلادي به سرمي بريم 
و آثاري چون قس��مت دوم انيميش��ن »منجمد«، 
دنباله »مالفيس��نت« و »جنگ ستارگان: خيزش 
اسكاي واكر« را در برنامه اكران دارد، كمپاني ديزني 
توانست مجموع فروش جهاني خود را در كمتر از ۷ 
ماه به ركورد جديد ۷.۶۷ ميليارد دلار برساند. ديزني 
پيش از اين در سال ۲۰۱۶ توانسته بود به فروش ۷.۶۱ 
ميليارد ركورد فروش جهاني يك استوديو فيلمسازي 
را به نام خود ثبت كن��د.  »انتقام جويان: آخر بازي« 
)۲.۷ ميليارد دلار(، »كاپيتان مارول« )۱.۱ ميليارد 
دلار(، »علاء الدين« )يك ميليارد دلار(، »شير شاه« 
)۹۶۲ ميليون دلار( و »داستان اسباب بازي ها ۴« كه 
همگي از محصولات ديزني هستند، در ميان شش 
فيلم پرفروش سال سينماي جهان قرار دارند كه سه 
فيلم از ميان آنها ميليارد دلاري شده و »شير شاه« و 
»داستان اسباب بازي ۴« نيز به زودي از مرز فروش 
يك ميليارد دلار عبور خواهد كرد. ديزني كه در اوايل 
ال كمپاني فاكس فيلم را نيز خريداري كرد هم اكنون 
۴۰ درصد از بازار سينماي امريكا را در اختيار دارد كه 
بيش از دو برابر سهمي است كه نزديك ترين رقبايش 
يعني كمپاني برادران وارنر و يونيورسال )هر كدام ۱۳ 

درصد( در اختيار دارند.

خودداريبيرانوندازصحبتدربارهپيشنهادخارجي

تعويق انتخابات واليبال به سود كيست؟ 

دروازه ب��ان تيم فوتبال پرس��پوليس 
درب��اره دلي��ل حضورش در باش��گاه 
توضيحاتي داد. عليرض��ا بيرانوند كه 
بعدازظهر ديروز در باشگاه پرسپوليس حاضر شده 
بود، بعد از خروج از باشگاه در جمع خبرنگاران گفت: 
دلمان تنگ شده بود. پرسپوليس خانه خودم است. 
مگر بچه ها به خانه خودشان سر نمي زنند؟ آمدم به 
خانه خودم سري بزنم. او درباره اينكه آيا واقعا براي 
اندازه گيري لباس هاي جديد پرسپوليس به باشگاه 
رفته بود؟ تاكيد كرد: بله براي اندازه گيري لباس ها 
كه اسپانس��ر جديد ب��ه تيم مي دهد آم��ده بودم. 
بيرانوند در پايان از پاسخ به سوال خبرنگاران درباره 
احتمال حضورش در ليگ هاي اروپايي و كش��ور 
ايتاليا خودداري كرد. پيش از اين خبرهايي مبني بر 
انتقال بيرانوند به تيم هاي ايتاليايي منتشر شده بود. 

اعلام تعويق زمان برگزاري انتخابات فدراسيون واليبال 
بار ديگر پرسش هاي بس��ياري را درباره دليل تعلل 
وزارت ورزش و جوانان در تعيين يكي از موفق ترين 
رشته هاي تيمي ايران پررنگ كرد. به دنبال انتقادها از 
بلاتكليفي حوزه رياست فدراسيون واليبال سرانجام 
قرار بود ۵۰ روز پس از پايان مهلت قانوني سرپرست 
فعلي اين فدراس��يون ثبت نام كانديدا از روز گذشته 
)يكشنبه( آغاز شود اما در كمال ناباوري فدراسيون 
واليب��ال برخلاف خب��ر قبل��ي وزارت ورزش اعلام 
كرد ثبت نام كانديدا به زمان ديگري موكول ش��ده 
اس��ت. فدراس��يون واليب��ال از ۱۵ آذر ۱۳۹۷ بدون 
ريي��س فعاليت هايش را پيگيري مي كند. افش��ين 
داوري سرپرست فعلي اين فدراسيون كه خود براي 
كانديداتوري اعلام آمادگي كرده، از ۱۵ خرداد سال 
جاري برخلاف نص صريح اساس��نامه مديريت اين 
رشته ورزش��ي را در اختيار دارد. از سويي محمدرضا 
داورزني معاون قهرمان��ي وزارت ورزش و جوانان نيز 
در حاشيه مجمع عمومي واليبال در مشهد تلويحا از 
تمايل خود براي ثبت نام در انتخابات اين فدراسيون 
خبر داد و تصميم گيري نهايي در اين باره را به روزهاي 
بعد موكول كرد. ع��لاوه بر داوري و داورزني در حالي 
كه صحبت از كانديداتوري بهنام محمودي، محمود 
افشاردوس��ت و چند نفر ديگر از پيشكس��وتان نيز 
مطرح بود ناگهان ثبت نام كانديدا به بعد از مسابقات 
قهرماني نوجوانان جهان موكول شد. بر اساس اعلام 
سايت فدراس��يون واليبال، اين تاريخ متعاقبا توسط 
دبير مجمع فدراسيون واليبال اطلاع رساني خواهد 
شد! مس��ابقات واليبال نوجوانان جهان از ۳۰ مرداد 
تا ۸ ش��هريور برگزار مي ش��ود. تعويق انتخابات در 

حالي است كه پس از مسابقات نوجوانان جهان نيز، 
برنامه هاي شلوغ واليبال ايران به پايان نمي رسد زيرا 
تيم ملي ايران بايد از ۲۲ تا ۳۰ شهريور در مسابقات 
قهرماني آسيا و از ۹ تا ۲۳ مهر در جام جهاني به ميدان 
برود. مس��ابقات انتخابي المپيك در قاره آسيا نيز از 
۱۶ تا ۲۲ دي برگزار خواهد ش��د. با اين ش��رايط به 
نظر مي رس��د پيدا كردن زماني خالي براي برگزاري 
انتخابات فدراسيون واليبال فراهم نشود. حالا تعويق 
زمان انتخابات فدراس��يوني كه هش��ت ماه است با 
سرپرست اداره مي شود، پرسش ها را پيرامون شايبه 
احتمال دخالت ارگان بالادستي پررنگ تر كرده است. 
سوالاتي نظير اينكه چرا انتخابات يكي از مهم ترين 
رشته هاي ورزشي ايران عملا يك سال به تاخير افتاده 
است؟ چرا سرپرست فعلي اين فدراسيون ۵۰ روز پس 
از پايان مهلت قانوني اساسنامه همچنان سكان امور 
را در دست دارد؟ تعويق اين انتخابات عملا به سود و 
ضرر كدام يك از كانديداهاي احتمالي اين فدراسيون 
اس��ت؟ اساس��ا روند برگزاري انتخابات فدراسيون 
واليبال با اين ش��رايط قانوني اس��ت؟ تضاد آش��كار 
وضعيت فعلي فدراس��يون واليبال با مواضع صريح 

س��لطاني فر- وزير ورزش و جوانان- اين پرسش ها را 
پررنگ تر مي كند. س��لطاني فر وزير ورزش و جوانان 
پيش از اين با نقد اداره فدراسيون هاي ورزشي توسط 
سرپرس��ت گفته بود: »سرپرستي اداره شدن را از هر 
زاويه نگاه كنيم، قابل نقد است. فردي كه سرپرست 
اس��ت، چون مي داند موقتي اس��ت، اصلًا نمي تواند 
برنامه ريزي بلندمدتي داشته باشد؛ در نتيجه دنبال 
تأمين منابع مالي نمي رود، ضمن اينكه ممكن است 
يك سري ولخرجي ها داشته باشد. من معتقدم كه با 
تعيين سرپرست، حتي به مدت سه ماه، به روال جاري 
فدراسيون ها لطمه مي زنيم«. اراده اي كه امروز در هرم 
قدرت ورزش كشور از برگزاري انتخابات فدراسيون 
واليبال جلوگي��ري مي كند، عملا مفاد اساس��نامه 
فدراسيون هاي ورزشي را ناديده گرفته است. موضوعي 
كه چندي پيش حتي واكنش س��ازمان بازرسي كل 
كشور را نيز به دنبال داشت و ناصر سراج رييس سازمان 
بازرسي كل كش��ور نيز پيش از اين از ورود به موضوع 
انتخابات فدراسيون واليبال خبر داده بود. محمدرضا 
يزداني خرم رييس اس��بق فدراسيون واليبال، درباره 
دلايل و به تاخير افتادن انتخابات اين فدراس��يون به 
ايس��نا گفت: اين موضوع ضعف بزرگي بود كه وزارت 
ورزش آن را انج��ام داد و انتخابات واليبال را به تاخير 
انداخت. به نظر مي رسد مسائلي پشت پرده وجود دارد 
تا اين دو يا چند نفري كه مي خواهند كانديد شوند، در 
انتخابات نباشند و كسان ديگري بيايند. اين چيزي 
اس��ت كه بنده اطلاع دارم و بي دليل انتخابات عقب 
افتاده است. به نظر مي رسد در اين شرايط ورود شخص 
وزير ورزش و جوانان مي تواند پاسخ  روشني به ابهام هاي 

پيرامون انتخابات پرچالش فدراسيون واليبال باشد.

ورزشي
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